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1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 16207
2. 'Αδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Θ. Μπακογιάννη, σελ.

16225
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν επι-

σκέπτες από το  Ίδρυµα "Η Θεοτόκος" στο  Ίλιον Αττικής,
µέλη του Συλλόγου Τριτέκνων Καρδίτσας και επισκέπτες από
το 4ο Δηµοτικό Διαµέρισµα Αθηνών, σελ. 16213, 16219,
16222

4. Ανακοινώνεται ότι τη Δευτέρα 4 Οκτωβρίου 2016  θα
γίνει η ανακοίνωση του προεδρικού διατάγµατος για τη λήξη
των εργασιών της Α’ Συνόδου της ΙΖ’ Περιόδου της Βουλής
και θα επακολουθήσει αγιασµός για την έναρξη των εργα-
σιών της Β’ Συνόδου από τον Μακαριώτατο Αρχιεπίσκοπο
Αθηνών και Πάσης Ελλάδος, κ. Ιερώνυµο, και τα µέλη της
Διαρκούς Ιεράς Συνόδου, σελ. 16208

5. Ανακοινώνεται ότι την Παρασκευή 7 Οκτωβρίου και ώρα
13:30 στην Αίθουσα συνεδριάσεων της Ολοµέλειας της Βου-
λής θα πραγµατοποιηθεί ειδική εκδήλωση της Διαρκούς Επι-
τροπής Μορφωτικών Υποθέσεων και της Υποεπιτροπής για
τα Θέµατα των Ατόµων µε Αναπηρία της Ειδικής Μόνιµης
Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που προς απόδοση τιµής στα µέλη της Ελληνικής Εθνικής
Αποστολής που συµµετείχαν στους Παραολυµπιακούς Αγώ-
νες του Ρίο του 2016, σελ. 16208

6. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:                                                                            
Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το

άρθρο 143 του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία του
Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριά-
κου Μητσοτάκη, σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων, σχετικά µε
την παιδεία, σελ. 16208 – 16256

7. Αίτηµα του Πρωθυπουργού κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον
Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση για προηµερησίας
διάταξη συζήτηση στη Βουλή, µε θέµα τη διαπλοκή και τη
διαφθορά και την επιρροή τους στο θεσµικό και πολιτικό σύ-
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8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16207, 16208, 16214,
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Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και αναφο-

ρών - ερωτήσεων της Πέµπτης 29 Σεπτεµβρίου 2016, σελ.
16207
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Αθήνα, σήµερα στις 28 Σεπτεµβρίου 2016, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.43’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27-9-2016
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ]Ζ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 27
Σεπτεµβρίου 2016 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Επείγουσες ρυθµίσεις των Υπουργείων Οικονο-
µικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης για την εφαρµογή της συµφωνίας δηµοσιονοµικών
στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων και άλλες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 29 Σεπτεµ-
βρίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1316/23-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την επέκταση της προθεσµίας λήψης διδακτορικού διπλώµατος
για τους καθηγητές εφαρµογών.

2. Η µε αριθµό 1311/21-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κέρκυρας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Αϊβατίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την «αδυναµία εγκατά-
στασης των δικαιούχων στις εργατικές κατοικίες που βρίσκονται
στην περιοχή του Αγ. Ιωάννη Κέρκυρας».

3. Η µε αριθµό 1310/21-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου
Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε τη διδασκαλία του µαθήµατος των θρη-
σκευτικών.

4. Η µε αριθµό 1321/26-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε τα ξενόγλωσσα σχολικά βιβλία που είναι
επί πληρωµή σε όλα τα δηµόσια λύκεια.

5. Η µε αριθµό 1313/22-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Ποταµιού κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την επανα-
φορά της ενιαίας τιµής βιβλίου.

6. Η µε αριθµό 1319/26-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την επιτακτική ανάγκη να διασω-
θούν οι επιχειρήσεις και τα επιτηδεύµατα των ασφαλισµένων του
ΟΑΕΕ που έχουν χρόνιες ασφαλιστικές οφειλές, καθώς και η
ανάγκη για την επανεξέταση του ύψους του προστίµου που επι-
βάλλεται για κάθε αδήλωτο εργαζόµενο.

7. Η µε αριθµό 1309/21-9-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Τουρισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση του παρεµπορίου στους
δήµους του Πειραιά, Περάµατος, Κορυδαλλού, Κερατσινίου-
Δραπετσώνας, Νίκαιας-Αγίου Ιωάννη Ρέντη.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1325/23-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φλώρινας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Αντωνιάδη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
πορεία του έργου της τηλεθέρµανσης Φλώρινας.

2. Η µε αριθµό 1323/26-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την
αναγνώριση των σκοπιανών διαβατηρίων που φέρουν το όνοµα
«Μακεδονία».

3. Η µε αριθµό 1314/22-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις
καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση τριών εξαιρετικά σηµαντικών
έργων για τη λειτουργία του ΙΚΑ.

4. Η µε αριθµό 1322/26-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
την επαναλειτουργία του εργοστασίου χυµοποίησης και τυπο-
ποίησης χυµού της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών (ΕΑΣ) Αρ-
γολίδας «Εσπερίδες».

5. Η µε αριθµό 1320/26-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη,
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη θεώρηση διαβα-
τηρίων µε την ένδειξη «Μακεδονία».

6. Η µε αριθµό 1276/19-9-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσαβριά-Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε την προοπτική για την αποτελεσµατικότερη λειτουρ-
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γία του Κέντρου Φυσικής και Ιατρικής Αποκατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ)
Καρδίτσας.

7. Η µε αριθµό 1274/16-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στο χώρο της
ψυχικής υγείας.

8. Η µε αριθµό 1284/19-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Γκιόκα προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα τεράστια προ-
βλήµατα στη λειτουργία των οργανισµών κατά των ναρκωτικών.

9. Η µε αριθµό 1270/14-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη στελέχωση του Γενικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης «Παπαγεωργίου».

10. Η µε αριθµό 1241/8-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Μίχου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη σκανδα-
λώδη πώληση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» έναντι του ευτελούς τιµήµατος
των 45 εκατοµµυρίων ευρώ.

11. Η µε αριθµό 1300/20-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την αντιπληµµυρική προστασία του πολεοδοµικού
συγκροτήµατος Θεσσαλονίκης.

12. Η µε αριθµό 1216/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την
απορρόφηση όλων των παιδιών στους παιδικούς σταθµούς.

13. Η µε αριθµό 1250/12-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, σχετικά µε την υποστελέχωση της Τεχνικής Υπηρεσίας του
Δήµου Αρριανών του Νοµού Ροδόπης. 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5916/6-6-2016 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την απόφαση του Πρέσβη της
Ελλάδας στην Τεχεράνη για παύση της έκδοσης οποιασδήποτε
εθνικής ταξιδιωτικής θεώρησης για επενδυτές, εταιρικά στελέχη,
καθώς και για οικονοµικώς ανεξάρτητα άτοµα που θέλουν να
ασκήσουν επιχειρηµατική δραστηριότητα.

2. Η µε αριθµό 6379/438/23-6-2016 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε την παροχή υπηρεσιών ψυχικής υγείας από
ΑΜΚΕ (Αστική Μη Κερδοσκοπική Εταιρία) µε τη χρηµατοδότηση
του Υπουργείου Υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω επίσης την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι την άλλη Δευτέρα θα γίνει η ανακοίνωση του
προεδρικού διατάγµατος για τη λήξη των εργασιών της Α’ Συνό-
δου της ΙΖ’ Περιόδου της Βουλής. Θα επακολουθήσει στις 11.00’
αγιασµός για την έναρξη των εργασιών της Β’ Συνόδου από τον
Μακαριώτατο Αρχιεπίσκοπο Αθηνών και Πάσης Ελλάδος, κ. Ιε-
ρώνυµο, και τα µέλη της Διαρκούς Ιεράς Συνόδου.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας
ανακοινώσω ότι την Παρασκευή 7 Οκτωβρίου και ώρα 13.30’
στην Αίθουσα συνεδριάσεων της Ολοµέλειας της Βουλής θα
πραγµατοποιηθεί ειδική εκδήλωση της Διαρκούς Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων και της Υποεπιτροπής για τα Θέµατα
των Ατόµων µε Αναπηρία της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότη-
τας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου προς απόδοση
τιµής στα µέλη της Ελληνικής Εθνικής Αποστολής που συµµετεί-
χαν στους Παραολυµπιακούς Αγώνες του Ρίο του 2016.

Στην ειδική εκδήλωση θα δοθεί η δυνατότητα να λάβουν τον
λόγο οι αθλητές και οι προπονητές τους, όπως ακριβώς κάναµε
και για την Ολυµπιακή Οµάδα, κατόπιν πρόσκλησης των δύο επι-
τροπών, κατά τον Κανονισµό.

Θα παραστούν η Αυτού Εξοχότης ο Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τίας, κ. Προκόπης Παυλόπουλος, ο Πρωθυπουργός, κ. Αλέξης
Τσίπρας και, βέβαια, θα πρέπει να είµαστε και όλοι παρόντες. 

Θέλω να κάνω µία διευκρίνιση. Ήταν δύσκολο να καταλήξουµε
στην ηµεροµηνία, διότι δεν ήταν µόνο το πρόγραµµα του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού ταυτοχρόνως,
αλλά κυρίως ήταν οι εύλογες και κατανοητές δυσκολίες στις µε-
τακινήσεις των αθλητών µας από την επαρχία, αλλά και οι δυ-
σκολίες στις µετακινήσεις των ιδίων. Γι’ αυτό και κάνουµε στο
ισόγειο αυτή τη διαδικασία και δεν πάµε στην Αίθουσα της Γε-
ρουσίας. 

Επίσης, θα πρέπει να έρθουν αθλητές απ’ όλη την Ελλάδα –
συµβάλει σ’ αυτό και η Βουλή µε µία χορηγία για τα έξοδα- και
γι’ αυτό είναι καλύτερο να έχουν µπροστά τους το Σαββατοκύ-
ριακο. 

Εν πάση περιπτώσει, θέλω να σας πω ότι γι’ αυτό καθυστερή-
σαµε να κάνουµε αυτή την εκδήλωση τιµής, αφότου γύρισαν
αυτοί οι πολύ άξιοι αθλητές µας από το Ρίο. Την άλλη Παρα-
σκευή, λοιπόν, στις 13.30’ θα γίνει η εκδήλωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 

Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο
143 του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία του Αρχηγού
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Προέδρου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, σε
επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων, σχετικά µε την παιδεία.

Σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 4 του Κανονισµού της
Βουλής, η διάρκεια της αγόρευσης του Πρωθυπουργού κ. Αλέξη
Τσίπρα και του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, µε πρωτοβουλία του οποίου πραγµατοποιείται
η σηµερινή συζήτηση, είναι είκοσι πέντε λεπτά της ώρας για τον
καθέναν. Η διάρκεια αγόρευσης των Προέδρων των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσής Αυγής, της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, του ΚΚΕ, του Ποταµιού,
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και της Ένωσης Κεντρώων είναι είκοσι
λεπτά της ώρας για τον καθέναν. Αυτοί είναι οι χρόνοι για τις πρω-
τοµιλίες. 

Στη συζήτηση συµµετέχουν έως δυο Υπουργοί. Η διάρκεια αγό-
ρευσης των Υπουργών είναι µέχρι δέκα λεπτά της ώρας. Ο χρόνος
της οµιλίας του Υπουργού που παρεµβαίνει στο στάδιο των κυ-
ρίων αγορεύσεων ή των δευτερολογιών, πριν ολοκληρωθούν οι
αγορεύσεις ή οι δευτερολογίες των Προέδρων των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων, περιορίζεται στο ήµισυ του χρόνου που δικαιούται.
Δηλαδή, εάν γίνει η επιλογή από τον κ. Φίλη και την κ. Αναγνωστο-
πούλου να παρέµβουν κατά τη διάρκεια της συζήτησης των οκτώ
Αρχηγών, ο χρόνος τους θα είναι ο µισός. Διαφορετικά, θα είναι
δέκα λεπτά στην πρωτοµιλία, στο τέλος δηλαδή αυτού του κύ-
κλου. 

Δικαίωµα δευτερολογίας έχουν για δεκαπέντε λεπτά της ώρας
ο Πρωθυπουργός και για δέκα λεπτά της ώρας και οι Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και οι Υπουργοί. Τέλος, ο Πρωθυ-
πουργός µπορεί να τριτολογήσει για πέντε λεπτά της ώρας. 

Γνωρίζετε ότι σε αυτές τις συζητήσεις υπάρχει µια άνεση στη
συζήτηση και θα προσπαθήσουµε να υπάρξει ένας συµψηφισµός
και µε τους χρόνους των δευτερολογιών και σε κάθε περίπτωση
να υπάρξει µια άνεση για την έκθεση των απόψεων. 

Ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξιος Τσίπρας έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συζήτηση µου δίνει

µια πολύ καλή ευκαιρία, πριν αναφερθώ στα ζητήµατα της εκπαί-
δευσης, που αποτελούν και το κύριο θέµα της συνεδρίασης, να
βάλω µερικά πράγµατα στη θέση τους. Είναι, άλλωστε, και η
πρώτη δυνατότητα που έχουµε, µετά από πολύ καιρό, στην Ολο-
µέλεια της Βουλής να επιχειρηµατολογήσουµε σε επίπεδο Πολι-
τικών Αρχηγών και θα αξιοποιήσω αυτήν την ευκαιρία, διότι
δυστυχώς πλέον το σκοτάδι της προπαγάνδας και της συκοφαν-
τίας του παλιού πολιτικού συστήµατος και των συστηµικών µέσων
που στηρίζει απειλεί να καλύψει τα πάντα.

Και ξέρετε, το πρόβληµα είναι ότι στο σκοτάδι, όπως έλεγε ο
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Χέγκελ, όλες οι αγελάδες φαίνονται µαύρες. Φαίνονται, αλλά δεν
είναι. Και σε τελική ανάλυση δεν µπορούµε να επιτρέψουµε κά-
ποιοι να καλύψουν τη χώρα στο σκοτάδι, διότι θέλουν να δώσουν
την εντύπωση ότι είµαστε ίδιοι. Δεν είµαστε. Εµείς ήρθαµε στην
Κυβέρνηση, για να βάλουµε οριστικό τέλος σε όλες τις παθογέ-
νειες, που µας έφεραν ως εδώ. 

Και ξέρετε, όλα όσα µας έφεραν ως εδώ έχουν αυτουργούς τις
κυβερνήσεις από τη Μεταπολίτευση και µετά και την καταστρο-
φική συγκυβέρνηση των δύο κοµµάτων για πέντε χρόνια, από το
2010 έως το 2015, κατά τη διάρκεια των οποίων χάσαµε το 25%
του εθνικού µας πλούτου, µια ανείπωτη καταστροφή. Και είµαστε
εδώ για να βγάλουµε επιτέλους την χώρα από την κρίση αλλά µε
την κοινωνία όρθια και για πρώτη φορά υπάρχουν οι προϋποθέ-
σεις για να το πετύχουµε αυτό. Αυτές τις ηµέρες κλείνει οριστικά
ο κύκλος της πρώτης αξιολόγησης και θα δοθεί το πράσινο φως
για την εκταµίευση των 2,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ που στο µεγα-
λύτερο ποσοστό του θα διοχετευθεί στην πραγµατική οικονοµία.

Όλα τα στοιχεία δείχνουν ότι όχι µόνο τα έσοδα πάνε καλά και
υπεραποδίδουν, αλλά ότι ήδη έχουµε µπει σε θετικούς ρυθµούς
ανάπτυξης από το τρίτο τρίµηνο του 2016, ενώ για το 2017 ανα-
µένουµε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, που θα προσεγγίσουν το
3%. Για πρώτη φορά µετά από χρόνια έχουµε σταθερή µείωση της
ανεργίας, η οποία, αν και απαράδεκτα υψηλή ακόµη, έχει µειωθεί
περίπου τέσσερις µονάδες από την ηµέρα που αναλάβαµε τη δια-
κυβέρνηση.

Η δεύτερη αξιολόγηση θα κλείσει στην ώρα της, ενώ το ζήτηµα
του χρέους για πρώτη φορά δεν είναι ένα αντικείµενο συζήτησης
εδώ µέσα, αλλά είναι αντικείµενο συζήτησης σε πανευρωπαϊκό και
σε παγκόσµιο επίπεδο και µέχρι το τέλος του χρόνου περιµένουµε
θετικές ειδήσεις και από αυτό το µέτωπο. 

Ήδη εχθές ο Επίτροπος Μοσκοβισί µε δηλώσεις του ξεκαθά-
ρισε ότι µέχρι το τέλος του χρόνου αναµένουµε µια συνολική συµ-
φωνία µε συγκεκριµένα µέτρα για την αποµείωση του χρέους. Και
αυτές οι δηλώσεις έρχονται λίγες µόνο ηµέρες µετά τις δηλώσεις
Ρέγκλινγκ, που εξέφρασε την βεβαιότητα ότι εντός του 2017 η Ελ-
λάδα θα καταφέρει να βγει αξιόπιστα στις αγορές χρήµατος. 

Και όλα αυτά δεν έγιναν από µόνα τους. Έχουν γίνει µε σκληρή
προσπάθεια, µε σκληρή δουλειά, αλλά ταυτόχρονα και µε µια
διαρκή έγνοια για την κοινωνία και τους πιο αδύναµους. Καταφέ-
ραµε να κλείσουµε την πρώτη και πιο δύσκολη αξιολόγηση, προ-
στατεύοντας αποτελεσµατικά τα λαϊκά στρώµατα µε την
προστασία της πρώτης κατοικίας, µε το πρόγραµµα για την αν-
θρωπιστική κρίση, που διαρκώς ανανεώνεται και αφορά χιλιάδες
νοικοκυριά, µε την ανακατανοµή των βαρών, µε τη διαρκή µέριµνα
για τη στήριξη του κοινωνικού κράτους. 

Το ίδιο σκοπεύουµε να κάνουµε και στο πλαίσιο της δεύτερης
αξιολόγησης. Θα διαπραγµατευτούµε αποφασιστικά, ώστε η
χώρα να αποκτήσει ένα σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο για την προ-
στασία της εργασίας και των εργαζοµένων, για να αποκαταστα-
θούν οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις, που οι κυβερνήσεις της
πενταετίας της καταστροφής Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ κα-
τήργησαν την προηγούµενη περίοδο.

Γνωρίζουµε, βέβαια, ότι και σε αυτήν τη µάχη η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, και όχι µόνο, θα είναι απέναντι, καθώς έχετε ήδη προ-
στρέξει από πέρυσι κιόλας να υποστηρίξετε ορισµένες από τις πιο
ακραίες θέσεις µεταξύ των δανειστών.

Θυµόµαστε τη συνέντευξή σας, κύριε Μητσοτάκη, επί αµερικα-
νικού εδάφους, νοµίζω την άνοιξη, αλλά και την πρόσφατη οµιλία
σας στη Θεσσαλονίκη, όπου επαναλάβατε ότι σκοπεύετε να επα-
ναδιαπραγµατευθείτε, να διεκδικήσετε χαµηλότερα πλεονάσµατα
µε αντάλλαγµα σαρωτικές διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις. Και το
τι σηµαίνει στη γλώσσα σας «µεταρρυθµίσεις» νοµίζω ότι το γνω-
ρίζουν όλοι οι Έλληνες και το θυµούνται: απολύσεις, απορρύθµιση
της αγοράς εργασίας, ξεπούληµα του δηµόσιου πλούτου και κα-
τεδάφιση του κοινωνικού κράτους. Κι εκεί ακριβώς είναι η διαφορά
µας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, συγκρατη-
θείτε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κι εκεί ακρι-

βώς είναι η διαφορά µας. Διότι εµείς επιδιώκουµε την αποµείωση
του χρέους, που άλλωστε δικαιούµαστε βάσει συµφωνίας, χωρίς
να προσφέρουµε ανταλλάγµατα στους δανειστές την κατεδά-
φιση της κοινωνίας, σε αντίθεση µε τη νεοφιλελεύθευρη Νέα Δη-
µοκρατία του κ. Μητσοτάκη, που δεν το κρύβει πως δεν έχει
κανένα πρόβληµα µε αυτήν τη κατεδάφιση. 

Και ξέρετε, δεν το κάνει αυτό επειδή το ζητούν οι πιστωτές,
αλλά κυρίως –και αυτό το λέει καθαρά- διότι αποτελεί τον πυ-
ρήνα της δικής σας ιδεολογίας. Γι’ αυτό και είστε για άλλη µια
φορά απέναντι στη διαπραγµατευτική µας προσπάθεια να ανα-
κτήσουµε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και να διευρύνουµε
κοινωνικά κεκτηµένα. 

Πρώτα και κύρια όµως, είστε απέναντι στο εσωτερικό µέτωπο,
στον µεγάλο αγώνα να σπάσουµε, επιτέλους, σε αυτήν τη χώρα
το αµαρτωλό τρίγωνο της διαπλοκής, ένα τρίγωνο που εσείς δη-
µιουργήσατε χρόνια τώρα και που σήµερα ταυτίζεστε απόλυτα
µε αυτό. 

Εδώ κι ένα µήνα, παίζεται από το παλιό πολιτικό σύστηµα και
από τα συστηµικά µέσα η τρίτη πράξη ενός έργου που έχουµε
δει κι έχουµε ξαναδεί κι έχουµε βαρεθεί να βλέπουµε, της λεγό-
µενης «αριστερής παρένθεσης». Παίξατε τα ρέστα σας την πε-
ρίοδο της πιστωτικής ασφυξίας, την πρώτη περίοδο της
διακυβέρνησης ότι θα οδηγηθεί η χώρα στη χρεοκοπία και θα
ξεµπερδέψετε από τον ΣΥΡΙΖΑ και τη λαϊκή εντολή που είχε
πάρει. Απογοητευθήκατε. Ήρθε το δηµοψήφισµα. Ήρθαν οι
εκλογές. Ο ελληνικός λαός σας κατέταξε στη θέση της Αντιπο-
λίτευσης και µας έδωσε εντολή για τέσσερα χρόνια να κυβερνή-
σουµε τον τόπο. Παίξατε το ίδιο στοίχηµα πέρσι στην πρώτη
αξιολόγηση. Παίξατε τα ρέστα σας ότι δεν θα κλείσει. Πάλι ητ-
τηθήκατε, δυστυχώς για εσάς, αλλά ευτυχώς για τη χώρα. 

Τώρα, επιχειρείτε για άλλη µια φορά το ίδιο. Και το επιχειρείτε
φυσικά στηρίζοντας και στηριζόµενοι από αυτούς, οι οποίοι για
πρώτη φορά στον τόπο καλούνται να βάλουν το χέρι στην τσέπη,
να πληρώσουν, καλούνται, δηλαδή, να είναι ίσοι απέναντι στους
νόµους, όπως πρέπει να είναι όλοι οι Έλληνες πολίτες. 

Πλέον, όµως, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, δεν κρατάτε ούτε τα προσχήµατα. Έχετε βγει στα κεραµί-
δια, για να υπερασπιστείτε το πιο σκοτεινό δίκτυο εξουσίας της
µεταπολιτευτικής περιόδου, το δίκτυο εξουσίας που οικοδόµη-
σαν οι καναλάρχες µαζί µε τις τράπεζες και τα δικά σας κόµµατα. 

Τολµάτε εσείς αυτές τις µέρες να κουνάτε το δάχτυλο στην
Αριστερά, µιλώντας για το ηθικό πλεονέκτηµα, τα κόµµατα που
µοίραζαν ασυλία στους εαυτούς τους για να παίρνουν θαλασσο-
δάνεια οι ίδιοι, τα ίδια τα κόµµατα, αλλά και οι ηµέτεροι, τα κόµ-
µατα -και θα το θυµίσω για άλλη µια φορά, γιατί δεν έχουµε
ασθενή µνήµη σε αυτόν τον τόπο- της «Siemenς», του Χριστοφο-
ράκου, του Τσοχατζόπουλου, των υποβρυχίων, του ΚΕΕΛΠΝΟ,
των υποκλοπών, της παράγκας στο ελληνικό ποδόσφαιρο και
όλων των άλλων µεγάλων σκανδάλων. Τολµάτε εσείς να σηκώ-
νετε το δάκτυλο.

Από το πρώτο δευτερόλεπτο κάνατε ό,τι περνούσε από το χέρι
σας, για να ακυρώσετε τον διαγωνισµό για τις τηλεοπτικές
άδειες. Σαµποτάρατε τον ορισµό του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης. Απειλήσατε Υπουργούς. Προσπαθήσατε να χει-
ραγωγήσετε τη δικαιοσύνη. Απειλείτε τώρα και δηµόσιους
υπαλλήλους που διενεργούν τη διαδικασία του διαγωνισµού. 

Φτάσατε µέχρι το σηµείο να τάξετε στους καναλάρχες, σε αυ-
τούς που στον διαγωνισµό ανακηρύχθηκαν ως υπερθεµατιστές
και πλήρωσαν και πληρώνουν, ότι θα τους γυρίσετε πίσω τα
λεφτά. Μπήκαν 255 εκατοµµύρια ευρώ στα δηµόσια ταµεία σε
περίοδο κρίσης που τα έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία και ο ελ-
ληνικός λαός. 

Και εσείς όχι µόνο δεν έχετε µια συγγνώµη να ζητήσετε, που
επί είκοσι επτά χρόνια όχι µόνο δεν πήρατε δεκάρα από αυτούς
που αξιοποιούσαν τις δηµόσιες συχνότητες για να προστατεύουν
εαυτούς και εσάς, αλλά τους δίνατε αφειδώς και δάνεια µε αέρα,
όπως οµολόγησαν κάποιοι στην επιτροπή της Βουλής, όχι µόνο
δεν έχετε µια συγγνώµη να ζητήσετε, αλλά θέλετε και να επι-
στρέψουµε τα χρήµατα. Και τώρα, που βλέπετε ότι ο διαγωνι-
σµός προχωρά κανονικά, κάνετε ό,τι µπορείτε για να τον
απονοµιµοποιήσετε. 
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Το καλοκαίρι µας κατηγορούσατε τρεις µήνες ολόκληρους ότι
κάνουµε έναν στηµένο διαγωνισµό, για να µην πάρει άδεια ο
«ΣΚΑΪ» του κ. Αλαφούζου, επειδή προβάλλει -και δεν είναι ο
µόνος- προγράµµατα ειδήσεων αντικυβερνητικού περιεχοµένου.
Αυτό λέγατε και µάλιστα είχε βγει και ο Αντιπρόεδρός σας σε
ένα κρεσέντο αυτογελοιοποίησης και έλεγε: «Έχω στοιχεία και
πληροφορίες από υπουργικά έδρανα ότι δεν θα πάρει άδεια ο
«ΣΚΑΪ»». Και ο «ΣΚΑΪ» πήρε πρώτος άδεια!

Μετά άλλαξε το τροπάρι και µας κατηγορούσατε ότι ο διαγω-
νισµός έγινε όχι για να µην πάρει άδεια ο κ. Αλαφούζος, αλλά για
να πάρει άδεια ο κ. Καλογρίτσας, που θα έφτιαχνε το ΣΥΡΙΖΑ TV.
Όταν ο Καλογρίτσας ζήτησε διευκόλυνση, έφυγε από τον διαγω-
νισµό το επόµενο λεπτό. Δεν πήρε καµµία άδεια. 

Γιατί σε αυτόν τον τόπο -ακούστε το καλά- θα µάθουµε όλοι
και πρώτα απ’ όλα εσείς, ότι ο νόµος ισχύει για όλους. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ! 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Πάει, λοι-

πόν, και η καραµέλα αυτή. Τώρα τι έχετε να πείτε; Για ποιο λόγο
έγινε ο διαγωνισµός; 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μήπως ο κ.

Κυριακού είναι ΣΥΡΙΖΑ; Μήπως ο κ. Μαρινάκης ή ο κ. Σαββίδης
έγιναν ΣΥΡΙΖΑ και αυτοί; Ή θα γίνει ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Αλαφούζος,
επειδή πήρε άδεια; 

Κάποια στιγµή, λοιπόν, τελειώνουν τα επιχειρήµατα και κάποια
στιγµή ορισµένες απαντήσεις πρέπει να δοθούν. Διότι στην προ-
σπάθειά σας να κάνετε το µαύρο άσπρο, ή µάλλον το άσπρο
µαύρο, µιλήσατε και για δήθεν µεγάλο σκάνδαλο του ΣΥΡΙΖΑ
στις τράπεζες. Έχετε το θράσος εσείς να µιλάτε για σκάνδαλο
ΣΥΡΙΖΑ στις τράπεζες.

Ξέρετε, στο σπίτι του κρεµασµένου καλό είναι να µην µιλάµε
για σκοινί, γιατί όσο κι αν ψάξετε, δεν θα βρείτε τον ΣΥΡΙΖΑ και
την Κυβέρνησή του πίσω από κανένα δάνειο. Τους εαυτούς σας
θα βρείτε, τους εαυτούς σας που γονάτισαν το τραπεζικό σύ-
στηµα της χώρας µοιράζοντας αφειδώς θαλασσοδάνεια δεξιά
και αριστερά. 

Και εάν θέλετε να βρείτε δάνεια χωρίς εξασφαλίσεις, θα σας
πρότεινα πρώτα να ψάξετε στα δικά σας βιβλία, για τα δικά σας
δάνεια. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Η Νέα Δηµοκρατία χρωστάει 200 εκατοµµύρια ευρώ και άλλα

τόσα το ΠΑΣΟΚ. Και θέλετε να πιστεύετε ότι αυτά είναι δανεικά
και αγύριστα!

Σύντοµα, όµως, έρχεται το πόρισµα της εξεταστικής επιτρο-
πής για τα δάνεια στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και στα πολιτικά
κόµµατα. Και τότε θα δούµε ποιος θα γελάσει τελευταίος. 

Σας το λέω ξανά: Ό,τι και να κάνετε, οι φίλοι και οι προστα-
τευόµενοί σας θα περάσουν από το ταµείο και θα πληρώσουν!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είπα και ξαναλέω ότι αυτή είναι για µας µια µεγάλη τοµή στο

πολιτικό σύστηµα. Μετά από είκοσι επτά χρόνια ρυθµίζεται το
ραδιοτηλεοπτικό τοπίο µε έναν τρόπο αδιάβλητο, διαφανή, όπου
όλα τα έγγραφα είναι προσβάσιµα, µε µια διαδικασία αλλεπάλ-
ληλων ελέγχων, µε διαρκείς και συνεχόµενες δικλείδες ασφα-
λείας, που όλες έχουν λειτουργήσει διασφαλίζοντας το δηµόσιο
συµφέρον, διότι εµείς δεν έχουµε να φοβηθούµε τίποτα. 

Εξάλλου, το είχα δηλώσει πριν από δέκα ηµέρες ότι όποιος
επίδοξος καναλάρχης δεν µπορεί να ανταποκριθεί και να πληρώ-
σει ή να δικαιολογήσει τα χρήµατά του, θα εκπέσει το επόµενο
δευτερόλεπτο, όπως και έγινε. 

Και ξέρετε πού φαίνεται η διαφορά µας, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές; Δεν έχουµε παρά να συγκρίνουµε αυτή τη διαδικασία µε
µια αντίστοιχη διαδικασία που διενεργήθηκε επί των ηµερών της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ για τις τηλεοπτικές άδειες,
µε τον διαγωνισµό για το ψηφιακό φάσµα. Εµείς εξασφαλίσαµε
255 εκατοµµύρια, ίσως και παραπάνω, για τέσσερις τηλεοπτικές
άδειες, όταν εσείς ξεπουλήσατε το σύνολο του ψηφιακού φά-

σµατος για 18 εκατοµµύρια ευρώ, σε έναν διαγωνισµό όπου δεν
συµµετείχαν έντεκα εταιρείες και τελικά εννέα, αλλά µια και µο-
ναδική εταιρεία, σε έναν διαγωνισµό, όπου φροντίσατε να απο-
κλείσετε την ΕΡΤ, για να χαρίσετε όλο το ψηφιακό φάσµα στους
φίλους σας και βεβαίως σε έναν διαγωνισµό, όπου όχι µόνο
πόθεν έσχες δεν ζητήσατε, αλλά ούτε καν υπεύθυνη δήλωση ότι
έχουν την οικονοµική δυνατότητα. 

Θέλω να επαναλάβω κάτι, το οποίο σας ενοχλεί πολύ και να
κλείσω. Τα 255 εκατοµµύρια ήδη διοχετεύονται για τη στήριξη
των συµπολιτών µας που έχουν ανάγκη. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ήδη δεκαπέντε χιλιάδες περισσότερα παιδιά θα πάνε φέτος

στους παιδικούς σταθµούς. Έχουν ήδη ξεκινήσει και είναι ένας
αριθµός ρεκόρ για τα τελευταία χρόνια. Ήδη ξεκινάει η διαδικα-
σία και θα ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του χρόνου για τη στή-
ριξη των νοσοκοµείων µε επιπλέον τέσσερις χιλιάδες νοσηλευτές
και ήδη προχωράει η εκπόνηση ενός προγράµµατος στήριξης
νέων διδακτόρων. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Νοµίζω όµως ότι αρκετά ασχολήθηκα µε τις συκοφαντίες, τα

ψεύδη και τις θεσµικές εκτροπές της Αντιπολίτευσης. Δεν θέλω
να αδικήσω τη συζήτηση. Όµως, θα ζητήσω µια ανοχή από τον
Πρόεδρο, διότι έπρεπε να κάνω µια αναφορά.

Θα έρθω ευθύς αµέσως στη συζήτηση για την παιδεία, µια συ-
ζήτηση µε ιδιαίτερη σηµασία. Γιατί είναι κοµβικός ο ρόλος που
έχει η αναβάθµιση της παιδείας στην υπόθεση της ανάκαµψης
της χώρας και της οριστικής εξόδου από την κρίση. Διότι, όπως
έχουµε πει πολλές φορές, η κρίση δεν είναι µόνο οικονοµική.
Είναι ταυτόχρονα και κρίση αξιών και κρίση πνευµατική. 

Επιβάλλεται, λοιπόν, σήµερα να αντιπαρατεθούν στοιχεία για
την παιδεία. Να µιλήσουµε πρώτα από όλα για τον προσανατο-
λισµό και την ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Η ελλη-
νική κοινωνία αποτιµά πάντα στις πιο υψηλές θέσεις των αξιών
της την παιδεία. 

Ξέρετε γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι στη χώρα µας το εκπαιδευ-
τικό σύστηµα ήταν ο κατ’ εξοχήν µηχανισµός κοινωνικής κινητι-
κότητας. Ήταν ο θεσµός που επέτρεπε στα παιδιά του εργάτη,
του αγρότη, του µικροτεχνίτη να σπουδάσουν, να γίνουν επιστή-
µονες, να ζήσουν καλύτερα. 

Η δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση ήταν αυτή που στη χώρα µας
έσπασε τα κοινωνικά στεγανά. Αναβάθµισε τη ζωή εκατοµµυρίων
ανθρώπων και κατήργησε στην πράξη πολλά προνόµια των «πορ-
φυρογέννητων», των κληρονόµων που είχαν ως βασικό εφόδιο
όχι τις ικανότητές τους, αλλά τα οικονοµικά και κοινωνικά πλεο-
νεκτήµατα της οικογένειάς τους, της ταξικής τους θέσης. 

Η δηµοκρατική πρόσβαση στη γνώση –γι’ αυτό µιλάµε- αυτή
ήταν που τροφοδότησε την πρόοδο της χώρας και την ανάπτυξή
της και όχι µόνο την οικονοµική ανάπτυξη. Ποιος µπορεί να πα-
ραγνωρίσει τον ρόλο της δηµόσιας εκπαίδευσης στην εµπλοκή
των µαζών στην πολιτική, στον αγώνα για τη δηµοκρατία; Η ανα-
φορά και µόνο στο εµβληµατικό γεγονός του Πολυτεχνείου θα
ήταν αρκετή. 

Και θα πρέπει να σκεφτόµαστε πάντα πως η µαζική πρόσβαση
των Ελλήνων στην εκπαίδευση είναι απαραίτητη συνθήκη για
κάθε αλλαγή, γιατί καλός πολίτης είναι ο σφαιρικά ενηµερωµέ-
νος πολίτης. Και έναν τέτοιο πολίτη του 21ου αιώνα πια θέλουµε
να βγάλει το ελληνικό σχολειό, έναν πολίτη που, όπως µας έλεγε
ο Φερνάρντ Μπροντέλ, θα πρέπει να καταλαβαίνει όχι µόνο τι γί-
νεται δίπλα του, αλλά όλες τις σελίδες της εφηµερίδας που δια-
βάζει, να µπορεί δηλαδή να συµµετέχει σε όλες τις πτυχές του
κοινωνικού γίγνεσθαι. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει να µπορούν οι µαθητές να κατανοήσουν
πλήρως την πραγµατικότητα που τους περιβάλλει, όχι για να την
αφήσουν ίδια, αλλά για να θελήσουν να την αλλάξουν, να τη φέ-
ρουν στα µέτρα των δικών τους ονείρων. 

Ξέρω πως αυτές τις θέσεις ενδεχοµένως να µην τις µοιραζό-
µαστε µε όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου ή να φαίνονται για
κάποιους από εσάς εξαιρετικά ιδεαλιστικές. Και αυτό νοµίζω ότι
αποδεικνύεται και εµπειρικά, βλέποντας τη στρατηγική που
εφαρµόστηκε τα τελευταία χρόνια στη χώρα µας στον χώρο της
παιδείας, µια στρατηγική -θα το πω, παρά τα παχιά λόγια- υπο-
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βάθµισης στην ουσία και απαξίωσης του δηµόσιου εκπαιδευτικού
συστήµατος, καθώς και πράγµατα που έγιναν από τις κυβερνή-
σεις των τελευταίων χρόνων στο όνοµα τάχα της ποιότητας, της
µεταρρύθµισης, του εκσυγχρονισµού, της αξιοκρατίας και της
αριστείας. 

Όµως, τα έργα και τα αποτελέσµατά σας άλλα λένε, γιατί κατά
την άποψή µου πραγµατικά δεν είστε µε την ποιότητα, αλλά µε
συγκεκριµένα συµφέροντα και στον χώρο της εκπαίδευσης. Οι
τεράστιες µειώσεις κονδυλίων έπληξαν την ποιότητα της εκπαί-
δευσης, δεν την αναβάθµισαν. Οι συγχωνεύσεις των σχολείων
έπληξαν την ποιότητα. Η διαθεσιµότητα των καθηγητών των
ΕΠΑΛ, η κατάργηση των δηµοφιλών κατευθύνσεων έπληξε την
ποιότητά τους και απέκλεισε από την εκπαίδευση όσα παιδιά δεν
µπορούσαν να πληρώσουν ένα ιδιωτικό ΙΕΚ, που και αυτά έπρεπε
να αποκτήσουν πελατεία. Η διαθεσιµότητα των υπαλλήλων των
πανεπιστηµίων διέλυσε τις διοικητικές τους υπηρεσίες και
έπληξε την ποιότητά τους. Οι κακές εργασιακές σχέσεις των ερ-
γαζοµένων στα ιδιωτικά σχολεία πλήττουν την ποιότητα της δου-
λειάς τους. 

Τα έργα σας λένε, επίσης, άλλα και σε ό,τι αφορά το ζήτηµα
των µεταρρυθµίσεων. Δεν είστε πραγµατικά µεταρρυθµιστές. Οι
µεταρρυθµίσεις σας, ιδίως στην τριτοβάθµια εκπαίδευση –και κυ-
ρίως αναφέροµαι στις µεταρρυθµίσεις εκείνες που έγιναν στην
αρχή της συγκυβέρνησής σας- ήταν µεταρρυθµίσεις που έκρυ-
βαν έναν ιδιότυπο συµπλεγµατισµό απέναντι στο δηµόσιο πανε-
πιστήµιο και -για να θυµηθώ και το οµώνυµο θεατρικό έργο- µια
λογική «Αρχοντοχωριάτη», γιατί τα συµβούλια ιδρύµατος στα πα-
νεπιστήµια ήταν κακές αντιγραφές ξένων δοµών, γιατί δεν εφαρ-
µόστηκαν µε διάλογο, αλλά ως µια επιβολή. Αυτό δεν είναι
µεταρρυθµιστική λογική. 

Εµείς θέλουµε τους φορείς της εκπαίδευσης και την κοινωνία
µαζί µας, ακριβώς επειδή θέλουµε µεταρρυθµίσεις ουσιαστικές
που να ριζώσουν και όχι να στήσουµε πάνω τους πολιτικές κα-
ριέρες. 

Τα έργα σας λένε, επίσης, ότι δεν είστε ούτε µε την αξιοκρα-
τία, αλλά µε την ευνοιοκρατία. Τα συµβούλια ιδρύµατος απέρρι-
πταν µε πολιτικά κριτήρια και µε ερωτήσεις πολιτικών
φρονηµάτων υποψήφιους πρυτάνεις. Μέχρι και το Συµβούλιο της
Επικρατείας έφτασε να ακυρώσει εκλογές στα πανεπιστήµια
λόγω παρατυπιών. Αυτή είναι η αξιοκρατία σας;

Τα έργα σας, επίσης, λένε άλλα, γιατί δεν είστε, όπως µας
έχετε πει πρόσφατα, µε το καλό δηµόσιο σχολείο, αλλά υπέρ
µιας γενικής λογικής ιδιωτικοποίησης, γιατί οι ιδιαίτερες σχέσεις
σας µε ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων σάς έκαναν να υποστηρί-
ξετε τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων των καθηγητών των
ιδιωτικών σχολείων και µαζί να τους στερήσετε τα εχέγγυα που
είχαν για να κάνουν ανεπηρέαστοι το λειτούργηµά τους. Γι’ αυτό
εµείς αποκαταστήσαµε τα δικαιώµατα αυτά και το πλαίσιο εργα-
σίας των ιδιωτικών εκπαιδευτικών.

Τέλος, δεν είστε ούτε µε την αριστεία που τόσο πολύ προβάλ-
λετε, αλλά είστε µε τον ελιτισµό. Άλλο πράγµα η αριστεία και
άλλο ο ελιτισµός.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είστε µε τα ακριβά σχολεία των λίγων. Είστε υπέρ της διατή-

ρησης της κοινωνικής διάκρισης. Εµείς είµαστε υπέρ της ποιοτι-
κής εκπαίδευσης των ίσων -προσέξτε, των ίσων όχι των ίδιων-
ίσων ευκαιριών, που στόχο και ορίζοντά τους έχουν και το ίσο
αποτέλεσµα. Γι’ αυτό καταβάλαµε κάθε δυνατή προσπάθεια και
καταφέραµε να κρατήσουµε τη χρηµατοδότηση της παιδείας,
παρά το ότι είχαµε έναν προϋπολογισµό µιας πιο ήπιας, αλλά
προσαρµογής, δηµοσιονοµικής προσαρµογής. 

Ενώ η κυβέρνηση του κ. Σαµαρά και του κ. Βενιζέλου είχε υπο-
γράψει πως το 2018, σε δύο χρόνια δηλαδή από σήµερα, τα κον-
δύλια της Παιδείας θα έπεφταν στο 1,8% του ΑΕΠ, εµείς τα
κρατήσαµε στο 2,8%. Όχι πως είναι υψηλό ποσοστό, αλλά του-
λάχιστον το συγκρατήσαµε.

Και βεβαίως να θυµίσω ότι όλα όσα εξαγγείλατε στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης –και µάλλον δεν το αποκρύπτετε- προ-
φανώς για να υλοποιηθούν, προϋποθέτουν νέες περικοπές στην
παιδεία ύψους 800 εκατοµµυρίων συνολικά. Από πού θα τα
βρείτε;

Θα ήθελα σε αυτό, το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να πω και κάτι ακόµα. Εσείς που περιφέρετε περίτρανα το κου-
στούµι του Ευρωπαίου, εσείς που από την Ευρώπη αφήνετε στην
άκρη τον διαφωτισµό και τους αγώνες των ευρωπαϊκών λαών και
κυρίως αναφέρεστε στο κανονιστικό πλαίσιο της λιτότητας και
στους κανόνες τα τελευταία χρόνια, θέλω να µας πείτε ποια ευ-
ρωπαϊκή χώρα θα έδινε 1,8% του ΑΕΠ της για την παιδεία και θα
ήθελε να ονοµάζεται ευρωπαϊκή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς επιλέξαµε να κινηθούµε
σε µια διαδικασία µεταρρύθµισης της παιδείας, σε δύσκολες
συνθήκες, αλλά µε τον πλέον ορθό τρόπο, όχι µε το κεφάλι κάτω
και τα πόδια απάνω. Γι’ αυτό και επιλέξαµε να ρίξουµε πρώτα
βάρος στη βάση του εκπαιδευτικού συστήµατος, στα πόδια του
εκπαιδευτικού συστήµατος, στο σχολειό και µάλιστα στο δηµο-
τικό, αντίθετα µε την πρακτική να ξεκινούν οι αλλαγές από την
ανώτατη βαθµίδα για λόγους εντυπωσιασµού και επικοινωνια-
κούς. 

Σκοπός µας είναι η δηµιουργία ενός σχολείου για όλους και
για όλες, που θα παρέχει ίσες ευκαιρίες και δεν θα διευρύνει τις
ταξικές και πολιτισµικές διαφορές, ένα σχολείο δηµόσιο, δω-
ρεάν, δηµοκρατικό, ανθρωπιστικό, που θα αναδεικνύει τα τα-
λέντα και τις δεξιότητες των παιδιών και δεν θα τις ισοπεδώνει,
που θα ενθαρρύνει τη συλλογική βελτίωση και τη συλλογική πρό-
οδο των µαθητών.

Εµείς το πιστεύουµε βαθιά: Κανείς δεν αριστεύει µόνος του.
Όλοι στηρίζονται –είτε το αναγνωρίζουν είτε όχι- σε πράγµατα
που έχουν προκύψει ως συλλογικό έργο, στις γνώσεις, στις υπο-
δοµές, στην κουλτούρα.

Δεν παραγνωρίζουµε τον προσωπικό κόπο καθενός. Αλίµονο.
Εµείς θέλουµε ένα σχολείο που να δίνει τις δυνατότητες σε
όλους να µπορούν να γίνουν άριστοι.

Και έχουµε ήδη προχωρήσει σε συγκεκριµένες παρεµβάσεις.
Πρώτα και κύρια αποκαταστήσαµε την κανονικότητα στα σχολειά
µας µετά από επτά και πλέον χρόνια. Όλα τα σχολεία φέτος για
πρώτη φορά άνοιξαν χωρίς ελλείψεις σε βιβλία και καθηγητές.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Πρώτη φορά έγιναν τόσες πολλές προσλήψεις, τόσο νωρίς,

ακόµα και στα πιο ακριτικά χωριά, ακόµα και στα πιο αποµακρυ-
σµένα νησιά µας. Πρώτη φορά τα σχολεία ξεκίνησαν κατευθείαν
µε εξάωρο πρόγραµµα. Και ξέρετε, όσο και αν θέλετε να τα κρύ-
βετε αυτά, η κοινωνία τα καταλαβαίνει, γιατί στέλνει τα παιδιά
της και βλέπει τι γίνεται. 

Πρώτη φορά ξεκίνησαν τα σχολειά µας µε τα βιβλία στη θέση
τους. Είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια βιβλία από τα µέσα του κα-
λοκαιριού είναι σε όλα τα σχολεία µας. Δεν µοιράσαµε εµείς για
µια ακόµη φορά φωτοτυπίες φέτος. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και κάτι ακόµη. Φέτος πρώτη φορά εφαρµόστηκε ο νόµος που

δίνει προτεραιότητα στις προσλήψεις στον εξαιρετικά ευαίσθητο
τοµέα της ειδικής αγωγής, που συνολικά θα προσληφθούν εννιά
χιλιάδες εκατό εκπαιδευτικοί. 

Εµείς θέλουµε και αυτά τα παιδιά, µε τις ειδικές µαθησιακές
ανάγκες, να µπορούν να είναι περήφανα για τον εαυτό τους. Θέ-
λουµε και οι δικοί τους γονείς να είναι χαρούµενοι και να τα βλέ-
πουν να προοδεύουν. Γι’ αυτό και φροντίζουµε για αυτά τα
παιδιά να φτιάξουµε ακόµη και ειδικό επαγγελµατικό λύκειο, για
να είναι δηµιουργικά και να ζουν µια ζωή δική τους, όχι µια ζωή
δανεισµένη και εξαρτηµένη από τους άλλους. 

Εφαρµόζουµε επίσης το ολοήµερο νηπιαγωγείο. Έχουµε πε-
ρισσότερα τµήµατα και µάλιστα µε λιγότερα νήπια σε κάθε
τµήµα από πέρυσι. Προχωρήσαµε στη γενίκευση του νέου τύπου
ολοήµερου σχολείου. Πλέον όχι µόνο το 1/3 των δηµοτικών, αλλά
όλα τα σχολεία θα µπορούν να λειτουργούν ως ολοήµερα, εµ-
πλουτισµένα µε νέα µαθήµατα. Εποµένως όχι απλώς δεν καταρ-
γούµε τα ολοήµερα, όπως µας κατηγορούσε η Νέα Δηµοκρατία,
αλλά τα διευρύνουµε και τα αναβαθµίζουµε.

Και µια που λέµε για το σχολείο, επιτρέψτε µου να αναφερθώ
σε αυτό το σηµείο και στο ζήτηµα που πολύ στραβά έχει ανοίξει
στην επικαιρότητα, το ζήτηµα των Θρησκευτικών. Το µάθηµα των
Θρησκευτικών δεν µπορεί να έχει πια οµολογιακό χαρακτήρα. Σε
καµµία άλλη ευρωπαϊκή χώρα δεν συµβαίνει αυτό. 
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Όµως, ούτε οι ώρες του µειώνονται ούτε µάθηµα επιλογής γί-
νεται ούτε χάνεται η βασική αναφορά στο ορθόδοξο χριστιανικό
δόγµα. Και πώς θα µπορούσε, άλλωστε, αφού είναι το κυρίαρχο
στη χώρα µας και καθοριστικό στη διαµόρφωση της σύγχρονης
πολιτισµικής µας ταυτότητας;

Ωστόσο, το µάθηµα των Θρησκευτικών στα σχολεία –ιδίως
στις µέρες µας, που στα σχολειά µας δεν φοιτούν µονάχα παιδιά
ενός δόγµατος ή µιας θρησκείας– οφείλει να κάνει τους µαθητές
πρωτίστως να κατανοήσουν τη θρησκευτικότητα ως πτυχή της
κοινωνικής πραγµατικότητας. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι την ευθύνη για το περιεχόµενο της
διδασκαλίας έχει το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, που
οφείλει βεβαίως να λαµβάνει υπ’ όψιν του όλες τις απόψεις, αλλά
κυρίως οφείλει να λαµβάνει υπ’ όψιν του τις αρχές της παιδαγω-
γικής επιστήµης αλλά και της θεολογίας.

Φέτος, λοιπόν, στα σχολειά µας θα ξεκινήσουν δοκιµαστικά τα
νέα αναλυτικά προγράµµατα, στα οποία κατέληξε µετά από πο-
λύχρονο διάλογο το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι ο διάλογος δεν θα συνεχιστεί. Στο τέλος της
χρονιάς θα αξιολογηθούν και θα καταγραφούν οι όποιες παρα-
τηρήσεις και τυχόν διορθώσεις, ώστε να ξεκινήσει και η συγ-
γραφή του κατάλληλου σχολικού βιβλίου. 

Σ’ αυτόν τον διάλογο προφανώς είναι ευπρόσδεκτες οι από-
ψεις της Εκκλησίας, αλλά η τελική κρίση θα γίνει –και θέλω να
πιστεύω σε πνεύµα σύνθεσης και συνεννόησης- από το Ινστι-
τούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Σεβόµαστε την Εκκλησία. Ανα-
γνωρίζουµε την αδιαµφισβήτητη παρουσία της στη συνείδηση
του λαού µας µέσα στο διάβα της ιστορίας του. 

Συζητούµε όµως µαζί της σε πνεύµα σεβασµού αλλά και δια-
κριτών ρόλων. Σήµερα ειδικά αναγνωρίζουµε στην πλειονότητα
των ιεραρχών –στην πλειονότητα, επαναλαµβάνω- τον σηµαντικό
ρόλο που έχουν διαδραµατίσει στο προσφυγικό ζήτηµα. Η συ-
νεννόησή µας εδράζεται για εµάς στην αρχή της θρησκευτικής
ουδετερότητας τους κράτους, όχι των ανθρώπων, αλλά του κρά-
τους ως θεσµού. 

Και περιµένουµε µε ενδιαφέρον να ακούσουµε ανοικτά σή-
µερα εδώ τι θέση παίρνουν όλα τα κόµµατα, όλες οι πολιτικές
πτέρυγες, όλοι οι υποστηρικτές της φιλελεύθερης ατζέντας για
το ζήτηµα αυτό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνεχίζουµε τις αλλαγές στη
βάση του εκπαιδευτικού µας συστήµατος και µε τις αλλαγές που
προγραµµατίζουµε στο γυµνάσιο. Αλλάζουµε τον εξετασιοκεν-
τρικό χαρακτήρα του σχολείου. Ορίζουµε πως οι προαγωγικές
εξετάσεις δεν θα γίνονται σε τόσα πολλά µαθήµατα πια, ώστε το
σχολείο να είναι ένα «εξεταστικό κάτεργο», αλλά θα γίνονται
µόνο σε τέσσερα µαθήµατα. Και σε όσα παιδιά δεν πετυχαίνουν,
θα τους προσφέρουµε άµεσα επιπλέον ενισχυτική διδασκαλία
και θα δίνουν ξανά εξετάσεις σε δεκαπέντε ηµέρες. 

Και όλα αυτά όχι επειδή είµαστε µε τη λογική της ήσσονος
προσπάθειας και µε τον λαϊκισµό, όπως µας καταλογίζουν στε-
λέχη της Αντιπολίτευσης, αλλά επειδή για εµάς είναι αδιανόητο
τα παιδιά σε αυτή την ευαίσθητη ηλικία του γυµνασίου, να µα-
θαίνουν πως η αξία της γνώσης είναι να πετυχαίνεις σε αναρίθ-
µητες καταπιεστικές εξετάσεις. 

Ενδεχοµένως το δικό σας ιδανικό για το σχολείο να ήταν αυτό,
δηλαδή το σχολείο των παιδιών που δεν χαίρονται, που δεν µα-
θαίνουν να αγαπούν τη µάθηση, να αγαπούν τη γνώση, των παι-
διών που χάνουν την εφηβεία τους σε ένα σχολείο που θέλει να
τα κάνει όλα ίδια. Για εµάς, όµως, δεν είναι αυτό το ιδανικό σχο-
λείο. 

Συνεχίζουµε τον διάλογο και παραλάβαµε τα πορίσµατα της
Εθνικής Επιτροπής Διαλόγου. Πήραµε και αυτά της Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής, που πέτυχαν µάλιστα µια
ευρεία συναίνεση -πράγµα σπάνιο στις µέρες µας- και µε τις δυ-
νάµεις της Αντιπολίτευσης, κάτι για το οποίο χαιρόµαστε ειλι-
κρινά. Και θα συνεχίσουµε τον διάλογο άµεσα και στο Εθνικό
Συµβούλιο Παιδείας.

Ένας από τους βασικούς µας στόχους είναι να καταλήξουµε
σε ένα σύστηµα που θα οδηγεί τους µαθητές και τις µαθήτριες
στο πανεπιστήµιο, χωρίς τη φοβερή και εξαιρετικά αγχωτική
κρίση των πανελλαδικών εξετάσεων, ένα σύστηµα µε στόχο να

απαλλάξει το λύκειο από το να είναι ένας σκέτος προθάλαµος
των πανελληνίων εξετάσεων και να του δώσει έναν αυτόνοµο παι-
δαγωγικό ρόλο. 

Ξέρουµε ότι αυτό δεν είναι εύκολο, αλλά πρέπει να είναι ένας
στόχος που θα παλέψουµε να υλοποιήσουµε. Βασικός στόχος
είναι το νέο σχολείο να επιτρέπει στα παιδιά να ανιχνεύουν τις
πραγµατικές τους κλίσεις και, σε τελική ανάλυση, να σπουδά-
σουν αυτό το οποίο θέλουν να σπουδάσουν και όχι αυτό το οποίο
πρέπει να σπουδάσουν. Πιστεύω ότι τότε θα µπορέσουµε να χτυ-
πήσουµε και αυτό το φαινόµενο των αιώνιων φοιτητών, διότι µας
κατηγορείτε χρόνια γι’ αυτό. Το ζήτηµα δεν είναι να κόψεις τους
αιώνιους φοιτητές. Το ζήτηµα, κατά την άποψή µου, είναι να κα-
ταφέρουµε να µη γεννά το πανεπιστήµιο αιώνιους φοιτητές.

Και ξέρετε, αυτό, πρωτίστως, θα µπορέσουµε να το πετύχουµε
αλλάζοντας το σύστηµα των εξετάσεων, το σύστηµα «ρουλέτα»
των πανελληνίων εξετάσεων, που σπρώχνει µαθητές να γίνουν
φοιτητές σε πανεπιστήµια που δεν αγαπούν τη γνώση που εκεί
διδάσκεται. 

Θα κάνουµε και κάτι, βεβαίως, για να εξαφανιστεί αυτό το φαι-
νόµενο και πριν αλλάξει το σύστηµα των εξετάσεων. Ήδη δύο χι-
λιάδες επτακόσιοι προπτυχιακοί φοιτητές θα παίρνουν από
φέτος υποτροφίες από 400 ως 520 ευρώ τον µήνα για µια τετρα-
ετία, ώστε, τουλάχιστον σε αυτούς που είναι εξαιρετικά ικανοί,
αλλά δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα και αναγκάζονται να
εγκαταλείπουν τις σπουδές τους για να δουλεύουν για να ζουν,
να δίνουµε τη δυνατότητα να σπουδάζουν.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ταυτόχρονα, ξεκινάµε πρόγραµµα στέγασης οικονοµικά αδύ-

νατων φοιτητών σε διαµερίσµατα που ανήκουν στο ελληνικό Δη-
µόσιο και σχεδιάζουµε διαγωνισµούς για να χτιστούν, επιτέλους,
νέες φοιτητικές εστίες. Διότι, κυρίες και κύριοι, αυτή η Κυβέρ-
νηση εγγυάται πως σε αυτή τη χώρα όποιος έχει την ικανότητα
να σπουδάσει, θα έχει πια και τη δυνατότητα να σπουδάσει. Θα
είµαστε δίπλα του εµείς, θα είναι δίπλα του η ελληνική πολιτεία.
Θα είναι δίπλα σε όλα τα παιδιά, διότι έχει κάνει πολύ µεγάλες
θυσίες ο ελληνικός λαός και αυτές οι θυσίες δεν πρέπει να πάνε
χαµένες. 

Και γι’ αυτά τα παιδιά που µε το αίµα και τις θυσίες του ελλη-
νικού λαού σπουδάζουν, που έχουν το όνειρο, την ευγενική φι-
λοδοξία να µείνουν σ’ αυτή τη χώρα και να δουλέψουν εδώ για
να ανέβουµε όλοι λίγο ψηλότερα, κάνουµε και κάτι ακόµα: Δί-
νουµε φέτος 81 εκατοµµύρια ευρώ για υποτροφίες για διδακτο-
ρικές και µεταδιδακτορικές σπουδές, για να µείνουν οι νέοι
επιστήµονες εδώ. 

Ιδρύσαµε το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Τεχνολογίας, που
θα είναι το νέο σπουδαίο εργαλείο για την επιστηµονική έρευνα
και την οικονοµική ανάπτυξη του τόπου, όπως και για τη δηµι-
ουργία του ενιαίου χώρου εκπαίδευσης και έρευνας. Και δίνουµε
σε αυτό φέτος, σε περίοδο κρίσης, 240 εκατοµµύρια ευρώ, την
ερχόµενη τριετία, σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, ώστε να χρηµατοδοτήσει τα σχέδια και τα όνειρα
των επιστηµόνων αυτής της χώρας, προκειµένου να µπορέσουµε
να ξεφύγουµε από τη λογική του «brain drain» και να πάµε στη
λογική του «brain gain», δηλαδή να µη χάνουµε µυαλά, αλλά να
κερδίζουµε µυαλά, να γυρίσουν πίσω ή να µείνουν στη χώρα, να
µη φύγουν άλλοι επιστήµονες υψηλά εξειδικευµένοι, το πιο ση-
µαντικό δυναµικό, για να ξαναστήσουµε τη χώρα στα πόδια της. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Για να γίνουν όλα αυτά, χρειάζεται και µία ριζική ενίσχυση του

δυναµικού της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και της έρευνας. Γι’
αυτό, για πρώτη φορά µετά από έξι χρόνια, γίνονται επιτέλους
προσλήψεις µελών ΔΕΠ στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, πεντακό-
σιοι πέρυσι και άλλοι πεντακόσιοι φέτος. Γι’ αυτό δίνουµε εκατό
νέες θέσεις ερευνητών στα ερευνητικά κέντρα. Νοµίζω ότι είναι
µία σηµαντική αρχή. 

Συγχρόνως λαµβάνουµε όλες τις µέριµνες για τη γενική ενί-
σχυση του ελλιπούς προϋπολογισµού των ΑΕΙ, για τα ελληνικά
πανεπιστήµια, τα οποία σε όλες τις µετρήσεις -ακόµα και αν
υπάρχουν πολλά ερωτηµατικά για τα κριτήρια αυτών των µετρή-
σεων- βρίσκονται -προσέξτε- στο κορυφαίο 5% σε παγκόσµιο επί-
πεδο. Και αυτό γίνεται παρά τις περικοπές και χάρη στο φιλότιµο

16212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και την εργατικότητα των ανθρώπων του ελληνικού δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου, καθηγητών, ερευνητών, διοικητικού προσωπικού,
ακόµη και των νέων διδακτόρων, που ως τώρα δίδασκαν εντελώς
δωρεάν κάποια µαθήµατα, για να αποκτήσουν διδακτική πείρα
και από φέτος προβλέψαµε και γι’ αυτούς να παίρνουν ένα αντι-
µίσθιο. 

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο αποτελεί, τόσο για την Ελλάδα, όσο
και για την Ευρώπη, τον πυρήνα της παραγωγής γνώσης και και-
νοτοµίας. Και καλά θα κάνουν αυτό να το θυµούνται όσοι είναι
υπέρµαχοι της απόψεως ότι πρέπει πάση  θυσία στη χώρα να
ιδρυθούν ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Ξέρετε, τα κορυφαία πανεπιστήµια, σε παγκόσµια κλίµακα,
στην πλειοψηφία τους είναι δηµόσια. Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια -
σας το λέµε γιατί πάλι ο ευρωπαϊσµός σας αποδεικνύεται εν
µέρει κούφιος ή µονοµερής- δεν είναι ευρωπαϊκή παράδοση. Το
µεγάλο δίκτυο ισχυρών πανεπιστηµίων είναι δηµόσιο, εκεί όπου
το κάθε κράτος στην Ευρώπη τα διαφύλαξε ως κόρη οφθαλµού
και επένδυσε σ’ αυτά. 

Όµως εσείς αυτό το παράδειγµα δεν το µάθατε. Εσείς έχετε
στελέχη, έχετε αντιπροέδρους που τρέχουν πίσω από δηµόσιες
εκδηλώσεις ιδιωτικών εκπαιδευτικών οργανισµών και λένε πως
τα ιδιωτικά -όποιας µορφής- είναι υπέρτερα των δηµοσίων πανε-
πιστηµίων στην ποιότητα, στις διακρίσεις, στη διαφάνεια. Και
όταν τέτοια ιδιωτικά ιδρύµατα κατηγορούνται για τεράστια χρέη,
ακόµη και για κακουργήµατα, όπως αυτό της πλαστογραφίας,
και το Υπουργείο Παιδείας αναστέλλει τη λειτουργία τους, δεν
βρίσκετε να πείτε ούτε µία κουβέντα. 

Όσοι προβάλλουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια ως πανάκεια,
έχουν, άραγε, αναρωτηθεί γιατί οι απόφοιτοί µας από το ελλη-
νικό δηµόσιο πανεπιστήµιο, το τόσο κατασυκοφαντηµένο, οι από-
φοιτοί µας µε διδακτορικά, µάστερ ή απλά πτυχία, είναι τόσο
περιζήτητοι παντού στην Ευρώπη; Γιατί παίρνουν ποσοστιαία
τόσες πολλές υποτροφίες στα ευρωπαϊκά αλλά και στα αµερικά-
νικα πανεπιστήµια; Γιατί οι δικοί µας επιστήµονες καταφέρνουν
και προκρίνονται στα ευρωπαϊκά ανταγωνιστικά ερευνητικά προ-
γράµµατα, φέρνοντας στα ιδρύµατά τους, αλλά και στη χώρα
τους, δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο; Γιατί οι δικοί µας
ερευνητές είναι ενεργά µέλη τόσων πολλών διεθνών ερευνητικών
κέντρων;

Δεν µπορεί, λοιπόν, κάτι καλό θα έχει κάνει και αυτό το ταλαί-
πωρο ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο, που τόσο πολύ το έχετε
συκοφαντήσει αυτά τα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εµείς, λοιπόν, προχωράµε. Φέρνουµε νόµο για τα µεταπτυ-

χιακά και τα διδακτορικά, που κατατίθεται άµεσα και θέτει ορι-
στικό τέλος σε ένα άναρχο τοπίο εµπορευµατοποίησης της
παιδείας. 

Εδώ έχει µεγάλη σηµασία να διευρύνουµε τη σύνδεση των ελ-
ληνικών δηµόσιων πανεπιστήµιων µε το εξωτερικό και να γίνει η
Ελλάδα θελκτική στο µεγάλο πλήθος των ξένων φοιτητών και των
ερευνητών που ακολουθούν µεταπτυχιακές και διδακτορικές
σπουδές.

Είναι, φυσικά, στα σχέδιά µας η ενίσχυση τέτοιων προγραµ-
µάτων από τα ελληνικά ΑΕΙ και ΤΕΙ και το επόµενο διάστηµα θα
είµαστε σε θέση να προσδιορίσουµε τους πόρους που θα διατε-
θούν ανά ίδρυµα για την ενίσχυση και τη δηµιουργία τέτοιων
προγραµµάτων. Και είναι ακριβώς αυτή η πολιτική, της στήριξης
του δηµόσιου πανεπιστήµιου και των δηµόσιων ερευνητικών κέν-
τρων, που µπορεί να αποτελέσει τον κινητήριο µοχλό αυτού που
ονοµάζουµε «δίκαιη ανάπτυξη». Διότι -και ας µην το ξεχνάµε- το
πιο ουσιαστικό ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα για τη χώρα, τελικά,
είναι το ανθρώπινο κεφάλαιο, είναι οι άνθρωποί της, τα υψηλά
προσόντα του δυναµικού της. Και αυτό το πλεονέκτηµα πρέπει
να το καλλιεργήσουµε, ώστε να οικοδοµήσουµε ένα παραγωγικό
µοντέλο που θα στηρίζεται στην υψηλή προστιθέµενη αξία, στην
καινοτοµία και την ποιότητα, όχι στους χαµηλούς µισθούς και
στη συντριβή της κοινωνικής πλειοψηφίας, όπως οραµατίζεται η
νεοφιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία.

Δεν θέλουµε εµείς την κοινωνία του 1/3, την κοινωνία των ελίτ
και των πληβείων. Θέλουµε µια κοινωνία καθολικής ευηµερίας,
δικαιοσύνης και ισότητας. Σε αυτές τις αρχές στηρίζουµε τις

προσπάθειές µας για τη µεγάλη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, µια
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, όµως, που δεν είναι µια στιγµή ή
ένα νοµοσχέδιο, αλλά θα είναι µια διαρκής διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να κλείσω µε δύο µόνο ανα-
φορές. Η µία αναφορά είναι για τους ανθρώπους του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος, τους δασκάλους, τους καθηγητές, τους
ερευνητές, τους εργαζόµενους. Όλους αυτούς και αυτές θα
ήθελα σήµερα να ευχαριστήσω, γιατί «πάντων χρηµάτων µέτρον
άνθρωπος». Και το δικό τους µέτρο είναι -το ξέρουµε- πολύ
ψηλά. Μέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες αυτά τα έξι χρόνια και
µε πενιχρά µέσα, µε πολύ χαµηλούς µισθούς, κάνουν αυτό που
πρέπει, για να στηρίξουν το πιο σηµαντικό πράγµα, την εκπαί-
δευσή µας, τον πολιτισµό µας. Με αυτούς τους ανθρώπους εµείς
θέλουµε να δουλέψουµε. Αναγνωρίζουµε τον αγώνα τους, είναι
και δικός µας αγώνας.

Η δεύτερη αναφορά είναι στον πιο δυναµικό και ευαίσθητο πα-
ράγοντα της εκπαίδευσης, τα παιδιά, αυτά που η εκπαίδευση
πρέπει να τα γεµίζει πρωτίστως µε χαρά και µε έµπνευση, µε
αγάπη για τη γνώση και όχι µόνο µε δέσµευση και άγχος.

Για τα παιδιά, λοιπόν, θα θυµίσω, κλείνοντας, λίγες λέξεις ενός
σπουδαίου συγγραφέα, του Χαλίλ Γκιµπράν, λέξεις που σηµα-
δεύουν ίσια στο δικό µας ιδανικό για την παιδεία και που θέλουµε
να συνοδεύουν το έργο των δασκάλων και των γονιών. Έλεγε,
λοιπόν, ο Γκιµπράν: «Τα παιδιά δεν είναι δικά σας παιδιά. Είναι
οι γιοι και οι κόρες της λαχτάρας της ζωής για τον εαυτό της.
Μπορείτε να τους δώσετε την αγάπη σας, όχι όµως τη σκέψη
σας, γιατί έχουν τις δικές τους σκέψεις. Μπορείτε να πασχίσετε
να τους µοιάσετε. Μην προσπαθήσετε, όµως, να τα κάνετε να
σας µοιάσουν, γιατί η ζωή δεν πηγαίνει πίσω ούτε µένει στο
χθες.».

Σας ευχαριστώ.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες

του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας επισκέπτες από το Ίδρυµα «Η ΘΕΟΤΟΚΟΣ» στο
Ίλιον Αττικής. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Τσίπρα, αφιερώσατε είκοσι λεπτά από την οµιλία
σας, για να κάνετε γενικές αναφορές στην τρέχουσα πολιτική κα-
τάσταση. 

Καθώς σας άκουγα, σκέφτηκα ότι µάλλον ο λογογράφος σας
πρέπει να έµπλεξε τις οµιλίες. Σας έδωσε µια οµιλία που είχατε
κάνει πριν από τρεις µήνες. Φαίνεται ότι δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν
τι έχει γίνει τον τελευταίο µήνα στη χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν ακούσατε τίποτα για τον κ. Καλογρίτσα, για την Τράπεζα

Αττικής, για τα νέα τρίγωνα διαπλοκής τα οποία χτίζονται. Τα
προσπεράσατε όλα αυτά, ωσάν να είναι παντελώς αδιάφορα. 

Λοιπόν, να το ξεκαθαρίσουµε από την αρχή: Δεν έρχεστε σε
αυτή την Αίθουσα ως κατήγορος. Απολογούµενος είστε, κύριε
Τσίπρα, για τα ζητήµατα της διαφάνειας και της διαπλοκής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι αν θέλετε να τα συζητήσουµε τα θέµατα αυτά, µην παίρνετε

πολύτιµο χρόνο από µια συζήτηση για την παιδεία. Ελάτε αύριο
το πρωί σε προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση, να κουβεντιά-
σουµε για τα θέµατα της διαπλοκής. Εάν θυµάµαι καλά, την τε-
λευταία φορά που προκαλέσατε µια τέτοια συζήτηση, δεν σας
είχε πάει πάρα πολύ καλά. Εδώ πέρα, λοιπόν, είµαστε να τα ξα-
νασυζητήσουµε αυτά, κύριε Τσίπρα.

Όµως, η κοινωνία, η οποία µας ακούει σήµερα, ενδιαφέρεται
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πολύ περισσότερο για το πώς θα αποκτήσουµε καλύτερα σχο-
λεία και πολύ λιγότερο για το πώς εσείς θα ελέγξετε το τοπίο
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Και για αυτά θα σας µιλήσω σή-
µερα. Και δεν θα µπω στον πειρασµό να αποπροσανατολίσω τη
συζήτηση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ ησυχία.

Όχι σχολιασµοί.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η παιδεία θα πρέπει να είναι
ένα πεδίο εθνικής συνεννόησης, διότι -και φαντάζοµαι ότι θα
συµφωνήσετε όλοι- το µέλλον των παιδιών µας δεν µπορεί να
είναι αντικείµενο µικροκοµµατικών αντεγκλήσεων. 

Η προχθεσινή τραγική επέτειος της δολοφονίας του Παύλου
Μπακογιάννη µάς θύµισε πόσο απαραίτητη είναι στη δηµόσια
ζωή η δυνατότητα να παραµερίζουµε τις διαφορές µας και να
υπηρετούµε το εθνικό καλό. 

Έχω πολύ ζωντανή την εικόνα της Βουλής εκείνη την τραγική
µέρα, µια Βουλή που συνολικά η πολιτική ηγεσία βρήκε το σθέ-
νος να υψώσει ένα ανάχωµα δηµοκρατίας. Όµως, βέβαια, τότε
στη Βουλή και στην ηγεσία της Αριστεράς ήταν ο Χαρίλαος Φλω-
ράκης και ο Λεωνίδας Κύρκος, σήµερα είναι ο Αλέξης Τσίπρας
και ο Νίκος Παππάς. Τότε και η Αριστερά είχε αξιόπιστη ηγεσία
µε πολιτικό βάρος. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Περιµένετε, κύριοι. Εξαιρώντας το Κοµµουνιστικό Κόµµα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Καταλαβαίνω ότι ενοχλούν αυτές οι συγκρίσεις.
Σήµερα έχει µια ηγεσία χωρίς αξίες, µε µόνο σκοπό τη συντή-

ρηση στην εξουσία µε κάθε κόστος. Και, δυστυχώς, κύριε Τσί-
πρα, και η παιδεία έχει µετατραπεί σε ένα εργαλείο, για να
εξυπηρετηθεί αυτός µόνο ο σκοπός. 

Ο στόχος µου σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι να
αναδείξω το µέγεθος της καταστροφής που συντελείται στον
ευαίσθητο χώρο της παιδείας από µια βαθιά ιδεοληπτική Κυβέρ-
νηση, αλλά και να µιλήσω για τους βασικούς άξονες της δικής
µας πολιτικής, για το πώς θα αποκτήσουµε, επιτέλους, καλύτερα
δηµόσια σχολεία και πανεπιστήµια. 

Σκοπός του κ. Τσίπρα είναι να διχάσει και στην παιδεία. Σκοπός
δικός µας είναι να ενώσουµε τους Έλληνες σε ένα κοινό όραµα
για την παιδεία, όχι µε ψέµατα και ιδεοληψίες, αλλά µε αλήθεια
και ρεαλισµό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο µαλακό υπογάστριο της ελ-
ληνικής κοινωνίας, στον χώρο της εκπαίδευσης, υλοποιείται µια
πολύ συστηµατική στρατηγική διάβρωσης και αποδόµησης όλων
των σηµαντικών µεταρρυθµίσεων που είχαν ληφθεί τα τελευταία
χρόνια, µια στρατηγική η οποία πετάει στον κάλαθο των αχρή-
στων το σηµαντικότερο κεκτηµένο που κερδήθηκε µε κόπο και
µέσα από πολιτικές υπερβάσεις, πολλές φορές επώδυνες, το γε-
γονός, δηλαδή, ότι καταφέραµε να µετατρέψουµε, κύριε Τσίπρα,
επιτέλους, την παιδεία σε ένα πεδίο συναίνεσης και όχι αντεγ-
κλήσεων. 

Όταν η Νέα Δηµοκρατία τον Αύγουστο του 2011, ως αντιπολί-
τευση τότε, αποφάσισε να υπερψηφίσει τον ν.4009 -τον γνωστό
σε όλους ως «νόµο Διαµαντοπούλου»-, δεν υπερψήφισε απλά
ένα νοµοσχέδιο, αλλά αποφάσισε να κλείσει οριστικά τη σελίδα
της παιδείας ως χώρο µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης στην Ελ-
λάδα. Και παρά τις επιµέρους διαφωνίες -που υπήρχαν και µέσα
στη δική µας παράταξη- και παρά την εµπειρία της δικής µας πα-
ράταξης µε τον «νόµο Γιαννάκου», ο οποίος τότε πολεµήθηκε
από την αντιπολίτευση, η Νέα Δηµοκρατία αναζήτησε τότε ευ-
ρύτερες συναινέσεις. 

Θέλω µε την ευκαιρία αυτή -δεν συνηθίζεται- να καλωσορίσω
στην Αίθουσα αυτή τη Μαριέττα Γιαννάκου, µια µεγάλη αγωνί-
στρια της παράταξης, µια πολιτικό που υπηρέτησε µε πάθος και
γενναιότητα τις ιδέες της.

(Χειροκροτήµατα)
Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, τον Αύγουστο του 2011 έκανε ένα

πολύ τολµηρό βήµα, ένα µεγάλο βήµα, να στηρίξει ένα πλαίσιο

τολµηρών αλλαγών που εκσυγχρόνιζαν τον τρόπο λειτουργίας
των πανεπιστηµίων -βέβαια, ο «νόµος Διαµαντοπούλου», και
θέλω να το τονίσω αυτό, ήταν η συνέχεια των παρεµβάσεων και
των προτάσεων της Μαριέττας Γιαννάκου- και επανέφερε την
κοινή λογική σε έναν χώρο που ταλαιπωρήθηκε όσο κανένας
άλλος από ιδεοληψίες και αγκυλώσεις. Με απλά λόγια, η Νέα Δη-
µοκρατία τότε είχε το θάρρος να κάνει αυτό που ήταν χρήσιµο
για τον τόπο και όχι αναγκαστικά ωφέλιµο για το κόµµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρειάστηκαν λίγοι µήνες για να
αποδείξετε στην πράξη ότι είναι πολύ πιο εύκολο να γκρεµίζεις
από το να χτίζεις. Και στην παγκόσµια ανοικτή κοινωνία της γνώ-
σης, εσείς, κύριε Τσίπρα, απαντάτε µε την Ελλάδα της απόγνω-
σης. 

Ο κόσµος αλλάζει µε ραγδαία ταχύτητα. Η τεχνολογία επανα-
προσδιορίζει τον τρόπο µε τον οποίο είναι οργανωµένες οι οικο-
νοµικές και κοινωνικές σχέσεις. Παραδοσιακά επαγγέλµατα εξα-
φανίζονται, νέα δηµιουργούνται µε πρωτοφανή ταχύτητα, στον
χώρο της εκπαίδευσης, παγκόσµια, συντελείται µια επανάσταση.
Όλοι αναγνωρίζουν πια ότι οι γνώσεις και οι δεξιότητες είναι το
µόνο εφόδιο το οποίο µπορεί να έχει κάποιος για να διακριθεί σε
έναν κόσµο, ο οποίος αλλάζει ραγδαία.

Δεν άκουσα τίποτα για όλα αυτά, κύριε Τσίπρα, στην οµιλία
σας. Αντί να κοιτάτε µπροστά, εσείς µε πάθος εξακολουθείτε να
κοιτάτε πίσω. Αναφερθήκατε στον Χαλίλ Γκιµπράν και στο µέλλον
των παιδιών. Μα, εσείς φέρνετε την παιδεία πίσω, στη δεκαετία
του ’80. Για ποιο µέλλον µιλάµε εδώ πέρα; Αυτό που κάνετε είναι
ριζική επιστροφή στο παρελθόν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναµοχλεύετε τις πιο σκοτεινές πρακτικές άλλων εποχών, όταν

η παιδεία ήταν πεδίο ιδεολογικής σύγκρουσης και µικροκοµµα-
τικής γυµναστικής. Και το ίδιο σας το παρελθόν, κύριε Τσίπρα,
σας καταδιώκει και δεν µπορείτε να το ξεπεράσετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, σας παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εξάλλου, ο κ. Τσίπρας διακρίθηκε ως ηγέτης καταλήψεων
ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων και δηµοσίων χώρων. Έτσι έγινε γνω-
στός! Έτσι απέκτησε τις πρώτες πολιτικές περγαµηνές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και καταλαβαίνω ότι όλοι είµαστε, κύριε Τσίπρα, σε έναν

βαθµό προϊόν των βιωµάτων µας. Και ειλικρινά προσωπικά δεν
µε ενδιαφέρουν οι επιλογές τις οποίες κάνατε ως µαθητής και
ως φοιτητής. Αλλά αυτό το οποίο βρίσκω πραγµατικά ακατα-
νόητο για έναν νέο άνθρωπο είναι ότι δεν ξεχάσατε τίποτα από
αυτά που κάνατε και δεν µάθατε δυστυχώς και τίποτα στην πο-
ρεία. Το ίδιο γρατζουνισµένο βινύλιο της δεκαετίας του ’80 εξα-
κολουθούµε να ακούµε, τα ίδια κλισέ συνθήµατα, τα οποία
ξεπέρασε η ιστορία, ελάχιστη προσπάθεια, εξίσωση προς τα
κάτω, πελατειακός κοµµατισµός, αναξιοκρατία, πασπαλισµένα
µε ολίγη επαναστατική γυµναστική, καταλήψεις και όλα τα σχε-
τικά. Αυτός είναι ο ιδεολογικός αρµός πάνω στον οποίο στηρί-
ζετε τις δικές σας πολιτικές. 

Μπορεί βέβαια σε άλλους τοµείς της οικονοµίας να αναγκάζε-
στε, υπό την πίεση των µνηµονίων που εσείς ο ίδιος υπογράψατε,
να εφαρµόζετε φιλελεύθερες πολιτικές. Προφανώς δεν τις πι-
στεύετε, γι’ αυτό και προσποιείστε ότι τις υλοποιείτε. Στην παι-
δεία όµως ούτε προσποιείστε ούτε υποκρίνεστε. Εδώ δεν
υπάρχει καµµία απολύτως αναστολή. Και έχετε φυσικά επιλέξει
και τον κατάλληλο Υπουργό για τον σκοπό αυτόν, διότι πράγµατι
ο κ. Φίλης έχει όλα τα προσόντα που απαιτούνται, για να ισοπε-
δώσει τις έννοιες της αριστείας, της φιλοµάθειας και της αξιο-
κρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα περισσότερο παρά
ποτέ η χώρα χρειάζεται ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που να έχει
στον πυρήνα του µια βασική αρχή: Όλοι αξίζουν τις ευκαιρίες
τους. 

Πράγµατι εδώ θα συµφωνήσω µε τον κ. Τσίπρα. Η δηµόσια
παιδεία πρέπει να είναι ο βασικός µηχανισµός κοινωνικής κινητι-
κότητας, διότι στο γήπεδο της δηµόσιας παιδείας διεκδικούν τις
ευκαιρίες τους και τα παιδιά που βρίσκονται σε µειονεκτική θέση,
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είτε οικονοµικά είτε κοινωνικά. Προσέξτε, ευκαιρίες, προσπάθεια,
αριστεία, κύριε Τσίπρα, τρεις έννοιες απλές, που πρέπει να βρί-
σκονται στον πυρήνα κάθε σύγχρονης εκπαιδευτικής πολιτικής,
τρεις έννοιες που δυστυχώς δεν υπάρχουν στο δικό σας λεξιλό-
γιο, γιατί στη δικιά σας παραµορφωµένη θεώρηση του κόσµου
οι έννοιες αυτές έχουν ταξικό πρόσηµο. 

Εξάλλου, είχε φροντίσει να µας προειδοποιήσει από τις πρώ-
τες µέρες της διακυβέρνησής σας ο ιδεολογικός σας καθοδηγη-
τής, ο κ. Μπαλτάς: Η αριστεία είναι ρετσινιά. Και όταν δεν
υπάρχει αριστεία, η φυσική εξέλιξη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
είναι η ισοπέδωση. Και φυσικά µια κοινωνία ισοπεδωµένη πέφτει
πολύ πιο εύκολα στα χέρια του κάθε περαστικού δηµαγωγού. Η
υπονόµευση της αριστείας είναι η ασφαλέστερη ενέργεια ισοπέ-
δωσης της εκπαίδευσης. Και σε αυτή τη λογική το µείζον εύσηµο
ανάδειξης είναι ο φοιτητικός ακτιβισµός και όχι η σκληρή δου-
λειά και η επιστηµονική επάρκεια. 

Κάποτε -το θυµάµαι και εγώ στα δικά µου χρόνια- η Αριστερά
συµβούλευε τα µέλη της να είναι πρώτοι στα µαθήµατα και πρώ-
τοι στους αγώνες. Φαντάζοµαι θα το θυµάστε. Εσείς όµως θεω-
ρείτε ότι η επιτυχία των πρώτων συντελείται σε βάρος των
τελευταίων και των αδιάφορων.

Για να σας το ξεκαθαρίσω, λοιπόν, µια και καλή, κύριε Τσίπρα,
µια ευνοµούµενη πολιτεία οφείλει να προσφέρει στα παιδιά της
ίσες ευκαιρίες στην αφετηρία του αγώνα της ζωής. Το πού θα
φτάσει κάποιος εξαρτάται από το ταλέντο του, εξαρτάται από τη
σκληρή δουλειά, συχνά και από την ίδια την τύχη.

Να το ξεκαθαρίσουµε. Η αριστεία είναι στάση ζωής, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που ενεργοποιεί τις αρετές που υπάρχουν
σε κάθε άνθρωπο µε σκοπό τη συνεχή του πρόοδο. Άριστος δεν
είναι µόνο ο καλύτερος µαθητής. Άριστος είναι κάθε νέος που
προσπαθεί διαρκώς να βελτιώνεται και διαρκώς να µαθαίνει. Και
αυτή την αριστεία η σηµερινή Κυβέρνηση της µετριότητας, της
ηµιµάθειας και της ευνοιοκρατίας δεν µπορεί να την εκφράσει.
Και γι’ αυτό τελικά, µέσα από τις παρεµβάσεις σας, εκδικείστε
την Ελλάδα της γνώσης, γι’ αυτό υπονοµεύετε τελικά τη δηµόσια
παιδεία, το δηµόσιο σχολείο, το δηµόσιο πανεπιστήµιο, το µόνο
καταφύγιο τελικά των λιγότερο προνοµιούχων, για να ξεφύγουν
τα παιδιά τους από την ανέχεια και τη φτώχεια. 

Δυστυχώς, κύριε Τσίπρα, η πολιτική σας εκπροσωπεί όλες τις
παθογένειες που η Ελλάδα πρέπει να αφήσει οριστικά πίσω, για
να κινηθεί µπροστά.

Για να γίνουµε, λοιπόν, λίγο πιο συγκεκριµένοι:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον Ιανουάριο του 2015

µέχρι σήµερα, η Κυβέρνηση υιοθέτησε µονοµερώς περισσότερες
από εκατό ρυθµίσεις, που έχουν αποσαθρώσει όλες τις βαθµίδες
της εκπαίδευσης. Και σύµφωνα όχι µε τα δικά µας δεδοµένα, αλλά
µε την έκθεση του Ευρωπαϊκού Παρατηρητηρίου για την Εκπαί-
δευση και την Κατάρτιση του 2015, διαβάζω: «Το ελληνικό εκπαι-
δευτικό σύστηµα σε όλες τις βαθµίδες του έχει επιστρέψει στην
προ 2010 περίοδο, καταργώντας σηµαντικές µεταρρυθµίσεις των
τελευταίων ετών.». Δεν τα λέµε εµείς. Τα λέει το Ευρωπαϊκό Πα-
ρατηρητήριο.

Καταθέτω τη σχετική έκθεση στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µπορούσα πραγµατικά, κύριε Τσίπρα, να µιλάω επί ώρες,
αναδεικνύοντας τη ζηµιά που καθηµερινά συντελείται στον ευαί-
σθητο χώρο της εκπαίδευσης από τους ιδεολογικούς και συγ-
κρουσιακούς κυβερνήτες µας. Για την οικονοµία της συζήτησης,
όµως, θα αναφερθώ στις οκτώ πιο χτυπητές παρεµβάσεις σας.
Αυτές που αποδεικνύουν έµπρακτα ότι στον χώρο της δηµόσιας
παιδείας υλοποιείται ένα πολύ συγκεκριµένο σχέδιο αποδόµησης
όλων των θετικών µεταρρυθµίσεων που υλοποιήθηκαν τα τελευ-
ταία χρόνια.

Ξεκινάω από την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, που: Πρώτον, κύριε Τσίπρα, καταργήσατε όλες τις νησί-
δες αριστείας στο δηµόσιο σχολείο, πρότυπα και πειραµατικά
σχολεία, ουσιαστικά πρότυπα πειραµατικά σχολεία. Ακυρώθη-
καν, από τη στιγµή που το Υπουργείο κατήργησε τις εξετάσεις

εισαγωγής. Και αναρωτιέµαι: Ο ταλαντούχος, εργατικός µαθητής
δεν έχασε µε αυτόν τον τρόπο µια ευκαιρία ενδυνάµωσης των
δεξιοτήτων του και επιδίωξη της αριστείας, µέσα από τη δηµόσια
εκπαίδευση;

Πόσο αριστερό τελικά είναι, κύριε Τσίπρα, να στερείτε τη δυ-
νατότητα από ένα άξιο νέο παιδί να πάει σε ένα καλό δηµόσιο
σχολείο; Διότι πράγµατι τα παιδιά της µεσαίας τάξης ή των βο-
ρείων προαστείων, ναι, έχουν τη δυνατότητα να πάνε σε ένα ιδιω-
τικό σχολείο και έχουν τη δυνατότητα να έχουν πρόσβαση και σε
φροντιστήρια και σε ιδιωτικά µαθήµατα. Τα παιδιά της φτωχής
οικογένειας γιατί τους στερήσατε τη δυνατότητα να πάνε σε ένα
εξαιρετικό σχολείο και να διακριθούν µε βάση τις ικανότητές
τους και την αριστεία τους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια µε αυτόν τον τρόπο, εσείς που αγανακτείτε, για µι-

λήστε λίγο στους καθηγητές των πρότυπων πειραµατικών σχο-
λείων...

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ κάντε

ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Για µιλήστε τους λίγο, για δείτε πώς ακύρωσε ο κ. Φίλης
και ο κ. Τσίπρας την εξαιρετική δουλειά η οποία είχε γίνει στα
σχολεία αυτά, η οποία –µεταξύ άλλων- περιλάµβανε βέβαια και
την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού προσωπικού, η οποία διε-
ξήχθη χωρίς καµµία δυσκολία. Γι’ αυτό τα διαλύσατε µάλλον.
Γιατί έχετε αλλεργία σε κάθε έννοια αξιολόγησης.

Ταυτόχρονα, βέβαια, υπονοµεύσατε στην ουσία και το δηµο-
τικό σχολείο, µέσω της κατάργησης του Ενιαίου Αναµορφωµέ-
νου Εκπαιδευτικού Προγράµµατος. 

Είπατε, κύριε Τσίπρα, ότι αφορούσε στο 35% των σχολείων.
Αυτό που δεν είπατε είναι ότι αφορούσε στο 65% του µαθητικού
πληθυσµού και µειώθηκαν τελικά οι ώρες του υποχρεωτικού
ωρολογίου προγράµµατος. Και αντί να πείτε ότι θα έρθουµε εδώ
πέρα να αναβαθµίσουµε και το υπόλοιπο 35%, εσείς τι κάνατε;
Υπονοµεύσατε και αυτό το 65%.

Εγώ είχα την ευκαιρία, κύριε Τσίπρα, να πάω και να µιλήσω σε
τέτοια σχολεία και να συζητήσω µε τους δασκάλους και να συ-
ζητήσω και µε τα παιδιά. Οι δάσκαλοι, πράγµατι, στην αρχή δυ-
σκολεύτηκαν να αγκαλιάσουν την έννοια αυτού του Ενιαίου
Αναµορφωµένου Προγράµµατος. Στην πορεία, όµως, το πρό-
γραµµα κέρδισε την εµπιστοσύνη τους. Μιλήσατε για δηµιουργία
και για δυνατότητα τα παιδιά να εκφράζονται µε άλλον τρόπο,
µα καταργήσατε ουσιαστικά τις πιο δηµιουργικές ώρες του Ενι-
αίου Αναµορφωµένου Προγράµµατος, σε µια λογική ότι τα παι-
διά τα ταλαιπωρούµε, τα κουράζουµε και πρέπει να τα έχουµε
λιγότερες ώρες στο σχολείο. Αυτή δυστυχώς είναι η σύγχρονη
αντίληψή σας για την παιδεία στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση.

Όµως, δεν περιοριστήκατε µόνον στην πρωτοβάθµια εκπαί-
δευση. Υποβαθµίσατε και το γυµνάσιο και το λύκειο. Πράγµατι
κάνατε αναφορά στις παρεµβάσεις του κ. Φίλη, οι οποίες, όµως,
κύριε Τσίπρα, έγιναν τρεις µέρες πριν ξεκινήσει η σχολική χρο-
νιά. Λίγο παράξενο δεν είναι αυτό; Και έγιναν χωρίς καµµία συ-
νεννόηση, χωρίς κανέναν διάλογο, επιλέγοντας µε δικά σας
κριτήρια τέσσερα µαθήµατα µε τα οποία θα εξετάζονται από εδώ
και στο εξής οι µαθητές του γυµνασίου.

Έτσι ακριβώς αντιλαµβάνεστε, κύριε Τσίπρα, την έννοια της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης;

Η ουσία είναι µία. Μετατρέπετε το γυµνάσιο σε ένα σχολείο
αυτόµατης προαγωγής. Κανείς δεν θέλει ένα σχολείο εξεταστικό
κέντρο, αλλά είναι τελείως διαφορετικό να στέλνουµε το µήνυµα
ήσσονος προσπάθειας στους µαθητές και αυτή τη γενικότερη
εντύπωση ότι «όσο κακοί και να είστε, αυτόµατα θα περνάτε από
τη µια τάξη στην άλλη». Είναι λάθος το µήνυµα αυτό το οποίο
στέλνετε και δυστυχώς το στέλνετε και στο λύκειο µε τον ίδιο συ-
στηµατικό και µεθοδικό τρόπο.

Καταργήσατε την τράπεζα θεµάτων, καταργήθηκε ο υπολογι-
σµός του µέσου όρου προαγωγής και απόλυσης από όλες τις τά-
ξεις του λυκείου για την εισαγωγή στα ΑΕΙ. Η τράπεζα θεµάτων
ήταν απαραίτητη προϋπόθεση, για να µπορεί να υπάρχει µια ισό-
τιµη βαθµολογική µεταχείριση όλων των µαθητών και ταυτό-
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χρονα, βέβαια, επαναφέρατε και τη βάση του «9,5» -συνολικός
µέσος όρος- για την προαγωγή από τη µια τάξη στην άλλη.

Όπως µου είπε ένας έµπειρος εκπαιδευτικός, ο µόνος τρόπος
σήµερα για να µην περάσεις τάξη, είναι να κάνεις ο ίδιος αίτηση.
Αυτό θέλετε, κύριε Τσίπρα, πραγµατικά; Αυτό είναι το αξιοκρα-
τικό σχολείο; Αυτό είναι το µήνυµα το οποίο πρέπει να στείλουµε
στα παιδιά µας; Σε έναν κόσµο που αλλάζει ραγδαία, σε έναν
κόσµο που κατ’ εξοχήν πρέπει να επιβραβεύουµε τη σκληρή δου-
λειά, αυτό το µήνυµα θέλετε να στείλετε στα παιδιά µας;

Αλλά, βέβαια, η τρίτη πολύ µεγάλη ζηµιά την οποία κάνατε
είναι να επαναφέρετε τον κοµµατισµό και τον συνδικαλισµό -όχι
µόνο τον κοµµατισµό αλλά και τον συνδικαλισµό- στην επιλογή
των ανώτατων στελεχών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης. Έχουµε κάνει πολύ µεγάλη συζήτηση για τα κρι-
τήρια µε τα οποία διορίσατε περιφερειακούς διευθυντές εκπαί-
δευσης. Δεν χρειάζεται να επανέλθω σε αυτό το θέµα.

Αλλά ακόµα χειρότερο είναι το γεγονός ότι κριτήριο για τις επι-
λογές διευθυντών σχολικών µονάδων και διευθυντών πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης αποτελεί η ψηφοφορία
στον σύλλογο των διδασκόντων. Με αυτόν τον τρόπο, κύριε Τσί-
πρα, επιλέγεται τελικά ως διευθυντής όχι ο καλύτερος, αλλά ο
αρεστός. Δεν ξέρω πώς αντιλαµβάνεστε εσείς την έννοια της δι-
οίκησης, αλλά η ιδέα να ψηφίζουν οι υφιστάµενοι για τον προ-
ϊστάµενο δεν συνάδει τουλάχιστον µε το δικό µας αξιακό
σύστηµα.

Τέταρτον, ισοπεδώσατε και την ιδιωτική εκπαίδευση. Διότι αντί
να επιχειρήσετε, κύριε Τσίπρα, να αναβαθµίσετε το δηµόσιο σχο-
λείο, αυτό το οποίο κάνετε -και το κάνετε µε συστηµατικότητα
και µε µια βαθιά ιδεολογική εµπάθεια- είναι να κοντύνετε το ιδιω-
τικό σχολείο. Το 8% των µαθητών σήµερα φοιτούν σε ιδιωτικά
σχολεία, ένας αριθµός σηµαντικός. Αρκετές οικογένειες επιλέ-
γουν από το υστέρηµά τους να στείλουν τα παιδιά τους σε ένα
ιδιωτικό σχολείο, διότι έχουν αυτό το ελεύθερο δικαίωµα επιλο-
γής, για το οποίο πάντα αυτή η παράταξη θα αγωνίζεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεν το κάνουµε µόνο εµείς αυτό. Το κάνουν πολλοί.
Και εσείς τι κάνετε, κύριε Τσίπρα; Ψαλιδίζετε στην ουσία όλα

τα πλεονεκτήµατα τα οποία έχει ένα ιδιωτικό σχολείο. Τι κάνετε;
Τη δυνατότητα αξιοκρατικής αντιµετώπισης του εκπαιδευτικού
προσωπικού.

Δεν µου λέτε, κύριε Τσίπρα, το θεωρείτε λογικό ότι σε ένα ιδιω-
τικό σχολείο η διεύθυνση δεν θα µπορεί να έχει καµµία απολύτως
δυνατότητα να αντικαταστήσει έναν εκπαιδευτικό που δεν απο-
δίδει; Το θεωρείτε λογικό αυτό; Είναι εργασιακή προστασία αυτή
ή τελικά υπονόµευση της ποιότητας παρεχόµενων υπηρεσιών
στο ιδιωτικό σχολείο; Και γιατί επιτέλους αποκλείετε τα ιδιωτικά
σχολεία από τη δυνατότητα να εφαρµόζουν ένα πιο διευρυµένο
πρόγραµµα; Γιατί σας ενοχλεί αυτό; Γιατί δεν µπορεί ένα ιδιωτικό
σχολείο το οποίο θέλει να προσφέρει παραπάνω ευκαιρίες στους
µαθητές του να το κάνει; Ισοπεδώσατε, λοιπόν, τα πρότυπα πει-
ραµατικά σχολεία και τώρα έρχεστε να ισοπεδώσετε και τα ιδιω-
τικά σχολεία.

Πέµπτον, παγώσατε κάθε έννοια αξιολόγησης. Καταργείτε
κάθε έννοια αξιολόγησης και αξιοκρατίας σε όλη την εκπαιδευ-
τική δοµή, στο όνοµα µιας δήθεν ιδανικής ισότητας. Διότι για
εσάς η ρετσινιά της αριστείας δεν ήταν τελικά µια λεκτική υπερ-
βολή, αλλά ήταν ο πυρήνας µιας εδραιωµένης αντίληψης. Παν-
τού όµως, σε όλες τις ευνοµούµενες πολιτείες, η αξιοκρατία και
η αξιολόγηση εκπαιδευτικών αλλά και εκπαιδευτικών συστηµά-
των είναι το βασικό εργαλείο για την ίδια την αναβάθµισή τους.
Όλα και όλοι αξιολογούνται και µόνο έτσι βελτιώνονται. Διότι δεν
µπορούµε να κρίνουµε την αξία µιας εκπαιδευτικής διαδικασίας
ή ενός εκπαιδευτικού συστήµατος εάν δεν υπάρχουν αντικειµε-
νικά κριτήρια αξιολόγησης.

Δεν αναφέρατε στην οµιλία σας ούτε µία φορά τη λέξη «αξιο-
λόγηση». Διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορούµε πραγµατικά
να συγκρίνουµε και µόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορούµε να βελ-
τιωνόµαστε. Αλλά στην Ελλάδα της ήσσονος προσπάθειας του
κ. Τσίπρα και του κ. Φίλη όλα αυτά προφανώς είναι περιττά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκεί όµως που η Κυβέρνηση
έχει ξεπεράσει και τον ίδιο της τον εαυτό είναι στην τριτοβάθµια

εκπαίδευση. Αναφέρω τρία ενδεικτικά παραδείγµατα µόνο. Πρώ-
τον, κύριε Τσίπρα, επαναφέρατε τους αιώνιους φοιτητές. Έδωσε
η Κυβέρνηση τη δυνατότητα, ακόµα και σε όσους είχαν διαγρα-
φεί, µε τις προβλέψεις του ν.4009 να αποκτήσουν δικαίωµα επα-
νεγγραφής. Και εδώ πραγµατικά, κύριε Τσίπρα, σηκώνω τα χέρια
ψηλά. Γιατί κάποιος, ο οποίος αποδεδειγµένα δεν ενδιαφέρεται
να ολοκληρώσει τις σπουδές του, πρέπει να παραµένει εγγε-
γραµµένος στα µητρώα ενός πανεπιστηµίου; Νοµίζω ότι έχω την
εξήγηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ο κ. Φίλης, ως αιώνιος
φοιτητής, αποφάσισε να πάρει το πτυχίο του!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Αλλά αυτός ο λόγος δεν είναι αρκετός.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Δεν είναι αρκετός λόγος για να στέλνετε µε αυτόν τον
τρόπο ένα µήνυµα ωχαδερφισµού στους φοιτητές: «Δεν πειρά-
ζει, πάρτε όσο χρόνο χρειάζεται για να ολοκληρώσετε τις σπου-
δές σας». Το δικαίωµα της δωρεάν παιδείας, η οποία δωρεάν
παιδεία πληρώνεται από τον Έλληνα φορολογούµενο, πρέπει να
συνοδεύεται και από την υποχρέωση ολοκλήρωσης των σπου-
δών εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος. Και επειδή κάτι
άκουσα από εσάς για φοιτητές που δουλεύουν, ξέρω πάρα πολ-
λούς φοιτητές οι οποίοι και σπουδάζουν και δουλεύουν ταυτό-
χρονα σε δύσκολες συνθήκες και ολοκληρώνουν τις σπουδές
τους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και τις ολοκληρώνουν στην
ώρα τους. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λοιπόν, αφήστε αυτό το επιχείρηµα, διότι παντού στον κόσµο

και στην Αµερική φοιτητές µε µεγάλα δάνεια δουλεύουν και ερ-
γάζονται ταυτόχρονα για να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις
τους. Λοιπόν, οι αιώνιοι φοιτητές είναι φοιτητές οι οποίοι κατά
βάση δεν ενδιαφέρονται να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. Σε
µια κοινωνία η οποία πρέπει ταυτόχρονα να σέβεται και τα δι-
καιώµατα, αλλά να εξηγεί και στους πολίτες ότι υπάρχουν και
υποχρεώσεις αυτή η πρακτική δεν µπορεί να γίνει ανεκτή.

Δεύτερο παράδειγµα τού τι θέλετε να κάνετε στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση: Καταργήσατε ουσιαστικά τα συµβούλια ιδρύµατος.
Κύριε Τσίπρα, είχα την ευκαιρία πριν από µια εβδοµάδα να συ-
ναντηθώ µε τριάντα περίπου προέδρους, αντιπροέδρους και
µέλη συµβουλίων ιδρυµάτων ΑΕΙ και ΤΕΙ. Άκουσα τις ιστορίες
τους. Άκουσα το παράπονό τους, γιατί απαξιώθηκε µε προκλη-
τικό τρόπο αυτή η προσπάθεια την οποία οι ίδιοι κατέβαλαν ανι-
διοτελώς, χωρίς να πληρώνονται. Τα συµβούλια ιδρύµατος είχαν
συγκροτηθεί από σηµαντικές προσωπικότητες από την Ελλάδα
και το εξωτερικό, από καταξιωµένους καθηγητές, Έλληνες και
ξένους, διεθνούς φήµης. Αρκετοί ήρθαν από το εξωτερικό. Ερ-
χόντουσαν τέσσερις φορές τον χρόνο, µε δικά τους έξοδα, για
να συµµετέχουν σε αυτά τα συµβούλια ιδρύµατος. Κι εσείς τα
απαξιώνετε. 

Γιατί τα απαξιώνετε, κύριε Τσίπρα; Σας ενοχλούν τόσο πολύ
οι ανεξάρτητες φωνές; Έχουµε την πολυτέλεια στο ελληνικό πα-
νεπιστήµιο να διώχνουµε έναν Μπερτσιµά, έναν Νεχαµά, έναν
Τζακ Ντέιβις, που έκανε τις σηµαντικές ανασκαφές στην Πύλο;
Μας περισσεύουν, κύριε Τσίπρα, επιτέλους αυτοί οι άνθρωποι
τους οποίους συστηµατικά απαξιώσατε; Σε µια εποχή που το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο πρέπει να ανοίγεται στον κόσµο, πρέπει να
αποκτά διεθνείς επαφές, εσείς το κλείνετε στο δικό σας µικρό-
κοσµο.

Τρίτο παράδειγµα του τι θέλετε να κάνετε στη δηµόσια παιδεία
είναι η δροµολόγηση µέσα από το απαράδεκτο σχέδιο το οποίο
θέσατε στη δηµόσια διαβούλευση, τη δροµολόγηση της κατάρ-
γησης των µεταπτυχιακών προγραµµάτων. Θέσατε πραγµατικά
σε διαβούλευση -και το µελέτησα πολύ προσεκτικά- ένα νοµο-
σχέδιο έκτρωµα. Αφαιρείται από τις πανεπιστηµιακές αρχές η
δυνατότητα ίδρυσης τέτοιων προγραµµάτων, µεταβιβάζετε όλες
τις εξουσίες στο Υπουργείο Παιδείας -λες και δεν έχει ήδη αρ-
κετές σε ένα συγκεντρωτικό σύστηµα-, πλήττετε ευθέως την αυ-
τονοµία και το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων και ταυτόχρονα
βάζετε ένα πολύ χαµηλό πλαφόν στα δίδακτρα των µεταπτυχια-
κών προγραµµάτων, µε αποτέλεσµα να στερείτε πολύτιµους πό-
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ρους από ποιους, άραγε, αναρωτιέµαι; Από το ίδιο το δηµόσιο
πανεπιστήµιο. Τα µεταπτυχιακά ήταν µια ιστορία επιτυχίας του
δηµόσιου πανεπιστηµίου τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια.

Ξέρετε γιατί ήταν ιστορία επιτυχίας; Διότι πράγµατι στα µετα-
πτυχιακά απελευθερώθηκε το δηµόσιο πανεπιστήµιο από τον
ασφυκτικό έλεγχο του κράτους.

Να σας πω και κάτι για τα δίδακτρα, κυρία Υπουργέ, που κου-
νάτε περιφρονητικά το κεφάλι σας; Θα καταλάβετε κάποια
στιγµή ότι την αξία ενός µεταπτυχιακού την κρίνει η ίδια η αγορά
και όχι εσείς µε σοβιετικού τύπου προσεγγίσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εάν ένα µεταπτυχιακό χρεώνει πάρα πολλά, απλά δεν θα
βρει φοιτητές, κύριε Τσίπρα, και το πρόγραµµα δεν θα επιβιώσει.
Είναι τόσο απλό. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κάνετε κοι-
νωνιολογία σε όλα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Αρκετά, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, µε την κρατική παρέµβαση
σ’ έναν τοµέα στον οποίο διακρίθηκαν τα πανεπιστήµια. 

Δεν ακούσατε άραγε τις αντιδράσεις των πανεπιστηµίων; Συ-
ζητήσατε µε τους πρυτάνεις για την κατάσταση των µεταπτυχια-
κών; Τι ακριβώς θέλετε να πετύχετε; Την απόλυτη ισοπέδωση
προς τα κάτω -δυστυχώς- και σε αυτόν τον τοµέα. 

Δεν θα συνεχίσω άλλο απαριθµώντας παραδείγµατα µιας Κυ-
βέρνησης η οποία εκτονώνει στην παιδεία όλα της τα ιδεολη-
πτικά απωθηµένα. Θα πω µόνο το εξής: Σε αυτή την τυφλή
πορεία σύγκρουσης την οποία έχετε επιλέξει, προφανώς δεν θα
µπορούσε να µείνει απ’ έξω και η Εκκλησία της Ελλάδος. Κοι-
τάξτε: Να πούµε τα πράγµατα ξεκάθαρα, κύριε Τσίπρα. Κανείς
δεν έχει αντίρρηση.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ. Γιατί παρεµ-

βαίνετε; Εκτίθενται επιχειρήµατα και απόψεις. Σας παρακαλώ.
Συνεχίστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κανείς, λοιπόν, δεν έχει αντίρρηση για την ανάγκη εξέλιξης
του µαθήµατος των Θρησκευτικών και προσαρµογής του στα
σύγχρονα δεδοµένα, ούτε η Εκκλησία, κύριε Τσίπρα, αλλά αυτό
πρέπει να γίνεται κατόπιν µελέτης, ποτέ συγκρουσιακά, δεδοµέ-
νου ότι η Ορθοδοξία αποτελεί κοµµάτι της συλλογικής µας συ-
νείδησης και της ταυτότητάς µας. 

Η αλήθεια, όµως, είναι άλλη, κύριε Τσίπρα. Το µάθηµα των
Θρησκευτικών ήταν απλά µια αφορµή για να δροµολογήσετε
άλλη µια σύγκρουση, η οποία δυστυχώς αφορά µόνο τον µικρό-
κοσµο των συνιστωσών σας. 

Είχα την ευκαιρία λίγα λεπτά πριν µπω στην Αίθουσα να λάβω
µια δεκαπεντασέλιδη επιστολή από τον Μακαριώτατο Αρχιεπί-
σκοπο Αθηνών και πάσης Ελλάδος. Δεν ξέρω αν είχατε την ευ-
καιρία να τη διαβάσετε. Φαντάζοµαι ότι την έστειλε και σ’ εσάς. 

Θέλω να διαβάσω δύο αποσπάσµατα από αυτή την επιστολή,
γιατί θεωρώ ότι είναι πολύ χρήσιµα. «Η Εκκλησία της Ελλάδος,
στον τοµέα της θρησκευτικής αποστολής της, δεν εκπροσωπεί
την θρησκευτική πλειοψηφία των κατοίκων αυτής της χώρας;
Απευθυνόµαστε, λοιπόν, στην πολιτική ηγεσία της πατρίδος ως
µια κοινωνική οµάδα, ενότητα κλήρου και λαού επί ενός ζητήµα-
τος θρησκευτικής αγωγής, που µας αφορά».

Μια ακόµα φράση: «Εν πάση περιπτώσει η Εκκλησία δεν κρύ-
βεται πίσω από το Σύνταγµα. Η σχέση ελληνικού λαού µε την ορ-
θόδοξη πίστη είναι ενεργό συλλογικό βίωµα µε ιστορικό βάθος,
για το οποίο οι κληρικοί είµαστε κυρίως υπεύθυνοι, και δεν επι-
βάλλεται εξουσιαστικά µε νοµικούς κανόνες».

Θα ήθελα κάποια στιγµή να απαντήσετε και να µου πείτε αν
συµφωνείτε µε αυτά τα οποία λέει ο Αρχιεπίσκοπος, διότι ο Αρ-
χιεπίσκοπος λέει και κάτι άλλο στην επιστολή του, ότι κανένας
ουσιαστικός διάλογος δεν έγινε εδώ πέρα µε το ΥΕΠ. Μία µονα-
δική συνάντηση ισχυρίζεται ο Αρχιεπίσκοπος ότι έγινε για το ζή-
τηµα των Θρησκευτικών. 

Εσείς, λοιπόν, έχετε επιλέξει το ζήτηµα αυτό για να δροµολο-

γήσετε άλλη µια τυφλή σύγκρουση, η οποία είναι παντελώς
ανούσια, η οποία διχάζει τον λαό και η οποία τελικά προσβάλλει
και την ίδια την Εκκλησία. Εξακολουθείτε και στηρίζετε έναν
Υπουργό ο οποίος προσβάλλει βάναυσα την Εκκλησία της Ελλά-
δος µε την ανιστόρητη επιθετικότητά του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη Νέα Δηµοκρατία η µε-

ταρρύθµιση στην παιδεία αποτελεί πρώτη πολιτική προτεραι-
ότητα. Θα έχουµε την ευκαιρία στο αµέσως επόµενο διάστηµα
να παρουσιάσουµε τις προγραµµατικές µας θέσεις µε λεπτοµέ-
ρεια. 

Σήµερα, όµως, θέλω να µιλήσω για τους βασικούς άξονες της
πολιτικής µας. Η δική µας λογική, η δική µας επιλογή συνοψίζεται
στο δίπτυχο ελεύθερο σχολείο και αυτόνοµο πανεπιστήµιο, σχο-
λεία και πανεπιστήµια τα οποία θα σταµατήσουν να ελέγχονται
ασφυκτικά από το Υπουργείο Παιδείας, αλλά θα εποπτεύονται
παραγωγικά και µε κριτήρια ποιότητας που θα βάζουν πρώτα τον
πολίτη, δηλαδή πρώτα τον µαθητή και τον φοιτητή και όχι τον
απρόσωπο γραφειοκράτη του Υπουργείου.

Μιλάµε συχνά ως χώρος για τις έννοιες της αυτονοµίας, της
αξιολόγησης και τη αριστείας και αυτές οι έννοιες έχουν τη δικιά
τους ξεχωριστή σηµασία στη δικιά µας φιλοσοφία για την παι-
δεία. 

Αυτονοµία. Διότι εάν και αυτόνοµη λειτουργία και των σχολι-
κών µονάδων αλλά και των πανεπιστηµίων, έχουν θεσµική κατο-
χύρωση, η πραγµατικότητα είναι ότι το εκπαιδευτικό σύστηµα
στη χώρα µας είναι το πιο συγκεντρωτικό στην Ευρώπη. Η ενί-
σχυση της αυτονοµίας είναι αυτή η οποία τελικά αναβαθµίζει τον
ρόλο των σχολείων, τον ρόλο των πανεπιστηµίων, τον ρόλο του
εκπαιδευτικού αλλά και τον ρόλο του διοικητικού προσωπικού.
Αλλά αυτονοµία χωρίς αξιολόγηση δεν µπορεί να υπάρξει, διότι
η αποκέντρωση και η αυτονοµία σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί
να ταυτιστεί µε την ασυδοσία, την αναξιοκρατία και την απουσία
ελέγχου. 

Αντίθετα, λοιπόν, η αξιολόγηση πρέπει να γίνεται οργανωµένα
και χρησιµοποιώντας όλες τις σύγχρονες τεχνικές που έχουµε
στη διάθεσή µας, να διασφαλίζει την ορθή και αποδοτική λει-
τουργία και την ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης. 

Και φυσικά η αξιολόγηση, κυρίες και κύριοι, δεν µπορεί να
είναι προαιρετική ούτε µπορεί να είναι απογυµνωµένη από πα-
ρεµβάσεις ενθάρρυνσης και επιβράβευσης της πρόσθετης προ-
σπάθειας, αλλά δεν µπορεί να είναι απογυµνωµένη ούτε και από
διορθωτικές παρεµβάσεις µέσω επιµόρφωσης, όπου και όταν πα-
ρατηρούνται υστερήσεις. 

Και τέλος, θα επανέλθω στην παρεξηγηµένη έννοια της αρι-
στείας. Κατηγορηθήκαµε και σήµερα από τον Πρωθυπουργό ότι
είµαστε θιασώτες της έννοιας της αριστείας στη λογική του ελι-
τισµού, του κοινωνικού δαρβινισµού, των ολίγων. Η αριστεία,
όµως, δεν αφορά στους λίγους. Αφορά στους πολλούς. Αφορά
το σχολείο, στο πανεπιστήµιο ως πραγµατικούς µηχανισµούς κοι-
νωνικής κινητικότητας, ως µηχανισµούς ατοµικής προόδου και
προκοπής, όπως συνέβαινε πάντα στην πατρίδα µας. 

Και όταν µιλάµε για δηµόσια παιδεία µε τη λογική της αρι-
στείας, αυτό ακριβώς εννοούµε: την πρόσβαση, την κινητικότητα,
τη δηµιουργική ορµή προς τα πάνω, τις οικογενειακές υπερβά-
σεις που όλες οι οικογένειες θέλουν να κάνουν για το µέλλον των
παιδιών τους. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Τσίπρα δεν θέλουµε να εξισωθούν όλοι
προς τα κάτω. Θέλουµε να σκαρφαλώσουν όσο το δυνατόν πε-
ρισσότεροι προς τα πάνω και αυτή είναι η βασική ιδεολογική δια-
φορά µιας φιλελεύθερης κεντροδεξιάς παράταξης από τη δικιά
σας Αριστερά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για µεταρρύθµιση
στην παιδεία, αυτόµατα σκεφτόµαστε το δηµόσιο πανεπιστήµιο.
Εκεί συνήθως επικεντρώνεται και η ουσία του δηµόσιου διαλό-
γου. Όµως, η καρδιά της εκπαίδευσης κτυπάει στο δηµόσιο σχο-
λείο, στο νηπιαγωγείο, στο δηµοτικό, στο γυµνάσιο και όλα
βέβαια ξεκινούν από την προσχολική αγωγή. 

Γιατί στέκοµαι ιδιαίτερα στην προσχολική αγωγή, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές; Διότι όλες οι µελέτες δείχνουν ότι τα παιδιά
τα οποία δεν έχουν πρόσβαση σε προσχολική αγωγή, τα παιδιά
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που δεν πάνε παιδικό σταθµό έχουν στη συνέχεια πολύ περισ-
σότερες πιθανότητες να αναπτύξουν µαθησιακές δυσκολίες. Με
άλλα λόγια, οι ανισότητες διαµορφώνονται πολύ νωρίς στη ζωή
ενός παιδιού. 

Και γι’ αυτό επαναλαµβάνω τη δέσµευσή µου ότι µε κυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας κανένα παιδί δεν θα βρεθεί εκτός παι-
δικού σταθµού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Χρειαζόµαστε σχολεία διαφορετικά από αυτά τα οποία έχουµε

σήµερα. Χρειαζόµαστε σχολεία µε αφοσιωµένους δασκάλους και
καθηγητές, µε πολύ µεγαλύτερη ελευθερία στη διαχείριση του
διδακτικού τους έργου, µε προγράµµατα σπουδών τα οποία θα
παράγουν πραγµατικές δεξιότητες και όχι στείρα παπαγαλία. Και
όλες οι διεθνείς µελέτες δείχνουν ότι τη διαφορά στην ποιότητα
της εκπαίδευσης δεν την κάνουν κυρίως οι υποδοµές ούτε το µέ-
γεθος της τάξης –δεν είναι ασήµαντα δεδοµένα αυτά-, αλλά η
πραγµατική διαφορά γίνεται από την ποιότητα των δασκάλων και
των καθηγητών. 

Και έχουµε σήµερα µια υποχρέωση όλες οι παρατάξεις της
Βουλής, να αναδείξουµε τον ρόλο του δασκάλου και του καθη-
γητή, να τιµήσουµε την προσφορά τους στο δηµόσιο σχολείο,
αλλά ταυτόχρονα να αξιολογούµε και τη δουλειά τους. Να ξεχω-
ρίζουµε και να επιβραβεύουµε τους καλούς. Να επιµορφώνουµε
τους λιγότερο καλούς όχι µε επιµορφωτικά σεµινάρια, αλλά µε
πρακτική άσκηση στην τάξη. 

Στον πυρήνα της δικής µας πρότασης για µια πραγµατικά ποι-
οτική επανάσταση στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση βρίσκεται η έννοια του νέου σχολείου, το οποίο στην
ουσία θα πρέπει να επαναξιολογεί όλα όσα ξέρουµε για τον
τρόπο µε τον οποίον λειτουργούν σήµερα τα σχολεία στη χώρα
µας. 

Για τα δηµοτικά θα επιµείνουµε: ενιαίος τύπος για όλα τα σχο-
λεία, στηριγµένα όµως στο ενιαίο αναµορφωµένο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα. Γνωρίζετε καλά ότι το ολοήµερο σχολείο έχει διευ-
κολύνει πολύ σηµαντικά σκληρά εργαζόµενους γονείς. Αλλά
ακόµα πιο σηµαντικό είναι ότι το αναβαθµισµένο πρόγραµµα
έδινε τη δυνατότητα στα παιδιά να αποκτήσουν από µικρή ηλικία
εξοικείωση µε πολύ σηµαντικά γνωστικά αντικείµενα όπως η πλη-
ροφορική και η αγγλική γλώσσα, αλλά να γνωρίσουν και νέα γνω-
στικά αντικείµενα όπως η µουσική, η θεατρική αγωγή και
εικαστικά. Η αλήθεια είναι ότι αυτές οι ελεύθερες ζώνες, τις
οποίες το Υπουργείο περιορίζει, για τα ίδια τα παιδιά του δηµο-
τικού ήταν το πιο ενδιαφέρον κοµµάτι του σχολείου. Και δυστυ-
χώς, ακριβώς αυτές σήµερα υπονοµεύετε και περιορίζετε το
εύρος τους. 

Εµείς δεσµευόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα
επαναφέρουµε άµεσα τα πρότυπα πειραµατικά σχολεία ως νη-
σίδες αριστείας, καινοτοµίας και σύγχρονων παιδαγωγικών προ-
σεγγίσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα επιβάλουµε απόλυτη αξιοκρατία στην επιλογή των δεκα-

τριών περιφερειακών διευθυντών και η επιλογή τους θα γίνεται
από το ΑΣΕΠ, όπως και το ΑΣΕΠ θα θέτει συγκεκριµένες προ-
διαγραφές για τη διαδικασία επιλογής διευθυντών των σχολικών
µονάδων. 

Βέβαια, το σηµαντικότερο είναι ότι θα δώσουµε µεγαλύτερη
ευελιξία στις ίδιες τις σχολικές µονάδες να ξεφύγουν από την τυ-
ραννία του ασφυκτικού ωρολογίου προγράµµατος. 

Ήρθε η ώρα, βέβαια, να συζητήσουµε επιτέλους και τη δυνα-
τότητα δάσκαλοι και καθηγητές να επιλέγουν το σχολικό βιβλίο
που τους ταιριάζει περισσότερο, από µια εγκεκριµένη λίστα. 

Ο επαγγελµατικός προσανατολισµός πρέπει να επανεισαχθεί
στα σχολεία, όχι όµως όπως γινόταν µέχρι σήµερα, µια στείρα
τυπική διαδικασία, αλλά µε ανάπτυξη πραγµατικά εξειδικευµένων
προγραµµάτων –έχουµε όλη την τεχνογνωσία να το κάνουµε-
που θα εντοπίζουν κλίσεις, δεξιότητες αλλά θα λαµβάνουν υπ’
όψιν και τις πραγµατικές προτιµήσεις των µαθητών. 

Ναι, πιστεύουµε ότι πρέπει επιτέλους και η επιχειρηµατικότητα
να διδάσκεται στα σχολεία. Να σπάσουµε κι αυτό το ταµπού.

Επίσης, θα προβούµε στη δηµιουργία πρότυπων επαγγελµα-
τικών λυκείων σε αντιπροσωπευτικές περιοχές της χώρας, επαγ-

γελµατικά λύκεια τα οποία θα συνεργάζονται µε επιχειρήσεις του
δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –να συµφωνήσουµε τουλάχιστον
σε αυτό- να αλλάξουν και να σπάσουν τα κοινωνικά στερεότυπα,
τα οποία σήµερα υπάρχουν γύρω από την επαγγελµατική εκπαί-
δευση. 

Στη χώρα µας –και το ξέρετε φαντάζοµαι- µόνο το 20% των
µαθητών κατευθύνονται στην επαγγελµατική εκπαίδευση, όταν
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες το ποσοστό αυτό ξεπερνάει το 50%.
Δυστυχώς η επαγγελµατική εκπαίδευση είναι στιγµατισµένη σή-
µερα. Δεν συνδέεται µε επαγγελµατική προκοπή και πρόοδο και
συνήθως είναι το καταφύγιο των λιγότερο καλών µαθητών. Και
αυτό το στερεότυπο πρέπει να σπάσει. 

Βέβαια, πρέπει –και θα το κάνουµε- να απελευθερώσουµε την
ιδιωτική εκπαίδευση από τα ιδιότυπα δεσµά του κρατισµού, αλλά
θα ζητήσουµε κι από τα ιδιωτικά σχολεία να παρέχουν περισσό-
τερες υποτροφίες σε φτωχά και ταλαντούχα παιδιά, παρέχοντάς
τους συγκεκριµένα φορολογικά κίνητρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των
πανεπιστηµίων. Καµµία συζήτηση για την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση δεν µπορεί να γίνει, αν δεν τοποθετήσει στο επίκεντρό της
την αλλαγή του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Το άρθρο 16, το
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, υπήρξε παραδοσιακά το τοτέµ των
αντιµεταρρυθµιστών στη χώρα µας και η αντίδραση σε οποιαδή-
ποτε συζήτηση για το άρθρο 16 είναι αποκαλυπτική. Αποκαλύπτει
και πάρα πολλές υποκρισίες γιατί, όπως ξέρετε καλά, η Ελλάδα
σήµερα ήδη αναγνωρίζει τα πτυχία πανεπιστηµίων άλλων χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι αποδεκτό, λοιπόν, σήµερα κά-
ποιος να είναι απόφοιτος ιδιωτικού πανεπιστηµίου, το οποίο έχει
παράρτηµα στην Ελλάδα, αρκεί αυτό να µην είναι ελληνικών συµ-
φερόντων. Και ως πότε επιτέλους θα ανεχόµαστε αυτή την υπο-
κρισία; 

Και γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην έχουµε τη δυ-
νατότητα να µετατρέψουµε τη χώρα µας σε ένα περιφερειακό
κέντρο ανώτατης εκπαίδευσης, προσελκύοντας σηµαντικές
επενδύσεις και δηµιουργώντας δεκάδες χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας; Το έκανε η Κύπρος, το έκανε η Τουρκία. Γιατί εµείς πρέπει
να παραµένουµε δέσµιοι αυτών των αγκυλώσεων;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επιτρέψτε µου γύρω από το θέµα αυτό και µία ιστορική

αναφορά. Ξέρετε, η Ελλάδα στα ζητήµατα αυτά δεν ήταν πάντα
το «µαύρο πρόβατο» της διεθνούς εκπαιδευτικής κοινότητας. Το
νέο ελληνικό κράτος όταν δηµιουργήθηκε δεν διανοήθηκε να δη-
µιουργήσει ένα κρατικό µονοπώλιο στην ανώτατη εκπαίδευση.

Αξίζει τον κόπο να σας διαβάσω τι έλεγε, κύριε Τσίπρα, το Σύν-
ταγµα του 1864, το άρθρο 16 του Συντάγµατος του 1864: «Επι-
τρέπεται εις ιδιώτας και εις νοµικά πρόσωπα η ίδρυσης ιδιωτικών
εκπαιδευτηρίων λειτουργούντων κατά το Σύνταγµα και τους νό-
µους του κράτους». 

Εκατόν πενήντα δύο χρόνια µετά συζητάµε ακόµα, κύριε Τσί-
πρα, για την επιστροφή στα αυτονόητα!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν απόσπασµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ ησυχία. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός από την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος, υπάρχουν πολλές παρεµβάσεις, οι οποίες
µπορούν να γίνουν άµεσα και να αναβαθµιστεί ο ρόλος του δη-
µόσιου πανεπιστηµίου. Κάποιες από αυτές αφορούν στην επα-
ναφορά διατάξεων του ν.4009 µε τις αναγκαίες βελτιώσεις.
Άλλες πηγαίνουν πολύ πέρα από το πλαίσιο του νόµου, όπως
αυτός ψηφίστηκε το 2011. 

Ενδεικτικά αναφέρω: 
Άµεση έκδοση των οργανισµών και των εσωτερικών κανονι-

σµών των ΑΕΙ, συµπεριλαµβανοµένων και των νοµικών προσώ-
πων ιδιωτικού δικαίου, ώστε να λειτουργήσει στην πράξη ο
ν.4009 -τα σχέδια είναι στα συρτάρια του Υπουργείου σας. 
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Αποκατάσταση της λειτουργίας και της ενίσχυσης των συµ-
βουλίων ιδρυµάτων ως απαραίτητο βήµα για να υπάρχει η απα-
ραίτητη λογοδοσία και η εσωτερική εποπτεία της ασκούµενης
διοίκησης. 

Συζήτηση για τη δυνατότητα καθορισµού του ετήσιου αριθµού
των εισακτέων –πανεπιστηµίων και ΤΕΙ- από τα ίδια τα ιδρύµατα,
τα οποία και θα πρέπει να έχουν, επιτέλους, τον πρώτο λόγο
στον πραγµατικό αριθµό των εισαχθέντων και να µην παρακάµ-
πτονται συστηµατικά από το Υπουργείο. 

Ανάδειξη της Ελλάδος σε ένα διεθνές κέντρο παροχής εκπαι-
δευτικών υπηρεσιών µε ίδρυση πολλών ξενόγλωσσων προπτυ-
χιακών και µεταπτυχιακών προγραµµάτων. 

Μεγαλύτερη σύνδεση της εκπαίδευσης και της έρευνας µε την
παραγωγική διαδικασία –δεν άκουσα τίποτα για όλα αυτά από
τον κ. Τσίπρα- και να µειωθεί, επιτέλους, το πραγµατικό χάσµα
δεξιοτήτων στην αγορά εργασίας. 

Κίνητρα για τη δυνατότητα συνεργασίας µεταξύ πανεπιστη-
µίων και νεοφυών επιχειρήσεων, που να αφορούν στην εφαρµο-
σµένη έρευνα και στην εµπορευµατοποίηση νέων ιδεών,
πράγµατα που γίνονται σε όλον τον προχωρηµένο κόσµο. 

Διοργάνωση θερινών σχολείων από τα ίδια τα ιδρύµατα. 
Συζήτηση για νέο ακαδηµαϊκό χάρτη µε κίνητρα για δηµιουρ-

γία clusters και δηµιουργία, επιτέλους, οικονοµίας κλίµακος στις
υποδοµές. 

Και βέβαια συνεχής περιοδική και συστηµατική αξιολόγηση
όλων των προγραµµάτων σπουδών από µία ισχυρή ανεξάρτητη
αρχή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω µε τις εξής παρατηρή-
σεις: Αυτές οι προτάσεις που σας παρουσίασα σήµερα είναι κά-
ποιες µόνο ενδεικτικές προτάσεις από το σύνολο του
προγράµµατος που θα εφαρµόσουµε στον χώρο της παιδείας
ως µελλοντική κυβέρνηση του τόπου. Είναι προτάσεις που θα
ήµασταν διατεθειµένοι να τις συζητήσουµε και σήµερα ως Αντι-
πολίτευση αν η Κυβέρνηση µπορούσε να αντιληφθεί πραγµατικά
τη χρησιµότητά τους. Αλλά για να γίνει αυτό, χρειάζεται πάνω
απ’ όλα ανοικτό πνεύµα και διάθεση να µάθουµε από το τι γίνεται
σε άλλες χώρες. 

Δυστυχώς, όµως, οι προϋποθέσεις αυτές δεν υπάρχουν µε τη
σηµερινή Κυβέρνηση. Και γι’ αυτό, εµείς δεσµευόµαστε ότι ει-
δικά στον τοµέα της παιδείας ό,τι έχετε νοµοθετήσει θα καταρ-
γηθεί µέσα στους πρώτους µήνες της διακυβέρνησής µας και η
δικιά σας κακή παρένθεση θα αποτελεί µόνο ένα προσωρινό πι-
σωγύρισµα σε µια ποιοτική σύγχρονη εκπαίδευση στη χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σύνδεση,

σύνδεση. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Με έναν νόµο!
Κύριε Τσίπρα, πραγµατικά, αναζητώ παρεµβάσεις σας, στις

οποίες θα µπορούσα να συµφωνήσω, αλλά δυστυχώς δεν βρί-
σκω πολλές. Λυπάµαι που το λέω. Έχουµε διαφορετική αντίληψη
και διαφορετική κοσµοθεωρία και για τα ζητήµατα της παιδείας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κλείνω, λοιπόν, µε την εξής σκέψη: Η ποιότητα της παιδείας
στη χώρα µας οριοθετεί, όχι απλά την προοπτική µας για το µέλ-
λον, αλλά τελικά για την ίδια την ποιότητα της δηµοκρατίας µας.
Χρέος κάθε ευνοµούµενης πολιτείας, κάθε δηµοκρατικής πολι-
τείας είναι να διαµορφώνει ελεύθερους και δηµιουργικούς ανθρώ-
πους, οι οποίοι να µπορούν να αξιοποιούν στο µέγιστο τις
δυνατότητες τους, αλλά ταυτόχρονα να µπορούν να προσαρµό-
ζονται και σε έναν κόσµο, ο οποίος αλλάζει ραγδαία. 

Τίποτα δεν µένει σταθερό σήµερα, κυρίες και κύριοι. Και το
µέλλον έρχεται ορµητικά επάνω µας. Και δεν έχουµε την πολυ-
τέλεια ως χώρα να παραµένουµε ακίνητοι. Πάντως, δεν µπο-
ρούµε και δεν επιτρέπεται να αναµοχλεύσουµε ξεπερασµένες
ιδεολογικές αγκυλώσεις, που αντί να µας πηγαίνουν µπροστά,
µας γυρνούν πίσω στο πιο σκοτεινό µας παρελθόν. 

Η Ελλάδα πρέπει να γίνει επιτέλους η χώρα της πραγµατικής
αξιοκρατίας και των ίσων ευκαιριών, η χώρα που θα επιτρέψει σε

ένα φτωχό παιδί από τις δυτικές συνοικίες της Αθήνας, παιδί µο-
νογονεϊκής οικογένειας να πάει σε ένα καλό δηµόσιο σχολείο και
να ξέρει ότι, αν δουλέψει σκληρά, θα το περιµένει ένα καλύτερο
αύριο. Αυτό είναι το χρέος µας απέναντι στη νέα γενιά και αυτή
είναι η ευθύνη µας απέναντι στην πατρίδα!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα έξι µέλη του Συλλόγου
Τριτέκνων Καρδίτσας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος για
είκοσι λεπτά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, όσοι βρίσκεστε κοντά στις πόρτες και θέλετε να

βγείτε έξω, σπεύστε, για να ακουστεί ο Πρόεδρος. 
(Διαπληκτισµοί στην Αίθουσα)

Παρακαλώ όσοι βρίσκονται εντός µη µαλώνετε. 
Κύριε Κεγκέρογλου, κύριε Μηταφίδη, δεν υπάρχει διακοπή της

διαδικασίας. Παρακαλώ σεβασµός!
Ο κ. Μιχαλολιάκος έχει τον λόγο παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Ακούσαµε µε προσοχή τις θέσεις
για την παιδεία τόσο του Πρωθυπουργού όσο και του Αρχηγού
της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως.

Εις ό,τι αφορά την Κυβέρνηση, η όλη της φιλοσοφία περί την
παιδεία συνοψίζεται στο νοµοσχέδιο, το οποίο είχε κατατεθεί
προ ηµερών και το οποίο είχε τίτλο: «Ρυθµίσεις για την ελληνό-
γλωσση και διαπολιτισµική εκπαίδευση». 

«Ελληνόγλωσση εκπαίδευση» και όχι εκπαίδευση των Ελλή-
νων. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, διότι αυτοί οι οποίοι σήµερα
εξουσιάζουν τη χώρα, µέσα στην αντίληψή τους υπάρχει µια
σφαλερή εθνοµηδενιστική άποψη ότι δεν υπάρχει συνέχεια των
Ελλήνων, αλλά ότι απλά οι κάτοικοι αυτού εδώ του τόπου είναι
ελληνόγλωσσοι, γνήσιοι επίγονοι στο θέµα αυτό του Φαλµε-
ράυερ.

Και για όποιον έχει αντίρρηση, ας δούµε, όπως είπε ο ίδιος ο
κύριος Πρωθυπουργός, ποιος κατευθύνει αποκλειστικά τα ζητή-
µατα παιδείας της χώρας. Τα κατευθύνει, όπως είπε, το Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής, του οποίου Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής
Πολιτικής προϊστάµενος είναι ο καθηγητής κ. Λιάκος, ο οποίος αρ-
θρογραφούσε επί σειρά ετών στις µέσα σελίδες του «ΒΗΜΑΤΟΣ»
και έλεγε αυτά ακριβώς τα πράγµατα που διδάσκει, ότι δηλαδή η
εθνική συνείδηση των Ελλήνων είναι δηµιούργηµα του δευτέρου
µισού του 19ου αιώνος, ότι είναι αποτέλεσµα του ευρωπαϊκού ρο-
µαντισµού και δεν υπήρχε εθνική συνέχεια.

Σε όλους αυτούς τους αριστερούς εθνοµηδενιστές απαντά και
ο αείµνηστος Σβορώνος, αλλά και ο επίσης αείµνηστος καθηγη-
τής Κωνσταντίνος Δεσποτόπουλος, ο οποίος όταν είχε τεθεί το
θέµα αυτό και είχε γίνει ζήτηµα ιδεολογικής και πολιτικής αντι-
παράθεσης είχε πάρει δηµόσια θέση αρθρογραφώντας και είχε
γράψει τα εξής χαρακτηριστικά: 

«Η διαχρονική συνέχεια του ελληνικού Έθνους είναι διάτορα
µαρτυρηµένη από την ιστορική πραγµατικότητα και δεν είναι
απλώς εφεύρηµα του ελληνικού ροµαντισµού του 19ου αιώνα»,
προς ιδεολογική στήριξη «εθνικών επεκτατισµών», όπως επιπό-
λαια γράφεται σε πρόσφατο δηµοσίευµα. Στον 19ο αιώνα συζη-
τήθηκε απλώς η διαχρονική συνέχεια του ελληνικού Έθνους µε
αφορµή την αµφισβήτησή της από µη Έλληνες, όχι από Έλλη-
νες. Σήµερα αµφισβητείται και από Έλληνες η συνέχεια των Ελ-
λήνων και αυτό µάλιστα γίνεται επίσης µε εκπαιδευτική πολιτική. 

Καταλήγει ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Δεσποτόπουλος: «Πριν
δεν συζητούσαν για αυτήν, καθώς δεν συζητεί κανείς για τα αυ-
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τονόητα και τα δεδοµένα». 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)
Ακούσαµε, προηγουµένως, τόσο τον κ. Τσίπρα όσο και τον κ.

Μητσοτάκη να οµιλούν περί παιδείας και δεν µπήκαν στην ουσία
του θέµατος «τι είναι ελληνική παιδεία». Δεν µπήκαν στην ουσία
του θέµατος, αλλά αναλώθηκαν σε διάφορες µεταρρυθµίσεις
που θα κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ και τις οποίες θα καταργήσει η Νέα Δη-
µοκρατία. 

Δεν αναρωτήθηκε κανείς γιατί έχουµε δύο γενιές Ελλήνων
αµόρφωτων. Αυτή τη στιγµή ένας Έλληνας ηλικίας σαράντα
ετών και κάτω δεν µπορεί να διαβάσει και να καταλάβει Αλέξαν-
δρο Παπαδιαµάντη και απονείµαµε και τα εύσηµα σε όλους αυ-
τούς τους καθηγητές, οι περισσότεροι εκ των οποίων κάνουν
µαρξιστική προπαγάνδα στα σχολεία και οι οποίοι έκαναν δύο
γενιές Ελλήνων αµόρφωτους! Για αυτά ούτε λέξη!

Και πώς να πει, βέβαια, ο κ. Μητσοτάκης λέξη πάνω σε αυτά
και να αντιπαρατεθεί µε τον κ. Τσίπρα, όταν µιλώντας ίσως επη-
ρεαζόµενος από τον πολιτικό του σύµβουλο, τον νεότερο, πρώην
γραµµατέα της ΚΝΕ, κ. Θεοδωρικάκο, επανέλαβε το σύνθηµα
«Πρώτοι στα µαθήµατα, πρώτοι στον αγώνα». Άλλο δεν είχε να
πει από ένα σύνθηµα της ΚΝΕ; 

Εάν όµως κάτι κατέστρεψε κυριολεκτικά την ελληνική παιδεία,
ήταν το µικροαστικό όνειρο του µεταπολέµου. Γι’ αυτό δεν µί-
λησε κανείς. Ήταν η µανία, η οποία κατέλαβε τη µέση ελληνική
οικογένεια, οπωσδήποτε τα παιδιά τους να γίνουν µηχανικοί, να
γίνουν γιατροί, να γίνουν δικηγόροι, οπωσδήποτε να αποκτήσουν
ένα χαρτί για να πάρουν µια θέση στο δηµόσιο και όχι να είναι
πραγµατικά παραγωγικοί για το έθνος και την κοινωνία.

Συστηµατικά, το πελατειακό κράτος και ο λαϊκισµός, τόσο της
Κεντροδεξιάς όσο και της, φερ’ ειπείν, Αριστεράς του ΣΥΡΙΖΑ,
βρίσκεται κατά της παιδείας. Και ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα επί του θέµατος είναι το όριο του «10», το οποίο είχε τεθεί
µε έναν νόµο πολύ σωστό κατά την άποψή µας, νόµο ο οποίος
προέβλεπε ότι για να µπει κάποιος στα ΑΕΙ και στα ισότιµα µε
αυτά πλέον ΤΕΙ θα έπρεπε να πάρει τη βάση του «10». 

Και θεωρήθηκε αυτό ότι ήταν αυστηρό, ότι ήταν µέτρο αυταρ-
χικό και άρχισαν να διαµαρτύρονται. Ποιοι; Εστιάτορες επαρχια-
κών πόλεων, ξενοδόχοι επαρχιακών πόλεων και έτσι το κράτος
πανικόβλητο κατήργησε αυτόν τον κανόνα της αξιοκρατίας, που
ήταν το όριο του «10» και φτάσαµε στο σηµείο να µπαίνουν πλέον
σε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν
γράψει στις εξετάσεις ούτε καν το «10», δηλαδή τη βάση.

Βαδίζοντας πάνω σε αυτή τη γραµµή ο κ. Τσίπρας µάς είπε ότι
θα καταργήσει τις πανελλαδικές εξετάσεις. Όλοι θα πάρουν πτυ-
χίο πανεπιστηµίου σε αυτή τη χώρα; Δεν µας φτάνουν οι εκατον-
τάδες χιλιάδες των ανέργων πτυχιούχων που έχουµε; Και
επιπλέον δεν είπε κανείς σε όλους αυτούς ούτε λέξη για τις τε-
τρακόσιες τριάντα χιλιάδες Ελλήνων και Ελληνίδων –πτυχιούχοι
οι περισσότεροι- οι οποίοι έχουν µεταναστεύσει στο εξωτερικό,
λόγω αυτής της εξοντωτικής για τον ελληνικό λαό πολιτικής των
µνηµονίων;

Όµως ο κ. Μητσοτάκης θέλει και άλλα πανεπιστήµια. Δεν φτά-
νουν αυτά. Θέλει να κάνουµε και ιδιωτικά πανεπιστήµια, για να
βγαίνουν και άλλοι άνεργοι επιστήµονες, την ίδια στιγµή που,
πραγµατικά, έχει καταστραφεί η οικονοµία της χώρας και η Ελ-
λάδα πηγαίνει από το κακό στο χειρότερο. 

Υπάρχει, λοιπόν, το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Και
στα χέρια µου κρατώ ένα βιβλίο µε τίτλο «Ιστορία του Νεότερου
και του Σύγχρονου Κόσµου - Από το 1815 έως σήµερα», το οποίο
διδάσκεται στη Γ’ λυκείου και στη σελίδα 16 αναφέρει χαρακτη-
ριστικά: «Η Επανάσταση του 1821 ήταν προϊόν εθνικού κινήµα-
τος, το οποίο αναπτύχθηκε κατά τις τελευταίες δεκαετίες του
18ου αιώνα και τις πρώτες του 19ου». 

Αυτό είναι µέγα ψεύδος. Η ελληνική Επανάσταση καλλιεργή-
θηκε επί τετρακόσια ολόκληρα χρόνια και έγιναν δεκάδες επα-
ναστάσεις µε καθαρά εθνικό χαρακτήρα.

Παρακάτω αναφέρει χαρακτηριστικά: «Το ελληνικό εθνικό κί-
νηµα ήταν και πολιτικό κίνηµα». Μέγα ψεύδος! Και στα ψεύδη
αυτά απαντά ο ίδιος ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, ο οποίος σα-
φέστατα τονίζει ότι: «Η Επανάστασις η εδική µας δεν οµοιάζει µε

καµµίαν, από όσας γίνονται την σήµερον εις την Ευρώπην» και
αναφέρεται, ασφαλώς, και στη Γαλλική Επανάσταση, ενώ συνε-
χίζει: «Της Ευρώπης οι επαναστάσεις εναντίον των διοικήσεών
των, είναι εµφύλιοι πόλεµοι. Ο εδικός µας πόλεµος ήτον ο πλέον
δίκαιος, ήτον έθνος µε άλλο έθνος».

Στην Επανάσταση του 1821 ξεσηκώθηκαν οι Έλληνες εναντίον
των Τούρκων, οι οποίοι πραγµατικά µας κρατούσαν σε ένα κα-
θεστώς δουλείας. Δεν ήταν καµµία επανάσταση ταξική, µαρξι-
στική, όπως άλλωστε και ο ίδιος ο Κορδάτος το σηµειώνει. 

Συµπληρώνω πάλι από την ιστορική οµιλία του Θεοδώρου Κο-
λοκοτρώνη στην Πνύκα, σχετικά µε όλα αυτά τα ιδεολογικά φλη-
ναφήµατα, τα οποία διαδίδουν και θέλουν να γίνουν και επίσηµη
εκπαιδευτική πολιτική οι διάφοροι αστέρες του προοδευτισµού,
και απαντώ µε αυτό για το εάν ήταν ή όχι ταξικός πόλεµος η Επα-
νάσταση του 1821. Είπε, λοιπόν, ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης:
«Όταν αποφασίσαµε να κάµωµε την Επανάσταση, δεν εσυλλογι-
σθήκαµε ούτε πόσοι είµεθα ούτε πως δεν έχοµε άρµατα ούτε ότι
οι Τούρκοι εβαστούσαν τα κάστρα και τας πόλεις ούτε κανένας
φρόνιµος µας είπε «πού πάτε εδώ να πολεµήσετε µε σιταροκά-
ραβα βατσέλα», αλλά ως µια βροχή έπεσε εις όλους µας η επι-
θυµία της ελευθερίας µας, και όλοι, και ο κλήρος µας…», κύριε
Φίλη, «…και οι προεστοί και οι καπεταναίοι και οι πεπαιδευµένοι
και οι έµποροι, µικροί και µεγάλοι, όλοι εσυµφωνήσαµεν εις
αυτόν το σκοπόν και εκάµαµεν την Επανάσταση».

Και ο κλήρος, λέει ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, ο οποίος είχε
αδικηθεί σε πολλές περιπτώσεις, αλλά αυτό δεν είναι το αντικεί-
µενο της σηµερινής συνεδρίασης. 

Υπάρχει µεγάλη διαφορά µεταξύ της παιδείας και του επαγ-
γελµατικού προσανατολισµού. Είναι δύο εντελώς διαφορετικά
πράγµατα. Είναι χαρακτηριστικό ότι στην Ιαπωνία ένα ποσοστό
µεγαλύτερο του 80% είναι κάτοχοι πτυχίων ανωτάτης εκπαιδεύ-
σεως, αλλά δεν εργάζονται µε βάση αυτά τα πτυχία τους. Μπορεί
να εργάζονται ως εργάτες σε βιοµηχανία, αλλά είναι πτυχιούχοι.
Είναι διαφορετικό πράγµα η παιδεία από τον επαγγελµατικό προ-
σανατολισµό.  

Και, βεβαίως, ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει ότι θα πρέ-
πει στα γυµνάσια να µην απορρίπτεται κανένας µαθητής από την
τάξη, διότι είναι σε µια ευαίσθητη ηλικία κι έτσι θα πληγεί ο χα-
ρακτήρας τους, ο ψυχισµός τους. Μα, τότε, δεν θέλουµε να κά-
νουµε σχολεία. Παιδικές χαρές θέλουµε να κάνουµε εν τοιαύτη
περιπτώσει. 

Είπε και κάτι άλλο, το οποίο είναι πραγµατικά άνω ποταµών,
ότι αν κάποιος αποτυγχάνει στις γραπτές εξετάσεις, θα έχει το
δικαίωµα µετά από δεκαπέντε ηµέρες να δίνει πάλι εξετάσεις,
για να µην είναι το σχολείο καταπιεστικό. Αυτά τα πράγµατα δεν
έχουν καµµία σχέση µε την έννοια της παιδείας.

Επίσης, µιας και αναφέρθηκα σε βιβλία της Iστορίας και επειδή
λάβρος ο κ. Μητσοτάκης επετέθη στα όσα είπε ο κύριος Πρω-
θυπουργός, θα ήθελα να του θυµίσω ότι επί των ηµερών της κυ-
βερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας, όταν αυτός ήταν Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, είχαµε το βιβλίο της κ. Ρεπούση, όπου η
σφαγή στη Σµύρνη είχε γίνει συνωστισµός στην προκυµαία της
Σµύρνης. Γι’ αυτό, λοιπόν, καλύτερα να µην οµιλεί και η Νέα Δη-
µοκρατία για την παιδεία, η οποία µε τη µεταρρύθµιση του Ράλλη
διέλυσε κυριολεκτικά τα πάντα.

Παιδεία! Παιδεία ελληνική! Ελληνική παιδεία και όχι διαπολιτι-
σµική! Τι πάει να πει διαπολιτισµική; Εδώ, σας είπα ότι έχουµε
καταντήσει στο σηµείο να µην µπορούν τα Eλληνόπουλα σήµερα,
οι Έλληνες ηλικίας σαράντα ετών, να διαβάσουν κατευθείαν από
το κείµενο Παπαδιαµάντη κι εσείς θέλετε να τους µάθετε κι άλ-
λους πολιτισµούς; Δεν φτάνει ο ελληνικός πολιτισµός; 

Η λέξη «παιδεία» εµφανίστηκε τον 6ο π.Χ. αιώνα για πρώτη
φορά σε γραπτό κείµενο, στον Θέογνη. Και δήλωνε εξαρχής την
παιδευτική διαδικασία ανατροφής ενός παιδιού, τη διανοητική
του καλλιέργεια και από ένα εκπαιδευτικό σύστηµα. Χαρακτηρι-
στικός δε είναι ο ορισµός που δίνει ο Πλάτων στην παιδεία:
«Έστιν δέ που…», η παιδεία, «…η µεν επί σώµασι γυµναστική, η
δ’ επί ψυχή γυµναστική».

Με την παιδεία ασχολείται και το Σύνταγµά µας, στο άρθρο 16
παράγραφος 2, όπου λέει ότι είναι βασική η αποστολή του κρά-
τους, όπου έχει σκοπό την ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτι-
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κής συνείδησης των Ελλήνων. Ποια ανάπτυξη; Και είναι δεδο-
µένο ότι όταν γράφτηκε το Σύνταγµα και µιλούσε για ανάπτυξη
της θρησκευτικής συνειδήσεως, ήταν σαφέστατο ότι ο νοµοθέ-
της εννοούσε τη θρησκευτική συνείδηση της συντριπτικής πλει-
οψηφίας των κατοίκων της χώρας τότε, δηλαδή των ορθοδόξων,
και µιας µικρής µειονότητας µουσουλµάνων, η οποία υπάρχει
στη Θράκη. 

Πώς τώρα, παραβιάζοντας το Σύνταγµα, µας λέει ο Πρωθυ-
πουργός πως θα γίνει αυτό το πράγµα και θα µεταβληθεί η δι-
δασκαλία των θρησκευτικών σε ένα µάθηµα θρησκειολογίας; Και
συµφωνεί και ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος είπε χαρακτηριστικά ότι
δεν έχει αντίρρηση ως προς τις αλλαγές, οι οποίες θα γίνουν στο
µάθηµα των Θρησκευτικών. Αυτό είναι αντίθετο και µε το Σύν-
ταγµα αλλά και προς τη θέληση γενικά του ελληνικού λαού. 

Η Κυβέρνηση θέλησε να κάνει επαναστατική γυµναστική µε το
µάθηµα των Θρησκευτικών. Θέλησε να κολακεύσει την αριστερή
εκλογική της πελατεία, προσπαθώντας να γίνει αρεστή µε το ότι
καταργεί το µάθηµα των Θρησκευτικών. 

Επίσης, στο σηµείο αυτό, έχουµε και το µέγα ζήτηµα των προ-
σφύγων και µεταναστών, παρανόµων µεταναστών, «παρατύπων»,
όπως τους λέτε. Ποια παρατυπία είναι αυτή, δεν γνωρίζω ακρι-
βώς. Έχουµε την απάντηση από τον Σύλλογο Γονέων και Κηδε-
µόνων του 2ου Δηµοτικού Σχολείο Φιλιππιάδας, µια απάντηση, η
οποία αρχίζει να απλώνεται και σε άλλες περιοχές της Ελλάδος
και οι Έλληνες αρνούνται την παρουσία αλλοδαπών στα σχολεία,
µε τον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση θέλει να τους τοποθε-
τήσει. 

Από τον Σύλλογο Γονέων και Κηδεµόνων του 2ου Δηµοτικού
Σχολείου Φιλιππιάδας: «Το Διοικητικό Συµβούλιο Γονέων και Κη-
δεµόνων του 2ου Δηµοτικού Σχολείου Φιλιππιάδας δηλώνει ρητά
και κατηγορηµατικά ότι δεν πρόκειται να αποδεχθεί σε καµµία
περίπτωση και χωρίς κανέναν συµβιβασµό τη συστέγαση των
παιδιών των λεγοµένων «παρατύπων» µεταναστών». 

Κι εξηγεί τους λόγους, τους οποίους, αφοριστικά, δαιµονοποι-
ήσατε και ουδείς εξέτασε. Ιατρικοί λόγοι: Προέρχονται από άλλη
ήπειρο, µε τελείως διαφορετικό υπόβαθρο ασθενειών και συνθή-
κων υγιεινής. Εκπαιδευτικοί λόγοι: Δεν µπορούν να συνυπάρξουν
παιδιά µεταναστών, τα οποία έχουν τεράστιο εκπαιδευτικό κενό
λόγω της πολύχρονης αποχής τους από οποιαδήποτε µορφή εκ-
παίδευσης, διαφορετικές αντιλήψεις για τον ρόλο της οικογε-
νείας, τη θέση της γυναίκας, τη θρησκεία. 

Πώς µπορεί ένα παιδί των λεγοµένων «παρατύπων» µετανα-
στών, δεκατριών και δεκαπέντε ετών, να ενσωµατωθεί στην ίδια
τάξη µε µικρότερα παιδιά, δεδοµένου ότι δεν γνωρίζει βασικές
λέξεις της ελληνικής γλώσσας; Αυτό, αλήθεια, πώς είναι δυνατόν
να γίνει; Χωρίς να ξέρουν καν ούτε µία λέξη ελληνικά, θα τους
βάλετε σε τάξεις µαζί µε Ελληνόπουλα να κάνουν µάθηµα. Είναι,
πραγµατικά, άνευ λογικής αυτή η ενέργεια.

«Στο σύνολο, τα παιδιά αυτά είναι ορισµένες φορές πολύ πε-
ρισσότερα από τα Ελληνόπουλα που φοιτούν στα σχολεία µας»,
λέει ο Σύλλογος Γονέων της Φιλιππιάδας. Εποµένως η ένταξη
των προσφυγόπουλων θα αλλοιώσει, αφ’ ενός, τον ελληνικό χα-
ρακτήρα των σχολείων.

Ναι, εµείς, η Χρυσή Αυγή, θέλουµε σχολεία ελληνικά! Είναι έγ-
κληµα αυτό; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Συµπληρώνει δε ο Σύλλογος των Γονέων: «Οι εικόνες του Χρι-

στού και της Παναγίας, των αγίων αλλά και των ηρώων µας θα
εξακολουθούν να κοσµούν τις τάξεις µας και περιµένουµε απ’
όλους του µαθητές να τις σέβονται».

Τι έχετε σκοπό να κάνετε; Έχετε σκοπό, εν ονόµατι της πολυ-
πολιτισµικής κοινωνίας και της παρουσίας των αλλοδαπών µα-
θητών στις τάξεις, να κατεβάσετε τις εικόνες από τις σχολικές
αίθουσες. Αυτό η Χρυσή Αυγή δεν θα το ανεχθεί και µαζί µε τη
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού θα το πολεµήσει,
για να παραµείνουν στα σχολεία ελληνικά, να παραµείνουν τα
σχολεία, πραγµατικά, πηγές της ελληνικής παιδείας και του ελ-
ληνικού πολιτισµού και όχι µια πολυπολιτισµική χοάνη. 

Σε αυτή την πολυπολιτισµική κοινωνία, την οποία ευαγγελίζε-
στε, ο Πρωθυπουργός, αναφερόµενος στο µάθηµα των θρησκευ-
τικών, είπε ότι δεν πρέπει να είναι αποκλειστικά αφιερωµένο στην

ορθόδοξη χριστιανική πίστη, γιατί θα υπάρχουν και άλλα παιδιά.
Αυτή την πολυπολιτισµική κοινωνία δεν την είδατε τι κοινωνίες
τέρατα έχει δηµιουργήσει; 

Γνωρίζετε την εγκληµατικότητα που υπάρχει και την κοινωνική
διάλυση, κυριολεκτικά, που υπάρχει στις µεγάλες πολιτείες των
Ηνωµένων Πολιτειών, της Βραζιλίας αλλά και τώρα τελευταία της
Αγγλίας, του Λονδίνου, του Παρισιού και του Βερολίνου; Τι θέ-
λετε, να βγάλουµε και στην Αθήνα µουσουλµάνο δήµαρχο, όπως
βγήκε και στο Λονδίνο; Ε, όχι! Δεν θα περάσει αυτή η πολιτική
σας και θα αντισταθεί ο ελληνικός λαός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ενώ, όµως, ενδιαφέρεστε τόσο πολύ για την εκπαίδευση των

προσφύγων και των παρατύπων µεταναστών –λαθροµετανα-
στών, όπως εµείς τους αναφέρουµε-, έχουµε το ζήτηµα της ελ-
ληνικής εκπαιδεύσεως –της ελληνικής παιδείας κι όχι της
ελληνόγλωσσης- στα χωριά της Βορείου Ηπείρου.

Σας ενηµερώνω ότι σε περιοχές τις οποίες το αλβανικό κράτος
δεν αναγνωρίζει ως µειονοτικές, παρά τους συµπαγείς ελληνι-
κούς πληθυσµούς που ζουν εκεί, όπως οι Άγιοι Σαράντα, το Δέλ-
βινο, το Αργυρόκαστρο, η Χιµάρα, αλλά και σε χωριά µε µεικτό
πληθυσµό, όπως τα Εξαµίλια και το Μετόχι, τα ελληνικά σχολεία
συναντούν σοβαρά προβλήµατα.

Σηµειωτέoν, επί Χότζα είχαµε τριακόσια πενήντα ελληνικά σχο-
λεία στη Βόρειο Ήπειρο και σήµερα έχουµε µόνο πενήντα. Στην
περίπτωση µάλιστα του σχολείου των Αγίων Σαράντα, το αλβα-
νικό κράτος εµποδίζει τη λειτουργία του σχολείου σε χωριστό
κτήριο που σήµερα στεγάζεται το αλβανόφωνο σχολείο.

Είναι µεγάλη η ευθύνη του ελληνικού κράτους στο θέµα των
βιβλίων. Φέτος η Α’ τάξη στους Αγίους Σαράντα έµεινε χωρίς βι-
βλία. Τα «πρωτάκια» στο ελληνικό σχολείο στους Αγίους Σα-
ράντα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχουν αναγνωστικά! Και
είναι µόνο δεκαοκτώ, όσοι ακριβώς και οι Βουλευτές της Χρυσής
Αυγής! 

Κύριε Φίλη, εάν δεν µπορείτε να στείλετε δεκαοκτώ βιβλία στη
Βόρειο Ήπειρο, στους Αγίους Σαράντα, για τα Ελληνόπουλα, θα
τα πληρώσουµε εµείς. Κάντε το καθήκον σας, όπως ο νόµος επι-
βάλλει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Πήγαν, πήγαν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ευχαριστώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Μιχαλολιάκου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριοι της Δηµο-

κρατικής Συµπαράταξης, εάν είναι δυνατόν, λίγη ησυχία. 
Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ένα άλλο µέγα ζήτηµα είναι η
διδασκαλία των αρχαίων ελληνικών, όπου, βεβαίως, θεωρήθηκε
από κάποιους ότι είναι παρά φύσιν, ότι είναι παράταιρη, ότι κου-
ράζει τα παιδιά, τα ταλαιπωρεί.

Θα απαντήσω πάλι µε τα λόγια του αείµνηστου πατριώτη, αρι-
στερού καθηγητή, ενός διακεκριµένου µαχητή του πνεύµατος,
του Κωνσταντίνου Δεσποτόπουλου. Αρθρογράφησε πάλι όταν
ετέθη το θέµα αυτό, στις 22 Σεπτεµβρίου του 2013. Αξίζει τον
κόπο να ακουστούν τα λόγια του, γιατί έχετε σκοπό τον περιορι-
σµό της διδασκαλίας των αρχαίων ελληνικών. 

Είχε γράψει: «Η επικοινωνία µε τα κείµενα των αρχαίων Ελλή-
νων συγγραφέων στην ίδια τη γλώσσα τους αποτελεί εξαίσια
πνευµατική απόλαυση, µε βαθύτατη παιδευτική επενέργεια. Σε
πολύ µικρότερο βαθµό έχει παρόµοιο αποτέλεσµα η επικοινωνία
διαµέσου των µεταφράσεων, όπου χάνεται σε µέγα βαθµό η απα-
ράµιλλη µορφή των κλασικών αυτών κειµένων, η συντελεστική
του ανεπαναλήπτου κάλλους και της νοηµατικής τους πυκνότη-
τας, καθώς και της ενάργειας και βαθυσηµίας τους. Πιστεύουµε
ακόµη ότι ο ελληνικός λαός είναι θεµατοφύλαξ των έργων της
κλασικής ελληνικής γραµµατείας, µε ειδική ευθύνη απέναντι ολό-
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κληρης της ανθρωπότητας».
«Προτείνουµε, λοιπόν, σήµερα…», έλεγε ο αείµνηστος Κων-

σταντίνος Δεσποτόπουλος, «…προς συµπλήρωση όσων θέσπισε
η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, οι µαθητές ήδη των τελευταίων
τάξεων του δηµοτικού να µαθαίνουν, παρέµβλητα σε κάποιο µά-
θηµά τους, αποφθέγµατα σε αρχαία ελληνική γλώσσα, όπως
«µηδέν άγαν», «µέτρον άριστον» ή και ιστορικές φράσεις µε απο-
φθεγµατική αξία στην ίδια γλώσσα, όπως «µολών λαβέ», «πάτα-
ξον µεν, άκουσον δε». 

Αλλά αυτή η Αριστερά, την οποία εκπροσωπεί η Κυβέρνηση,
δεν έχει, φαίνεται, σχέση µε τον Κωνσταντίνο Δεσποτόπουλο,
αλλά µε κάποιους άλλους κύκλους οι οποίοι βρίσκονται εκτός
της χώρας, όπως µε την ανοιχτή κοινωνία του Καρλ Πόπερ, µε
όλους αυτούς οι οποίοι έχουν ταχθεί ολόψυχα στην υπηρεσία
της παγκοσµιοποίησης και θέλουν να κάνουν τον ελληνικό λαό
µια καταναλωτική αγέλη, έναν πολτό.

Απέναντι σε όλους αυτούς η Χρυσή Αυγή αντιστέκεται. Και
σας διαβάζω ένα χαρακτηριστικό απόσπασµα από το πρόγραµµα
της Χρυσής Αυγής. Γιατί η Χρυσή Αυγή έχει πρόγραµµα, παρ’
όλα όσα λένε τα παπαγαλάκια των καναλιών, που θέλουν να απα-
ξιώσουν το κίνηµά µας.

Εθνική παιδεία - Χρυσή Αυγή: Διαχωρισµός κατά τµήµατα Ελ-
λήνων και αλλοδαπών µαθητών σε πρωτοβάθµια και µέση εκπαί-
δευση, ώστε να µη µειώνεται το επίπεδο διδασκαλίας των
Ελλήνων λόγω των γλωσσικών αδυναµιών των αλλοδαπών. Επα-
νεγγραφή των ιστορικών βιβλίων και έµφαση στο µάθηµα της Ελ-
ληνικής Ιστορίας. Διδασκαλία των αρχαίων ελληνικών και των
έργων της κλασικής περιόδου σε όλες τις εκπαιδευτικές βαθµί-
δες.

Και επειδή πολύς λόγος έγινε περί αριστείας, τόσο από τον
Πρωθυπουργό κ. Τσίπρα όσο και από τον Πρόεδρο της Αξιωµα-
τικής Αντιπολιτεύσεως κ. Μητσοτάκη, ουδείς εκ των δύο έκανε
τον κόπο να πει κάτι. Οι αριστείς είναι αποτέλεσµα του εκπαιδευ-
τικού συστήµατος και της παιδείας. Αλλά, κύριοι, σεβαστείτε τη
φύση: οι αριστείς γεννιούνται, δεν γίνονται.

Και έτσι βλέπουµε πολλές φορές τα παιδιά των γιατρών να γί-
νονται γιατροί, τα παιδιά των δικηγόρων δικηγόροι και τα παιδιά
των πρωθυπουργών -στην Ελλάδα- και πρωθυπουργοί. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαεννέα επισκέπτες από το 4ο Δηµοτικό Δια-
µέρισµα Αθηνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει, για είκοσι λεπτά, η Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννηµατά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε, θα ζη-
τήσω προκαταβολικά την ανοχή που δείξατε σε όλους τους
προηγούµενους.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν είναι ανάγκη να τη ζη-
τήσετε. Είναι δεδοµένη, δεν το συζητάµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ελπίζω να µας παρακολουθείτε από το
γραφείο σας γιατί, για άλλη µια φορά, δεν είστε σε αυτή την Αί-
θουσα, όταν µιλάνε οι υπόλοιποι Αρχηγοί της Αντιπολίτευσης.

Η καλύτερη άµυνα, λένε, είναι η επίθεση, κυρίως όταν είστε
σε πανικό. Και αυτό είναι ολοφάνερο. Εµείς επαναλαµβάνουµε
για άλλη µία φορά: Στα ζητήµατα διαφάνειας είµαστε πρώτοι.
Εµείς σηκώσαµε και σηκώνουµε τη σηµαία και σας προκαλούµε.
Δεν έχουµε να φοβηθούµε απολύτως τίποτα. Γι’ αυτό και ψηφί-

σαµε την εξεταστική επιτροπή και περιµένουµε τα πορίσµατά
της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Τώρα, όσο για τα υπόλοιπα που µας είπατε, δεν θα µπω στον
πειρασµό να απαντήσω σε όλα αυτά που αραδιάσατε ως µεγά-
λες επιτυχίες της Κυβέρνησής σας. Πού ζείτε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, σε κάποιο παράλληλο σύµπαν;

Η καλύτερη απάντηση σε όλα αυτά είναι µία: Οι ληξιπρόθε-
σµες οφειλές των Ελλήνων πολιτών, τα χρέη τους ξεπερνούν τα
100 δισεκατοµµύρια. Είστε ικανοποιηµένοι, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, απ’ αυτό; Προφανώς όχι. Τα γνωρίζετε πολύ καλά.

Γι’ αυτό δεν ήταν στην Αίθουσα χθες ο κύριος Πρωθυπουργός,
γι’ αυτό κρύβεται. Γιατί σε αυτή την Αίθουσα εχθές ολοκληρώ-
θηκε ένα έγκληµα. Παραδόθηκε η δηµόσια περιουσία, ο δηµό-
σιος πλούτος στους δανειστές για ενενήντα εννέα χρόνια.

Και, καλά, ο Πρωθυπουργός προχωρά κρυπτόµενος, γιατί έτσι
νοµίζει ότι µπορεί να κρύψει ότι υποτάχθηκε στους δανειστές.
Το περίεργο είναι, όµως, ότι κρύφτηκε και ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης εχθές, ο οποίος δεν είχε να πει τίποτα
για όλα όσα συνέβησαν. Προφανώς γιατί νοµίζει ότι βολεύεται
να τον αφήνει τον Πρωθυπουργό να υλοποιεί µε ακραίο τρόπο
αυτές τις πολιτικές, που τι ακριβώς είναι; Είναι στον πυρήνα της
νεοφιλελεύθερης ατζέντας της Δεξιάς.

Λυπάµαι πραγµατικά γι’ αυτά που συµβαίνουν στον τόπο και
για την ποιότητα και της Αντιπολίτευσης και, βεβαίως, για τον
τρόπο που προχωρά αυτή η Κυβέρνηση.

Η παιδεία και η εκπαίδευση των παιδιών µας, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, είναι ένα εξαιρετικά κρίσιµο ζήτηµα και σχετίζεται και
µε τα αίτια της κρίσης, αλλά και µε το πώς θα τα ξεπεράσουµε
και πώς διαγράφεται το µέλλον της πατρίδας µας και της νέας
γενιάς. Είναι κρίσιµο ζήτηµα και θα µιλήσουµε επί της ουσίας για
όλα αυτά. 

Αλλά, επιτρέψτε µου να κάνω µια µικρή παρένθεση, γιατί ακού-
γοντας τον Πρωθυπουργό, πραγµατικά, δεν πίστευα στα αυτιά
µου. Έρχεστε τώρα και µας πουλάτε νοµιµότητα και µας κουνάτε
το δάχτυλο για τις παρατυπίες και τις παρανοµίες που κάνει η
δική σας Κυβέρνηση; Μα, η φούσκα τής δήθεν νοµιµότητας για
πρώτη φορά σε αυτόν τον τόπο στο τηλεοπτικό τοπίο έσκασε
στα δικά σας τα χέρια. Ο κόσµος τό ’χει τούµπανο και εσείς
κρυφό καµάρι! 

Τι έρχεστε να µας πείτε τώρα; Ναι, έπεσε µαύρο στο «ΣΥΡΙΖΑ-
channel», αλλά ο σχεδιασµός έχει έρθει στη φόρα, αποκαλύφθη-
καν όλα.

Πώς µας µιλάτε τώρα για τρίγωνο διαπλοκής; Μα, το τρίγωνο
διαπλοκής είναι η Κυβέρνηση, η Τράπεζα Αττικής και ο αγαπη-
µένος σας εργολάβος, που χρηµατοδοτήθηκε προκλητικά, ακρι-
βώς για να µπορέσει να φτιάξει το κανάλι. Γι’ αυτό δώσατε τέτοια
µάχη για τον έλεγχο της Τράπεζας Αττικής, γιατί θέλετε να ελέγ-
ξετε την ενηµέρωση. Αυτός είναι ο στόχος. 

Εµείς δώσαµε µάχη µέσα στη Βουλή, για να έρθει το πόρισµα
των αρµοδίων αρχών στην επιτροπή και να συζητηθεί και να γνω-
ρίζουν οι Έλληνες πολίτες τι ακριβώς συνέβη. Και θα συνεχί-
σουµε αυτή την προσπάθεια µέχρι το τέλος, γιατί αυτός ο
διαγωνισµός είναι διάτρητος. 

Είναι διάτρητος, γιατί «ακρωτηριάστηκε» ο ρόλος της Ανεξάρ-
τητης Αρχής του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Είναι
διάτρητος, γιατί περιορίστηκε ο αριθµός των αδειών µε στηµένες
εκθέσεις. Είναι διάτρητος, γιατί η επιτροπή, που εσείς διορίσατε,
έδωσε ψευδείς βεβαιώσεις και δεν ζήτησε να κάνει έλεγχο στα
δικαιολογητικά. 

Το είπα και το επαναλαµβάνω, είναι η ώρα να παρέµβει ο ει-
σαγγελέας. Και αναρωτιέµαι για άλλη µια φορά: Υπάρχει εισαγ-
γελέας σ’ αυτόν τον τόπο; 

Υπάρχει µεγάλο ζήτηµα για τον ίδιο τον διαγωνισµό, ιδίως όταν
άλλοι υποψήφιοι δήλωναν έξω από το Υπουργείο δηµόσια, µπρο-
στά στις κάµερες, ότι εκπλήρωσαν, λέει, την αποστολή τους. Τι
σήµαινε αυτό; Σε απλά ελληνικά, αυτό που καταλαβαίνει ο ελληνι-
κός λαός είναι ότι υπήρχαν και «λαγοί» σ’ αυτόν τον διαγωνισµό. 

Κλείνω αυτή την παρένθεση και έρχοµαι στο θέµα. Για εµάς,
η παιδεία είναι ένα εθνικό ζήτηµα. Σήµερα απευθυνόµαστε από
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το Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου στους µαθητές, στους εκ-
παιδευτικούς και στους γονείς. 

Απευθυνόµαστε στους µαθητές που µέσα σε πραγµατικά πρω-
τόγνωρες συνθήκες προσπαθούν να ανταποκριθούν στις ανάγ-
κες ενός συστήµατος, που πολύ συχνά νιώθουν τα παιδιά ότι δεν
αντιλαµβάνεται τις αγωνίες και τα προβλήµατά τους. Θα µιλήσει
κάποιος, επιτέλους, στη γλώσσα των παιδιών; Θα ακούσουµε
τους προβληµατισµούς τους; 

Απευθυνόµαστε στους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι όλο το προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα έβαλαν πραγµατικά «πλάτη», για να
κρατηθεί το σύστηµα, χωρίς την υποστήριξη που θα έπρεπε
λόγω της κρίσης. 

Απευθυνόµαστε ιδιαίτερα στους γονείς και προσωπικά σε κάθε
Ελληνίδα µητέρα, που ξέρω πάρα πολύ καλά πόσο µεγάλο
βάρος σηκώνουν στην πλάτη τους κάτω από τις συνθήκες της
κρίσης που ζούµε τα τελευταία χρόνια. Και ξέρω πόσο πονά µια
Ελληνίδα µητέρα, όταν το παιδί της αναγκάζεται να φύγει στο
εξωτερικό. Γιατί τα παιδιά φεύγουν, όχι γιατί το θέλουν, αλλά
γιατί δεν µπορούν να µείνουν. 

Σε αυτή τη συζήτηση, λοιπόν, θα περίµενε κανείς να έρθει η
Κυβέρνηση και να µας απαντήσει πώς µέσω της παιδείας θα µπο-
ρέσουµε να ξεφύγουµε από το τέλµα, να αντιµετωπίσουµε την
κρίση, να γυρίσουµε σελίδα. Γιατί εµείς πιστεύουµε ότι για να αλ-
λάξει η χώρα, πρέπει να αλλάξει η εκπαίδευση. 

Εµείς, ως κόµµα, ως παράταξη, κινηθήκαµε πάντα στηρίζον-
τας, αλλάζοντας, αναβαθµίζοντας τη δηµόσια εκπαίδευση. 

Άκουσα µε πολύ µεγάλη έκπληξη –οµολογώ- τον Πρωθυ-
πουργό να λέει σήµερα για το πώς τα προηγούµενα χρόνια κα-
τάφερε η πολιτεία να εξασφαλίσει τη δηµοκρατική πρόσβαση
στη γνώση. 

Μα, ποιος τα έκανε όλα αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ; Ποιος ήταν
αυτός που εξασφάλισε τον εκδηµοκρατισµό, την εθνική συµφι-
λίωση, τη µεγάλη αναδιανοµή, που έδωσε τη δυνατότητα πρό-
σβασης στη γνώση, ανεξάρτητα από το από πού προερχόταν το
κάθε παιδί, ο κάθε µαθητής; Η µεγάλη δηµοκρατική παράταξη
και το ΠΑΣΟΚ!.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Άκουσα και τον κ. Μητσοτάκη να λέει: «Γυρίσατε την εκπαί-
δευση στην εποχή του ’80». Μακάρι, να την είχαν γυρίσει στην
εποχή του ’80!

Γιατί τότε γίνονταν µεγάλες τοµές, αλλαγές και µεταρρυθµί-
σεις. Γιατί όλες οι µεγάλες τοµές και οι µεταρρυθµίσεις σε αυτόν
τον τόπο έχουν τη σφραγίδα της µεγάλης δηµοκρατικής παρά-
ταξης, από τον Ελευθέριο Βενιζέλο, τον Γεώργιο Παπανδρέου,
τον Ανδρέα και όλες τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ από το 1981
µέχρι σήµερα, δηλαδή έχουν τη δική µας σφραγίδα. Κανείς δεν
µπορεί να αλλάξει την ιστορία, όσο και αν παλεύει, µε λόγια του
αέρα σε αυτή την Αίθουσα. 

Να δούµε ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Ισοπέδωση στα
πάντα. Πόλεµος στην αξιοκρατία, στην αριστεία και στην αξιολό-
γηση, λαϊκισµός που µας πηγαίνει πράγµατι πολλές δεκαετίες
πίσω. Αυτή η αλλοπρόσαλλη πολιτική σας δεν έχει καµµία απο-
λύτως σχέση µε τη διανόηση της Αριστεράς. Όµως, οµολογώ ότι
έχετε την αποκλειστικότητα του «ξήλωνε» χωρίς ταυτότητα,
χωρίς προσανατολισµό, χωρίς φιλοσοφία, χωρίς φαντασία, µόνο
µε «–ισµούς», που γυρνούν την εκπαίδευση πολύ πίσω, γκρεµί-
ζοντας ό,τι χτίστηκε στα χρόνια της Μεταπολίτευσης.

Οµολογώ εδώ ότι έχετε ξεπεράσει σε αυτό το ξήλωµα και την
προδικτατορική δεξιά. Η ζηµιά, που µε την πολιτική σας και στον
τοµέα της παιδείας έχετε επιφέρει στη χώρα, είναι ανυπολόγι-
στη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα σταθώ σε έξι σηµεία κριτικής
και επτά προτάσεις της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για την παι-
δεία. Ξεκινώ από την ισοπέδωση του δηµόσιου σχολείου. Επιβα-
ρύνετε το ελληνικό νοικοκυριό, στερείτε από τα παιδιά τη
δυνατότητα να προοδεύσουν, ανεξάρτητα από την οικονοµική κα-
τάσταση της οικογένειάς τους. Το µοντέλο αναδιανοµής της γνώ-
σης σήµερα αµφισβητείται από τις δικές σας πολιτικές επιλογές.
Ουσιαστικά καταργείτε τα ολοήµερα σχολεία µε αναµορφωµένο
πρόγραµµα. Αφανίζετε τις καινοτοµίες και τις δηµιουργικές δρα-

στηριότητες. Μειώνεται το πρόγραµµα στο γυµνάσιο και αφαι-
ρούνται και τα πρότζεκτ και χτυπάτε τον επαγγελµατικό προσα-
νατολισµό.

Λέτε, δήθεν –το ακούσαµε και αυτό!- ότι φτιάχνετε ένα σχολείο
ισότητας. Ναι, κύριε Πρωθυπουργέ. Ισότητα στις χαµένες ευκαι-
ρίες. Όλοι στο χειρότερο. 

Ποιος άραγε θα δυσκολευτεί περισσότερο από αυτές τις αλ-
λαγές; Είναι απλό. Οι ελληνικές οικογένειες, τα νέα ζευγάρια,
που χτυπήθηκαν περισσότερο απ’ όλους στα χρόνια της κρίσης.
Αυτοί είναι τα θύµατα της πολιτικής σας. Απαξιώσατε την αρι-
στεία. Υπονοµεύετε τα πρότυπα σχολεία µε µια αντίληψη που ται-
ριάζει σε άλλα καθεστώτα. 

Θα ήθελα να σταθώ στο θέµα της αριστείας, γιατί το θεωρώ
κοµβικό. Για τον κ. Τσίπρα και για τον ΣΥΡΙΖΑ η αριστεία είναι ρε-
τσινιά. Για τον κ. Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία η αριστεία
είναι το µέσο αναπαραγωγής της ελίτ. Για εµάς, τους σοσιαλι-
στές, η αριστεία είναι προτεραιότητα στην εκπαίδευση, γιατί µε
αυτόν τον τρόπο µπορούµε να διαχύσουµε όλα τα ευεργετήµατα
και τις άριστες πρακτικές ακριβώς στα σχολεία και στα παιδιά,
που έχουν την µεγαλύτερη ανάγκη. Ψιλά γράµµατα! 

Την ίδια στιγµή που στη Φινλανδία, στην Ιαπωνία, στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες της Αµερικής η εξατοµίκευση των προγραµµάτων
εκπαίδευσης στις ανάγκες του κάθε µαθητή είναι ο κανόνας,
εσείς τι κάνετε; Προσαρµόζετε το σχολείο στις δυνατότητες που
έχετε σήµερα. Με λίγα λόγια, κύριε Υπουργέ, η παιδεία στο κρε-
βάτι του Προκρούστη.

Δεύτερο σηµείο. Υποχώρηση από κάθε κατάκτηση ποιότητας.
Κάνατε την επιλογή να εντάξετε στο τρίτο µνηµόνιο την παιδεία.
Εσείς το κάνατε αυτό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και τώρα
επιστρέφετε τον δάσκαλο στη δεκαετία του ’50, όταν ο δάσκαλος
έπρεπε να διδάξει όλα τα µαθήµατα, ακόµη και τη γυµναστική.
Στα νηπιαγωγεία αυξάνετε τον αριθµό των νηπίων, για να µει-
ώσετε, προφανώς, τις ανάγκες σε νηπιαγωγούς.

Ακόµη και στην ειδική αγωγή, για την οποία κόπτεσθε, θα κά-
νετε –λέει- ειδικά επαγγελµατικά σχολεία. 

Ανοίξτε πρώτα τα δηµοτικά της ειδικής αγωγής, που δεν µπο-
ρείτε να τα λειτουργήσετε και, αν τα καταφέρετε εκεί, συζητάµε
και για τα επόµενα βήµατα, που δεν θα είσαστε εδώ, για να τα
κάνετε.

Στην ειδική αγωγή φέρατε νόµο, για να αφήσετε οποιονδήποτε
δάσκαλο να µπει στην τάξη χωρίς προϋπηρεσία, χωρίς καµµία
εξειδίκευση. Όλα προς τα κάτω. Την πάτε ξανά για ιδρυµατοποί-
ηση την ειδική αγωγή. Προσέξτε, το µότο σας είναι: Να µειωθούν
οι καθηγητές κι ας γίνουν όλα στάχτη.

Απαξιώνετε την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ακούµε υποσχέσεις
εισαγωγής χωρίς εξετάσεις στα ΑΕΙ, µε µια αφηρηµένη υπό-
σχεση, όπως πάντα, για ένα δήθεν ελληνικό Μπακαλορεά, εσείς
που πολεµήσατε λυσσαλέα το εθνικό απολυτήριο και νοµίζω ότι
πρέπει, επιτέλους, να ξεκαθαρίσετε τι ακριβώς εννοείτε και να
σταµατήσετε να παίζετε µε την αγωνία των νέων παιδιών.

Επαναφέρατε τους αιώνιους φοιτητές, τα ρουσφέτια και τους
µπαχαλάκηδες µέσα στο πανεπιστήµιο και κατά τα άλλα ενδια-
φέρεστε για την ποιότητα και τον ρόλο του δηµοσίου πανεπιστη-
µίου.

Διώχνετε και απαξιώνετε λαµπρούς επιστήµονες µε διεθνή
αναγνώριση, που ήρθαν πραγµατικά να βοηθήσουν και να ανα-
βαθµίσουν τα πανεπιστήµιά µας, και µας λέτε τώρα ότι είχε προ-
βλήµατα ο νόµος για τα συµβούλια. Γιατί δεν τον βελτιώσατε;
Γιατί τους καταργείτε; Είχατε την ευκαιρία να τον βελτιώσετε. 

Αναρωτιέµαι τώρα πώς τα δηµόσια πανεπιστήµια θα ανταπο-
κριθούν στην ανάγκη για εξωστρέφεια, για καινοτοµία, για κινη-
τικότητα, για νέες ιδέες και πρακτικές. Χρειάζονται οξυγόνο τα
πανεπιστήµια.

Όσο για την τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση, ο ΣΥΡΙΖΑ στο
παρελθόν µας πετροβολούσε: «Όχι στη σύνδεση µε την αγορά
εργασίας. Όχι στη νεανική επιχειρηµατικότητα. Όχι στη µαθητεία
και στην πρακτική άσκηση». Μας κατηγορούσε ότι δίνουµε βορά
τα νέα παιδιά στους εργοδότες. Τώρα λέει ότι θα τα κάνει όλα.
Και αυτά. Αναρωτιέµαι πώς και πότε. Μεταλλαγµένα; 

Το τρίτο σηµείο είναι η κοµµατοκρατία, η αναξιοκρατία και ο
συντεχνιασµός. Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ -οι
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Ανεξάρτητοι Έλληνες, αλήθεια, δεν είναι σήµερα στην Αίθουσα-
παντού επιχειρείτε να δηµιουργήσετε ένα δικό σας καθεστώς
και, δυστυχώς, την ίδια αντίληψη έχετε επιδείξει και στην παιδεία.
Επιλέξατε τους δεκατρείς περιφερειακούς διευθυντές εκπαίδευ-
σης µε µοναδικό κριτήριο την πίστη τους στο κόµµα. Τους αξιο-
λογήσατε µε βάση το πόσο πολέµησαν την αξιολόγηση.
Μετατρέψατε την επιλογή των διευθυντών των σχολείων σε συν-
δικαλιστική αναµέτρηση. Με λίγα λόγια: Απορρύθµιση παντού.

Τέταρτον, κατάντησε παρωδία ο εθνικός διάλογος για την παι-
δεία. Εµείς πραγµατικά προσπαθήσαµε να συµµετέχουµε σε
αυτόν τον διάλογο, αλλά στάθηκε αδύνατον. Το µόνο που σας
ενδιέφερε ήταν η νοµιµοποίηση των αποφάσεων του Υπουργού,
οι οποίες ήταν µονοµερείς. Και την ίδια ώρα που συνεδρίαζε –
υποτίθεται- και συνεχιζόταν ο διάλογος, εσείς φέρνατε τροπο-
λογίες σε άσχετα νοµοσχέδια και πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου ακόµη και για ζητήµατα που δεν είχαν κανέναν
επείγοντα χαρακτήρα. 

Αναρωτιέµαι γιατί παρακάµπτετε και δεν συγκροτείτε το
Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, που είναι ο κατ’ εξοχήν θεσµός της
συναίνεσης στην παιδεία. Προφανώς διότι αποφεύγετε κάθε συ-
νεννόηση. Υπονοµεύετε το κεκτηµένο κάθε ευρείας συναίνεσης,
όπως ακριβώς κάνατε µε τον νόµο για την τριτοβάθµια εκπαί-
δευση.

Γνωρίζουµε, κύριε Τσίπρα, ότι έχετε χρησιµοποιήσει τον κ.
Φίλη πολλές φορές, για να αλλάξετε την ατζέντα. Σήµερα µά-
θαµε πόσο εύκολα τον κρεµάτε και στα µανταλάκια. Ανοίξατε το
µέτωπο µε την Εκκλησία, γιατί βλέπατε τα δύσκολα. 

Αν ενδιαφερόσασταν πραγµατικά για αλλαγές, υπήρχαν τρό-
ποι. Υπάρχουν πολύ σοβαρές, προοδευτικές, σύγχρονες προτά-
σεις επιστηµονικών επιτροπών που είχε συγκροτήσει το ΠΑΣΟΚ
-αυτές τις προτάσεις τις έχετε κλείσει στα συρτάρια σας πολύ
βαθιά- και αφορούν την αλλαγή των προγραµµάτων σπουδών σε
όλα τα µαθήµατα και στα θρησκευτικά. Επιτέλους, αξιοποιήστε
τες! Είναι πάρα πολύ απλό!

Πέµπτο σηµείο. Τα οικονοµικά της εκπαίδευσης. Ένα στοιχείο
θα αναφέρω: Σπαταλήσατε το µεγαλύτερο τµήµα του ΕΣΠΑ, που
αφορά την πρόσληψη των αναπληρωτών. Από τις 400.000 ευρώ
για την εξαετία 2015-2021 µόνο φέτος δαπανήσατε τις 140.000
ευρώ, δηλαδή το 35%. Τι θα κάνετε τα υπόλοιπα χρόνια; Πώς θα
κινηθείτε; Ούτε σχεδιασµό πενταετίας δεν είστε σε θέση να κά-
νετε, εκτός εάν η άποψή σας είναι «ας τη βγάλουµε τώρα εµείς
καθαρή και ας φορτώσουµε τα βάρη στους επόµενους». 

Έκτο σηµείο. Η εκπαιδευτική πολιτική των προσφύγων. Πολλή
κουβέντα για να κάνουν τα προσφυγόπουλα τελικά έξι ώρες µά-
θηµα ελληνικά και τέσσερις ώρες αγγλικά την εβδοµάδα, είτε το
απόγευµα στα σχολεία είτε στους άθλιους καταυλισµούς, προ-
σωρινούς, όπως έχετε πει. 

Η δική µας πολιτική ήταν µια πολιτική ευρωπαϊκής χώρας, µε
τάξεις υποδοχής αλλά και µε εκπαιδευτικά εργαλεία. Στο προ-
σφυγικό εσείς ακολουθείτε την πολιτική της Τουρκίας: λίγο κρά-
τος, αποκλεισµός από το επίσηµο εκπαιδευτικό σύστηµα και
αυξηµένος ρόλος των ΜΚΟ και των διεθνών οργανισµών. 

Και λόγω ακριβώς των δικών σας παραλείψεων, σήµερα πρέ-
πει να εξηγήσει κανείς στις τοπικές κοινωνίες τα αυτονόητα.
Όµως, όλα τα παιδιά έχουν δικαίωµα στο σχολείο και –αν θέλετε-
µόνο έτσι εξασφαλίζει κάποιος την κοινωνική συνοχή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορώ να µη σχολιάσω και
την προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας και του Αρχηγού της να
προβάλλεται ως δήθεν ο µεγάλος µεταρρυθµιστής. Κοιτάξτε, µε
δάνειο µεταρρυθµίσεις από άλλους, τέτοιο προφίλ δεν χτίζεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ είναι αυτές που µελέτησαν, εφάρ-
µοσαν, αγωνίστηκαν να γίνουν πράξεις όλες οι µεγάλες τοµές
και αλλαγές στην εκπαίδευση. Και πάρτε το, επιτέλους, αυτό
απόφαση! 

Από την άλλη µεριά, ήταν η Νέα Δηµοκρατία που σταµάτησε
τη νοµοθέτηση της τεχνικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης που
είχαµε ετοιµάσει. Ήταν η Νέα Δηµοκρατία την ίδια περίοδο που
εκφύλισε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» για την τριτοβάθµια εκπαίδευση,
ώστε να µην αναλάβει το πολιτικό κόστος. Ήταν η Νέα Δηµοκρα-

τία που επέλεξε να διαλύσει το σύστηµα της επαγγελµατικής κα-
τάρτισης, όταν άφησε απλήρωτους καθηγητές και δοµές και ενί-
σχυσε το σύστηµα της ιδιωτικής κατάρτισης σε βάρος του
δηµοσίου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή Κυβέρνηση, αντί να
επενδύσει στην παιδεία για να ξεπεράσουµε οριστικά την κρίση,
φέρνει την κρίση στην εκπαίδευση. Δεν θα ξεφύγουµε από αυτό
το τέλµα, αν δεν αποφασίσουµε στον τοµέα της παιδείας να πάµε
σε ανατροπές. 

Και για εµάς η πρώτη µεγάλη ανατροπή στην εκπαίδευση είναι
ότι χρειάζεται σχέδιο δεκαετίας. Τέρµα το ράβε-ξήλωνε, χωρίς
σχέδιο και προσανατολισµό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Εµείς θέτουµε τέσσερις στόχους: Πρώτον, παιδεία εκτός µνη-
µονίων και δεν είναι ακατόρθωτο, γιατί εµείς το είχαµε επιτύχει.
Δεύτερον, αποκέντρωση του εκπαιδευτικού συστήµατος σε επί-
πεδο περιφέρειας. Τρίτον, λειτουργία πλαισίου αξιολόγησης σε
όλες τις βαθµίδες. Και, τέταρτον, ενίσχυση των βιωµατικών πρα-
κτικών και όχι κατάργησή τους, σχετικά µε το περιβάλλον, την
πολιτική, τα ανθρώπινα δικαιώµατα, την υγεία, τον πολιτισµό. 

Και µε βάση αυτούς τους στόχους, καταθέτουµε σήµερα τις
προτάσεις µας, προτάσεις που θα θέσουµε άµεσα σε διάλογο
µε όλη την εκπαιδευτική κοινότητα και οι οποίες είναι οι εξής: 

Πρώτον, η τσάντα, επιτέλους, στο σχολείο. Αυτό σηµαίνει γε-
νίκευση του ολοήµερου σχολείου µε ενιαίο αναµορφωµένο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα και βεβαίως, εφαρµογή του οµίλου
δραστηριοτήτων στα γυµνάσια, νέα πνοή στην ειδική αγωγή και
στις δράσεις του κοινωνικού σχολείου, πιστοποιητικό γλωσσο-
µάθειας και πληροφορικής αµέσως µετά την αποφοίτηση από τη
Γ’ γυµνασίου. 

Δεύτερον, όχι ανισότητες, αξιοποίηση των σύγχρονων τεχνο-
λογιών που µας βοηθούν να αντιµετωπίσουµε τις ανισότητες στο
σχολείο, έτσι ώστε κάθε παιδί, είτε βρίσκεται σε ένα αποµακρυ-
σµένο νησί είτε σε µια ορεινή περιοχή, να µπορεί να λαµβάνει
ακριβώς την ίδια σύγχρονη εκπαίδευση µε ένα παιδί στο κέντρο
της Αθήνας. 

Τρίτον, αποδέσµευση του λυκείου από την εισαγωγή στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση. Μπορούµε να αφαιρέσουµε το άγχος των
εξετάσεων, τις ψυχοφθόρες διαδικασίες και να δώσουµε αξία
στο δηµόσιο σχολείο, µε σύγχρονα προγράµµατα σπουδών και
εθνικό απολυτήριο διεθνώς αναγνωρισµένο. 

Τέταρτον, ισχυρή επαγγελµατική εκπαίδευση µε αναγνώριση
δικαιωµάτων. Έτσι µόνον θα δώσουµε κίνητρο στα νέα παιδιά να
επιλέξουν και αυτόν τον δρόµο.

Πέµπτον, νέος χάρτης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε εξορ-
θολογισµό ιδρυµάτων, τµηµάτων, σχολών, αλλά και πραγµατική
αντιστοίχιση των σπουδών στις διάφορες βαθµίδες εκπαίδευσης.
Επαναφορά µε βελτιώσεις του µεταρρυθµιστικού νόµου του
2011 για την αναβάθµιση των ιδρυµάτων, την ενίσχυση της εξω-
στρέφειας, τη σύνδεσή τους, επιτέλους, µε την κοινωνία και την
παραγωγή, γιατί από εκεί είναι το µέλλον. Έτσι θα ξεφύγουµε
από την κρίση και το τέλµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Δηµιουργία ξενόγλωσσων προγραµµάτων προπτυχιακών και
µεταπτυχιακών σπουδών µε δίδακτρα για την υποδοχή ξένων
φοιτητών στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Εδώ θέλω να κάνω µία παρατήρηση. Προτεραιότητά µας είναι
η ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, όχι η υποκατάστασή
του από το ιδιωτικό. Γνωρίζουµε, όµως, την πραγµατικότητα
γύρω µας. Ξέρουµε τι διαµορφώνεται και εντός της χώρας αλλά
και σε γειτονικές χώρες. Γι’ αυτό λέµε, λοιπόν, ότι πρέπει να ανοί-
ξει η συζήτηση τώρα για το αυστηρότατο πλαίσιο λειτουργίας
των µη κρατικών πανεπιστηµίων, πριν αυτά υποκαταστήσουν το
δηµόσιο, που εµείς θέλουµε να είναι στην πρωτοπορία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Έκτον, ισχυρό σύστηµα κατάρτισης και επανεκπαίδευσης
µέσα από τη διά βίου µάθηση. Συνεργασία πολιτείας, θεσµών,
τοπικών παραγόντων και φορέων ιδιωτικού τοµέα στην καινοτο-
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µία και στην έρευνα. Διαδικασία πιστοποίησης επαγγελµατικών
προσόντων και δεξιοτήτων που αποκτήθηκαν µέσω της µη τυπι-
κής και της άτυπης εκπαίδευσης.

Έβδοµον, εκπαιδευτικοί µε αξιοπρέπεια, µε αντικειµενικές
προσλήψεις, νέο σύγχρονο καθηκοντολόγιο, θέσπιση σταθερού
πλαισίου συνεχούς επιµόρφωσης και αξιοκρατία στην επιλογή
των στελεχών εκπαίδευσης, µε σύστηµα αξιολόγησης που θα
συνδέεται και µε την αναβάθµιση των οικονοµικών τους απολα-
βών. Εµείς θέλουµε εκπαιδευτικούς µε αξιοπρέπεια και στην κοι-
νωνική τους ζωή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα µπορεί. Η Ελλάδα µπο-
ρεί να ξεπεράσει τα προβλήµατα, να αναπτυχθεί και να πρωτα-
γωνιστήσει στις ευρωπαϊκές εξελίξεις, αρκεί να αποφασίσουµε
να επενδύσουµε στο µέλλον, δηλαδή στα παιδιά µας. Με λίγα
λόγια, εκπαίδευση, επένδυση στην εκπαίδευση, εκεί που το κάθε
ευρώ πιάνει τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μπα-

κογιάννη ζητεί άδεια απουσίας στο εξωτερικό από τις εργασίες
της Ολοµέλειας και των επιτροπών από 28 Σεπτεµβρίου έως 3
Οκτωβρίου. Θα βρίσκεται στο Λος Άντζελες, προσκεκληµένη του
καθηγητή του Χάρβαρντ κ. Φέργκιουσον και θα συµµετάσχει ως
οµιλήτρια σε διάσκεψη µε τίτλο: «Παγκόσµιες εξελίξεις σε κοι-
νωνικό, οικονοµικό και πολιτικό επίπεδο». Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια.
Παρακαλώ πολύ τον Γενικό Γραµµατέα και Πρόεδρο της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Δηµήτριο Κουτσούµπα να πάρει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Τε-
λικά «το ’να χέρι νίβει τ’ άλλο και τα δυο το πρόσωπο». 

Προσπαθήσατε, κύριε Μητσοτάκη, να δώσετε ξανά άλλοθι αρι-
στεροσύνης στον κ. Τσίπρα, όσο περισσότερο εκείνος προσεγγίζει
θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας στα κεντρικά ζητήµατα και στα ζη-
τήµατα της παιδείας, κρατώντας βέβαια την ευελιξία, όπως πάντα,
της κοροϊδίας, του αποπροσανατολισµού, της προπαγάνδας µε
κάποιες κορώνες. 

Παρ’ ότι εσείς, κύριε Μητσοτάκη, προκαλέσατε τη συζήτηση
αυτή για την παιδεία και µια και «ψοφάτε» γι’ αυτή την περιβόητη
αξιολόγηση, σας λέµε ότι µάλλον µείνατε µετεξεταστέος, αλλά
τον ίδιο περίπου βαθµό παίρνει, µε βάση τη σηµερινή συνεδρίαση,
και ο κ. Τσίπρας. 

Για µας στην πολιτική γενικότερα δεν θα πρέπει να ισχύει το
«ανάµεσα στους τυφλούς βασιλεύει ο µονόφθαλµος». Αυτό φά-
νηκε καλύτερα από τη στιγµή που χωρίς καµµιά ντροπή ο Πρωθυ-
πουργός έδωσε άριστα, είκοσι στο Υπουργείο Παιδείας για την
επιτυχία, όπως υποστηρίζει, να ανοίξουν χωρίς προβλήµατα τα
δηµόσια σχολεία.

Η υποκρισία γίνεται ακόµα πιο εξοργιστική, όταν διά στόµατος
Πρωθυπουργού διατυπώνεται η φράση ότι «κριτής µας είναι η κα-
θηµερινότητα που ζουν οι γονείς και οι µαθητές», ενώ ο κύριος
Υπουργός διατυµπάνισε την επιστροφή στην κανονικότητα στα
σχολεία. 

Έλεος! Αλήθεια δεν ζούµε όλοι σε αυτή εδώ τη χώρα; Η καθη-
µερινότητα για τη λαϊκή οικογένεια και τα παιδιά της είναι πολύ
διαφορετική. Ας δούµε, λοιπόν, σε ποια κανονικότητα επιστρέφει
το δηµόσιο σχολείο.

Όταν ξεκινάει το σχολείο, η ήδη ρηµαγµένη από τον ΕΝΦΙΑ και
άλλους φόρους λαϊκή οικογένεια, έχει µπροστά της την εξής ει-
κόνα. Έξοδα για φροντιστήρια, για ξένες γλώσσες, για κάποια
δραστηριότητα -όποιος µπορεί- πολιτισµού ή αθλητισµού, όπως
και τη σχολική τσάντα που, ανεξάρτητα αν είναι καινούργια, πρέπει
να γεµίσει µε µία σειρά υλικά την περίφηµη σχολική λίστα. 

Λέει η Κυβέρνηση: «Αυτή είναι µία δεδοµένη κατάσταση που δύ-
σκολα αλλάζει. Εµείς φροντίσαµε να ανοίξουν τα σχολεία χωρίς

κενά, χωρίς ελλείψεις. Αυτό είναι το στοίχηµα που κερδίσαµε».
Εδώ που τα λέµε, το στοίχηµα που βασικά κερδίσατε µέχρι τώρα
έχει όνοµα. Λέγεται τρίτο µνηµόνιο, αυτό που ψηφίσατε από κοι-
νού µε τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι. Μήπως δεν
ήταν το τρίτο µνηµόνιο, που έβαζε ρητά το θέµα του εξορθολογι-
σµού των δαπανών για την παιδεία; Αυτό το στοίχηµα κερδίσατε. 

Υλοποιείτε κατά γράµµα το µνηµόνιο στην παιδεία και για να το
κάνετε αυτό ακόµα πιο αποτελεσµατικά, χρησιµοποιείτε όλο το
παλιωµένο, το αντιδραστικό ιδεολογικό οπλοστάσιο των κυβερνή-
σεων που έπαιρναν αντιλαϊκά µέτρα.

Δεν έχουν περάσει δεκαπέντε ηµέρες, που ο Υπουργός Παι-
δείας υποστήριξε προκλητικά σε συνάντησή του µε τη ΔΟΕ, τη δι-
δασκαλική οµοσπονδία ότι τα προηγούµενα χρόνια γίνονταν
περισσότερες προσλήψεις αναπληρωτών από τις ανάγκες, ότι εί-
χαµε σπατάλη δυνάµεων και πιστώσεων. 

Το ακούσαµε και αυτό, ότι οι δαπάνες για κάλυψη των κενών –
που κενό σηµαίνει ανικανοποίητη λαϊκή ανάγκη για µόρφωση- είναι
σπατάλη. Αυτός είναι ο εξορθολογισµός των δαπανών για την παι-
δεία που συµφωνήσατε, ψηφίζοντας το τρίτο µνηµόνιο. Για σας
σπατάλη είναι, όταν τα παιδιά έχουν σταθερό δάσκαλο στο ολοή-
µερο δηµοτικό. 

Γι’ αυτό µετατρέπεται το ολοήµερο νηπιαγωγείο αποκλειστικά
σε χώρο φύλαξης. Γι’ αυτό στερείται ο µαθητής που έχει ειδικές
ανάγκες, τις δοµές και τον εκπαιδευτικό που χρειάζεται. Γι’ αυτό
µειώνονται οι ώρες διδασκαλίας σε βασικά µαθήµατα του γυµνα-
σίου. Γι’ αυτό µπαίνουν περιορισµοί στη συγκρότηση και λειτουρ-
γία των ειδικοτήτων στα ΕΠΑΛ και οι µαθητές αναγκάζονται να
εγκαταλείπουν την ειδικότητα που επιθυµούν ή να µεταφέρονται
σε άλλο σχολείο. 

Γι’ αυτό βάζετε εµπόδια στη συγκρότηση οµάδων προσανατο-
λισµού σε λύκεια, στέλνετε µαθητές να αλλάξουν λύκειο. Γι’ αυτό
δεν έχετε υλοποιήσει έγκαιρα έως καθόλου την ενισχυτική διδα-
σκαλία και την πρόσθετη διδακτική στήριξη σε γυµνάσια και λύκεια
έως σήµερα.

Φτάσατε στο σηµείο να λέτε ότι τα κενά και οι ελλείψεις που δί-
νουν τα σωµατεία των δασκάλων και των καθηγητών είναι ψεύτικα,
ότι πρόκειται για παρασυνδικαλιστικές πρακτικές. Τι θέλετε δη-
λαδή; Σιγή νεκροταφείου να σας χειροκροτούν κιόλας; Τα κενά
και οι ελλείψεις δηλαδή είναι απλοί αριθµοί;

Όχι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Πίσω από κάθε κενό και
έλλειψη σε εκπαιδευτικούς υπάρχει ένας µαθητής που χάνει την
επαφή µε µια σειρά γνωστικά αντικείµενα, ένας µαθητής που δεν
έχει µουσικό, γυµναστή και µια σειρά άλλων ειδικοτήτων που µπο-
ρούν να συµβάλλουν στη διαπαιδαγώγηση του νέου ανθρώπου. 

Κόπτεστε ότι καλύψατε τα κενά. Έχετε προχωρήσει σε µια
σειρά χειρουργικού τύπου παρεµβάσεις, ώστε να χρειάζονται λι-
γότεροι εκπαιδευτικοί. Φτιάξατε ένα σχολείο που λειτουργεί κυ-
ριολεκτικά µε ό,τι περισσεύει, από το νηπιαγωγείο µέχρι το λύκειο. 

Τα ολοήµερα νηπιαγωγεία είναι στον αέρα, τα δηµοτικά σχολεία
µε ενενήντα διδακτικές ώρες λιγότερες την εβδοµάδα, τα γυµνά-
σια µε εκπαιδευτικούς που κάνουν µαθήµατα άσχετα από το επι-
στηµονικό τους αντικείµενο.

Ακόµη, όµως, και µε αυτό το πετσοκοµµένο πρόγραµµα του
σχολείου, τα κενά συνεχίζουν να υπάρχουν. Το «θα πάρετε τα παι-
διά πιο νωρίς αύριο» που λένε οι διευθυντές των δηµοτικών σχο-
λείων στους γονείς, δεν είναι τίποτε άλλο παρά τρανή απόδειξη
ότι η αντιµετώπιση της δήθεν σπατάλης συνεχίζεται. 

Γι’ αυτή την κανονικότητα µιλάτε; Αυτή την κανονικότητα σάς
την χαρίζουµε. Ούτε ανταποκρίνεται σε λαϊκές ανάγκες ούτε αν-
ταποκρίνεται και στον πλούτο που παράγει σήµερα ο εργαζόµε-
νος, στις δυνατότητες που υπάρχουν, ώστε η παιδεία να
παρέχεται αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν για όλους και σε
υψηλό επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι, υπάρχει κι ένας ιδιαίτερος τοµέας στην παι-
δεία, που κυριολεκτικά είναι πολύ ευαίσθητος. Πρόκειται για τον
χώρο της ειδικής αγωγής. Εδώ δεν πρέπει καν να τολµάτε να µι-
λάτε, γιατί, δυστυχώς, ο πολύπαθος αυτός χώρος της εκπαίδευ-
σης ξεκίνησε και φέτος µε τη δική του διαχρονική «κανονικότητα». 

Φέτος δεν άνοιξαν τα ειδικά σχολεία στις 12 Σεπτεµβρίου,
καθώς λείπει το αναγκαίο ειδικό εκπαιδευτικό και ειδικό βοηθη-
τικό προσωπικό. Φέτος δεν άνοιξαν τµήµατα ένταξης και ακόµα
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οι γονείς τής παράλληλης στήριξης περιµένουν πιστώσεις και
τους ειδικούς δασκάλους να πάνε στα σχολεία.

Κυριολεκτικά, το νοµοθετικό έργο της Κυβέρνησής σας έρχε-
ται να αποτελειώσει τα «ερείπια» που άφησαν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις. Διότι είναι παραπέρα υποβάθµιση της ειδικής αγω-
γής η εγκύκλιός σας να κλείσει ένα από τα δύο τµήµατα ένταξης
σε συγχωνευµένα σχολεία, τη στιγµή που υπάρχει ανάγκη να
ιδρυθούν παντού σε όλα τα σχολεία και την ίδια στιγµή που στις
µεγάλες σχολικές µονάδες που τα παιδιά ξεπερνούν τα διακόσια,
χρειάζεται και δεύτερο τµήµα ένταξης. 

Διότι είναι  υποβάθµιση της ειδικής εκπαίδευσης, να βάζετε
ανειδίκευτους δασκάλους µε ένα µόνο επιµορφωτικό σεµινάριο,
να ανταποκριθούν στις σύνθετες ανάγκες αυτής της ειδικής εκ-
παίδευσης. Αυτό την ίδια στιγµή που υπάρχουν χιλιάδες επιστη-
µονικά καταρτισµένοι παιδαγωγοί που ενώ θα µπορούσαν να
προσφέρουν, τους αφήνετε στην ανεργία. 

Κυρίες και κύριοι, συνολικά οι αλλαγές στο σχολείο βρίσκονται
στην ίδια ρότα µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Οργανώσατε
έναν διάλογο για την παιδεία. Επιδιώξατε να αποσπάσετε την συ-
ναίνεση του λαού και σε αυτό άδικα σας κατηγορεί η Νέα Δηµο-
κρατία ότι δήθεν δεν θέλετε συναίνεση. Δεν την πετύχατε όµως.
Ο λαός πολύ σωστά κρατάει και κράτησε µικρό καλάθι. 

Φυσικά ο διάλογος και η όλη συζήτηση που έγινε και ακόµα γί-
νεται, έδωσε τη δυνατότητα για ακόµη µια φορά να φανούν οι
κοινές στρατηγικές στοχεύσεις που έχει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ µε τη Νέα Δηµοκρατία και τα άλλα κόµµατα. 

Για να µην ξεχνιόµαστε, λοιπόν, σας θυµίζουµε: Για αυτονοµία
του σχολείου µίλησε το πόρισµα διαλόγου που οργανώσατε. Αυ-
τονοµία του σχολείου ζήτησε και η Νέα Δηµοκρατία. Για αξιολό-
γηση του σχολείου, προφανώς, τα µέτρα και τα σταθµά της
αγοράς και όχι των αναγκών της λαϊκής οικογένειας έκανε λόγο
το πόρισµά σας. Το ίδιο, ακριβώς, ζητά και η Νέα Δηµοκρατία.
Ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας προτείνει και ο ΣΥΡΙΖΑ. Ενί-
σχυση της επιχειρηµατικότητας προτείνει και η Νέα Δηµοκρατία. 

Μήπως το εκπαιδευτικό κουπόνι που κυριολεκτικά τινάζει τη
δηµόσια και δωρεάν παιδεία στον αέρα και όπου εφαρµόστηκε,
οδήγησε σε ακόµα µεγαλύτερες ανισότητες είναι αποκλειστικά,
για παράδειγµα, πρόταση του ΣΕΒ ή µόνο της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Όχι φυσικά. Το υλοποιεί η Κυβέρνησή σας µε την προσχο-
λική αγωγή σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι, θέλετε να πείσετε τον λαό ότι έχετε προχω-
ρήσει σε µια κοσµογονία προοδευτικών αλλαγών στην παιδεία.
Κάνετε λόγο για επιστροφή του γυµνασίου στην µορφωτική δια-
δικασία και απεγκλωβισµό του λυκείου από τις πανελλαδικές εξε-
τάσεις.

Το βασικό πρόβληµα, όµως, του γυµνασίου είναι οι εξετάσεις;
Το περιεχόµενό του, κατά τη γνώµη µας, είναι το κύριο πρό-
βληµα. Αυτό το περιεχόµενο, που το κρατάτε ανέπαφο, καθορί-
στηκε από το 2006 ακόµα επί ΠΑΣΟΚ, το κράτησε η Νέα
Δηµοκρατία και το συνεχίζεται κι εσείς.

Μη ρίχνετε, λοιπόν, κροκοδείλια δάκρυα για τη νεολαία που
δεν έχει γνώσεις και άλλα τέτοια.

Πού το πάει, λοιπόν, η Κυβέρνηση; Απλώς, κατά τη γνώµη µας,
θέλει να δηµιουργήσει στη λαϊκή οικογένεια µειωµένες µορφω-
τικές απαιτήσεις για τα παιδιά της, να οδηγήσει στη λογική «άντε,
να τελειώσουµε το γυµνάσιο και µετά βλέπουµε». Όµως το µετά
έχει να κάνει µε τις περιβόητες αλλαγές στο λύκειο. Εκεί θα
τρώει η µύγα σίδερο και το κουνούπι ατσάλι! Ένα λύκειο εξετα-
στικό κέντρο, αυτό θέλετε. Η πρότασή σας µοιάζει µε εκείνον τον
περιβόητο νόµο Αρσένη και γι’ αυτό θα φάει τα µούτρα της από
τους µαθητές όπως και τότε. Ένα λύκειο εξεταστικό κέντρο!

Σ’ αυτό το λύκειο, λοιπόν, θα γενικευθεί ένας ατέλειωτος εξε-
ταστικός µαραθώνιος, που θα λειτουργεί αποτρεπτικά στην επι-
λογή του γενικού λυκείου, φέρνοντας έτσι το όνειρο της
Κυβέρνησης και όλων των άλλων αστικών κοµµάτων, βεβαίως,
για πιο µαζική στροφή στην πρόωρη κατάρτιση στα υποβαθµι-
σµένα και χωρίς υποδοµές ΕΠΑΛ πιο κοντά στην πραγµατικό-
τητα. Η ελεύθερη πρόσβαση που διαφηµίζετε είναι µια απάτη. Η
επίκληση ότι δεν µπορεί µια στιγµή στις εξετάσεις να καθορίζει
για πάντα το µέλλον του νέου είναι υποκριτική.

Αν η Κυβέρνηση ενδιαφερόταν, πραγµατικά, για τον πόνο και

το άγχος των παιδιών των λαϊκών οικογενειών µπροστά στις πα-
νελλαδικές εξετάσεις, τότε θα µπορούσε να ικανοποιήσει τα αι-
τήµατα για δικαίωµα επανάληψης της διαδικασίας όσες φορές
επιθυµούν οι υποψήφιοι, για τη δυνατότητα κατοχύρωσης βαθ-
µολογίας.

Μια που µιλάµε για τα ΕΠΑΛ, µιλάτε υποκριτικά πάλι για ισό-
τητα ευκαιριών ανάµεσα σε µαθητές των ΕΠΑΛ και των γενικών
λυκείων στην πρόσβαση στα ΑΕΙ. Ήδη καταργούνται οι ειδικότη-
τες. Μετακοµίζετε παιδιά από το ένα άκρο της Αττικής στο άλλο.
Σήµερα το πρωί πάλι είχαµε κινητοποιήσεις των µαθητών των
ΕΠΑΛ. Τα παιδιά των ΕΠΑΛ τα θέλετε έρµαιο της αγοράς από
την πολύ µικρή ηλικία, γι’ αυτό και διατηρείτε την πρόβλεψη του
νόµου της Νέας Δηµοκρατίας για καθορισµό ειδικοτήτων µε
βάση τις προτάσεις των κοινωνικών εταίρων.

Γι’ αυτό και εµείς επιµένουµε ότι τα παιδιά των ΕΠΑΛ πρέπει
να έχουν και θεωρητική και τεχνική εκπαίδευση, να µπορεί το
πτυχίο που παίρνουν να τους εξασφαλίζει δουλειά στο αντικεί-
µενο, χωρίς καµµιά πιστοποίηση, όπως γίνεται τώρα.

Κυρίες και κύριοι, άλλο πολύ σοβαρό ζήτηµα είναι το εξής:
Λέτε και εσείς και η Νέα Δηµοκρατία ότι δήθεν θέλετε να ανακό-
ψετε τη φυγή νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό. Πώς, υποτίθεται,
θα το επιδιώξετε αυτό; Με τα προγράµµατα και τους πανεπιστη-
µιακούς υποτρόφους που ανακυκλώνουν τα κενά στο διδακτικό
προσωπικό των πανεπιστηµίων; Με τα όποια νέα προγράµµατα
που θα λειτουργούν µε εργαζόµενους µε µπλοκάκι, που δεν τους
έφταναν όσα συνεπάγεται αυτό το απαράδεκτο καθεστώς, αλλά
επιβαρύνονται παραπάνω από τις προβλέψεις του νέου ασφαλι-
στικού, που δεν δίνουν δικαίωµα ούτε σε άδεια εγκυµοσύνης και
λοχείας στις νέες γυναίκες ερευνήτριες; Με τις µόλις τριάντα µία
θέσεις για µεταδιδακτορική έρευνα στις λεγόµενες ανθρωπιστι-
κές επιστήµες σε όλη την Ελλάδα για όσους πήραν το διδακτο-
ρικό τους την τελευταία επταετία; Με τους χιλιάδες διδάκτορες
σε όλη την Ελλάδα που δεν µπορούν να ολοκληρώσουν τις δια-
τριβές τους, γιατί αναγκάζονται να δουλέψουν σε προγράµµατα
που δεν έχουν σχέση µε το αντικείµενο της διατριβής τους και
οι υπεύθυνοί τους συνειδητά τους καθυστερούν, για να τους
βγάζουν και τη δουλειά από την οποία οι ίδιοι εισπράττουν επιµί-
σθια και άλλα.

Όλα αυτά, λοιπόν, µόνο προσπάθειες ανάσχεσης της φυγής
νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό δεν είναι. Προσπάθειες ενίσχυ-
σης της εµπορευµατοποίησης της έρευνας είναι.

Μια που µιλάµε για αριστεία που ειπώθηκε εδώ, να φέρουµε
και το παράδειγµα της Μεγάλης Βρετανίας όπου σύµφωνα µε το
νοµοσχέδιο για την έρευνα, η επίτευξη των στόχων της αριστείας
στη διδασκαλία συνδέεται βάσει αξιολογήσεων µε τη δυνατότητα
αύξησης διδάκτρων κατ’ αντιστοιχία µε τον πληθωρισµό. Τα
ιδρύµατα που θα πιάνουν τους στόχους, θα µπορούν να αυξά-
νουν για τους φοιτητές τους τα δίδακτρα, ενώ για εκείνα τα ιδρύ-
µατα που αποτυγχάνουν να πιάσουν τους στόχους, θεσπίζεται
ανώτερο όριο διδάκτρων 9.000 λίρες τον χρόνο.

Όπως άλλωστε ρητά οµολογείται από τις επίσηµες ανακοινώ-
σεις, το νοµοσχέδιο προβλέπεται να αποφέρει καθαρά οικονο-
µικά οφέλη στους παρόχους ανώτατης εκπαίδευσης της τάξης
του 1,1 δισεκατοµµυρίου λιρών το χρόνο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή την πραγµατικότητα δεν
θέλει να την αλλάξει η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνολικά
στον χώρο της εκπαίδευσης. Άλλωστε τις κατευθύνσεις του
ΟΟΣΑ πλασάρει και η σηµερινή Κυβέρνηση. Πρόκειται για κα-
τευθύνσεις που λένε ότι πρέπει να υπάρχει περιορισµένη µη κρα-
τική χρηµατοδότηση και επιµερισµός κόστους για συµπλήρωση
κρατικών επιχορηγήσεων. Είναι κατευθύνσεις, που κάνουν ευ-
θέως λόγο για διαφοροποίηση της χρηµατοδότησης των προ-
γραµµάτων σπουδών µε βάση την αποτίµησή τους, µε το αν
ανταποκρίνονται στις ανάγκες της αγοράς εργασίας. Αυτή η εξέ-
λιξη ανοίγει τον ασκό του Αιόλου για κλείσιµο τµηµάτων, ιδιαί-
τερα για τα ΤΕΙ, αλλά και για απαξίωση τµηµάτων που θα
αφήνονται στη µοίρα τους, επειδή δεν θα καλύπτουν τις υπάρ-
χουσες προϋποθέσεις. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, συµφωνεί και προωθεί το πανεπιστήµιο-
ανώνυµη εταιρεία που προωθούσαν κατά γράµµα και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις και αποτελεί, άλλωστε, το κύριο
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χαρακτηριστικό του πανεπιστηµίου στον καπιταλισµό. Είναι, λοι-
πόν, το πανεπιστήµιο το άκρως διαφοροποιηµένο που υπάρχει
δίπλα στα τεχνολογικά ιδρύµατα, αλλά και δίπλα στα κάθε είδους
κολλέγια, που το ίδιο παρέχει διάφορα επίπεδα πτυχίων, κύκλους
σπουδών, διπλώµατα και αποφοίτους πρώτης, δεύτερης και τρί-
της κατηγορίας. 

Είναι το πανεπιστήµιο που έχει παραδώσει στους εργολάβους
κάθε πτυχή φοιτητικής µέριµνας, που κλείνει τη στρόφιγγα της
κρατικής χρηµατοδότησης, που «κουρεύει» τα αποθεµατικά των
ιδρυµάτων, για να µπορεί να δίνει φοροαπαλλαγές και ζεστό
χρήµα σε µεγάλες εταιρείες. 

Είναι το πανεπιστήµιο που έχει αποψιλωθεί κυριολεκτικά από
προσωπικό, υποδοµές, σύγχρονο εξοπλισµό. Αντ’ αυτού, η συγ-
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επιλέγει να έχει ένα ελάχιστο δυνα-
µικό, που περιφέρει από θέση σε θέση και από ίδρυµα σε ίδρυµα,
για να µπαλώνει στην κυριολεξία «τρύπες» στη διδασκαλία, στα
εργαστήρια, στην έρευνα. 

Είναι τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, όπου οι εστίες δεν επαρκούν
ούτε για το 10% των αιτήσεων. Σε κάποιες περιοχές, µάλιστα,
δεν υπάρχουν καθόλου. Οι λέσχες ιδιωτικοποιούνται και ρίχνουν
την ποιότητα στο φαγητό, την ίδια στιγµή που ανεβάζουν τις
δήθεν συµβολικές τιµές και απορρίπτουν φοιτητές και σπουδα-
στές. Τα βιβλία και τα αναλώσιµα είναι πολλές φορές πανάκριβα,
ενώ η συγκυβέρνηση έχει ήδη ανακοινώσει ότι θα περικόψει και
αυτό το ένα δωρεάν σύγγραµµα, χάριν δήθεν της δυνατότητας
πρόσβασης σε περισσότερα βιβλία ανά µάθηµα. 

Καθηγητές δεν υπάρχουν για πολλά µαθήµατα ιδιαίτερα στα
ΤΕΙ και έτσι ολόκληρα µαθήµατα, θεωρίες και εργαστήρια βγαί-
νουν χωρίς πολύ βασάνισµα από τα προγράµµατα σπουδών, µιας
και δεν υπάρχει κανείς να τα διδάξει. Με λίγα λόγια έχουµε απο-
στέωση των τεχνολογικών ιδρυµάτων από πλευράς επιστηµονι-
κής γνώσης είτε σε κάποια τµήµατα αφορά τη θεωρία, όπως είναι
στη νοσηλευτική, είτε σε άλλα την εφαρµογή, όπως είναι στη
γραφιστική, κλπ.. 

Κυρίες και κύριοι, στην πρότασή µας εµείς ξεκινάµε απ’ αυτό
που πρώτα απ’ όλα αρνούνται όλα τα άλλα κόµµατα, ότι δηλαδή
η παιδεία δεν είναι εµπόρευµα, ότι πρέπει να παρέχεται µε ευ-
θύνη του κράτους, ότι πρέπει να είναι αποκλειστικά δηµόσια και
δωρεάν για όλους µε κατάργηση της επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας σε όλες τις δοµές της εκπαίδευσης και παροχής της
σύµφωνα µε τις ανάγκες των νέων. 

Ξεκινάµε από τη θέση ότι κυριολεκτικά κανένα παιδί δεν µπο-
ρεί να θεωρείται ότι είναι ανήµπορο µπροστά στη γνώση. Κανέ-
νας νέος και νέα δεν µπορεί να αφήνεται στα αζήτητα της
ανεργίας, της ετεροαπασχόλησης, της απαξίωσης της ειδίκευ-
σής του. Κανένας εκπαιδευτικός δεν περισσεύει. Εµείς λέµε ξε-
κάθαρα ότι πλούτος και γνώση υπάρχουν, για να µπορούν όλοι
οι νέοι και οι νέες να µορφώνονται ολόπλευρα και να µπορούν
να δουλεύουν σ’ αυτό που έχουν σπουδάσει. 

Από αυτή τη θέση παλεύουµε, ώστε όλα τα προνήπια και τα
νήπια να βρίσκονται σε δοµές προσχολικής αγωγής, σε νηπια-
γωγεία, που θα έχουν όλο το αναγκαίο µόνιµο προσωπικό -παι-
δαγωγικό, ειδικό παιδαγωγικό και βοηθητικό προσωπικό-, σε
σύγχρονα κτήρια, τάξεις, όπου δεν θα στοιβάζονται είκοσι, εικο-
σιπέντε, είκοσι επτά νήπια. 

Ξεχωρίζουµε ιδιαίτερα το ζήτηµα της ειδικής αγωγής, γιατί
εδώ απαιτείται θετικά άνιση µεταχείριση, που πρέπει να αντιµε-
τωπίσει τον µόχθο που επιτείνεται από τις φυσικές αδυναµίες.
Θετικά άνιση µεταχείριση, βέβαια, σηµαίνει ίδρυση και λειτουρ-
γία όλων των αναγκαίων δοµών ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης.

Από αυτή τη σκοπιά διαχωρίζουµε τη θέση µας στην προπα-
γάνδα της συµπερίληψης, χωρίς όλες εκείνες τις ουσιαστικές
προϋποθέσεις που, πραγµατικά, µπορούν σε µια πορεία να λει-
τουργήσουν θετικά στην ένταξη των παιδιών στα κανονικά σχο-
λεία. Γι’ αυτό, επίσης, παλεύουµε για µόνιµο επιστηµονικό,
παιδαγωγικό, βοηθητικό προσωπικό σε όλες τις δοµές. Είναι κρί-
σιµο το ζήτηµα της πρώιµης διάγνωσης και παρέµβασης από τη
γέννηση του παιδιού.

Παλεύουµε για ένα σχολείο, που θα παρέχει την ίδια µόρφωση
σε όλους τους µαθητές, χωρίς να χωρίζει τα παιδιά και τα σχο-
λεία σε πολλές ταχύτητες, ανάλογα µε την περιοχή και την τσέπη

του καθενός, ένα σχολείο που θα είναι ασφαλές και µε όλους
τους βοηθητικούς χώρους που χρειάζονται οι µαθητές τους,
όπως εργαστήρια, χώρους άθλησης, γυµναστήρια, βιβλιοθήκη,
θέατρο, χώρους µουσικής κ.λπ., ένα σχολείο που θα βοηθά όλα
τα παιδιά µε αναπηρίες και µε µαθησιακές δυσκολίες. 

Ένα, πραγµατικά, ενιαίο σύγχρονο σχολείο είναι αυτό που έχει
διευρυµένη χρονική λειτουργία για να ολοκληρώνουν όλα, ανε-
ξαίρετα, τα παιδιά στο σχολείο το µορφωτικό τους πρόγραµµα -
µελέτη, εργασίες, αθλητικές δραστηριότητες, ξένες γλώσσες-,
µε παράλληλη δωρεάν σίτιση και ανάπαυση, ενώ θα µπορούν να
αξιοποιούν τις δοµές του και στον ελεύθερο χρόνο τους για δρα-
στηριότητες που θα παρέχει δωρεάν.

Στο ερώτηµα που µπορεί κάποιος -πολλοί ήδη θα το έχετε
θέσει µέσα σας, χωρίς να το λέτε- να θέσει «Καλά είναι δυνατόν
στη σηµερινή Ελλάδα της κρίσης να µιλάτε για σύγχρονες υπο-
δοµές, για δηµόσιες και δωρεάν για όλα τα παιδιά όταν δεν
υπάρχει ευρώ για φωτοτυπικό χαρτί;», θα σας απαντήσουµε το
εξής: Σύγχρονα σχολεία µε σύγχρονη υλικοτεχνική υποδοµή, χώ-
ρους άθλησης, πολιτισµού, υπάρχουν και τώρα, αλλά τα χαίρον-
ται λίγοι, είναι προνόµιο αυτών που τα έχουν. 

Κάντε µια βόλτα στα βόρεια προάστια και δείτε κάτι υπερσύγ-
χρονα ιδιωτικά σχολεία µε γήπεδα, πισίνες, χώρους δηµιουργίας,
εργασίας, κάτι σαν και αυτά που περιέγραφε πριν ο κ. Μητσοτά-
κης. Σκεφτείτε ότι όλα αυτά είναι ιδρώτας του εργαζόµενου,
όµως, που καρπώνεται ο ιδιώτης καπιταλιστής και επενδύει στην
παιδεία για να βγάλει µόνο κέρδη. 

Να, λοιπόν, ποια είναι η λύση. Να φύγουν όλοι αυτοί από τη
µέση και έτσι να πάψει το κέρδος να είναι ο σκοπός της παρα-
γωγής, της οικονοµίας, άρα και της µορφωτικής διαδικασίας.
Όταν γίνει αυτό, τότε και σχολειά σύγχρονα θα φτιαχτούν και
όλα τα παιδιά θα έχουν πρόσβαση σε αυτά.

Η επαγγελµατική εκπαίδευση στην αντίληψη του ΚΚΕ ξεκινά
µετά το ενιαίο δωδεκάχρονο είτε ως ανώτατη είτε µέσα από
επαγγελµατικές σχολές, που θα είναι ταγµένες στο εκπαιδευτικό
σύστηµα όχι σαν τα σηµερινά αδιαβάθµητα ΙΕΚ, ΚΕΚ κ.λπ.. Θα
δίνουν πτυχία µε επαγγελµατική επάρκεια, ειδίκευση για ολοκλη-
ρωµένη άσκηση δηλαδή του επαγγέλµατος. Δεν θα χρειάζεται ο
απόφοιτός τους να περάσει από καµµιά άλλη πιστοποίηση, που
αµφισβητεί και απαξιώνει το πτυχίο και τις σπουδές του.

Προφανώς για εµάς η ανώτατη εκπαίδευση είναι επαγγελµα-
τική εκπαίδευση επιστηµονικού επιπέδου. Από αυτή τη θέση µι-
λάµε για σύστηµα ενιαίας ανώτατης εκπαίδευσης, γιατί για να
εκπληρώσει την κοινωνική της αποστολή η ανώτατη εκπαίδευση,
πρέπει να διαθέτει στο σύνολό της το υψηλότερο δυνατό επιστη-
µονικό επίπεδο. 

Χρειάζεται, δηλαδή, να είναι και ενιαία, µε ισότιµα ιδρύµατα, που
δεν ανταγωνίζονται προκειµένου να εξασφαλίσουν χρηµατοδό-
τηση και προνοµιακές σχέσεις µε τους µονοπωλιακούς οµίλους,
αλλά συνεργάζονται για να κατανοήσουν, να αντιµετωπίσουν και
να αξιοποιήσουν τους νόµους της φυσικής και κοινωνικής πραγ-
µατικότητας. 

Στη βάση αυτή οι προπτυχιακές σπουδές παρέχουν υψηλού
επιπέδου πανεπιστηµιακή µόρφωση για όλους τους φοιτητές,
εξασφαλίζοντας πλήρη επιστηµονική επάρκεια και επαγγελµα-
τική ικανότητα στα αντίστοιχα επιστηµονικά αντικείµενα, διαµορ-
φώνοντας βαθιά καλλιεργηµένους επιστήµονες, ικανούς να
σκέφτονται και να δρουν επιστηµονικά σε όλα τα επίπεδα και όχι
µονοδιάστατα στο αντικείµενό τους. 

Το δικαίωµα εξάσκησης του επαγγέλµατος κατοχυρώνεται αυ-
τόµατα µε την απόκτηση του πτυχίου. Αντίστοιχα οι µεταπτυχια-
κές σπουδές θα έχουν σκοπό την προώθηση της παραγωγής
νέας γνώσης και θα ολοκληρώνονται µε την απονοµή του διδα-
κτορικού διπλώµατος.

Τελειώνω µε το εξής: Κύριε Τσίπρα, η Βουλή έκανε κι άλλες
συνεδριάσεις µέσα στο Σεπτέµβριο, όπου µίλησαν κι άλλοι πολι-
τικοί Αρχηγοί σχεδόν όλοι. Εσείς λείπατε. Εδώ µέσα είπαµε και
για τις τηλεοπτικές άδειες και για τον περίφηµο διαγωνισµό,
όπως και για τα Θρησκευτικά και τη θέση του καθενός. Την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα µιλήσαµε για το ξεπούληµα που κάνατε στο
Ελληνικό, ενώ µόλις χθες είπαµε και για τις ιδιωτικοποιήσεις και
για το ΤΑΙΠΕΔ και για όλα τα υπόλοιπα Βεβαίως τα άκουσε ο ελ-
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ληνικός λαός. 
Βέβαια όλα αυτά επιβεβαιώνουν, ότι τα περισσότερα από αυτά

τα χρησιµοποιείτε και για αποπροσανατολισµό, για να ρίξετε
στάχτη στα µάτια του λαού µε διάφορες αριστερόστροφες κο-
ρώνες. 

Τελικά όλα αυτά επιβεβαιώνουν ότι όντως επιλεγήκατε -όπως
επανειληµµένα έχει πει το ΚΚΕ- για να κάνετε τη βρώµικη δου-
λειά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Πρόεδρο.

Τον λόγο τώρα έχει για είκοσι λεπτά ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού κ. Σταύρος Θεοδωράκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Θα ξεκινήσω από εκεί που τελείωσε ο κ. Κουτσούµπας.

Κύριε Τσίπρα, η Βουλή δεν ξεκίνησε σήµερα. Πραγµατικά τον
κοµµατικό λόγο που µας βγάλατε στην αρχή της συνεδρίασης,
θα µπορούσατε να τον είχατε βγάλει και χθες αλλά και την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, που συζητήσαµε διάφορα πολιτικά θέµατα. 

Εγώ δεν θα σας ακολουθήσω. Θα σας πω µόνο αυτό, για όλα
αυτά που είπατε: Τα εγκλήµατα του παρελθόντος δεν δικαιολο-
γούν τα νωπά εγκλήµατα του παρόντος. 

Επιτρέψτε µου να θεωρώ την παιδεία σπουδαιότερη υπόθεση
και από το χρέος. Εξ ου και η γραβάτα που φοράω σήµερα από
το πρωί! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Η ζηµιά που κάνουµε στην οικονοµία -φαντάζοµαι το ξέρετε-

µπορεί κάποτε να διορθωθεί. Η ζηµιά που κάνουµε στην παιδεία,
δεν διορθώνεται µε νόµους και µε υπουργικές αποφάσεις. 

Κανένα από τα κόµµατα -αν εξαιρέσεις το Ποτάµι που δεν
υπήρχε, γι’ αυτόν τον λόγο και µόνο- δεν είναι αθώο του αίµατος
στην παιδεία. Δεν µιλάω µόνο για τα κόµµατα που κυβέρνησαν,
για τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Μιλάω και για εσάς. Τα
σχολεία και ιδιαίτερα τα πανεπιστήµια πάντα ήταν στα χέρια κοµ-
µάτων ενίοτε της Αντιπολίτευσης. Άρα η ευθύνη για την κατάντια
της παιδείας είναι διακοµµατική. 

Για ποια δηµόσια εκπαίδευση µιλάµε; Είµαστε υπερήφανοι που
τα παιδιά µας παιδεύονται περισσότερο από τα παιδιά όλου του
κόσµου, που οι Έλληνες γονείς πληρώνουν τα περισσότερα
λεφτά από όλους τους άλλους; Και όλα αυτά για να έχουµε ένα
από τα χειρότερα εκπαιδευτικά συστήµατα στην Ευρώπη. 

Ας ξεκινήσω, όµως, από το µάθηµα στο οποίο παίρνουµε όλοι
εικοσάρια, τα Θρησκευτικά. Στην Α’ γυµνασίου έχουµε µία ώρα
την εβδοµάδα Φυσική, µια ώρα την εβδοµάδα Πληροφορική, µία
ώρα την εβδοµάδα Βιολογία και δύο ώρες Θρησκευτικά. Αυτό
το σχολείο χρειαζόµαστε; 

Πρέπει να τολµήσουµε; Εµείς λέµε, ναι. Πρέπει να τολµήσει
και η Εκκλησία. Το κατηχητικό στα σχολεία προσβάλλει και την
Ορθοδοξία. Τα ρολόγια των Θρησκευτικών πρέπει να έρθουν στο
2016. 

Το Ποτάµι σας καλεί όλους να τολµήσουµε και λίγο παρα-
πάνω. Πρέπει να ανοίξουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συ-
ζήτηση για το χωρισµό Κράτους-Εκκλησίας. Όµως όπως έγραψε
ο συνταγµατολόγος Σταύρος Τσακυράκης, ο χωρισµός Κρά-
τους-Εκκλησίας απαιτεί σοβαρότητα, απαιτεί συµµαχία µε τους
πιστούς, που αντιλαµβάνονται ότι ο χωρισµός θα είναι ευεργετι-
κός όχι µόνο για το κράτος αλλά και για την ίδια τους την θρη-
σκεία και, φυσικά, µε τη διαβεβαίωση του απόλυτου σεβασµού
στην πίστη του καθενός και στο δικαίωµα της λατρείας του.

Η Αναθεώρηση του Συντάγµατος -που ελπίζω ότι δεν θα γίνει
µε τον ίδιο τσαπατσούλικο τρόπο που έγινε ο εκλογικός νόµος-
είναι µία µεγάλη ευκαιρία για έναν διάλογο χωρίς φόβο και
πάθος. Στην Εκκλησία υπάρχουν αρκετοί ιεράρχες γήινοι και µε-
τριοπαθείς -µε πρώτο, θέλω να πιστεύω, τον Αρχιεπίσκοπο Ιερώ-
νυµο- που θα πρέπει να µη φοβηθούν αυτόν τον διάλογο. 

Παιδιά µεταναστών και προσφύγων θα έχουν µία διαφορετική
δοµή από τις υπόλοιπες συζητήσεις. Έχω επτά κεφάλαια τα
οποία θα σας αναπτύξω. Παιδιά µεταναστών και προσφύγων, λοι-
πόν. Στους τίτλους και στα ωραία λόγια νοµίζω ότι συµφωνούµε
όλοι. «Τα προσφυγόπουλα έχουν δικαίωµα στη µόρφωση.» «Τα
προσφυγόπουλα είναι και δικά µας παιδιά.» Πρέπει να δούµε,
όµως, πώς θα το πετύχουµε. 

Βήµα πρώτο: Να συµφωνήσουµε πως όσα παιδιά έχουν εξοι-
κείωση µε την µαθησιακή διδασκαλία, µε τη µαθησιακή διαδικα-
σία, πρέπει να ενταχθούν στα σχολεία της γειτονιάς τους.
Παρεµπιπτόντως ένα µικρό συµβολικό, έστω, βάρος πρέπει να
πάρουν και τα ιδιωτικά σχολεία στο πλαίσιο της εταιρικής κοινω-
νικής ευθύνης. Οι τοπικές κοινωνίες δεν έχουν λόγο να φοβούν-
ται. Αντιθέτως η αµορφωσιά και τα γκέτο είναι ο εχθρός µας. 

Θέλω εδώ να εξάρω την στάση του Αρχιεπισκόπου Κρήτης σε
µία δύσκολη στιγµή, που κάποιοι προσπάθησαν να ορθώσουν
τείχη ανάµεσα στους Κρητικούς και στους πρόσφυγες ή τους µε-
τανάστες. 

Όµως δεν αρκεί αυτή η λύση, κύριε Φίλη. Δεν αρκεί η λύση,
να πεις ότι τα παιδιά από τους καταυλισµούς µπορούν να πηγαί-
νουν στα σχολεία της περιοχής τους. Δεν έχει αποδώσει που-
θενά.

Επιτρέψτε µου µία προσωπική ιστορία. Στα πρώτα χρόνια της
δηµοσιογραφίας µου, αρχές της δεκαετίας του ’80, ασχολήθηκα
παράλληλα µε την επιµόρφωση των Ροµά, των τσιγγάνων ή γύ-
φτων. Ροµά είναι το επίσηµο. Έχω δοκιµάσει, λοιπόν, αυτά που
θα σας πω στην πραγµατική ζωή. Στην Αγία Βαρβάρα τα κατα-
φέραµε και τα τείχη έπεσαν. Σήµερα τα παιδιά των Ροµά είναι
πολλές φορές σηµαιοφόροι και κανείς πια δεν παραξενεύεται.
Όµως δεν τα καταφέραµε παντού. Στο Σοφό, στον Ασπρόπυργο,
στο Δενδροπόταµο στη Θεσσαλονίκη, στη Νέα Ιωνία Βόλου και
σε άλλες κλειστές κοινότητες Ροµά αποτύχαµε. Παρά τις προ-
σπάθειες, παρά τα καλοπιάσµατα, παρά τα πούλµαν, παρά τα
επιδόµατα στους γονείς, τα παιδιά δεν έφυγαν από τους καταυ-
λισµούς. Φεύγουν, όπως ξέρετε, τις πρώτες µέρες και µετά τα
πρώτα ζόρια ξαναγυρνούν στις σκηνές χωρίς τα βιβλία τους. 

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να δράσουµε διαφορετικά Είναι συγκεκρι-
µένη η πρότασή µας και µελετηµένη. Την έχουν δοκιµάσει και
στη Γαλλία και στην Ισπανία. Σχολεία του δρόµου, σχολεία µέσα
στους καταυλισµούς και των Ροµά και των µεταναστών και των
προσφύγων για τα παιδιά που δεν έχουν σχολική εµπειρία και
δεν θα πάνε ποτέ στα σχολεία της γειτονιάς. 

Γιατί τι θέλουµε; Δεν θέλουµε πέντε παιδιά στα σχολεία. Θέ-
λουµε όλα τα παιδιά του καταυλισµού να µάθουν γράµµατα, να
έρθουν σε επαφή µε την ελληνική κουλτούρα, µε την ευρωπαϊκή
κουλτούρα. Αυτή θα είναι η νίκη µας. 

Επιτρέψετε µου, θα πρέπει να είµαστε αυστηροί µε τους γο-
νείς και τους µετανάστες και µε τους πρόσφυγες. Η παραµονή
τους στη χώρα µας πρέπει να εξαρτάται και από τον σεβασµό
του δικαιώµατος των παιδιών να µορφωθούν. Αυταρχικές συµ-
περιφορές που θέλουν τα κορίτσια να µη µαθαίνουν γράµµατα
ή τα αγόρια να σταµατούν το σχολείο, όποτε το αποφασίζει ο πα-
τριάρχης της οικογένειας, δεν περνούν εδώ. Θα πρέπει να γίνει
ξεκάθαρο αυτό. Τα ανθρώπινα δικαιώµατα των γυναικών, των
παιδιών δεν είναι διαπραγµατεύσιµα στο όνοµα οποιασδήποτε
παράδοσης ή οποιουδήποτε εθίµου. 

Παιδικοί σταθµοί: Οι έρευνες δείχνουν ότι η προσχολική
αγωγή καθορίζει τουλάχιστον το 1/3 της επιτυχίας ή της αποτυ-
χίας του ανθρώπου. Οι ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις στην παιδεία
δεν αρχίζουν από τα πανεπιστήµια, αλλά από τα νηπιαγωγεία και
τα δηµοτικά. Διότι έχει πλέον αποδειχθεί ότι ο πλέον αποτελε-
σµατικός τρόπος µείωσης της ανισότητας, είναι η επένδυση στην
προσχολική ηλικία. Πρέπει να είναι µέληµα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης η εξασφάλιση προσχολικής εκπαίδευσης και τροφής για όλα
τα παιδιά της ηπείρου, για όλα τα παιδιά των ανέργων, για όλα
τα παιδιά των κοινωνικά αποκλεισµένων οικογενειών. 

Φέτος, όµως, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, παρά
τους πανηγυρισµούς σας, τριάντα επτά χιλιάδες παιδιά θα µεί-
νουν εκτός παιδικών σταθµών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν
διαβάζουµε στα στοιχεία πόσοι προστέθηκαν. Πόσοι δεν κατά-
φεραν. Το 1/3, λοιπόν, των παιδιών που έκαναν αίτηση, δεν µπήκε
σε παιδικό σταθµό. Μέχρι να δούµε τι θα κάνει η Ευρώπη, µε 50
εκατοµµύρια θα µπορούσαµε να πάρουµε όλα τα παιδιά εντός
παιδικών σταθµών. Είναι 57 εκατοµµύρια για την ακρίβεια, λίγο,
δηλαδή, παραπάνω από 1 εκατοµµύριο ανά Υπουργείο. Η προ-
τεραιότητα, όµως, και σήµερα αλλά και πάντα, είναι οι παντοει-
δείς υπουργικοί σύµβουλοι και όχι οι ανάγκες των φτωχών
οικογενειών. 
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Επαγγελµατική εκπαίδευση: Αυξάνουµε συνεχώς τον αριθµό ει-
σακτέων στα πανεπιστήµια. Φτάσαµε στους εβδοµήντα χιλιάδες.
Τα πανεπιστήµια καταρρέουν -και τους ξέρετε τους λόγους- αλλά
οι οικογένειες µπορεί να είναι ικανοποιηµένες ότι το παιδί τους
αύριο θα είναι όχι ένας απλός άνεργος, αλλά ένας πτυχιούχος
άνεργος, διότι έχουµε το µεγαλύτερο ποσοστό ανέργων πτυχιού-
χων παγκοσµίως. Η επαγγελµατική και τεχνολογική εκπαίδευση
είναι το αποπαίδι µας είτε µιλάµε για τα ΤΕΙ είτε µιλάµε για τα
επαγγελµατικά λύκεια. Δεν υπάρχει, δηλαδή, επαγγελµατικός
προσανατολισµός και τα παιδιά επιλέγουν µε βάση τα στερεό-
τυπα, µε βάση τα απωθηµένα των γονιών και βάσει τις τηλεοπτικές
µόδες. Είναι, όµως, ένα λάθος, που θα το πληρώσουµε ακριβά.

Η σύγχρονη επαγγελµατική εκπαίδευση είναι το καµάρι της
παιδείας σε πολλές άλλες χώρες. Το 51% των Γερµανών µαθη-
τών επιλέγουν αυτήν την εκπαίδευση. Το 30% των Γάλλων επι-
λέγουν αυτήν την εκπαίδευση. Και οι µαθητές δεν µαθαίνουν
απλά κάτι στο σχολείο, αλλά ασκούνται στην πραγµατική δου-
λειά. Οι τεχνικές ειδικότητες, οι χειρωνακτικές εργασίες δεν είναι
δεύτερη επιλογή. Και αυτό πρέπει να το καταλάβουν τα παιδιά
µας και οι γονείς. Εδώ, συνήθως το ανακαλύπτουµε αφού πρώτα
τα παιδιά µας τελειώσουν τη Νοµική ή τις Δηµόσιες Σχέσεις.
Σπρώχνουµε, δηλαδή, τα παιδιά µας σε λάθος επιλογές, σπατα-
λάµε χρήµατα, κυρίως σπαταλάµε τα χρόνια τους κι έχουµε, τε-
λικά, το µεγαλύτερο ποσοστό αποφοίτων που δεν αγαπούν αυτό
που σπούδασαν. 

Αναβάθµιση, λοιπόν, της επαγγελµατικής τεχνικής εκπαίδευ-
σης µε δυνατότητες πρακτικής άσκησης και διασύνδεσης µε την
παραγωγή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ) 

Πάµε, λοιπόν, τώρα σε ένα πεδίο σύγκρουσης µε την Κυβέρ-
νηση: Μη κρατικά πανεπιστήµια. Να ‘µαστε στη χώρα του παρα-
λόγου, του απόλυτου παραλόγου. Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
πριν από µερικές ηµέρες, στις αρχές του µήνα, εγκαινίασε µε την
παρουσία του τη νέα πτέρυγα ενός κολλεγίου στο Μαρούσι. Και
καλά έκανε βέβαια.

Ο Πρωθυπουργός την άνοιξη -αν δεν κάνω λάθος, κύριε Τσί-
πρα- αναγορεύτηκε επίτιµος διδάκτορας Οικονοµικών Επιστη-
µών. Θα µπορούσε κάποιος να εκφράσει κάποιες αντιρρήσεις
για το αντικείµενο, αλλά δεν είναι αυτό το θέµα µας. Έτσι κι αλ-
λιώς πάντως, γίνατε διδάκτορας σε ένα ιδιωτικό πανεπιστήµιο
στη Σµύρνη.

Για να µην πω για τον πρύτανή σας, που τώρα είναι και σε κά-
ποια ΔΕΚΟ, από ό,τι θυµάµαι, διοικητής, που όταν ήταν στη Θεσ-
σαλονίκη διαδήλωνε ενάντια στα µη κρατικά πανεπιστήµια και τα
Σαββατοκύριακα έπαιρνε το αεροπλάνο και πήγαινε στην Κύπρο
για να διδάξει σε ιδιωτικά πανεπιστήµια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Και, βέβαια, ο συνεχής παραλογισµός πολλών εξ ηµών, πολι-

τικών, που έχουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά σχολεία και υµνούν
µόνον τα δηµόσια σχολεία και πολεµούν τα ιδιωτικά. Πόσο υπο-
κριτές πια!

Αυτός ο παραλογισµός, λοιπόν, πρέπει να τελειώσει. Μη κρα-
τικά πανεπιστήµια τώρα, λέµε εµείς και δεν φοβόµαστε. Αυτό
είναι ένα σύγχρονο αίτηµα. Ήδη έχουµε χάσει πολύ χρόνο, πολύ
χρήµα και έχουµε χάσει και δεκάδες χιλιάδες παιδιά που φεύ-
γουν στο εξωτερικό σε καλά, αλλά και σε κακά πανεπιστήµια,
στην Αµερική αλλά και στην Αλβανία.

Η Τουρκία έχει περισσότερα από πενήντα χιλιάδες ξένα παι-
διά, φοιτητές, στα δικά της ιδιωτικά πανεπιστήµια.

Και µην νοµίζετε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ -γιατί άκουσα
και κάποια σχόλια προηγουµένως- ότι η άρνηση των µη κρατικών
πανεπιστηµίων είναι Αριστερά. Σας πρόλαβε η χούντα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν ντρέπεσαι να τα λες;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Αυτοί πρώτοι διακήρυσσαν µε απόλυτο τρόπο -υπάρχουν
τα κείµενα- ότι είµαστε ενάντια στα ιδιωτικά πανεπιστήµια, γιατί
θα καταστρέψουν την παιδεία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι ντροπή!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν ντρέπεσαι;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Δεν έχω καταλάβει τον λόγο της αντίδρασής σας. 

Σας λέω, λοιπόν, ξανά ότι η θέση, όχι στα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
δεν θα πρέπει να σας κάνει υπερήφανους. Πριν από εσάς την
έχουν πει και χουνταίοι, την έχουν πει Υπουργοί της χούντας...

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι ντροπή!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν ντρέπεσαι να το λες;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): ...που λένε ότι για να εµποδίσουµε τον έλεγχο των ιδιωτών
στα πανεπιστήµια...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είναι ντροπή σου να το λες!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, δεν µπορείτε να αποφύγετε αυτόν τον παραλληλισµό...

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Προσέξτε, επανέρχεστε σε κάτι που δεν καταλαβαίνω. Πού
σας προσβάλλω; Στην υποκρισία σας σάς προσβάλλω; Έχετε τα
παιδιά σας στο εξωτερικό και είστε ενάντια στα ιδιωτικά πανεπι-
στήµια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Είναι διδάκτορας ο κ. Τσίπρας σε ιδιωτικά πανεπιστήµια και

εδώ απαγορεύεται τα παιδιά µας να σπουδάσουν στην Ελλάδα
και τα στέλνουµε στην Αλβανία;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συνεχίστε τις εξετάσεις στον κ. Μη-
τσοτάκη!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Επειδή µε προκαλείτε, έχετε τα παιδιά σας στα ιδιωτικά
σχολεία στην Αθήνα…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ο κ. Τσίπρας έχει τα παιδιά του σε ιδιωτικά σχολεία και επι-
τίθεται στα ιδιωτικά σχολεία; Πού σας προσβάλλω; Δεν καταλαβαί-
νω. Για πείτε µου!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δώστε εξετάσεις στον κ. Μητσοτάκη!
Συνεχίστε τις εξετάσεις στον κ. Μητσοτάκη!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Η υποκρισία σας δεν γίνεται ανεκτή! Η υποκρισία σας δεν
γίνεται ανεκτή! Και θα το ξαναπώ: Πριν από σας οι χουνταίοι
είχαν απαγορεύσει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είσαι άθλιος!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Συµβούλια: Να πάµε στα πολύ δυσάρεστα. Ένας ακόµη
Πρόεδρος…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επειδή µας προσβάλλετε, φεύγω.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ναι, σας περιµένει το καφενείο. Πηγαίνετε.
Ένας ακόµη Πρόεδρος Ιδρύµατος…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είσαι άθλιος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εάν δεν αντέχετε, µείνετε έξω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Νόµιζα ότι µπορούσαµε σήµερα να κάνουµε µια συζήτηση
µε επιχειρήµατα. Άκουσα πριν για σαράντα οκτώ λεπτά τον κύριο
Πρωθυπουργό, χωρίς καµµία διακοπή τουλάχιστον από τη δική
µας Οµάδα, να λέει τη δική του κοσµοθεωρία και για τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια και για τα ιδιωτικά σχολεία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Σε πρόσβαλε µια φορά; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Όµως, η αίσθηση που έχετε για τον διάλογο είναι αυτή. Οι
δικοί σας µπορούν να µιλάνε κι εµείς να σιωπούµε, αλλά εµείς
δεν µπορούµε να µιλάµε κι όταν µιλάµε, φεύγετε από την Αί-
θουσα να πάτε για τσιγαράκι. Να πάτε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Συγκρίνεις ανόµοια πράγµατα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Μιλάω για τα συµβούλια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριοι
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συνάδελφοι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ένας ακόµα Πρόεδρος Ιδρύµατος ο κ. Γιάννης Τσιτσικλής
του ΜΙΤ, που ήρθε για να βοηθήσει τη χώρα του, παραιτήθηκε
από το Χαροκόπειο και πριν από λίγο είχε παραιτηθεί ο Δηµή-
τρης Μπερτσιµάς -κι αυτός από το ΜΙΤ- από το Πανεπιστήµιο
Αθηνών. Το ίδιο και ο Γρηγόρης Σηφάκης του Πανεπιστηµίου της
Νέας Υόρκης, παραιτήθηκε από το Πανεπιστήµιο Κρήτης. Δη-
λαδή, διώχνουµε τους διακεκριµένους Έλληνες από τα συµβού-
λια διοίκησης των πανεπιστηµίων, αλλά επαναφέρουµε τους
αιώνιους φοιτητές. Και µόνο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Γιατί παραιτήθηκαν;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Θα σας πω γιατί. Μίλησα µαζί τους και µου είπαν γιατί πα-
ραιτήθηκαν. Παραιτήθηκαν για τον κ. Φίλη. Θα σας τα πω τώρα.
Μη βιάζεστε, µην προτρέχετε. Και µόνο ότι η Κυβέρνηση έχει
Υφυπουργό τον κ. Πελεγρίνη, ο οποίος, παρεµπιπτόντως, θέλει
να γράψει ξανά την ιστορία του Ολοκαυτώµατος -αλλά κι αυτό
είναι ένα άλλο θέµα-…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τι άνθρωπος είσαι εσύ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Και µόνο λοιπόν, που ο κ. Πελεγρίνης είναι µπροστά, ο εξο-
λοθρευτής των συµβουλίων, αυτό δείχνει τις προθέσεις σας. 

Μίλησα λοιπόν, αφού αγωνιάτε, και µε τους τρείς. Μίλησα και
µε τον κ. Σηφάκη, µίλησα και µε τον κ. Μπερτσιµά, µίλησα και µε
τον κ. Τσιτσικλή. Να σας πω τι µου είπαν: «Ήρθαµε να βοηθή-
σουµε. Όµως, όλοι ήταν καχύποπτοι, ανάµεσά τους βολεµένοι
καθηγητές, φοιτητικές κοµµατικές παρατάξεις, συντεχνιακά συµ-
φέροντα και, βέβαια, µια Κυβέρνηση εχθρική. Ήρθαµε να προ-
τείνουµε λύσεις για την αντιµετώπιση της κακοδιαχείρισης, να
κάνουµε τα ιδρύµατα εξωστρεφή, καινοτόµα, να τα διασυνδέ-
σουµε µε την παραγωγή και µας θέλουν µόνο διακοσµητικούς.
Ε, δεν έχουµε υπάρξει ποτέ διακοσµητικοί στη ζωή µας, οπότε
φεύγουµε.» 

Θα ήταν πιο τίµιο να τους καταργήσετε µε έναν νόµο και µε
ένα άρθρο, για να κάνουµε λίγο ένα αστειάκι. Αντί γι’ αυτό, τους
απαξιώνετε στην πράξη και τους αναγκάζετε να φύγουν. Γιατί;
Πάµε, λοιπόν, στην απάντηση που είναι και η µεγάλη πληγή.

Κοµµατοκρατία, κοµµατικές νεολαίες, κοµµατικοί καθηγητές.
Τα πανεπιστήµια αντιµετωπίζονται σαν πεδία κοµµατικής δρά-
σης, σαν στρατώνες για να βρούµε µαχητές, για να βρούµε χει-
ροκροτητές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Από εµάς;
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μαντά, δεν λέει για σένα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Για να µην τα πολυλογούµε, έχουµε µία πρόταση προς
όλους σας, δηλαδή προς τον ΣΥΡΙΖΑ, προς τη Νέα Δηµοκρατία,
προς το ΠΑΣΟΚ: Να καταργήσετε τις κοµµατικές σας νεολαίες
µέσα στα πανεπιστήµια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Να αφήσετε τα πανεπιστήµια να αναπνεύσουν, να αφήσετε

τους φοιτητές να συνεννοηθούν, να συµµετέχουν και να διεκδι-
κούν. Να διεκδικούν, όµως, όχι µε εντολή της Κουµουνδούρου,
µε εντολή του Θεοδωράκη, µε εντολή της Χαριλάου Τρικούπη,
µε εντολή της Πειραιώς. Να διεκδικούν, να συµµετέχουν µε δικές
τους αποφάσεις. Στις φοιτητικές εκλογές, δηλαδή, να µην ψηφί-
ζονται κοµµατικές παρατάξεις, αλλά να ψηφίζονται πρόσωπα,
ιδέες και προσπάθειες.

Τολµάτε να το κάνουµε; Τολµάτε να κάνουµε αυτό το βήµα
µπροστά; Να καταργήσουµε τις κοµµατικές παρατάξεις; Όχι. Θα
ήταν, όµως, µια καινούργια αρχή, γιατί τα ακαδηµαϊκά και κοµ-
µατικά συµφέροντα δεν συγκλίνουν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ησυχία.

Ησυχία!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Όλα τους ενοχλούν. Ακόµα και η κατάργηση των φοιτητι-
κών κοµµατικών εγκαθέτων στα πανεπιστήµια.

Θα πρέπει να καταλάβετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι οι κοµµατικές
φοιτητικές παρατάξεις εθίζουν τον φοιτητή από νωρίς σε πελατει-
ακές νοοτροπίες, σε πελατειακές πρακτικές και δοσοληψίες, γνω-

στές σε όλους µας. Μαθαίνουν στους νέους ότι µπορείς να προ-
χωρήσεις µόνο µε την κοµµατική ταυτότητα και όχι µε τη δική σου
δύναµη, όχι µε τις ιδέες σου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αποσπάσεις δασκάλων και καθηγητών. Πέρυσι τον Γενάρη ο

κ. Φίλης είχε δώσει στοιχεία για τις αποσπάσεις των εκπαιδευτι-
κών. Είναι πάνω από χίλιοι. Τριακόσιοι εβδοµήντα στην κεντρική
υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας, τριακόσιοι είκοσι επτά στα
γραφεία Βουλευτών, εξήντα δύο στα κόµµατα, διακόσιοι σα-
ράντα στην τοπική αυτοδιοίκηση, καµµιά ογδονταριά στην Εκ-
κλησία. Ο κ. Φίλης ζήτησε από εµάς, φαντάζοµαι και από όλα τα
κόµµατα, να πουν πόσοι είναι οι αποσπασµένοι καθηγητές σε
κάθε κόµµα. Το Ποτάµι απάντησε. Έχουµε κι εµείς έναν αποσπα-
σµένο καθηγητή. Δεν έχω την απάντηση του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ. Προφανώς θα έχει δοθεί. 

Προτείνουµε να µπει όριο στις αποσπάσεις στα κόµµατα και
στους Βουλευτές. Να επιστρέψουν όσο το δυνατόν περισσότε-
ροι καθηγητές στα σχολεία, γιατί οι δάσκαλοι θα αλλάξουν τα
σχολεία και το σχολείο πρέπει να είναι αυτό το κύριο πεδίο δρά-
σης και όχι τα κόµµατα. Πρέπει να τους αξιολογήσουµε. Πρέπει
να φύγουν αυτοί που δεν είναι ικανοί µε µια αξιολόγηση που δεν
θα έχει κοµµατική σφραγίδα και όλοι οι άλλοι να χτίσουν ένα σχο-
λείο σύγχρονο, δίκαιο, παραγωγικό, ανοιχτό στην κοινωνία, όπως
έχει συµβεί σε πολλές περιοχές της χώρας από προσπάθειες
ηρωικών δασκάλων και καθηγητών, που έχουν αναστήσει τα σχο-
λεία τους, µαζί µε κάποιους γονιούς που παίρνουν σπίτια τους
τις κουρτίνες για να τις πλύνουν, που βάφουν µόνοι τους τα σχο-
λεία, που πληρώνουν από την τσέπη τους την καθαρίστρια το
απόγευµα. Να ενισχύσουµε, λοιπόν, τα θετικά παραδείγµατα. Αυ-
τούς που εµπνέουν τα παιδιά µας, αυτούς που λένε «εµείς θα αλ-
λάξουµε το σχολείο». 

Κάτι τέτοιο θα έπρεπε να πούµε και εδώ σήµερα. Αλλά αρκού-
µαστε στις γενικότητες, στους αφορισµούς, ενώ θα έπρεπε να
βάλουµε υψηλούς στόχους. Θα σας πω δυο-τρεις. Να διπλασιά-
σουµε από την επόµενη χρονιά, από την µεθεπόµενη τα πρότυπα
και πειραµατικά σχολεία, µε προτεραιότητα τις υποβαθµισµένες
περιοχές. Να βάλουµε ως εθνικό στόχο να έχουµε πολλά πανε-
πιστήµια στα καλύτερα του κόσµου, στα τετρακόσια και στα δια-
κόσια. Να µην αρκούµαστε στα ψέµατα, όπως αυτό που είπε ο
Πρωθυπουργός, ότι έχουµε αρκετά πανεπιστήµια στις λίστες µε
τα καλύτερα πανεπιστήµια του κόσµου. Πέφτουµε συνεχώς και
θα πρέπει να το παραδεχτούµε και να κάνουµε κάτι. Να ξανα-
πούµε, δηλαδή, ότι η πολιτεία που δεν έχει σαν βάση της την παι-
δεία είναι οικοδοµή πάνω στην άµµο, όπως έχει πει ο Κοραής,
για να µείνω µόνο στους Έλληνες σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι, καµµία χώρα δεν βγήκε ποτέ από την κρίση,
χωρίς να δώσει την απόλυτη προτεραιότητα στην παιδεία και
µόνο στην παιδεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, τι θέ-
λετε;

ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε του Ποταµιού,
αναφερθήκατε στο Ολοκαύτωµα και δηµιουργήθηκε ένα θέµα εκ
του µη όντος. Όταν µίλησα εδώ στη Βουλή ήσασταν όλοι παρόν-
τες και ουδείς αντέδρασε, παρά µόνο ύστερα από πέντε µέρες,
από ορισµένα κακόβουλα δηµοσιεύµατα. 

Χθες ήµουν στο Ισραήλ και συναντήθηκα µε τον Υπουργό Παι-
δείας του Ισραήλ για τη δυνατότητα σύγκλησης τριµελούς Επι-
τροπής Κύπρου, Ελλάδος και Ισραήλ. Δεν ανεφέρθη τίποτε.
Μίλησα µε την Πρέσβη του Ισραήλ στην Ελλάδα. Τη ρώτησα:
«Διαβάσατε το κείµενό µου;». Μου λέει: «Ναι». «Ποια είναι η
γνώµη σας;». «Ίδια µε τη δική σας». Πώς δηµιουργείται εκ του
µη όντος τέτοιο ζήτηµα; 

Δεύτερον, για τα συµβούλια, αναφερθήκατε στον κ. Μπερ-
τσιµά. Τον ρωτήσατε; Εµένα µε ρωτήσατε να σας πω τη γνώµη
µου και αναφέρετε ότι είµαι και εξολοθρευτής; Θα πρέπει να σας
πω ότι δέχθηκα σωρεία καταγγελιών από τα συµβούλια και πα-
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ρενέβη ο εισαγγελεύς. Όλες οι καταγγελίες πήγαν στο αρχείο.
Εφηµερίδες οι οποίες καταφέρθηκαν τότε που ανακινείτο το ζή-
τηµα, «ΤΑ ΝΕΑ» και η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», αναγκάστηκαν να ανακα-
λέσουν και έρχεστε εδώ µ’ έναν εντελώς ανεύθυνο τρόπο και
αναφέρεστε σε ζητήµατα, έχοντας δηλώσει ότι η πρόθεσή σας
είναι να συζητήσετε; Κατηγορείτε χωρίς να ελέγχετε τα λεγόµενά
σας; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): O κ. Θεοδωράκης

έχει τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Εσείς φτάσατε µέχρι το Ισραήλ. Εγώ έφτασα µέχρι τα
Ιωάννινα και πήγα και στη συναγωγή και µίλησα µε τους εκπρο-
σώπους της Κοινότητας. Ζητούν εξηγήσεις από εσάς –το ξέρετε-
και σας έχουν στείλει και ανοικτή επιστολή. Δώστε, λοιπόν, τις
εξηγήσεις σ’ αυτούς τους ανθρώπους και µετά απαντήστε σ’
εµάς γι’ αυτά που σας είπαν στο Ισραήλ. 

Σ’ ό,τι αφορά τώρα τα συµβούλια, θα ήταν πιο απλό και πιο δί-
καιο, κύριε Υφυπουργέ, να δεχθείτε την ευθύνη σας για την
αδρανοποίηση του συµβουλίου του πανεπιστηµίου που κάποτε
διοικούσατε. Δεν είναι µόνος ο κ. Μπερτσιµάς. Όλοι οι άνθρωποι
στο συµβούλιο µαρτυρούν ότι µε τη δική σας στάση δυναµιτί-
σατε τη λειτουργία του συµβουλίου. Το λένε όλοι. Κάποτε υπε-
ρηφανευόσασταν γι’ αυτό στο κόµµα σας και τώρα που αλλάζει
λίγο ο άνεµος λέτε «εγώ δεν έχω την ευθύνη». Δεν είναι τολµηρό.

ΘΕΟΔΟΣHΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΘΕΟΔΟΣHΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων): Απάντησα στο συµβούλιο που λέτε και βέ-
βαια είναι άνθρωποι οι οποίοι κατοικούν στην Ελλάδα και προ-
φανώς µπορεί από άλλα ελατήρια να αναφέρθηκαν στην οµιλία
µου.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΘΕΟΔΟΣHΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Όσον αφορά στον κ. Μπερτσιµά, ο λόγος
που παρητήθη εγγράφως είναι επειδή τού κατήργησαν συγκε-
κριµένες αρµοδιότητες που παρεδόθησαν στη Σύγκλητο. Αυτά
είναι προφάσεις εν αµαρτίαις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): O Πρόεδρος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος έχει τον λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι πριν από λίγο συναντήθηκα µε τον Μακαριώτατο Αρ-
χιεπίσκοπο Αθηνών και πάσης Ελλάδος κ. Ιερώνυµο, ο οποίος µε
ιδιαίτερη χαρά εδέχθη την πρόταση του Πρωθυπουργού από το
Βήµα της Βουλής για να γίνει διάλογος µε την Εκκλησία από την
αρχή, προκειµένου από κοινού να αποφασιστούν η συγγραφή
των νέων βιβλίων και οι πιθανές αλλαγές στα Θρησκευτικά. Αυτό
θεωρώ ότι είναι µία πολύ σηµαντική εξέλιξη και πράγµατι απέ-
δειξαν και ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση, αλλά και ο Μακα-
ριώτατος -όπως πιστεύω ότι θα είναι και απόφαση της Ιεραρχίας-
ότι µε τον διάλογο όλα µπορούν να λυθούν. 

Έγινε µια παρεξήγηση. Άκουσα την οµιλία του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως. Κύριε Πρόεδρε, η επιστολή που
αναφέρατε εστάλη σε όλους µας. Κι εγώ την παρέλαβα. Την κα-
ταθέτω στη Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Βεβαίως. Το είπα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Καλώς, εντάξει. Το λέω
επειδή, έτσι όπως ειπώθηκε, φάνηκε σαν προσωπική επιστολή.
Ήταν µια επιστολή που ήρθε προς όλα τα κόµµατα και βεβαίως

νοµίζω ότι οφείλουµε να συζητήσουµε όλοι µε την Εκκλησία. 
Εµείς βέβαια θεωρούµε ότι το Σύνταγµα της Ελλάδος είναι

συγκεκριµένο. Αναφέρεται στους άρρηκτους δεσµούς της Ορ-
θοδοξίας µε την πολιτεία. Από τη στιγµή που το Σύνταγµα παρα-
µένει αυτό, δεν υπάρχει κανένας λόγος να αρχίσει οποιαδήποτε
συζήτηση για διαχωρισµό Εκκλησίας και Κράτους. Η Ορθοδοξία
και ο Ελληνισµός βάδισαν εκατοντάδες χρόνια µαζί και τέτοιου
είδους αλλαγές είναι και αλλαγές που δεν προβλέπονται από το
Ελληνικό Σύνταγµα και αλλαγές µε τις οποίες δεν συµφωνεί και
το αίσθηµα του ελληνικού λαού.

Πέραν αυτού, σήµερα ακούστηκαν και διάφορες πρωτότυπες
ιδέες. Άκουσα προηγουµένως τον κ. Θεοδωράκη να λέει να κά-
νουµε σχολεία στους καταυλισµούς. Αυτό απαγορεύεται µε τον
νόµο περί µη γκετοποιήσεως της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η ευρω-
παϊκή νοµοθεσία το προβλέπει αυτό µόνο σε πολύ ειδική περί-
πτωση, όταν γίνει ένας καταυλισµός από φυσική καταστροφή και
κατόπιν ειδικής αδείας, για να µην υπάρχει γκετοποίηση. Τέτοιου
είδους, λοιπόν, περίεργες προτάσεις νοµίζω ότι οφείλουν να τις
µελετούν τα κόµµατα προτού τις θέσουν σε συζήτηση στη
Βουλή.

Επίσης, απόψεις όπως η γενικότερη αναφορά στο εάν η
χούντα κατήργησε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια -εγώ είµαι υπέρ των
ιδιωτικών πανεπιστηµίων- νοµίζω ότι το 2016 δεν βοηθούν στον
δηµόσιο διάλογο. Κατά αυτήν τη λογική θα µπορούσαµε να
πούµε ότι και η χούντα ήθελε την κατάργηση των πολιτικών νεο-
λαίων που τις κατήργησε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται συζήτηση για την παι-
δεία µε πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας από την 1η Αυγούστου
του 2016. Πράγµατι είναι µια συζήτηση η οποία οφείλεται να γί-
νεται σε µόνιµη βάση στο Κοινοβούλιο, γιατί το θέµα της παι-
δείας είναι εθνικό θέµα. 

Όµως, ο ελληνικός λαός πρέπει να γνωρίζει τις απόψεις όλων
των κοµµάτων ξεκάθαρα και όχι µόνο στη συζήτηση για την παι-
δεία αλλά και στη συζήτηση για τους πόρους της παιδείας. Ποιο
ήταν το πρόγραµµα της συγκυβέρνησης Σαµαρά – Βενιζέλου,
Νέας Δηµοκρατίας – ΠΑΣΟΚ; Το πρόγραµµα ήταν η δηµόσια δέ-
σµευση και η υπογραφή του κ. Σαµαρά, του Αρχηγού της Νέας
Δηµοκρατίας, και του κ. Βενιζέλου, του Αρχηγού του ΠΑΣΟΚ, ότι
το 2018 ο προϋπολογισµός για την παιδεία θα φτάσει στο 1,9%
του ΑΕΠ. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση, διατήρησε τον προϋπολογισµό για την
παιδεία στο 2,8% του ΑΕΠ, σχεδόν 1% παραπάνω από ό,τι δε-
σµευόταν ότι θα το φτάσει το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία τρία
χρόνια µετά. 

Δεύτερον, µε τον κ. Φίλη ξέρετε ότι έχουµε διαφορές σε σχέση
µε τα Θρησκευτικά και µάλιστα διαφωνούµε και δηµόσια καµµιά
φορά, γιατί έτσι είναι η δηµοκρατία. Όµως, δεν µπορεί κανείς να
µην αναγνωρίσει ότι φέτος τα σχολεία για πρώτη φορά µετά από
πάρα πολλά χρόνια άνοιξαν κανονικά. 

Άκουσα να εξαγγέλλεται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι η Νέα Δηµοκρατία –ο κ. Μητσοτάκης µάλλον, γιατί Νέα Δη-
µοκρατία δεν είναι ακριβώς, έχει στελέχη του ΛΑΟΣ µέσα, είναι
στελέχη του κ. Σαµαρά µε τις διευρύνσεις προς την ακροδεξιά-
θα πάρει όλα τα παιδιά στα νηπιαγωγεία και στους παιδικούς
σταθµούς. 

Φέτος, µόνο φέτος, είκοσι χιλιάδες νέα παιδιά µπήκαν στους
παιδικούς σταθµούς και τα νηπιαγωγεία, µε απόφαση της Κυβέρ-
νησης αυτής. Τα λεφτά ήρθαν από τις τηλεοπτικές άδειες για τα
δεκαπέντε χιλιάδες. Τα πέντε χιλιάδες ήταν πιο πριν. Πώς θα πά-
ρετε όλα τα παιδιά όταν εσείς, κύριε Πρόεδρε, αναγγέλλετε στη
Θεσσαλονίκη στη ΔΕΘ –και άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή την
οµιλία σας- ότι θα περικοπούν τα 800 εκατοµµύρια ευρώ από την
παιδεία και από την υγεία για να υπάρξει ελάφρυνση της φορο-
λογίας; Πώς είναι δυνατόν αυτό; Αντί να ανακοινώνετε αυξήσεις
στον προϋπολογισµό, ακολουθείτε το πρόγραµµα της µείωσης
των προϋπολογισµών που φτάνει στο 1,9% του ΑΕΠ, µειώνετε
και άλλα 800 εκατοµµύρια ευρώ τα οποία θα προέρθουν από την
παιδεία και την υγεία για τη µείωση της φορολογίας και παράλ-
ληλα θα πάνε όλα τα παιδιά στο νηπιαγωγείο; Εκτός αν πάµε
µόνο σε διατήρηση νηπιαγωγείων και κλείσουµε όλη την άλλη
εκπαίδευση. Να κλείσουµε και τα δηµοτικά και τα λύκεια και τα
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πανεπιστήµια και να µείνουν τα νηπιαγωγεία. Είναι ενδιαφέρουσα
αυτή η άποψη. 

Η συζήτηση για την παιδεία πρέπει να γίνει για πολλά πράγ-
µατα. Βεβαίως, να συζητήσουµε προτάσεις οι οποίες έχουν κα-
τατεθεί κατά καιρούς και στις οποίες αυτή η Κυβέρνηση είναι
ανοιχτή να συζητήσει, όπως για παράδειγµα τη σύνδεση της πα-
ραγωγής και της εκπαίδευσης. Γιατί πράγµατι το επιστηµονικό
προσωπικό που διαθέτουµε στη χώρα, παρά την πολύ εχθρική
στάση της ελληνικής πολιτείας, κατατάσσεται παγκοσµίως στην
δέκατη τέταρτη θέση. Είναι πολύ υψηλή θέση γι’ αυτά που έχει
κάνει η πολιτεία κατά του εκπαιδευτικού προσωπικού. 

Παρ’ όλα αυτά, η πολιτεία τα προηγούµενα έτη, µαζί µε την
χρηµατοδότηση του Ευρωπαϊκού Ταµείου, διαθέτει µόλις το
0,5% του ΑΕΠ στα προγράµµατα της αριστείας, ενώ ο µέσος
όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι στο 2%, δηλαδή τετραπλά-
σιος. 

Τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα µε το επιστηµονικό προσωπικό, µε
καθηγητές και φοιτητές µπορούν να παραγάγουν νέες επιστη-
µονικές καινοτοµίες οι οποίες θα πρέπει να συνδεθούν µε την πα-
ραγωγή, δηλαδή σε υπάρχουσες ελληνικές επιχειρήσεις είτε σε
νέες µε ανταλλάγµατα την απασχόληση από τους φοιτητές που
συµµετείχαν στο ερευνητικό πρόγραµµα, όπως επίσης και των
καθηγητών. Γι’ αυτό εµείς έχουµε προτείνει ως Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες τη σύνδεση της εκπαίδευσης µε την παραγωγή. Φορολο-
γικά κίνητρα σε νέες επιχειρήσεις που εγκολπώνουν στην
παραγωγή τα αποτελέσµατα ερευνών και ερευνητικών κέντρων
αλλά και ερευνητικών οµάδων των ανωτέρων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων και των ΤΕΙ της χώρας, µε την απασχόληση στις επι-
χειρήσεις αυτές των επιστηµόνων που εργάστηκαν για την επί-
τευξη του αποτελέσµατος. Κίνητρα, όπως η αναβολή
φορολόγησης κατά ποσοστό 50% της όλης υποχρέωσής τους
για µια πενταετία και η διευκόλυνσή τους σε πρόσβαση σε χα-
µηλότοκο δανεισµό ως 3% από την Αναπτυξιακή Τράπεζα την
οποία έχουµε προτείνει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Γιατί µέχρι τώρα, κύριε
Μπούρα, δυστυχώς, τα χαµηλότοκα δάνεια τα έπαιρναν τα κόµ-
µατα για να µην πληρώνουν. Έπαιρναν από την Τράπεζα Αττι-
κής…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τώρα; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τώρα να σας πω τι θα γίνει. 
Τώρα, κύριε Δαβάκη, επειδή µε ρωτάτε, τα 14 εκατοµµύρια

που πήρατε δώρο από την κ. Ζευγώλη, τη Διευθύντρια του κ.
Σταϊκούρα, από την Τράπεζα Αττικής θα έρθετε να τα πληρώ-
σετε. Μόλις τα πληρώσετε, ευχαρίστως να πάρετε τα λεφτά αυτά
και να πληρώσετε και τα υπόλοιπα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κλασική απάντηση Καµµένου.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα τα πληρώσετε; 
Σας ερωτώ, κύριε Δαβάκη. Την κ. Ζευγώλη την ξέρετε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Την ξέρω.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δίνατε ρουσφέτια στον κ.
Σταϊκούρα φαντάζοµαι. 

Η κυρία αυτή, λοιπόν, χωρίς να έχει πτυχίο –γιατί είστε υπέρ
της αριστείας- διορίστηκε ως επικεφαλής του χρηµατοπιστωτι-
κού της Τράπεζας Αττικής που έδωσε τα 14 εκατοµµύρια στο
ΠΑΣΟΚ και στη Νέα Δηµοκρατία. 

Για να δείτε πώς δούλευε το σύστηµα στην Τράπεζα Αττικής,
εµείς ζητήσαµε προεκλογικά το 2012 30.000 για να εκδώσουµε
τα ψηφοδέλτιά µας, γιατί δεν είχαµε πάρει ακόµα την κρατική
ενίσχυση. Και η απάντηση ήταν ότι απορρίφθηκε από το συµβού-
λιο χρηµατοδότησης. Αφού είχατε πάρει εσείς τα 14 εκατοµµύ-
ρια χαµηλότοκα και δεν πληρώνατε και τίποτα, τώρα έρχεστε να
κάνετε και κουβέντα για την Τράπεζα Αττικής. Αφού διορίσατε
τη διευθύντρια του κ. Σταϊκούρα στις παροχές των δανείων,
τώρα έρχεστε και λέτε πως θα δοθούν λεφτά στην παιδεία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πρέπει να κοκκινίζετε όταν µιλάτε για

Τράπεζα Αττικής. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όταν έπαιρνε ο Ψυχάρης
µε τους αµυγδαλεώνες 150 εκατοµµύρια και εγγύηση τα τρία
υπόγεια στην Καλλιθέα, λεφτά δεν υπήρχαν να πάνε στην παι-
δεία, ούτε να πάρουν οι επιχειρήσεις κίνητρα για να προωθήσουν
την έρευνα ούτε να µπορέσουν οι νέοι επιστήµονες να δουλέ-
ψουν. Αυτό κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Αυτή τη διαπλοκή της Με-
ταπολίτευσης χτυπά. 

Επειδή έγινε και κουβέντα εδώ για διαπλοκή εγώ περιµένω να
µας απαντήσετε για τα αποτελέσµατα του περίφηµου τηλεοπτι-
κού διαγωνισµού. Οι κουµπάροι της Κυβέρνησης δεν πήραν
άδεια. Και καλώς δεν πήραν άδεια. Οι κουµπάροι οι δικοί σας
πήραν άδεια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν ξέρετε ότι ο κ. Μαρινά-
κης είναι κουµπάρος της κ. Μπακογιάννη; 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θα κάνουµε µια συζήτηση και θα σας καταθέτω φωτογραφίες

γάµων και βαπτίσεων. 
Εγώ βγήκα ξεκάθαρα και για τον δικό µου κουµπάρο είπα ότι

δεν πρέπει να πάρει από την πρώτη στιγµή. Και το πάλεψα µέχρι
τέλος. Και πράγµατι δεν πήρε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Παραλίγο να πάρει όµως.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ο δικός σας ο κουµπάρος
πήρε. Και δεν πήρε µόνο ο κουµπάρος. Πήρε και όποιος πάλεψε
την Κυβέρνηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Αρχικά πήρε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας- Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για ποιον εννοείτε. Τι πήρε;
Κόπηκε. 

Είδατε; Οι δικοί σας κουµπάροι έχουν αντοχή. Οι δικοί µας δεν
έχουν. Γιατί δεν έχουν και στήριξη.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια τέτοια συζήτηση για τη δια-

πλοκή πρέπει να την κάνουµε. Μόλις ακούστηκε η λέξη
«SIEMENS» και Χριστοφοράκος άδειασε η Βουλή. Γαλαζόπετρα
έπεσε. Πρέπει κάποια στιγµή να κάνουµε αυτή τη συζήτηση και
να µιλήσουµε όλοι. Να καταθέσουµε κουµπαριές, φωτογραφίες.
Να δούµε ποιοι πήραν τις µπίζνες, να δούµε ποιοι αντιµετωπίστη-
καν φιλικά και ποιοι όχι. Να δούµε τι αποτέλεσµα έχει αυτό, να
δούµε ποιοι την κάνουν στο εξωτερικό. Να δούµε ποιοι είναι στη
λίστα Λαγκάρντ. Να δούµε για ποιους δεν τα εισέπρατταν και για
ποιους τα εισπράττουµε σήµερα. Διότι αυτή είναι η διαφορά µε
αυτή την Κυβέρνηση. Και αυτή τη συζήτηση βεβαίως πρέπει να
την κάνουµε ενώπιον του ελληνικού λαού, γιατί τα χρήµατα ακρι-
βώς απ’ αυτές τις δράσεις είναι αυτά που λείπουν από την παι-
δεία και την υγεία. Και να αναλάβει καθένας την ευθύνη του.
Βεβαίως την ευθύνη του θα την αναλάβει, όταν θα κάνει και συγ-
κεκριµένες προτάσεις οι οποίες µπορούν να εφαρµοστούν την
πατρίδα µας. 

Αυτή η Κυβέρνηση εν µέσω της οικονοµικής κρίσης και όπως
παραδώσατε τα οικονοµικά κατάφερε στην παιδεία πολύ περισ-
σότερα απ’ όσα κατάφεραν οι Κυβερνήσεις τα τελευταία δεκα-
πέντε χρόνια. 

Σταµάτησε η γυµνασιοποίηση του δηµοτικού σχολείου µε τις
πολλαπλές ειδικότητες κατά 33% του ωρολογίου προγράµµατος. 

Μειώθηκε το ωράριο των µαθητών από επτάωρο σε εξάωρο
και οι µικροί µαθητές είναι πιο ξεκούραστοι. Το ολοήµερο σχο-
λείο λειτουργεί θεσµικά από τις 13.15’ έως τις 16.00’ µε σαφές
πρόγραµµα. Έγινε εξορθολογισµός διδακτέας ύλης µε τρίµηνο
σχεδιασµό από τις αρµόδιες επιτροπές. Για πρώτη φορά µόνιµοι
δάσκαλοι και βιβλία περίµεναν τους µαθητές στα σχολεία. Στη
Θύµαινα πρώτη φορά είδα δάσκαλο να εµφανίζεται πριν την
αρχή του σχολικού έτους. Συνήθως ο δάσκαλος πήγαινε κοντά
στα Χριστούγεννα ή αναγκαζόντουσαν να πηγαίνουν στους
Φούρνους. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Και σας είπα, δεν κάνουµε Αντιπολίτευση εδώ, ούτε πάµε να
διαχωρίσουµε και να βρούµε τις πολιτικές µας διαφορές. Στις
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διαφορές θα σκοτωθούµε, αλλά στη παιδεία πρέπει να συµφω-
νήσουµε, όπως και στην άµυνα πρέπει να συµφωνήσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ακόµα να δούµε το θέµα
της ανώτατης παιδείας. Διότι, πράγµατι, εκεί υπάρχει πρόβληµα
και υπάρχει πρόβληµα διότι η αλήθεια είναι ότι δεν φταίει µόνο
η κοµµατικοποίηση, φταίει µια κακή νοοτροπία η οποία είχε κυ-
ριαρχήσει τα τελευταία χρόνια στην ανώτατη παιδεία. 

Και εδώ θα σας πω ότι έγινε µεγάλη συζήτηση για τα περίφηµα
ειδικά µισθολόγια και ήρθαν κάποιες προτάσεις λέγοντας ότι, πα-
ραδείγµατος χάριν, οι καθηγητές πανεπιστηµίου θα έπρεπε –
ήταν η άποψη των δανειστών- να παίρνουν παραπάνω χρήµατα
και να µειωθούν τα χρήµατα από τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα
Σώµατα Ασφαλείας. Και η απάντηση ήταν, για τους καθηγητές
των πανεπιστηµίων, ας ψάξουµε να βρούµε τα τελευταία χρόνια
ποιοι από αυτούς είχαν συµµετάσχει σε επιτροπές, ποιοι είχαν
πάρει χρήµατα από ευρωπαϊκά κονδύλια. Κάποιοι δεν πήραν
ποτέ και πράγµατι έχουν χαµηλό εισόδηµα, αλλά κάποιοι έγιναν
πλούσιοι, επίλεκτοι της εκάστοτε κυβέρνησης. 

Πρέπει να δούµε και να µετρήσουµε το πώς εργάζεται ο καθέ-
νας, γιατί οι Ένοπλες Δυνάµεις εργάζονται είκοσι τέσσερις ώρες
το εικοσιτετράωρο, όπως και τα Σώµατα Ασφαλείας, έχουν κίν-
δυνο ζωής, έχουν νεκρούς ήρωες εν καιρώ ειρήνης, και βεβαίως
τη µάχη αυτή που δίνει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας –και θέλω
να το ξεκαθαρίσω αυτό, γιατί χθες είδα να γίνεται µια επίθεση
προς το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας- τη δίνουν και τα Σώµατα
Ασφαλείας ακόµα και το Λιµενικό Σώµα, και η Πυροσβεστική και
η Αστυνοµία. Και δεν ωφελεί σε τίποτα να κινητοποιείτε την προ-
σωπική σας ασφάλεια να κάνει διαδηλώσεις, διότι χθες είδα τον
αστυνοµικό του κ. Τραγάκη έξω από το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας. Είδα για πρώτη φορά τον συνοδό του κ. Βουλγαράκη να φο-
ράει στολή, ξυρισµένος, έξω από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Εµείς, δεχθήκαµε πρόσκλησή τους για να µιλήσουµε και µάλι-
στα τη δέχθηκα όχι ως Υπουργός Εθνικής Άµυνας, αλλά ως Αρ-
χηγός των Ανεξάρτητων Ελλήνων µε όλη τη χαρά και µάλιστα
ζήτησα από τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, επειδή δεν είχε
γίνει προγραµµατισµός από το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη και από το Υπουργείο Ναυτιλίας σχετικά µε τα ισοδύναµα,
να τους βοηθήσουµε και να πούµε τι επιφέρουν αυτά τα οποία
προτείνουν οι δανειστές και καθίσαµε και κάναµε ολόκληρη µε-
λέτη. Και αντί να πουν ένα ευχαριστώ για την προσπάθεια την
οποία κάνουµε και συγκρουόµαστε και µε άλλα Υπουργεία, τα
οποία ζητούν να υπάρξουν αυξήσεις στους δικούς τους προϋπο-
λογισµούς, είδαµε να γίνεται µια επίθεση στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας, λόγω του ότι είµαι πολιτικός προϊστάµενος εγώ εκεί. 

Θα σας ζητήσω, λοιπόν, να αφήσετε τα µικροπολιτικά παιχνί-
δια µε την εθνική άµυνα, να µπορέσουµε όλοι µαζί, όπως και στην
παιδεία, στην υγεία, να έχουµε µια κοινή εθνική πολιτική, να µπο-
ρέσουµε να βελτιώσουµε µε κοινοβουλευτικό διάλογο το νοµο-
θετικό πλαίσιο, να το εκσυγχρονίσουµε και να αφήσουµε την
πολιτική αντιπαράθεση για εκεί που µπορούµε να την κάνουµε.
Αλλά εκεί που µπορούµε την κάνουµε, συνήθως φεύγετε.  

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι σε αυτήν
τη συζήτηση για την παιδεία θα πρέπει κάποια στιγµή να εντά-
ξουµε και το θέµα των στρατιωτικών σχολών, διότι πράγµατι στις
στρατιωτικές σχολές πρέπει να γίνουν πάρα πολύ µεγάλες αλ-
λαγές. Εγώ θα θέσω και για αρχή συζήτησης ακόµα και το θέµα
της εισαγωγής στις σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων, σε σχέση
δηλαδή µε εκείνους που θέλουν να ακολουθήσουν την καριέρα
στις Ένοπλες Δυνάµεις, για το πώς θα πρέπει να µπαίνουν. Βέ-
βαια µε πανελλαδικές εξετάσεις, αλλά µε κάποια κατεύθυνση η
οποία θα πρέπει να είναι προεπιλεγµένη. Διότι παιδιά τα οποία
έχουν τις δυνατότητες και θέλουν να ακολουθήσουν αυτήν την
πορεία, µε τις Ένοπλες Δυνάµεις, δεν έχουν αυτήν τη δυνατό-
τητα γιατί παίρνουν τη θέση τους κάποιοι άλλοι, οι οποίοι βάζουν
τις σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων σαν αιτούµενο µαζί µε άλλες
σχολές. Και βεβαίως εκεί µπορούµε να συνδέσουµε πάλι την
έρευνα και οι ανώτατες σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων θα πρέ-
πει να δώσουν τη δυνατότητα να υπάρχουν µεταπτυχιακές σπου-
δές. Και εκείνοι, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, που
ακολουθούν µεταπτυχιακές σχολές, οι οποίοι είναι αυτήν τη
στιγµή στη τάξη των υπαξιωµατικών να µπορούν να παίρνουν

προαγωγή. 
Όλα αυτά τα θέµατα θα έρθουν µέσα στο επόµενο διάστηµα

σε συζήτηση στο Κοινοβούλιο. Θα παρακαλέσω, λοιπόν τα κόµ-
µατα να έρθουν στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ή να έρθουµε
εµείς στην επιτροπή της Βουλής –όποτε ο Πρόεδρος το επιλέ-
ξει- και να συζητήσουµε όλα αυτά τα θέµατα. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, την παιδεία έξω από την αντιπαράθεση.
Ας αναγνωρίσετε το έργο που έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Ας
πούµε ότι το αποτέλεσµα µετά την πρόταση του Πρωθυπουργού
και την αποδοχή από την µεριά του Μακαριωτάτου ήταν µια καλή
εξέλιξη για όλους και ας κοιτάξουµε όλοι το µέλλον των παιδιών
µας όχι µέσα από τα κοµµατικά γυαλιά, αλλά µέσα από το εθνικό
συµφέρον.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού. Έκανε µια συγκεκριµένη ψευδή αναφορά σή-
µερα στο πρόσωπό µου ο Πρόεδρος των Ανεξάρτητων Ελλήνων
ακολουθώντας διαρροές κύκλων του ΣΥΡΙΖΑ και θα ήθελα τον
λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Σταϊ-
κούρα, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακολουθεί κανένας τις τελευταίες ηµέρες, ειδικά
σήµερα όλως τυχαίως από κύκλους στον ΣΥΡΙΖΑ από το πρωί
και από τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, προφανώς όλοι
αυτοί ευρισκόµενοι σε βέρτιγκο, να γίνονται συγκεκριµένες ψευ-
δείς αναφορές σε πρόσωπα που σχετίζονται µε εµένα. Είναι προ-
φανές ότι είναι παραζαλισµένοι από το περιβάλλον σήψης που
οι ίδιοι έχουν δηµιουργήσει και ρίχνουν κροτίδες για να αποσπά-
σουν την προσοχή της κοινωνίας. 

Εξηγούµαι συνεπώς, σε σχέση µε την Τράπεζα Αττικής, που
έγινε συγκεκριµένη, ονοµαστική αναφορά σε πρόσωπο που είχε
διατελέσει συνεργάτης µου. Πρώτον, η κ. Ζευγώλη ήταν και είναι
τραπεζικό στέλεχος. Παραιτήθηκε από Διευθύντρια του Γρα-
φείου του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών στις 2 Ιανουα-
ρίου 2014 και επέστρεψε στην Τράπεζα Πειραιώς, από όπου και
προερχόταν. Ανέλαβε διοικητική θέση στην Τράπεζα Αττικής, ως
Αναπληρώτρια Γενική Διευθύντρια και επικεφαλής της Μονάδας
Εσωτερικού Ελέγχου την 1η Ιουλίου 2014. Από την Τράπεζα Πει-
ραιώς πήγε στην Τράπεζα Αττικής. Συνεπώς, όταν ανέλαβε διοι-
κητική θέση στην τράπεζα δεν ήταν συνεργάτης του
Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κάντε ησυχία, σας

παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Συνεπώς, δεν ισχύει αυτό που γρά-

φουν «κύκλοι του ΣΥΡΙΖΑ» σήµερα και του Μαξίµου, ότι παράλ-
ληλα ...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι «κύκλοι του ΣΥΡΙΖΑ», στην εφηµε-
ρίδα υπάρχει. Να κάνετε µήνυση στις εφηµερίδες!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Θα πρέπει να διαβάζετε και τις διαρ-
ροές που γίνονται, επίσηµες διαρροές από το Μαξίµου. Δεν
ισχύει συνεπώς ότι υπηρετούσε παράλληλα ως µετακλητή υπάλ-
ληλος και στέλεχος στην τράπεζα σε θέση αυξηµένης ευθύνης.

Επιπρόσθετα, σηµειώνω ότι η κ. Ζευγώλη παραµένει στην ίδια
θέση µέχρι και σήµερα που µιλάµε. Αν συνεπώς υπήρχε οποιοδή-
ποτε ζήτηµα σχετικά µε την λειτουργία της, όπως αναφέρατε,
κύριε Πρόεδρε, γιατί έκτοτε δεν την έχετε αντικαταστήσει µε µια
διοίκηση, που ούτως ή άλλως την έχετε αλλάξει από πέρσι; Αφού
έχει κάνει αυτά που λέτε –αν τα έχει κάνει-, γιατί δεν την έχετε
αντικαταστήσει από την θέση της, αφού τη διοίκηση την αλλά-
ξατε από πέρσι και βάλατε µέλη στο διοικητικό συµβούλιο πολύ
κοντά στη σηµερινή Κυβέρνηση;

Δεύτερη παρατήρηση, επειδή εµπλέξατε και το θέµα της διοί-
κησης, η κ. Ζευγώλη, διετέλεσε ανεξάρτητο µη εκτελεστικό
µέλος του διοικητικού συµβουλίου της Τράπεζας Αττικής, ως µια
εκ των εκπροσώπων του ελληνικού δηµοσίου την περίοδο 30-10-
2012 έως 7-02-2014, µε απόφαση της γενικής συνέλευσης των
µετόχων, κάτι που γίνεται και σήµερα. Η γενική συνέλευση των
µετόχων και σήµερα πάλι αποφασίζει. 

Την πλειοψηφία των µετοχών την έχει το ΤΣΜΕΔΕ. Υπενθυµίζω
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ότι Πρόεδρος του ΤΕΕ από τον Σεπτέµβριο του ’10 µέχρι τον Ια-
νουάριο του ’15 ήταν ο Υπουργός κ. Σπίρτζης. Εξέφρασε καµµία
διαφωνία; Υπήρχε κανένα πρόβληµα που δεν ακούσαµε; 

Τρίτη παρατήρηση. Πάµε τώρα στα προσόντα που αναφερθή-
κατε. Σύµφωνα µε το π.δ.63/2005 -που θα έπρεπε να το ξέρετε-
ο διορισµός σε θέση Διευθυντή πολιτικού Γραφείου µέλους της
Κυβέρνησης ή Υφυπουργού, όπως επίσης και σε θέση ειδικού
συµβούλου ή συνεργάτη αναστέλλει την άσκηση του λειτουργή-
µατος ή επαγγέλµατός τους.

Πράγµατι, συνεπώς, η συγκεκριµένη κυρία παραιτήθηκε από
την τράπεζα, στην οποία δούλευε για να καταλάβει τη θέση δι-
ευθυντή πολιτικού γραφείου. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Από το διοικητικό συµβού-
λιο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Η συµµετοχή σε διοικητικό συµβού-
λιο δεν αποτελεί λειτούργηµα ή επάγγελµα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το παραδέχονται! Ήταν στο συµ-
βούλιο και στο γραφείο του Υπουργού ταυτόχρονα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Συνεπώς, δεν απαγορεύεται για κά-
ποιον που κατέχει θέση διευθυντή πολιτικού γραφείου, ειδικού
συµβούλου ή συνεργάτη, να συµµετέχει στο διοικητικό συµβού-
λιο. 

(Θόρυβος από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Πριν γελάσετε, θα πρέπει να ξέρετε ότι έχει κατακλειστεί το

δηµόσιο από τέτοια πρόσωπα, που είναι κοντά σε Υπουργούς.
Έχει κατακλειστεί σήµερα το δηµόσιο από τέτοια πρόσωπα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Τέταρτη και τελευταία παρατήρηση, όσον αφορά στα τυπικά
προσόντα της συγκεκριµένης κυρίας. Σύµφωνα µε το
π.δ.63/2005 για την κατοχή θέσης σε πολιτικό γραφείο απαιτούν-
ται πτυχίο σχολής ή τµήµατος ΑΕΙ της χώρας ή ισότιµης ξένης
ανώτατης σχολής ή απολυτήριο λυκείου ή εξατάξιου γυµνασίου.
Συνεπώς, δεν υπήρχε κανένα πρόβληµα τυπικών προσόντων για
τον διορισµό συγκεκριµένης θέσης µετακλητού υπαλλήλου. 

Ως προς το ΦΕΚ διορισµού της, η κατάταξή της και η µισθο-
δοσία της έγινε µε βάση τον Υπαλληλικό Κώδικα και τις κείµενες
διατάξεις νόµων του 2011 και του 2012. 

Ως προς τα λοιπά, απαντήσεις µπορούν να αναζητηθούν στις
υπηρεσίες των φορέων, στις οποίες υπηρέτησε και υπηρετεί. 

Συµπερασµατικά, καλώ την Κυβέρνηση να σταµατήσει να προ-
σεγγίζει τα θέµατα της δηµόσιας σφαίρας µε επικοινωνιακή στό-
χευση και µε ελαφρότητα έναντι της αλήθειας. 

(Θόρυβος από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάνετε ησυχία, παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Και θα κλείσω µε αυτό που ξεκίνησε

ο κύριος Πρωθυπουργός την πρωτολογία του: «Εκπροσωπείτε
το σκοτάδι». 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
τον λόγο, για να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τον λόγο επ’ ολίγον,
να µην σκιάσει τη συζήτηση αυτό το θέµα. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας–Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Λίγα δευτερόλεπτα µόνο,
κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, η απάντηση που δώσατε, είναι επιβεβαίωση του
ρεπορτάζ της εφηµερίδας, µε µια προσπάθεια να εξυµνήσετε την
κυρία που πήρε τη θέση στο διοικητικό συµβούλιο. 

Κι εγώ σας απαντώ µε το εξής απλό ερώτηµα. Μην το απαντή-
σετε, θα το καταλάβουν όλοι: Οι έχοντες τα αντίστοιχα προσόντα
υπάλληλοι τραπεζών, θα έπαιρναν θέσεις διοικητικού συµβου-
λίου, αν δεν ήταν διευθύντριά σας; Ας πάνε αύριο το πρωί να κα-
ταθέσουν την αίτηση. 

(Γέλωτες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τώρα, όσον αφορά το ότι δεν αντικαταστάθηκαν αρκετά στε-

λέχη, θα σας πω ότι αυτή η Κυβέρνηση τουλάχιστον, δεν έχει δεί-
ξει πρόθεση να διωχθούν οποιοιδήποτε διετέλεσαν σε αλλουνού
γραφείο. Ίσως θα πρέπει να ξαναδούµε κάποιους που έχετε
βάλει σε θέσεις κλειδιά τι δουλειά κάνουν ακόµα. Σε αυτό έχετε

δίκιο. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην το επεκτείνουµε,

όµως, κύριε Σταϊκούρα. Έχετε τον λόγο για µισό λεπτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ούτε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Επί των επιχειρηµάτων µου, καµµία απάντηση! Και ως προς

αυτό που είπατε για τα διοικητικά συµβούλια, ας ανατρέξετε στο
τελευταίο διοικητικό συµβούλιο της Τραπέζης Αττικής επί κυβέρ-
νησης σας, να δείτε τα µέλη. Εκεί θα βρείτε πολύ ενδιαφέροντα
στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ένωσης Κεν-

τρώων, κ. Βασίλειος Λεβέντης, έχει τον λόγο.
Παρακαλώ πολύ, µέχρι να έρθει ο κύριος Πρόεδρος, παρ’ ότι

δεν συνηθίζεται να παίρνει κανείς τον λόγο επί της ουσίας,
απλώς για την ανασκευή µιας ιστορικής αλήθειας -θα ακούει ο
κ. Θεοδωράκης, ενδεχοµένως είναι πιο νέος και γι’ αυτό δεν το
ξέρει- επειδή είπε πως οι χουνταίοι διέκοψαν την τάση προς τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, θα ήθελα να πω ότι µία από τις θρυαλλί-
δες του ’72 και του ’73 της ανάπτυξης του αντιδικτατορικού φοι-
τητικού κινήµατος ήταν η αποκάλυψη, εκ µέρους τότε των
φοιτητών, της απαρχής για δύο ξενόγλωσσα πανεπιστήµια να
υπάρξουν στην Αθήνα. Γύρω, δηλαδή, απ’ αυτό το θέµα είναι
ιστορικό γεγονός και είναι σωστό. Δεν έχει σχέση. Ενδεχοµένως,
δεν τα ξέρει καλά ο κ. Θεοδωράκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ορίστε, κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ για τη λάµψη δια της

απουσίας τους, τον κ. Μητσοτάκη, που έφυγε πρώτος και τον κ.
Τσίπρα, που έφυγε δεύτερος. Ίσως το βάρος επιχειρηµάτων δυ-
σαρεστεί. Θα δούµε. Βέβαια, είµαι σίγουρος ότι θα ακούνε από
τις αίθουσες και θα ακούνε καλά. Γιατί, όπως µου είχε πει κά-
ποιος «κάποιοι σπεύδουν να σε ακούσουν, κύριε Λεβέντη και
όσοι είναι εγωιστές και δεν θέλουν να σε ακούν, σε ακούν από
τα καµαρίνια και µε τέρµα τον ήχο». 

Θα ήθελα να πω στον κ. Μητσοτάκη ότι συγγενής του ήταν ο
συγχωρεµένος ο Μπακογιάννης.Το είπα και χθες. Κι έβγαλε ανα-
κοίνωση ο Κυριάκος και η Ντόρα ότι ήταν µνηµείο συναίνεσης
και σύνθεσης ο συγχωρεµένος. Η εικόνα της σηµερινής Νέας
Δηµοκρατίας είναι εικόνα συναίνεσης; Αφήνω τους Βουλευτές
που ακούνε, να κρίνουν αν είναι εικόνα συναίνεσης. 

Ρώτησε ένας δηµοσιογράφος έναν Βουλευτή µας: «Αφού
είστε υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων ως Ένωση Κεντρώων, γιατί δεν
ψηφίσατε χθες τα προαπαιτούµενα;». 

Και η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι, επίσης, υπέρ των ιδιωτικοποι-
ήσεων; Γιατί δεν ψήφισε εχθές; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Να απαντήσει ο κύριος εκεί…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι εσείς, κύριε. Δεν απευθύνοµαι σε εσάς. Κοιτάω εσάς, αλλά
δεν απευθύνοµαι σε εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Παπαδό-
πουλε, σήµερα να είστε τύπος και υπογραµµός, όταν µιλάει ο
Πρόεδρος. Σας παρακαλώ πολύ. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Να µην αρχίσουµε τον διάλογο. Κάπου πρέπει να είναι το βλέµµα
µου στραµµένο. 

Να αναφερθούµε λίγο στην παιδεία και θα κάνουµε µετά µία
αναφορά και σε άλλα ζητήµατα, τρέχοντα. Όσον αφορά την παι-
δεία, ο κ. Μητσοτάκης, τον οποίον άκουσα προσεκτικά, έκανε µία
πολύ ωραία οµιλία για το ένα, το άλλο, το άλλο. Τόσα χρόνια που
ήταν στην κυβέρνηση, αυτά δεν τα ήξεραν; Δηλαδή, πότε τα
εσκέφθησαν αυτά στη Νέα Δηµοκρατία;  

Και θα βγάλουν –λέει- και ένα πρόγραµµα. Ένα κόµµα σαν τη
Νέα Δηµοκρατία, βεβαίως, θα βγάλει αναθεωρηµένο πρό-
γραµµα, προσεχώς. Υποτίθεται, όµως, ότι είναι ένα κόµµα που
κυβερνούσε πριν λίγους µήνες. Δεν έπρεπε να έχει κάποιο πρό-
γραµµα για την παιδεία; Ο κ. Αρβανιτόπουλος τα έκανε καλά, µε
τις εµµονές του; Γιατί οι πανεπιστηµιακοί µού έχουν πει ότι είχε
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εµµονές σε κάποια πράγµατα. Τα έκανε καλά; Αν τα έκανε καλά,
γιατί δεν λέτε «θα κάνουµε αυτά που έκανε ο Αρβανιτόπουλος,
ήταν θαυµάσια και εσείς οι κακοί τα αλλάξατε»; 

Για να λέτε ότι χρειάζεται νέο σχέδιο για την παιδεία, σηµαίνει
ότι αυτά που κάνατε ως τον Δεκέµβριο του 2015 που ήσασταν
εις την κυβέρνηση ήταν, να µην πω τι ήταν. Μόνοι σας το οµολο-
γείτε. Έτσι το αισθάνοµαι εγώ. 

Η παιδεία είναι ένα αντικείµενο, που δεν σηκώνει κάθε φορά,
ένας Υπουργός να γκρεµίζει τα των προηγουµένων, γιατί αν συ-
νεχίσουµε έτσι, ταλαιπωρούµε τη νεολαία. Αν το Εθνικό Συµβού-
λιο Ραδιοτηλεόρασης θέλει τα 4/5, η παιδεία µήπως ήθελε 4,5/5;
Γιατί είναι ένας τοµέας που δεν µπορεί να έρχεται κάθε Υπουρ-
γός κι ό,τι κόβει η κεφάλα του, να το κάνει. Έπρεπε να σέβεται
και τις υπόλοιπες πτέρυγες του Κοινοβουλίου, τους κοινωνικούς
φορείς, τους πανεπιστηµιακούς, τους φοιτητές, τους µαθητές,
τους γονείς. 

Εδώ έχουµε, λοιπόν, µία κατάσταση, κάθε κυβέρνηση να θεω-
ρεί λάθος τα των προηγουµένων και να χτίζει άλλα και κάθε αν-
τιπολίτευση να υπόσχεται ότι θα γκρεµίσει αυτά που κάνει η
κυβέρνηση για να κάνει άλλα. 

Εγώ φρονώ ότι, αν ποτέ αλλάξουµε το Σύνταγµα –που δεν
βλέπω να το αλλάζουµε αυτή τη φορά, δεν θα προλάβουµε- σε
ζητήµατα όπως η εξωτερική πολιτική και η παιδεία πρέπει να βά-
λουµε όρους να θέλει 4/5, κατ’ ελάχιστο, της Βουλής για να αλ-
λάξει κάτι, για να σοβαρευτούµε και να µην παίζουµε µε την
κοινωνία. 

Μίλησαν κάποιοι για ιδιωτικά πανεπιστήµια και ότι έχουν κα-
θυστερήσει να γίνουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Πρώτα πρέπει
να φύγει, να αποβληθεί ο κοµµατισµός από τα κρατικά πανεπι-
στήµια και µετά να πάµε στα ιδιωτικά.   

Γιατί εάν διατηρούνται οι κοµµατικές νοοτροπίες στα πανεπι-
στήµια και δώσουµε άδειες σε ιδιωτικά, θα συµβεί ό,τι µε την
ΕΡΤ, όταν η ΕΡΤ ήταν το µόνο κανάλι. Όταν δώσαµε ιδιωτικές
άδειες, διατηρείτο κοµµατική η ΕΡΤ. Και τι έκαναν τα ιδιωτικά κα-
νάλια; Έδωσαν τριπλάσιους, τετραπλάσιους µισθούς στα στε-
λέχη της ΕΡΤ, τους πήραν και η ΕΡΤ εµαράθη. Και έγινε πια ένα
πράγµα που συντηρείτο µόνο από τους λογαριασµούς της ΔΕΗ
των Ελλήνων πολιτών.

Θέλει µεγάλη προσοχή η µετάβαση στα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Πρέπει πρώτα να εξυγιάνουµε τα κρατικά. Διαφορετικά, θα κα-
ταστρέψουµε και τα κρατικά και τα ιδιωτικά. 

Σήµερα µου εστάλη ένα χαρτί για την ΕΡΤ. Ακούστε τι έχει
πάθει η ΕΡΤ. Μου έστειλαν ένα έγγραφο και ζητούν πενήντα τρία
άτοµα, γιατί δεν µπορεί η διοίκηση να δουλέψει. Συγκεκριµένα,
δεν έχουν δηµοσιογράφο ανταποκριτή στο Παρίσι, στη Μόσχα
και στη Ρώµη. Δηλαδή, εάν συµβεί κάτι στη Μόσχα, η ΕΡΤ δεν
έχει ρεπόρτερ. Δεν έχουν δηµοσιογράφο οικονοµικού ρεπορτάζ.
Δεν έχουν παρουσιαστές. Αυτούς που έχουν είναι ελάχιστοι και
βάζουν όλο τους ίδιους σε όλα τα δελτία. 

Δεν έχει ικανό αρχισυντάκτη, ώστε σε κάθε τι που γίνεται στις
ειδήσεις και στις ζωντανές εκποµπές να βάζει αµέσως την επι-
γραφή από κάτω. Ζητούν, λοιπόν, πενήντα τρία άτοµα, τα οποία
όµως δεν µπορούν να τα πάρουν, εάν δεν εγκρίνει ο αρµόδιος
Υπουργός. Και έτσι, ολάκερη ΕΡΤ υπολειτουργεί και νοσεί. Δεν
µπορεί να µεταδώσει ειδήσεις από το Παρίσι και αντιγράφει από
άλλους. Αυτό είναι η ΕΡΤ. Έχει περίσσεια σε άλλους τοµείς και
έλλειψη ειδικευµένου προσωπικού. Και µε παρακάλεσαν να το
προτείνω στην Κυβέρνηση. Το προτείνω υπευθύνως, γιατί είδα
ότι δεν µπορεί ένα κανάλι τόσο µεγάλο να µην έχει ανταποκρι-
τές.

Επίσης, µου είπαν από το εξωτερικό ότι θέλουν να βλέπουν
την ΕΡΤ. Στην Αµερική, στον Καναδά και στην Αυστραλία δεν
βλέπουν την ΕΡΤ εδώ και δύο χρόνια, από τότε που την έκλεισε
ο Σαµαράς. Δεν έχουν εικόνα της ΕΡΤ στην Αυστραλία και στην
Αµερική. Και είναι σαν να είναι οι άνθρωποι φυλακισµένοι. Για να
ακούν ειδήσεις, παίρνουν τηλέφωνο τους συγγενείς τους. Και ζη-
τούν επιµόνως να λυθεί γρήγορα το θέµα της δορυφορικής µε-
τάδοσης του προγράµµατος της ΕΡΤ, κατ’ ελάχιστον ενός
καναλιού, της ΕΡΤ1 λόγου χάρη. 

Τα καταθέτω παρακαλώ στα Πρακτικά, µε την επίσηµη παρά-
κληση προς τον κ. Παππά ότι δεν µπορείς να έχεις για όλα δυό-

µισι χιλιάδες υπαλλήλους και περισσεύµατα, να έχεις όσους θέ-
λεις διοικητικούς και να µην έχεις εξειδικευµένους υπαλλήλους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βα-
σίλειος Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το θέµα των ιδιωτικών πανεπιστήµιων νοµίζω ότι το λύσαµε. Η
Ένωση Κεντρώων συναινεί στο να δοθούν άδειες ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων, αλλά αφού φύγουν τα κόµµατα από τα πανεπιστή-
µια και αφού µπορέσουν και τα κρατικά πανεπιστήµια να
λειτουργούν µε τέτοια κριτήρια, ώστε να µπορούν να είναι αντα-
γωνιστικά. Όχι, να καταρρεύσει η κρατική παιδεία, επειδή δώ-
σαµε –δεν ξέρω σε ποιους θα δώσουµε άδεια, εάν αρχίσουµε
τώρα τα ιδιωτικά πανεπιστήµια- άδεια σε κάποιον Καλογρίτσα. 

Όπως και στις ιδιωτικές τηλεοράσεις, εγώ είχα πάντα την αν-
τίληψη, να βάλουµε σε κάθε κανάλι έναν επιχειρηµατία, αλλά να
έχουµε µέσα στο µετοχολόγιο και την εκκλησία και τον Δήµο
Αθηναίων ή άλλους δήµους της χώρας, το Ίδρυµα Νιάρχου. Να
µην κάνει, δηλαδή, ό,τι θέλει –ας πούµε- ο Μαρινάκης. Να είναι
στο µετοχολόγιο και φορείς που να φρενάρουν την ασυδοσία
του ενός. Δεν το αντιλήφθηκε αυτό σωστά η Κυβέρνηση και
έκανε κάποια λάθη ο κ. Παππάς. 

Ελπίζω –για να το κλείσω αυτό το θέµα- να τα διορθώσει ο κ.
Τσίπρας –τίνι τρόπω πιστεύει ότι πρέπει να τα διορθώσει- να µην
κλείσει κανάλι, κατά τη γνώµη µου, αλλά να πάρει τα ίδια λεφτά
απ’ όλους. Αυτά δηλαδή τα 60 εκατοµµύρια, που κατά µέσο όρο
έδωσαν όλοι, να τα πάρει από τους υπολοίπους για να λειτουρ-
γούν, να βάλουµε όµως σκληρούς όρους, για να δούµε ποιοι θα
αντέξουν.

Είναι άποψή µου αυτή. Ας την εξετάσει ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός, γιατί η υπόθεση των καναλιών ανησυχεί και τους οµογενείς.
Με ρωτούν, µε ύφος ύποπτο, γιατί κλείνουν κανάλια, πού απο-
βλέπει η Κυβέρνηση. Λοιπόν, αφού η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι
είναι αθώα του αίµατος, λέω την άποψή µου, ότι  αφού είναι για
µια δεκαετία τα 60 εκατοµµύρια –άρα είναι 6 ανά έτος-, να υπάρ-
χει ένα ετήσιο ενοίκιο 6 εκατοµµύρια και ας συνεχίσουν να λει-
τουργούν. 

Να µπουν, όµως, όροι, να λειτουργήσει το ΕΣΡ. Ζητάω µε επα-
νειληµµένες ανακοινώσεις, του κ. Βούτση να πάρει πρωτοβουλία
επανασύστασης του ΕΣΡ και να µην βάλει άτοµα του ΣΥΡΙΖΑ εις
τη σύνθεση, αλλά να βάλει άτοµα κύρους, που να µην µπορεί
καµµία πτέρυγα να τα αµφισβητήσει. Και έτσι θα ψηφίσουµε
όλοι, θα συσταθεί ΕΣΡ, ώστε και αυτές οι άδειες, που µέσω του
διαγωνισµού θα εκδοθούν, να εκδοθούν νοµίµως από το ΕΣΡ,
όπως ορίζει το Σύνταγµα. Είναι η άποψή µου αυτή. 

Ο κ. Τσίπρας, εδώ που έχει φτάσει, βγήκε εις την Ευρώπη –
γιατί πριν βγει στην Ευρώπη ενθυµείστε τι ήταν ο Τσίπρας, θα
έδερνε τη Μέρκελ κ.λπ.- και είδε κάποια πράγµατα. Σε αυτά τα
πράγµατα που είδε, πρέπει να είδε ότι η συναίνεση και η σύνθεση
είναι το πρώτο. 

Φώναζαν οι οµογενείς και µου έλεγαν «γιατί δεν δέχεται ο Μη-
τσοτάκης µε τον Τσίπρα να κάνουν για τρία χρόνια µια κυβέρ-
νηση, να βάλουν τεχνοκράτες στα οικονοµικά Υπουργεία, κοινής
αποδοχής, ώστε να λυθούν τα οικονοµικά;». Στεναχωρούνται οι
ξένοι µε την πενία και τη δυστυχία που υπάρχει στην Ελλάδα.
Τους είπα: «Εδώ υπάρχουν δύο εγωισµοί, ο εγωισµός του κ. Τσί-
πρα, που πρέπει να ισχυριστεί ότι πάµε σε µια µεγαλύτερη κυ-
βέρνηση, και ο εγωισµός του Μητσοτάκη, που λέει: «Τώρα που
έχω, µε την ψήφο που έδωσε η Φώφη, πενήντα έδρες µπόνους,
τώρα γιατί να συναινέσω; Θα αφήσω να γκρεµιστεί ο Τσίπρας,
για να έρθω εγώ». 

Έχουµε, λοιπόν, τον Μητσοτάκη να ορέγεται αυτοδυναµία και
να εµποδίζει τη σύνθεση. Εγώ εξήγησα τις δυσκολίες, δηλαδή,
ότι υπάρχουν εγωισµοί. Όµως, τώρα θα βάλουµε τους εγωι-
σµούς πάνω από τη χώρα; 

Περιµένετε να έρθουν επενδύσεις –και απευθύνοµαι στον κ.
Τσίπρα- µε τους εκατόν πενήντα τρεις που παρουσιάζονται και
σε ψηφοφορίες δυσαρεστηµένοι, που απειλούν; Δεν ξέρω πώς
ηρεµούν στο τέλος. Μέχρι ενός σηµείου ηρεµούν, αλλά δεν ξέρω
µέχρι πότε θα ηρεµούν και για πόσο. Μπορεί να µένει η Κυβέρ-
νηση, να έχει τη δεδηλωµένη, αλλά είδατε κανέναν επενδυτή να
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έρχεται; 
Πώς θα λύσουµε το οικονοµικό πρόβληµα της χώρας; Παίρ-

νοντας από το ΦΠΑ στα νησιά και παίρνοντας από το πετρέλαιο
θέρµανσης ή βάζοντας φόρο στη συνδροµητική τηλεόραση; Δι’
αυτού του τρόπου θα λύσουµε το οικονοµικό; 

Δεν θα ήταν ευτυχέστερες όλες οι πτέρυγες της Βουλής, εάν
υπήρχε µια κυβέρνηση που άλλαζε το κλίµα και έδινε µια εικόνα
πολιτικής σταθερότητας και µπαίναµε σε περίοδο ανάπτυξης; Ή
όλες οι πτέρυγες της Βουλής δεν θα ήταν πιο περήφανες; Νο-
µίζω ότι δεν θα πρέπει και του κ. Τσίπρα οι Βουλευτές να αισθά-
νονται µειονεκτούντες, εάν υπάρξει µια κυβέρνηση καλύτερη.
Είναι θυσία, την οποία θα εκτιµήσει και η κοινωνία, κατά την τα-
πεινή µου άποψη.

Η κ. Φωτίου είπε εδώ –µου φέρανε τώρα, πριν έρθω µια δή-
λωση- ότι οι περισσότεροι δηµόσιοι υπάλληλοι στα Υπουργεία
δεν κάνουν τίποτα. Δεν ξέρω αν αληθεύει ή αν της παραχάραξαν
τα λόγια. 

Εγώ έχω ζητήσει στα εννιά σηµεία να ελεγχθούν πόσοι είναι οι
αργόµισθοι στο δηµόσιο. Αυτό έχω ζητήσει. Ο κ. Μητσοτάκης
τότε που ήταν να διώξει πέντε-δέκα χιλιάδες –πόσους έδιωξε-
αντί να κοιτάξει ποιοι είναι οι ευσυνείδητοι και ποιοι είναι οι αρ-
γόµισθοι και να εκτοπίσει τους αργόµισθους, έδιωξε κόσµο, δι-
καίως και αδίκως, και περιεφέροντο στα κυλικεία των µουσείων,
γιατί ο καθένας είχε άλλα τέσσερα χρόνια, άλλα πέντε χρόνια
µέχρι τη σύνταξή του και κάπνιζαν τσιγάρο και διάβαζαβ εφηµε-
ρίδα στα κυλικεία εκεί που τους πήγαν, αφού τους είχαν πάρει
από τον ΟΣΕ και από εδώ και από εκεί.

Κάποιοι δούλευαν. Κάποιοι µπορεί να µην δούλευαν. Αφαί-
ρεσε, όµως, ευσυνείδητους. Αυτό δεν είναι κάθαρση. Κάθαρση
είναι να εντοπίσεις τους ασυνείδητους, τους αργόµισθους. Αυτό
ζητούν και οι ξένοι, µείωση δαπανών, όχι να διώξουµε τους ευ-
συνείδητους, επί των οποίων θα βασίσουµε την αλλαγή της
χώρας. 

Το παραθέτω και αυτό στα Πρακτικά, διότι εάν αυτές οι δηλώ-
σεις είναι αληθινές, έχει χρέος η Κυβέρνηση να εξετάσει ένα από
τα εννέα άρθρα της Ένωσης Κεντρώων, που λέει «εντοπισµός
αργοµίσθων και κλείσιµο εταιρειών–φαντασµάτων που υπάρχουν
ακόµη». Γιατί να τους πληρώνουµε αυτούς; Γιατί να πληρώνουµε; 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βα-
σίλειος Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

Ο κ. Μητσοτάκης πήγε στη Θεσσαλονίκη, ισχυριζόµενος ότι
έχει νέο οικονοµικό πρόγραµµα. Στο οικονοµικό του πρόγραµµα
είναι να κόψει κατά 30% τον ΕΝΦΙΑ και να µειώσει και φόρους. 

Όλοι θέλουµε να µειώνονται οι φόροι. Όµως, µια κυβέρνηση
πότε αυξάνει φόρους; Όταν δεν έχει πηγές από αλλού, βάζει φό-
ρους. Γιατί ο Υπουργός Οικονοµικών αδηµονεί κάθε µήνα, να
κλείσει ο µήνας, χωρίς δυσάρεστες εκπλήξεις. Αυτή είναι η απο-
στολή του Υπουργού των Οικονοµικών, να κοιτάζει το αποτέλε-
σµα κάθε µηνός και πολύ περισσότερο κάθε τριµήνου.

Εάν ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, κόψει και ΕΝΦΙΑ -εισπράξεις δη-
λαδή-, κόψει και φόρους, από πού θα βρει χρήµατα; Θα φέρει
επενδύσεις, θα απαντήσει. Εάν τον ρωτήσουµε τώρα, «γιατί η
Νέα Δηµοκρατία, που ήταν δύο χρόνια, δεν έφερε καµµία επέν-
δυση;», θα µας πει από εδώ και πέρα, οι άλλοι ήταν ανίκανοι, ο
Μητσοτάκης είναι ικανός. Το γνωστό, ο καθένας είναι ικανός.
Όµως, είναι και το γεγονός ότι µετείχε σε µια κυβέρνηση που δεν
έφερε ούτε µία επένδυση.

Εγώ δεν έχω τίποτα µε τον Μητσοτάκη. Ειλικρινώς, δεν έχω
απολύτως τίποτα. Χθες, όµως, έβλεπα ένα µίσος κατά της Κυ-
βέρνησης. Ένα µίσος που έλεγε «κόβετε το ένα, κόβετε το άλλο,
ενώ θεσπίσατε πριν από τέσσερις µήνες κάτι, το αφαιρείτε
τώρα». Έχουν δίκιο. Και τι προτείνετε; Να πάµε για Grexit; Μπείτε
εσείς, λοιπόν. Εάν είναι ξύπνιος ο Τσίπρας, να κάνει εκλογές
τώρα αµέσως, να έρθετε εσείς, να δω πώς θα κόψετε και τον
ΕΝΦΙΑ και θα µειώσετε φόρους και πώς θα µείνετε στο ευρώ.
Εάν είναι βλάκας –ας το πω έτσι- θα κάτσει στον Γολγοθά του
και θα καταρρεύσει, διότι τα προβλήµατα είναι τόσο µεγάλα, που
όχι ο Τσίπρας, αλλά φοβάµαι ότι ούτε εκατό Τσίπρες δεν θα µπο-

ρούν να σηκώσουν το βάρος. 
Την άποψή µου λέω. Μπορεί να έχετε εσείς αντίθετη άποψη.

Εγώ, όµως, προειδοποιώ τον κ. Τσίπρα, γιατί βγαίνω έξω και µιλώ
µε κόσµο, ότι ο κόσµος είναι µη συνεργάσιµος πλέον. Ο κόσµος
βρίζει τους πολιτικούς. Δεν συνεργάζεται, να πει «µήπως αυτό
το µέτρο που εφαρµόζεται είναι καλό, µήπως αποδώσει του χρό-
νου». Ο κόσµος έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του, ότι σε αυτή
την Αίθουσα δεν συµµερίζονται τα προβλήµατά του. Και ξέρετε,
εάν βγει ένα τέτοιο συµπέρασµα, πολύ δύσκολα θα επαναφέ-
ρουµε τον λαό πάλι κοντά στην πολιτική. Να το ξέρετε αυτό.

Στη χθεσινή του οµιλία ο κ. Θεοδωράκης του Ποταµιού ανέ-
φερε ότι εγώ είµαι καταληψίας συχνότητας, ότι πούλησα το κα-
νάλι και τότε δεν είχα ούτε εφορίες, ούτε ΙΚΑ. 

Πρώτον, ρωτώ: Γιατί το θυµήθηκε µετά από δεκαεπτά χρόνια;
Γιατί επί δεκαεπτά χρόνια δεν το θυµήθηκε; Δεύτερον, γιατί δεν
κοίταξε και άλλους οι οποίοι πούλησαν κανάλια; 

Μιας και θέλετε να πω στην Αίθουσα γιατί πούλησα το κανάλι,
θα το πω. Δεν το έχω αποκαλύψει άλλη φορά. Μου είχαν στείλει
από το ΠΑΣΟΚ τρία χαρτιά, για να µε κλείσουν. Είχε κάνει προ-
σπάθεια και ο Μητσοτάκης να µε κλείσει, γιατί είπα σε µια τελευ-
ταία -όπως νόµιζα τότε ότι είναι- εκποµπή εκείνες τις κατάρες,
για τις οποίες ζήτησα συγγνώµη. Μου έστειλαν χαρτιά ότι η συ-
χνότητα είναι για τον Στρατό και δεν έπρεπε να την χρησιµοποιώ.
Και αυτό, γιατί έκανα διάφορες εκποµπές για την «αποστασία»
τότε, επί Μητσοτάκη. Ο Ρέππας, δεν ξέρω γιατί, µου έστελνε
χαρτιά.

Πάνω στην απελπισία µου, γιατί δεν είχα τότε κανένα στήριγµα
και ήταν πολύ µικρό το κόµµα µου, βρήκα έναν άνθρωπο που πά-
λευε και γι’ αυτό έδωσα το κανάλι. Εγώ ποτέ µου δεν θα το έδινα,
γιατί ήταν το πάθος µου, ήταν ο µόνος τρόπος που είχα να επι-
κοινωνώ µε τον κόσµο. Εγώ όταν ίδρυσα το κανάλι, το ίδρυσα
γιατί δεν ήµουν αποδεκτός από κανέναν διαπλεκόµενο. Δεν µε
δεχόντουσαν πουθενά µε τις απόψεις µου, ενώ ο κ. Θεοδωράκης
ήταν µέσα από τα κανάλια πολυτελείας.

Εγώ τον σέβοµαι. Δεν έχω τίποτα µαζί του, αλλά αυτή η καθυ-
στερηµένη επίθεση εναντίον µου δείχνει κακία. Γιατί τόση κακία;
Εγώ του φταίω που γκρεµίζεται δηµοσκοπικά; Εγώ του φταίω;
Εγώ δίνω το δικό µου αγώνα το 4% να το κάνω –ξέρω εγώ- 8%,
10%, όσο πει ο κόσµος, να ανεβάσω την Ένωση Κεντρώων. 

Εγώ µιλάω πάντα πολιτικά και αν στράφηκα κατά του Ποτα-
µιού και της κ. Φώφης Γεννηµατά, στράφηκα γιατί θεωρώ ότι
ήταν έγκληµα, που δεν ψήφισαν την απλή αναλογική. Γιατί αν συ-
νεχίζεται η όρεξη για αυτοδυναµία από την Νέα Δηµοκρατία,
οφείλεται στην ψήφο της κ. Γεννηµατά. Μιλάω πολιτικά. Δεν
πήγα να κτυπήσω κάτω από τη ζώνη την Γεννηµατά ή τον Θεο-
δωράκη. Εγώ τους υπολήπτοµαι και τους σέβοµαι και αύριο δεν
αποκλείω, εάν το επιτρέψουν οι συνθήκες και αναθεωρηθούν οι
καταστάσεις, να υπάρξει και οποιασδήποτε µορφής συνεργασία.
Γιατί δέχοµαι τέτοια επίθεση; 

Εν πάση περιπτώσει, λυπάµαι για κάποιους ανθρώπους, τους
οποίους εκτιµώ και από τους οποίους θα περίµενα ανωτερότητα.
Εγώ δεν έκανα επιθέσεις. Μιλάω πολιτικά. Την απλή αναλογική
την υποστήριξα, το είπα και του Τσίπρα, γιατί σαράντα χρόνια µε
αυτήν µεγάλωσα, γι’ αυτήν ζω και γιατί ο Αλέξανδρος Παπανα-
στασίου στην παρακαταθήκη του είπε ότι κράτος χωρίς απλή
αναλογική, δεν είναι δηµοκρατικό κράτος. Το εξήγησα και στη
Σµύρνη, που ήµουν, στον κ. Αθανασίου –δεν ξέρω αν είναι εδώ-
της Νέας Δηµοκρατίας. Μου είπε ότι και εγώ δέχοµαι ότι η απλή
αναλογική είναι το πιο τίµιο, απλά εµείς, λέει, δεν τη θέλουµε,
µήπως µείνουµε µε ακυβερνησία.

Είπα ότι και ο Καραµανλής, όταν γύρισε το 1974 από το Πα-
ρίσι, στο σακίδιό του έφερε εξήντα πέντε έδρες µπόνους. Μπο-
ρεί τώρα και ο Μητσοτάκης, αν γίνει αναθεώρηση, όπως σας έχω
πει. Γι’ αυτό δεν θα αφήσω τον κ. Τσίπρα –στον βαθµό που
µπορώ- να κάνει αναθεώρηση. Δεν θα συµµετάσχω, διότι µπορεί
ο κ. Τσίπρας να κάνει αναθεώρηση, αν βάλουµε άρθρο µέσα
προς αναθεώρηση, το άρθρο της απλής των µπόνους, και να το
περάσει µε εκατόν πενήντα έναν, την ενισχυµένη. Αν η επόµενη
Βουλή γίνει αναθεωρητική, η επόµενη Βουλή µε εκατόν πενήντα
έναν µπορεί να περάσει την ενισχυµένη και ενώ εδώ στη Βουλή
µιλήσαµε για το ενδεχόµενο υιοθέτησης της απλής, να βρεθούµε
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µπροστά σε ογδόντα έδρες µπόνους. Και τότε, να δω σε πόσες
δεκαετίες θα ξαναγίνει συζήτηση για απλή αναλογική!

Μιλάω πολιτικά και θέλω να το καταλάβετε κάποιοι. Σας
εκτιµώ, δεν έχω τίποτα µε κανέναν. Απλά, µπήκα στην Βουλή, για
να φέρω κάποιες νέες ιδέες και αυτές προσπαθώ να πολλαπλα-
σιάσω και να αναπαράγω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Λε-

βέντη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας, ο κ. Νίκος Φίλης. 
Κύριε Υπουργέ, θα έχετε δέκα λεπτά τώρα και δέκα λεπτά αρ-

γότερα στην δευτερολογία, αλλά θα υπάρχει ελαστικότητα, που
υπάρχει σε όλη τη συζήτηση είτε έτσι είτε αλλιώς. Όµως, και
εσείς να συγκρατηθείτε. Έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι προσήλθαµε εδώ σή-
µερα, όχι µε πρόθεση αντιδικίας, αλλά µε πρόθεση να καταθέ-
σουµε το πρόγραµµα και το έργο µας, να διατυπώσουµε τις
διαφωνίες µας, αλλά κυρίως να επιδιώξουµε συναίνεση και συ-
νεννόηση. Μέσα από τις διαφωνίες, µπορεί να προκύψει αυτό
που ονοµάζουµε το κοινό καλό, ο κοινός τόπος για την εκπαί-
δευση.

Δυστυχώς, είναι δύσκολο να υπάρξει τέτοιου είδους συναί-
νεση, όταν βρισκόµαστε µπροστά σε ένα µέτωπο κινδυνολογίας,
καταστροφολογίας –όλα τα κατέστρεψε ο ΣΥΡΙΖΑ σε ενάµιση
χρόνο, όλα ήταν καλά τα προηγούµενα χρόνια – όταν η βασική
προγραµµατική εξαγγελία του κ. Μητσοτάκη είναι ότι αν ο λαός
κάνει το λάθος και τον φέρει στην Κυβέρνηση, θα τα ακυρώσει
όλα. Όλοι καταλαβαίνουν, λοιπόν, πόσο υποκριτική και ανειλικρι-
νής είναι από πλευράς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης η επι-
δίωξη συναίνεσης για την εκπαίδευση.

Κρινόµαστε, όµως, από το έργο µας, κατ’ αρχήν. Είµαστε Κυ-
βέρνηση κοντά ενάµιση χρόνο. Το άνοιγµα των σχολείων είναι το
πρώτο βήµα για την επιστροφή στην κανονικότητα. Μετά από
πολλά χρόνια, τα σχολεία άνοιξαν µε τους εκπαιδευτικούς και τα
βιβλία στην ώρα τους. Είκοσι τέσσερα εκατοµµύρια αντίτυπα
σχολικών βιβλίων είχαν αποσταλεί στα σχολεία από τον Ιούλιο.
Μέχρι τις 24 Σεπτεµβρίου είχαν προσληφθεί περίπου δώδεκα χι-
λιάδες αναπληρωτές, για πρώτη φορά µέσω ΑΣΕΠ, όταν την αν-
τίστοιχη ηµεροµηνία του 2012-2013 ήταν µόλις χίλιοι τετρακόσιοι
τριάντα ένας αναπληρωτές. 

Με δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση σήµερα εξασφάλισε είκοσι µία
χιλιάδες περίπου πιστώσεις για αναπληρωτές, θα συνεχίσουµε
τους απαραίτητους διορισµούς, µέχρι την πλήρη κάλυψη των
αναγκών, εντός του επόµενου χρόνου.

Για πρώτη φορά, δώσαµε προτεραιότητα στις προσλήψεις για
την Ειδική Αγωγή. Για το σχολικό έτος 2016-2017 ιδρύουµε πεν-
τακόσια τριάντα οκτώ νέα τµήµατα ένταξης στα σχολεία πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και είκοσι τρεις νέες
σχολικές µονάδες Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης.

Καταθέτω στη Βουλή έναν πίνακα, που δείχνει στα χρόνια του
µνηµονίου, από το 2010 µέχρι σήµερα, ποια είναι η σχέση προσ-
λήψεων αναπληρωτών εκπαιδευτικών µέχρι αυτή την ηµέρα που
µιλάµε.

Φέτος, σε σχέση µε το 2010-2011 έχουµε προσλήψεις περισ-
σότερες κατά 34,96%. Σε σχέση µε το 2011-2012 έχουµε περισ-
σότερες προσλήψεις φέτος κατά 61,76%. Σε σχέση µε το
2012-2013 έχουµε 89,51% περισσότερες προσλήψεις. Σε σχέση
µε το 2013-2014 έχουµε 712% περισσότερες προσλήψεις. Σε
σχέση µε το 2014-2015 έχουµε 38% περισσότερες προσλήψεις.
Και πέρσι, βεβαίως, υπήρξε η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας που εµπόδιζε αν γίνουν νωρίτερα οι προσλήψεις.

Φέτος, λοιπόν, τα στοιχεία είναι αδιάσειστα, τα σχολειά έχουν
ξεκινήσει µε τους καθηγητές τους και αυτά είναι τα στοιχεία που
καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής, σε σύγκριση µε τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος

Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας θυµίζω ότι το 2011 τα σχο-
λεία λειτουργήσαν χωρίς βιβλία και µόνο µε φωτοτυπίες, γιατί
έτσι αντιλαµβανόταν τον εκσυγχρονισµό και την αριστεία η τότε
Υπουργός Παιδείας του ΠΑΣΟΚ. Λειτούργησαν και µε χιλιάδες
κενά καθηγητών, ενώ συγχωνεύτηκαν, συχνά βίαια, εκατοντάδες
σχολεία. 

Στις επόµενες χρονιές των µνηµονίων, διά χειρός Κυριάκου
Μητσοτάκη, τέθηκαν σε διαθεσιµότητα, δηλαδή σε καθεστώς
ηµι-απόλυσης, δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευτικοί, µε αποτέλεσµα να
κλείσουν πολλά τµήµατα των ΕΠΑΛ και να ευνοηθούν σκανδα-
λωδώς τα ιδιωτικά ΙΕΚ. 

Τον Σεπτέµβρη του 2014 η χρονιά ξεκίνησε µε την έκκληση του
τότε Υπουργού Παιδείας και στελέχους του ΠΑΣΟΚ να δουλέ-
ψουν εθελοντικά συνταξιούχοι καθηγητές, για να καλυφθούν τα
κενά. 

Αν, λοιπόν, κανείς αναλογιστεί τι συνέβαινε τα προηγούµενα
χρόνια στα σχολειά αυτά, µπορεί να εκτιµήσει το φετινό αποτέ-
λεσµα της οργανωµένης προσπάθειας για την αναδιοργάνωση
και την αναβάθµιση της εκπαίδευσης. Αν υπήρχε έστω κι ένα
κενό, θα ήταν κεντρικό θέµα στα δελτία ειδήσεων.

Και πρέπει να πω ότι αυτή ακριβώς η κατάσταση εξηγεί γιατί
σταθερά, ύστερα από έντεκα χρόνια, στο βαρόµετρο της MRB
διαπιστώνεται ότι υπάρχει µια αύξηση της εκτίµησης και του εν-
διαφέροντος της κοινής γνώµης προς τη δηµόσια εκπαίδευση.
Από το 55% που ήταν τον Δεκέµβριο του 2014, έχει ανέβει το
68,5% τον Ιούνιο του 2016.

Η αναγκαία αντιµετώπιση των χρόνιων λειτουργικών προβλη-
µάτων είναι προϋπόθεση για τη δηµοκρατική εκπαιδευτική µε-
ταρρύθµιση. Στόχος µας είναι ένα σχολείο ποιότητας και
ισότητας και τα δύο αυτά ποιοτικά στοιχεία του σχολείου δοκι-
µάστηκαν ακόµη περισσότερο στην περίοδο της κρίσης. Χωρίς,
όµως, ισότητα δεν υπάρχει ποιότητα και χωρίς ποιότητα δεν
υπάρχει ισότητα.

Στο πλαίσιο της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βου-
λής, καθώς και της Επιτροπής για τον Εθνικό Κοινωνικό Διάλογο
πραγµατοποιήθηκε τους προηγούµενους µήνες ένα σηµαντικό
έργο. Στη διαδικασία συµµετείχαν άνθρωποι από όλο το πολιτικό
φάσµα, πολιτικοί, µάχιµοι εκπαιδευτικοί, αλλά και τεχνοκράτες,
όπως λέγονται. 

Η διαφορά θεωρήθηκε ο πλούτος και ο λόγος και ο διάλογος
δεν άρχισε και δεν τελείωσε, όπως συνέβαινε παλαιότερα, σε µια
διαµάχη για τα πανεπιστήµια. Αντιθέτως, ο διάλογος και στις δυο
διοργανώσεις των επιτροπών τροφοδότησε προβληµατισµούς
για την πρωτοβάθµια, τη δευτεροβάθµια, τη γενική, την τεχνική,
την ειδική, καθώς και την τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Σας καταθέτω τα πορίσµατα της Επιτροπής του Εθνικού και
Κοινωνικού Διαλόγου υπό την προεδρία του καθηγητή κ. Αντώνη
Λιάκου, καθώς και τα πορίσµατα της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων της Βουλής υπό την προεδρία του συναδέλφου µας
Βουλευτή και καθηγητή κ. Κώστα Γαβρόγλου. Αυτά είναι τα πο-
ρίσµατα της Επιτροπής της Βουλής και αυτό είναι το πόρισµα
της επιτροπής υπό τον κ. Λιάκο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Οι µεταρρυθµίσεις που προδιαγράφονται σε αυτά τα πορί-
σµατα, σκοπό έχουν να εκσυγχρονίσουν τη λειτουργία του σχο-
λείου, αλλά κυρίως να το µετατρέψουν σε έναν χώρο που
προσφέρει τη χαρά της γνώσης και της ανακάλυψης στους µα-
θητές, προετοιµάζοντας µαθητές και όχι ανταγωνιστές, προετοι-
µάζοντας τους µαθητές ως δηµοκρατικούς πολίτες, να
επιβεβαιώσουν την προτεραιότητα της δηµόσιας εκπαίδευσης
στην πορεία της εθνικής ανασυγκρότησης. 

Επεξεργαζόµαστε ένα συνολικό τριετές σχέδιο για την εκπαι-
δευτική µεταρρύθµιση. Επισηµαίνουµε τις τρεις προτεραιότητές
του: Πρώτον, δεκάχρονη υποχρεωτική εκπαίδευση και αλλαγή
του γυµνασίου, ώστε να παρέχει την εγκύκλια παιδεία σε όλα τα
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παιδιά. Προς την κατεύθυνση αυτή ήδη καταργήσαµε τη σωρεία
εξετάσεων, που µετέτρεπαν το γυµνάσιο σε εξεταστικό κέντρο
και υποβάθµιζαν τη µορφωτική διαδικασία. 

Παρένθεση: Ποια χώρα έχει δεχθεί επαίνους για το εκπαιδευ-
τικό της σύστηµα; Η Φινλανδία. Ξέρετε πότε δίνουν για πρώτη
φορά εξετάσεις τα παιδιά της Φινλανδίας; Στα δεκαέξι τους.
Ήσσων προσπάθεια! 

Οι εξετάσεις αύξαναν το άγχος των παιδιών και συρρίκνωναν
τον ωφέλιµο διδακτικό χρόνο. Ενισχύουµε τη συνεργατική και
βιωµατική διδασκαλία και εναλλακτικούς τρόπους αποτίµησης
της προόδου των παιδιών. Την ευθύνη για αυτή την αλλαγή έχει
θεσµικά το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, το οποίο έχει
αναδιοργανωθεί και λειτουργεί αποτελεσµατικά υπό την προ-
εδρία του καθηγητή κ. Γεράσιµου Κουζέλη. 

Δεύτερος άξονας του τριετούς: Η κατάργηση των πανελλη-
νίων εξετάσεων για τα ΑΕΙ. Αυτό προϋποθέτει αλλαγή τουλάχι-
στον των δύο τελευταίων τάξεων του λυκείου, καθώς και
αλλαγές στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ενώ στο γυµνάσιο τα παι-
διά θα διδάσκονται µαθήµατα σε εύρος, στο λύκειο θα επικεν-
τρώνονται και θα διδάσκονται σε βάθος. Επίσης, µελετάµε την
πρόταση η εισαγωγή να γίνεται σε σχολές και όχι σε τµήµατα
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ο ισχύων τρόπος πρόσβασης στα
πανεπιστήµια έχει εξαντλήσει τη δυναµική του και έχει ξεπαρα-
διάσει τις λαϊκές οικογένειες. 

Αυτή η Βουλή µπορεί και πρέπει να καταλήξει στον νέο τρόπο
πρόσβασης των παιδιών στα πανεπιστήµια µε ευρεία συναίνεση,
γιατί οι αλλαγές στην εκπαίδευση και ιδιαίτερα ο τρόπος πρό-
σβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν είναι θέµα µιας τετρα-
ετίας. Το άκουσα και από άλλους οµιλητές και το σηµειώνω µε
ικανοποίηση. 

Προτείνω –και ελπίζω να έχω στο σηµείο αυτό τη σύµφωνη
γνώµη όλων των κοµµάτων- το κρίσιµο αυτό ζήτηµα να ανατεθεί
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής, η οποία
πρέπει, αξιοποιώντας το πόρισµα της Επιτροπής Διαλόγου, να
καταλήξει σε οριστικά συµπεράσµατα για τον τρόπο εισαγωγής
στα πανεπιστήµια σε εύλογο χρονικό διάστηµα, ώστε τα παιδιά
που θα µπουν στο λύκειο από του χρόνου να γνωρίζουν µε ποιο
σύστηµα θα µπουν στα πανεπιστήµια. 

Ο τρίτος άξονας είναι ο ενιαίος χώρος έρευνας και εκπαίδευ-
σης, στον οποίο θα αναφερθεί αναλυτικά η κ. Αναγνωστοπούλου. 

Όσον αφορά τα ιδιωτικά ΑΕΙ, από µερικούς προβάλλεται η πα-
νάκεια των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Θεωρούν ότι µε αυτά θα
διορθωθούν τα κακώς κείµενα στα δηµόσια ΑΕΙ και θα αναπτυχ-
θεί µια αγορά εκπαιδευτικών ευκαιριών. Τα ακούσαµε και σήµερα
εδώ.

Όσοι υποστηρίζουν αυτά δείχνουν µια βαθιά άγνοια της ευρω-
παϊκής πραγµατικότητας, όπου τα ιδιωτικά πανεπιστήµια δεν
αποτελούν µέρος της εκπαιδευτικής τους κουλτούρας. Ο αριθ-
µός τους είναι πολύ µικρός και στην πλειοψηφία τους είναι υπο-
βαθµισµένα. Αντιθέτως, τα δηµόσια πανεπιστήµια και στην
Ευρώπη και στη χώρα µας, µε µεικτά χρηµατοδοτικά συστήµατα,
προηγούνται µακράν ως προς το επίπεδό τους. Τι άλλο δηλώνει
το γεγονός ότι οι απόφοιτοι των δηµόσιων πανεπιστηµίων είναι
τόσο περιζήτητοι στην Ευρώπη; 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µην απαξιώνετε το
δηµόσιο πανεπιστήµιο! Μην το συκοφαντείτε! Μην το παρουσιά-
ζετε ως αρένα βίας και ανοµίας!

Το δηµόσιο πανεπιστήµιο, που το έχει αγνοήσει η πολιτεία, προ-
σπαθούµε να το στηρίξουµε µε πολλούς τρόπους. Πιστεύουµε ότι
δεν πρέπει να υποκύπτουµε στον νεοφιλελεύθερο δογµατισµό και
λαϊκισµό, σύµφωνα µε τον οποίον εκ προοιµίου καθετί το δηµόσιο
είναι προβληµατικό και κατώτερο, ενώ καθετί το ιδιωτικό είναι ανώ-
τερο. Πρόκειται για λαϊκισµό που συχνά κρύβει ιδιοτέλειες, έστω
και αν ακόµα έχουµε ένα στοιχείο αναχρονισµού, πίσω στο 1864.
Τότε, όµως, αν διαβάσετε, το Σύνταγµα δεν µιλούσε για ιδιωτικά
πανεπιστήµια. Μιλούσε για τα πανεπιστήµια της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Όσον αφορά το συνολικό, λοιπόν, τριετές σχέδιο, κυρίες και
κύριοι, καταφέραµε και επαναδιαπραγµατευθήκαµε µε τον ΟΟΣΑ
τη σύνταξη µιας νέας έκθεσης, που θα συµβάλει στην υλοποίηση
των νέων πολιτικών µας προτεραιοτήτων. 

Η έκθεση του 2011, γνωστή και ως έκθεση Διαµαντοπούλου
είναι µια έκθεση που στηρίχθηκε σε στοιχεία πριν την κρίση και
ουσιαστικά επεξεργαζόταν ακραίες νεοφιλελεύθερες επιλογές
των περασµένων κυβερνήσεων. Αυτή η έκθεση αποτελεί παρελ-
θόν. Αυτό σε πείσµα πολλών εγχώριων δογµατικών νεοφιλελεύ-
θερων. Το έχουν δεχθεί και οι θεσµοί, µε τους οποίους είµαστε
σε µια συνολική συζήτηση, που περιλαµβάνει τους νέους διορι-
σµούς και την αύξηση των κονδυλίων για την εκπαίδευση. 

Το τριετές σχέδιο µπορεί να συνδυαστεί µε τη σταδιακή απο-
δέσµευση της εκπαίδευσης από την επιτήρηση των θεσµών. Άλ-
λωστε η εκπαιδευτική πολιτική σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία αποτελεί αντικείµενο των εθνικών πολιτικών.

Άκουσα µε ενδιαφέρον αυτό που είπε η κ. Γεννηµατά, ότι και
αυτή θέλει να µην είναι η εκπαίδευση στο µνηµόνιο και ότι στην
εποχή τους –στην εποχή των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας- δεν ήταν. Κοιτάξτε, η Έκθεση Διαµαντοπού-
λου του 2011, που ανέφερα νωρίτερα, είναι η προσωποποίηση
του µνηµονίου. 

Έχουµε καταθέσει στους θεσµούς ολοκληρωµένη µελέτη για
την αναγκαιότητα είκοσι χιλιάδων διορισµών στην επόµενη τριε-
τία, αρχής γενοµένης από του χρόνου, µε νέο σύστηµα διορι-
σµών. Από φέτος σπάει το καθεστώς αδιοριστίας µε τον διορισµό
τετρακοσίων εβδοµήντα εκπαιδευτικών διοριστέων του διαγωνι-
σµού του ΑΣΕΠ του 2008. Η σταδιακή αύξηση των δηµοσίων κον-
δυλίων για την παιδεία είναι αναγκαία, προκειµένου η Ελλάδα να
συγκλίνει µε τον µέσο όρο της ευρωζώνης. Η αύξηση των δαπα-
νών θα παρακολουθήσει τη γενικότερη πορεία αύξησης του ΑΕΠ.

Τι µας λέει σήµερα ο κ. Μητσοτάκης; Ότι είναι εύκολο υπερ-
βαίνοντας τους στόχους του µνηµονίου, δηλαδή χωρίς να του το
ζητάνε οι θεσµοί, να κάνει περικοπές στην Υγεία και στην Παιδεία
700 έως 800 εκατοµµυρίων ευρώ; Πρόκειται για πρόκληση τερα-
στίων διαστάσεων, για ευθεία οµολογία ότι η Νέα Δηµοκρατία
υπό την ηγεσία του κ. Μητσοτάκη έχει πλέον ως κεντρικό πολι-
τικό στόχο τη συντριβή του κοινωνικού κράτους.

Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τη σχετική
δήλωση του κ. Μητσοτάκη στη συνέντευξή του στον «ΣΚΑΪ»,
καθώς επίσης και τα όσα είπε στη Θεσσαλονίκη για το ίδιο ζή-
τηµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι, η µεταρρύθµιση στηρίζεται στην εµπιστο-
σύνη προς τους εκπαιδευτικούς. Αυτά δεν είναι λόγια. Είναι
πράξη.

Με την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ επανήλθε ένα κλίµα ελευθερίας και
δηµοκρατίας στην εκπαίδευση. Καταργήθηκε η τιµωρητική αξιο-
λόγηση. Επανήλθαν οι διαθέσιµοι απολυµένοι εκπαιδευτικοί και
µαζί τους πάνω από οκτώ χιλιάδες µαθητές και ιδιαίτερα µαθή-
τριες στην τεχνική εκπαίδευση. Δόθηκε η δυνατότητα να συµµε-
τέχουν οι εκπαιδευτικοί στην επιλογή των διευθυντών σχολείων.
Κατά 85% εξελέγησαν οι προηγούµενοι, γεγονός που επιβεβαι-
ώνει ότι εµείς δεν φτιάξαµε καθεστώς, αλλά εµπιστευθήκαµε την
ψήφο των εκπαιδευτικών.

Η δηµοκρατική εκπαιδευτική µεταρρύθµιση επιδιώκει την ενί-
σχυση του συλλόγου των καθηγητών, προκειµένου να αναδειχθεί
η αυτονοµία των σχολικών µονάδων και να περιοριστεί ο κρατι-
κός συγκεντρωτισµός. Επίσης, από φέτος ξαναρχίζει η επιµόρ-
φωση των καθηγητών, η διαρκής εκπαίδευσή τους τόσο για
θέµατα περιεχοµένου όσο και για θέµατα διδασκαλίας µαθηµά-
των. Σχεδιάζουµε να είναι ανοιχτά τα σχολεία στην κοινωνία, να
είναι πολιτιστικά σηµεία αναφοράς για τη γειτονιά. Στην κατεύ-
θυνση αυτή προσβλέπουµε στη συνεργασία µε την Τοπική Αυτο-
διοίκηση. 

Τέλος, προχωρήσαµε στην κατοχύρωση των στοιχειωδών δι-
καιωµάτων των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, που αποτελεί προϋπό-
θεση για την αξιοπιστία της ιδιωτικής εκπαίδευσης, διότι
απειλούµενος και φοβισµένος δάσκαλος, δάσκαλος που του αµ-
φισβητούν την αξιοπρέπεια, δεν µπορεί να αποτελεί παράδειγµα
για τα παιδιά.
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Επίσης, προχωρήσαµε στην αναγνώριση ασφαλιστικών δικαιω-
µάτων για δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενους εκπαιδευτικούς στα
φροντιστήρια. 

Προηγουµένως είδα εδώ στην Αίθουσα –έχει φύγει- την κ.
Γιαννάκου και της ευχήθηκα καλή ανάρρωση. Παίρνω την
αφορµή από την παρουσία της να πω ότι το Υπουργείο Παιδείας,
µετά από αρκετά χρόνια, είναι έτοιµο να εφαρµόσει το νόµο Γιαν-
νάκου για τα παράτυπα πτυχία. Είναι άλλη µια έµπρακτη από-
δειξη ότι το Υπουργείο µας δεν αναβάλλει, χάριν συχνά άλλων
σκοπιµοτήτων, την επίλυση εκκρεµοτήτων. 

Θα ήθελα επίσης να σας πω γι’ αυτό που ακούστηκε για τα
ιδιωτικά σχολεία, ότι δεν τους αφήνουµε το απόγευµα να έχουν
εργασίες και δραστηριότητες. Προχθές, πριν δύο µέρες, η Διεύ-
θυνση Ανατολικής Αττικής ενέκρινε την αίτηση δεκαπέντε ιδιω-
τικών σχολείων για να έχουν παράλληλες δραστηριότητες το
απόγευµα. Δεν απαγορεύεται αυτό. 

Αυτό που θέλουµε να είναι καθαρό, είναι ότι όσοι δουλεύουν
εκτός του πλαισίου του σχολείου θα πρέπει να δηλώνονται και
στη Διεύθυνση Ιδιωτικής Εκπαίδευσης και στα άλλα αρµόδια
Υπουργεία και βεβαίως όσοι δουλεύουν εκτός, θα πληρώνονται
εκτός. Δεν θέλουµε να υπάρχουν φροντιστήρια στο χώρο των
ιδιωτικών σχολείων, για λόγους που ανέφεραν και οι ίδιοι οι ιδιο-
κτήτες των φροντιστηρίων, για τον αθέµητο ανταγωνισµό, όπως
είχαν πει. 

Προσφυγικό. Αντιµετωπίζουµε µε κοινωνική ευαισθησία, δη-
µοκρατική αλληλεγγύη και σχέδιο το θέµα της εκπαίδευσης των
παιδιών προσφύγων. Κάθε παιδί έχει δικαίωµα στη µόρφωση όσο
µείνει στη χώρα µας. Την ευθύνη την έχει η πολιτεία και όχι οι
κακοί εκπρόσωποι τοπικών οµάδων. 

Η κοινωνία έχει ανταποκριθεί µε ανθρωπιά στους πρόσφυγες,
έχει αντιδράσει στις περιθωριακές ξενοφοβικές συµπεριφορές.
Δεν θέλει παιδιά σε γκέτο, αλλά παιδιά στα σχολεία, στην αρχή
στις απογευµατινές τάξεις υποδοχής. Με τη χρηµατοδότηση του
Διεθνούς Οργανισµού Μετανάστευσης και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αλλά και µε ελληνικούς πόρους, γιατί είναι υποχρέωση της
ελληνικής πολιτείας, ξεκινάµε από τις 10 Οκτωβρίου το πρό-
γραµµα εκπαίδευσης δύο χιλιάδων µαθητών σε τάξεις υποδοχής
το απόγευµα, από επτά κέντρα φιλοξενίας, σε γειτονικά σχολεία
σε Αττική, Μακεδονία και Ήπειρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την επικαιρότητα αυτές τις
µέρες κατά κάποιο τρόπο µονοπώλησε το θέµα του µαθήµατος
των θρησκευτικών, τα νέα προγράµµατα του µαθήµατος των
θρησκευτικών που από φέτος εφαρµόζονται στην πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Τονίζω ότι δεν πρόκειται για µια
σύγκρουση Πολιτείας- Εκκλησίας. Το ξαναλέω, δεν πρόκειται για
µια σύγκρουση Πολιτείας- Εκκλησίας, γιατί από µια τέτοια σύγ-
κρουση -το ξέρουµε από το παρελθόν µε άλλες αφορµές- δεν
κερδίζει καµία πλευρά, δεν κερδίζει ο ίδιος ο λαός. 

Τα νέα προγράµµατα των θρησκευτικών έχουν εκπονηθεί από
επιτροπή του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, µε τη συµ-
µετοχή διακεκριµένων θεολόγων και σε διάλογο µε εκπροσώ-
πους της Εκκλησίας. Διδάσκονται πιλοτικά σε συγκεκριµένα
σχολεία εδώ και τρία χρόνια, δηλαδή και επί διακυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Ήρθε η ώρα, όπως είχε συµφω-
νηθεί, να υπάρξει αξιολόγηση και να εφαρµοστούν.

Τα θρησκευτικά από οµολογιακό µάθηµα, γίνονται µάθηµα
γνώσεων θρησκειών, βεβαίως µε προτεραιότητα στην ορθοδο-
ξία, µε ό,τι σηµαίνει αυτό που είναι ένα ευρύτερο θέµα. Είναι ο
ορθόδοξος πολιτισµός. Τα προγράµµατα θα εφαρµοστούν από
φέτος και θα αξιολογηθούν από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πο-
λιτικής, όπως συµβαίνει µε όλα τα µαθήµατα, ώστε από του χρό-
νου να κυκλοφορήσουν και τα νέα σχολικά βιβλία.

Τα θρησκευτικά είναι ένα µάθηµα, όπως όλα τα άλλα και στο
πλαίσιο των µεταρρυθµίσεων προωθούµε τον εκσυγχρονισµό και
τη βελτίωση, δηλαδή τη στοχευµένη αλλαγή όλων των µαθηµά-
των. Η Εκκλησία προβάλει αντιρρητικό λόγο. Δεν είναι η πρώτη
φορά. Και για τα ισχύοντα βιβλία είχε διαφωνήσει, αλλά η τότε
κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ δεν το έλαβε υπ’ όψιν της και προχώρησε
στην εφαρµογή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συντοµεύετε, κύριε Υπουρ-
γέ για να ολοκληρώσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Την ευθύνη για την εκπαίδευση την έχει η πολιτεία.
Το σχολείο είναι κοσµικό, είναι ανεξίθρησκο, είναι ουδετερόθρη-
σκο. Δεν είναι µόνο η συνταγµατική επιταγή ούτε οι αποφάσεις
του Συµβουλίου της Ευρώπης που επιτάσσουν τέτοιους είδους
µάθηµα για τα θρησκευτικά στα σχολεία. Είναι και η πραγµατι-
κότητα της σηµερινής σχολικής τάξης, πολυθρησκευτικής και
πολυεθνικής σε πολλές περιπτώσεις, που επιβάλλει ένα µάθηµα
γνώσης όλων των θρησκειών. Είναι ο σύγχρονος κόσµος, όπου
οι θρησκείες διαδραµατίζουν έντονο ρόλο. 

Σχεδιάσαµε ένα µάθηµα που επιπλέον θα είναι ελκυστικό, γιατί
θα διδάσκεται µε σύγχρονες παιδαγωγικές µεθόδους και όχι µε-
τατρέποντας την αίθουσα σε κάποιου είδους άµβωνα.

Άκουσα τους πολιτικούς αρχηγούς που µίλησαν. Δεν κατά-
λαβα τι προτείνει ο κ. Μητσοτάκης. Είναι ευθύνη και αρµοδιότητα
της πολιτείας να αποφασίσει πότε και ποιο µάθηµα θα κάνει στο
σχολείο ή είναι ευθύνη άλλων θεσµών, όπως π.χ. της Εκκλησίας;
Θα ήθελα µια καθαρή απάντηση στο θέµα αυτό. 

Δεν άκουσα, επίσης, και από άλλους κάποια άλλη πρόταση. Η
κ. Γεννηµατά είπε ότι υπάρχουν και άλλες προτάσεις. Τις εκτιµή-
σαµε όλες, όχι εγώ, αλλά το ΙΕΠ. Και το πρόγραµµα το οποίο
επελέγη διαµορφώθηκε κυρίως στην εποχή της διακυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι σαφές. 

Η αλήθεια είναι ότι δεν άκουσα και κάτι από τον Γενικό Γραµ-
µατέα του ΚΚΕ. Το σηµειώνω απλώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να κλείνουµε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτω για τα
Πρακτικά της Βουλής µε δηµοκρατική ευθύνη, αλλά και υπερη-
φάνεια ως Υπουργός Παιδείας, τα νέα προγράµµατα των θρη-
σκευτικών. Επίσης, καταθέτω το υπόµνηµα της Θεολογικής
Σχολής του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης που συνηγορεί υπέρ
της αλλαγής των προγραµµάτων των θρησκευτικών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι, υπάρχει ένα ερώτηµα. Γιατί η Εκκλησία αν-
τιδρά; Δεν έχω διαβάσει την πολυσέλιδη επιστολή που έστειλε
σήµερα ο Αρχιεπίσκοπος, αλλά υπάρχει αυτό το ερώτηµα. Γιατί
αντιδρά η Εκκλησία; Εγώ καταλαβαίνω. Δεν είναι η πρώτη φορά. 

Όταν υπάρχουν ώριµες κοινωνικές αλλαγές, η Εκκλησία θέλει
να έχει και αυτή τον δικό της ρόλο και λόγο και αντιδρά. Δεν είναι
η πρώτη φορά. Οι αλλαγές, όµως, επειδή είναι ώριµες, προχω-
ρούν και η Εκκλησία, επειδή γνωρίζει ότι πρέπει να λειτουργεί
θετικά και εποικοδοµητικά, µε στόχο την ενότητα του λαού, δεν
επιµένει στην αντίδρασή της. 

Μπορεί να επιµένουν κάποιοι έξαλλοι, αλλά όχι η  µεγάλη πλει-
οψηφία που εκπροσωπεί η Εκκλησία. Θα θυµίσω µερικές περι-
πτώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ να τις
συµπεριλάβετε στη δευτεροµιλία σας, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεν τελείωσα, συγγνώµη. Μου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, ένα λεπτό, µε συγχω-
ρείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μπορώ να µιλήσω, γιατί όλοι µίλησαν παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη µου υποδεικνύετε τι
έκαναν οι άλλοι. Σας παρακαλώ πολύ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Να ολοκληρώσω, όµως.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε αυτό το
θέµα, αλλά στη δευτεροµιλία θα µιλήσετε για δύο λεπτά. Εντά-
ξει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, κύριε

Κεγκέρογλου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
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σκευµάτων): Θέλω να θυµίσω την περιπέτεια µε τις ταυτότητες.
Θέλω να θυµίσω την αντίδραση για το νέο οικογενειακό δίκαιο
µε τις αµβλώσεις και τον πολιτικό γάµο. Και να θυµίσω ακόµη νω-
ρίτερα και την αντίδραση της Εκκλησίας στην απόφαση του τότε
Υπουργού Εθνικής Άµυνας Ευάγγελου Αβέρωφ να αναγνωρίσει
δικαιώµατα αντιρρησιών συνείδησης στους Ιεχωβάδες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Αρχηγού παρόντος, δεν υπάρχει µια συ-
ναίσθηση της κατάστασης…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κυρίες και κύριοι, ολοκληρώνω. Όλη η προσπάθειά
µας είναι το δηµόσιο σχολείο να γίνει ακόµη καλύτερο, ένα σχο-
λείο ποιότητας και ισότητας. 

Στα χρόνια της κρίσης επιδεινώθηκαν οι εκπαιδευτικές και κοι-
νωνικές ανισότητες. Με προκάλυµµα τη θεωρία της αριστείας,
περιορίστηκε το ποσοστό των παιδιών από τις λαϊκές και µεσαίες
τάξεις που πήγαιναν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και αυξήθηκε
το ποσοστό των παιδιών από τις τάξεις των εύπορων και µορφω-
µένων. Τα συµπεράσµατα αυτά προκύπτουν από έρευνα της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, αλλά και της ευρωπαϊκής έρευνας «PISA».

Δεν θέλουµε λίγα σχολεία για άριστους και τη µεγάλη πλει-
οψηφία των σχολείων να υποβαθµίζονται. Θέλουµε όλα τα δηµό-
σια σχολεία να είναι άριστα. Δεν θέλουµε να αντιµετωπίζονται οι
µαθητές σαν πελάτες, όπως τους έχει χαρακτηρίσει ο κ. Μητσο-
τάκης.

Δεν θέλουµε τα σχολεία να λειτουργούν µε κουπόνια. Δεν θέ-
λουµε το κράτος να εγκαταλείψει τα σχολεία και να δίνει κουπό-
νια για να επιλέγουν οι γονείς –οι έχοντες- το δηµόσιο ή ιδιωτικό
σχολείο των παιδιών τους, δηµιουργώντας έτσι σχολεία Α’, Β’ και
Γ’ κατηγορίας, καθιστώντας εµπόρευµα το δικαίωµα στη γνώση,
υποβαθµίζοντας τους εκπαιδευτικούς, σπέρνοντας διακρίσεις εις
βάρος των παιδιών, συχνά και την ξενοφοβία. Αυτή είναι η διε-
θνής εµπειρία για τα κουπόνια τα οποία συζητεί ο κ. Μητσοτάκης. 

Υπερασπιζόµαστε το δηµόσιο σχολείο της γειτονιάς, αυτή την
κατάκτηση του κοινωνικού κράτους και της δηµοκρατίας. Δεν θέ-
λουµε η αγορά να είναι ο αξιολογητής  της εκπαίδευσης. Γι’
αυτό, η οποιαδήποτε αξιολόγηση πρέπει να στηρίζεται σε εκπαι-
δευτικά κριτήρια, να αποτιµά την ανταπόκριση του κράτους προς
τις εκπαιδευτικές ανάγκες. Προέχει η συλλογική µορφή αυτοα-
ξιολόγησης των σχολικών µονάδων.

Γνωρίζουµε ότι η δηµοκρατική µεταρρύθµιση που στηρίζεται
στον εκπαιδευτικό και επιδιώκει την εκπαιδευτική ισότητα και ποι-
ότητα υπέρ των µαθητών, βρίσκεται στον αντίποδα των νεοφιλε-
λεύθερων δογµατισµών που τόσο πλήρωσε η κοινωνία µας τα
τελευταία χρόνια. Και ναι, δεν το κρύβουµε, ξηλώσαµε αυτές τις
βεβαιότητες, αυτά τα αποστήµατα που υπήρχαν στον κορµό της
εκπαίδευσης.

Συνεχίζουµε τον µακρύ δρόµο της εκπαιδευτικής µεταρρύθµι-
σης που δεν έγινε, όπως µελαγχολικά έχει δείξει ο αείµνηστος
Αλέξης Δηµαράς, της µεταρρύθµισης που πρέπει συνεχώς να
προχωρεί, γιατί διαφορετικά δεν προχωρεί και πέφτει. 

Η Κυβέρνηση της Αριστεράς εµπνέεται από το έργο και το
όραµα των µεγάλων µεταρρυθµιστών, διεθνώς αλλά και στη
χώρα µας, που εµπνεύστηκαν από το δηµοκρατικό σχολείο και
το κοινωνικό ζήτηµα.

Εµπνεόµαστε από τον Δηµήτρη Γληνό, τον Αλέξανδρο Δελ-
µούζο, τον Μανώλη Τριανταφυλλίδη, τη Ρόζα Ιµβριώτη, τον
Κώστα Σωτηρίου, τον Μιχάλη Παπαµαύρο, τον Ευάγγελο Παπα-
νούτσο και πολλούς άλλους πρωτοπόρους ιερουργούς της εκ-
παίδευσης. Οι παλαιοί στόχοι προβάλλουν σήµερα επίκαιροι και
ανανεώνονται µέσα σε έναν ορίζοντα καινοτόµων δηµοκρατικών
δράσεων, για τις οποίες πάντοτε παραµένει κεντρικός ο ρόλος
του εκπαιδευτικού ή, για να ακριβολογήσουµε, της εκπαιδευτι-
κού.

Η δηµοκρατική εκπαιδευτική µεταρρύθµιση επανεντάσσει τη
χώρα µας στην Ευρώπη της γνώσης, της έρευνας, των καινοτο-
µιών, τελικά στην Ευρώπη της δηµοκρατίας και της αλληλεγ-
γύης. Έχουµε αποδείξει ότι µπορούµε βήµα-βήµα να
οδηγήσουµε εκεί τη χώρα, συνδυάζοντας τη λειτουργική διαχεί-
ριση µε την αλλαγή και το όραµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας κ. Αναγνωστοπούλου
έχει τον λόγο επίσης για δέκα λεπτά, που παρακαλώ να τηρη-
θούν.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εγώ να τα τη-
ρήσω;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έτσι πρέπει.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα διεξάγεται στη Βουλή
µία από τις πιο σηµαντικές συζητήσεις, αυτή που αφορά την παι-
δεία, την οποία η Νέα Δηµοκρατία επιδιώκει να αναδείξει σε
πεδίο αντιπαράθεσης ανάµεσα σε δυνάµεις εκσυγχρονισµού και
της µεταρρύθµισης -όπως διατείνεται ότι είναι η ίδια και οι συ-
νοδοιπόροι της- και σε δυνάµεις της οπισθοδρόµησης και του
αντιµεταρρυθµισµού, όπως επιδιώκει να αποδείξει ότι είναι η Κυ-
βέρνηση και ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ας δούµε, όµως και σύµφωνα µε αυτά που είπε ο κ. Μητσοτά-
κης σήµερα, εδώ, στη Βουλή, τι εννοεί µε τους όρους «µεταρ-
ρύθµιση» και «εκσυγχρονισµός». Εννοεί το δηµόσιο δωρεάν
αγαθό που πρέπει µια δηµοκρατική πολιτεία να εξασφαλίζει ως
δικαίωµα σε όλους τους πολίτες ή µήπως εννοεί την παιδεία-εµ-
πόρευµα µε το οποίο η πολιτεία εξασφαλίζει το δίκαιο του πε-
λάτη και του ιδιοκτήτη; Μήπως εννοεί µια νεοφιλελεύθερη
στροφή, η οποία µετατρέπει τις δοµές της εκπαίδευσης σε επι-
χειρήσεις;

Θα προσπαθήσω λίγο να αναλύσω τον λόγο του, δείχνοντας
ποιο είναι το µεταρρυθµιστικό πλάνο της Νέας Δηµοκρατίας και
ποιο είναι το δικό µας, όπως έχει εφαρµοστεί αυτά τα δύο σχε-
δόν χρόνια, ούτε δύο χρόνια. Πρώτον, ο κ. Μητσοτάκης ανέφερε
ως µεγάλη µεταρρυθµιστική τοµή τον ν. 4009, τον οποίο είπε ότι
θα επαναφέρει, διότι η δική µας αντιµεταρρυθµιστική Κυβέρνηση
τον πήρε πίσω ή τον ξήλωσε.

Θα ήθελα να πω τρία πράγµατα, τρεις παρατηρήσεις γι’ αυτόν
τον νόµο, γιατί φαίνεται ότι ξεχνάµε σε αυτή τη χώρα πάρα πολύ
εύκολα. Πρώτον, ο νόµος ήταν µια ιδεολογική πλατφόρµα και
δεν είχε κανονιστικό ρυθµιστικό χαρακτήρα. Δεν το λέω εγώ. Το
λέει καθηγητής νοµικής, ο κ. Κλαµαρής, στη γνωµοδότηση που
έκανε στις 10-06-2012. Δηµοσιεύθηκε στο «Νοµικό Βήµα», τόµος
60, τεύχος 4, σελ. 2624-30. Ο κ. Κλαµαρής δεν είναι ευφάντα-
στός Συριζαίος. Μάλλον, γι’ αυτούς που γνωρίζουν, είναι στο αν-
τίπαλο στρατόπεδο από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Δεύτερον, οι ίδιες αυτές Κοινοβουλευτικές Οµάδες που ψήφι-
σαν µε συντριπτική πλειοψηφία τον εν λόγω νόµο, µέσα σε ελά-
χιστο χρονικό διάστηµα ξεκίνησαν το ξήλωµά του.

Να θυµίσω απλώς και να καταθέσω στη Βουλή ως δείγµα τον
ν.4076/2012 του κ. Αρβανιτόπουλου, µε τον οποίο εγκαινιάστηκε
και το ξήλωµα αυτού του νόµου για να λυθούν διάφορα προβλή-
µατα.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτο σηµείο. Ακόµη και εκεί που θεωρήθηκε αυτός ο νόµος
ότι καινοτοµεί, προβλέψεις για εσωτερικό κανονισµό και για ορ-
γανισµό ιδρυµάτων, ήρθαν οι ίδιοι νεοφιλελεύθεροι µεταρρυθµι-
στές να δείξουν τα όριά του. Ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε ότι αυτές
ήταν οι καινοτοµίες του νόµου και περιµένουν στο Υπουργείο
Παιδείας τα προεδρικά διατάγµατα να υπογραφούν.

Να θυµίσω ότι ο κ. Μητσοτάκης, ως Υπουργός τότε Διοικητι-
κής Μεταρρύθµισης, επέστρεφε µε ηµεροµηνία 22-12-2014 ανυ-
πόγραφα τα σχέδια των προεδρικών διαταγµάτων µε θέµα την
έγκριση οργανισµών πανεπιστηµίων, επειδή η διαδικασία που
όφειλε να τηρηθεί έναν µόλις χρόνο µετά τη δηµοσίευση του ν.
4009, ήταν διαδικασία που τον καταργούσε, καθιστώντας τον
κενό ρυθµιστικού περιεχοµένου.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
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νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν έτσι έχουν τα πράγµατα, εάν η ίδια η σηµερινή Αξιωµατική
Αντιπολίτευση –τότε κυβέρνηση- ξήλωνε αυτόν τον νόµο, πού έγ-
κειται ο µεταρρυθµισµός αυτού του νόµου; Και ενώ δεν θα
έπρεπε να ασχολούµαστε σήµερα µ’ αυτόν, έρχεται και επανέρ-
χεται ως µεγάλη µεταρρυθµιστική τοµή. 

Γνωρίζουµε καλά ότι η µεγάλη µεταρρυθµιστική τοµή, όπως
ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και το ΠΑΣΟΚ, κ.λπ., ήταν
τα Συµβούλια Ιδρύµατος, όπως προβλέφθηκαν τότε. Το τονίζω
αυτό. Δεν θα αναφερθώ στα Συµβούλια Ιδρύµατος τα ίδια. Θα
αναφερθώ στο τι και γιατί προκάλεσαν τέτοια διαµάχη και γιατί
σήµερα εµφανίζονται ως µεταρρυθµιστική τοµή. 

Τι εγκαινίασαν στα ΑΕΙ και τι προοιωνίζονταν για την ίδια την
πολιτική και κοινωνική πραγµατικότητα; Σ’ αυτό δεν έχουν να κά-
νουν τίποτα οι άνθρωποι, τα µέλη των Συµβουλίων των Ιδρυµά-
των. Ήταν η αντίληψη και η έµπνευση για τα συµβούλια των
ιδρυµάτων και οι αρµοδιότητες που τους δόθηκαν εκείνη την πε-
ρίοδο. 

Το αυτοδιοίκητο, βάσει του Συντάγµατος –στο άρθρο 16, πα-
ράγραφος 5- εφαρµόστηκε µε τον νόµο του 1982. Για το τι ση-
µαίνει «αυτοδιοίκητο» θα επανέλθω σε λίγο και θα σας πω.
Βεβαίως, από το 1982 µέχρι το 2011 συνέβησαν πολλά. Και κοµ-
µατοκρατία υπήρξε στα πανεπιστήµια και σύγκρουση συµφερόν-
των και βία και ό,τι θέλει µπορεί να πει κανείς. Μπορεί, όµως, να
πει κανείς σήµερα εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα και µε την άκρα
Δεξιά, ένα νεοναζιστικό µόρφωµα παρόν εδώ, ότι η κρίση που
έχουµε στο πολιτικό σύστηµα πρέπει να µας οδηγήσει σε συρρί-
κνωση της δηµοκρατίας; Πρέπει, δηλαδή, να πούµε ότι επειδή
υπάρχει κρίση στο πολιτικό σύστηµα χρειάζεται και λιγότερη δη-
µοκρατία; 

Αυτό έκανε ο νόµος 4009 µε τα συµβούλια και µε τις αρµοδιό-
τητες που προέβλεψε να τους δώσει. Ήταν η κατάργηση του αυ-
τοδιοίκητου των πανεπιστηµίων και κατ’ αναλογία για εκείνη την
εποχή µία υπόµνηση ότι η δηµοκρατία πρέπει να συρρικνωθεί.
Διανοείται κανείς σήµερα σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι ο Πρωθυ-
πουργός πρέπει να προεπιλέγεται; Διανοείται κανείς σήµερα ότι
η Βουλή κατ’ αναλογία µε τη Σύγκλητο πρέπει να επιτηρείται και
να ελέγχεται από ένα Σώµα ειδικών και αρίστων, ξένων προς την
ίδια την κοινότητα; 

Μας είπε ο κ. Μητσοτάκης –ή κάποιος άλλος, δεν θυµάµαι, µε
συγχωρείτε, αν κάνω λάθος- ότι οι διοικούµενοι δεν µπορούν να
διοικούν. Φαντασθείτε το αυτό κατ’ αναλογία στη δηµοκρατία,
αν λέγαµε ότι ο λαός δεν µπορεί να ψηφίσει, γιατί είναι αυτός
που δεν µπορεί να εκλέγει αυτούς οι οποίοι θα τον κυβερνήσουν
και αυτοί που θα εκλεγούν δεν θα προέρχονται απ’ αυτόν το λαό. 

Απλώς, θα κλείσω –και θα σταµατήσω µε τα συµβούλια, γιατί
θα µπορούσαµε να κάνουµε µία άλλη γόνιµη συζήτηση- υπενθυ-
µίζοντας ότι την εποχή που σχεδιάζονται τα συµβούλια µε τις
συγκεκριµένες αρµοδιότητες, είµαστε στην εποχή που είναι διά-
χυτη η αντίληψη ότι το πανεπιστήµιο πρέπει να γίνει επιχείρηση,
το νοσοκοµείο να γίνει επιχείρηση και το κράτος –ει δυνατόν- επι-
χείρηση. Θυµηθείτε την κυβέρνηση Παπαδήµου. Ποτέ στην ελ-
ληνική και ευρωπαϊκή παράδοση η πορεία του πολιτικού
συστήµατος δεν ήταν άσχετη µε την πορεία της διοίκησης των
πανεπιστηµίων. Γι’ αυτό το αυτοδιοίκητο µπαίνει στο Σύνταγµα
της Ελλάδας, γι’ αυτόν τον λόγο και επισφραγίζει τη µεγάλη αλ-
λαγή σελίδας προς τη δηµοκρατία.

Δεν µας φταίνε, λοιπόν, τα συµβούλια ως µέλη ανθρώπων οι
οποίοι ήρθαν από το εξωτερικό ανιδιοτελώς και όλα αυτά, αλλά
η υπονόµευση και ο ρόλος που δόθηκε σε αυτά τα συµβούλια δι-
οίκησης. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να µιλήσει κανείς όταν

γίνεται όλη αυτήν η οχλαγωγία. Συγγνώµη! Είναι θέµα δηµοκρα-
τίας. Δεν είµαστε στο νηπιαγωγείο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.
Υπάρχει και µια κούραση, ίσως.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το καταλαβαίνω,
αλλά και εµείς που µιλάµε, είµαστε κουρασµένοι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχουµε µπροστά µας δύο
ώρες, τουλάχιστον, διαδικασία. Παρακαλώ να είµαστε ήρεµοι.

Κυρία Υπουργέ, προχωρήστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα τελειώσω µε
αυτό το θέµα λέγοντας µόνο ότι το ότι εγκαινιάστηκε το µοντέλο
πανεπιστήµιο-εταιρεία που είναι εχθρικό προς την αρχή της ακα-
δηµαϊκής ελευθερίας, άρα και προς την ίδια την ακαδηµαϊκότητα,
προς την ίδια τη δηµοκρατία, δεν είναι τυχαίο ότι -όσο µεταρ-
ρυθµιστικός και να ήταν ο νόµος- επανέφερε ή δεν έδιωξε, δεν
κατήργησε το άρθρο 120 όχι του νόµου του 1982, αλλά του
ν.5343/1932 και το διατήρησε στην κατάψυξη του άρθρου 81 του
4009.

Αυτό το άρθρο, το 120 του 1932, είναι αυτό το άρθρο το οποίο
περιόριζε την ελευθερία των φοιτητών, όσων ήταν αντικαθεστω-
τικοί, και προετοίµαζε ένα πανεπιστήµιο το οποίο έπρεπε να είναι
ποδηγετούµενο. Έτσι κατανοείται και η φράση της τότε Υπουρ-
γού: «Θα αλλάξω το DNA των πανεπιστηµίων». 

Ο κ. Μητσοτάκης αναφέρθηκε στο τρίπτυχο των τριών «α»: αυ-
τονοµία, αξιολόγηση, αριστεία. Αυτονοµία γιατί πρέπει να επα-
ναφέρουµε τους όρους σε αυτήν τη χώρα πάλι και τη σηµασία
της. Αυτονοµία για τον κ. Μητσοτάκη σηµαίνει κατάργηση του
αυτοδιοίκητου, αντι-αυτοδιοίκητο. 

Υπάρχει µια τεράστια διαφορά. Αυτοδιοίκητο σηµαίνει δηµό-
σιο αγαθό υπό την εποπτεία του κράτους. Αυτονοµία σηµαίνει
ότι έχουµε οιονεί ιδιωτικό θεσµό µε τζάµπα δηµόσιο χρήµα. Η
διαφορά είναι µεγάλη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Α, ρε Μπαµπινιώτη, δύστυχε!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κάτι παραπάνω
ξέρω από εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεύτερον, αξιο-
λόγηση, ίσον απολύσεις. Το έκανε ο κ. Μητσοτάκης, το ξέρει
πάρα πολύ καλά. 

Για εµάς η αξιολόγηση είναι αξιοποίηση, όχι απολύσεις. 
Αριστεία ίσον αποκλεισµός και ελιτισµός. Για εµάς αριστεία

σηµαίνει αλληλεγγύη, ισότητα ίσων ευκαιριών για όλους. 
Και αναρωτιέµαι: Είµαστε εµείς οπισθοδροµικοί που τα λέµε

όλα αυτά; Είµαστε εµείς που δεν καταλαβαίνουµε πώς πρέπει να
είναι τα νέα ανώτατα ιδρύµατα; 

Θα πω ένα πράγµα. Η Ευρώπη αυτήν τη στιγµή, αφού πέρασε
είκοσι χρόνια νεοφιλελευθερισµού, όπου προσπάθησε και στην
ανώτατη εκπαίδευση να περάσει τις δεξιότητες, την κατάρτιση,
την επιχειρηµατικότητα, τη σύνδεση µε την αγορά, επανέρχεται
σε κάποιες θεµελιώδεις αξίες του ευρωπαϊκού πολιτισµού. 

Διαβάζω και καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής όλη τη συζή-
τηση που έχει γίνει, πρώτον, από τη Διακήρυξη των Παρισίων του
2015 -και αυτό δεν είναι από προπαγανδιστικό υλικό του ΣΥΡΙΖΑ,
είναι από τη Διακήρυξη των Παρισίων- όπου λέει ότι υπάρχει
ανάγκη για προσκόλληση στις γαλλικές και ευρωπαϊκές αξίες της
ελευθερίας, της ισότητας και της αλληλεγγύης, λέγοντας συνέ-
χεια ότι η εκπαίδευση, η παιδεία πρέπει να γίνει φορέας δηµο-
κρατίας και διαπαιδαγώγησης πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί τα λέει όλα αυτά; Από τι απειλείται η Ευρώπη σήµερα; Η
Ευρώπη απειλείται σήµερα από τροµοκρατικές επιθέσεις, από
έναν έξαλλο ριζοσπαστισµό, από περιθωριοποίηση, από κρίση
της ίδιας της δηµοκρατίας λόγω της ανόδου της ακροδεξιάς.
Βρίσκεστε ένα βήµα πίσω σ’ αυτά τα θέµατα. Πρέπει να παρα-
κολουθήσετε λίγο περισσότερο ποια είναι η πραγµατικότητα
αυτήν τη στιγµή για να καταλάβετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Υπουργέ, σας αρ-
κούν δύο λεπτά για να κλείσετε;
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ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι, κύριε Πρό-
εδρε, θέλω λίγο παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αυτό, όµως, δεν είναι εύ-
κολο. Σας παρακαλώ να συντοµεύσετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρό-
εδρε. 

Γι’ αυτές, λοιπόν, τις αρχές αγωνιζόµαστε και όχι για την απο-
µείωση της αξίας του δηµόσιου αγαθού µέσω της επίκλησης
ενός λόγου περί αριστείας, δηλαδή αριστοκρατίας που περιθω-
ριοποιεί τις µεγάλες µάζες του πληθυσµού και επαναφέρει έναν
νεποτισµό άνευ προηγουµένου. 

Θα πω ένα πράγµα: Ο κ. Μητσοτάκης αναφέρθηκε πάρα πολ-
λές φορές σε ατοµική πρόοδο. Ούτε µια φορά δεν µίλησε για
πρόσβαση στο κοινωνικό αγαθό της παιδείας που τελεί υπό την
υποχρέωση της παιδείας. 

Δεύτερο µεγάλο σηµείο της οµιλίας: Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
και το τοτέµ του άρθρου 16. Δεν θα αναφερθώ πάρα πολύ, αλλά
θα πω ότι καλό είναι -και τα καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής-
να δείτε µια τεράστια αρθρογραφία -λίγα σας καταθέτω- από την
Πορτογαλία, την Τουρκία, την Αλβανία για το τι ήταν και τι επέ-
φεραν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια στην εκπαίδευση και στο εκπαι-
δευτικό σύστηµα αυτών των χωρών. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θα θυµίσω µόνο -και καταθέτω, επίσης, τα σχετικά έγγραφα
για τα Πρακτικά της Βουλής- ποιες χώρες της ηπειρωτικής Ευ-
ρώπης έχουν ιδιωτικά πανεπιστήµια. Θα δείτε ότι σχεδόν καµµία
δεν έχει αξιόλογα ιδιωτικά πανεπιστήµια.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Μητσοτάκη, στη Γαλλία απαγορεύεται…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ούτε η Αµερική φαντάζοµαι! Τόσα ξέρετε, τόσα λέτε! 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Περιµένετε ένα
λεπτό! 

Ούτε η Γαλλία επιτρέπει τη χρήση του όρου πανεπιστήµιο σε
κανέναν άλλον εκτός από τα δηµόσια πανεπιστήµια. Δεν θα χα-
ρίσουµε τον όρο πανεπιστήµια σε κανέναν. 

Η Αλβανία έχει είκοσι τέσσερα ιδιωτικά πανεπιστήµια, η Βοσ-
νία-Ερζεγοβίνη είκοσι, το Κόσοβο οκτώ, η Κροατία επτά και εί-
κοσι επτά κολλέγια, η ΠΓΔΜ δεκαεπτά, η Σλοβενία είκοσι εννέα,
η Ρουµανία τριάντα τρία, η Τουρκία -κάποια έκλεισαν φέτος- σα-
ράντα οκτώ κ.λπ..

Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, δηλαδή, ανθούν εκεί που ή η δηµό-
σια παιδεία, η δηµόσια εκπαίδευση δέχθηκε ισχυρό πλήγµα -
πρώην ανατολικές χώρες- ή εκεί που δεν υπήρχε παράδοση.
Ακόµα και στις Ηνωµένες Πολιτείες, µε τα άπειρα ιδιωτικά, τα
καλά πανεπιστήµια, αυτά που γνωρίζουµε, είναι ιδιόµορφης κα-
τάστασης και δεν είναι ιδιωτικά, όπως τα εννοούµε εµείς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Είναι δηµόσια; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεν είναι δηµόσια
µε τον τρόπο που τα λέµε εµείς, γιατί είναι άλλη η παράδοση. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας τι σηµαίνει για µας δηµόσια
εκπαίδευση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ σε ένα λεπτό
να έχετε κλείσει και να οργανώσετε τη δευτερολογία σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δηµόσια εκπαί-
δευση σηµαίνει ότι στηρίζουµε κατ’ εξοχήν το αγαθό της
δηµόσιας παιδείας. 

Κύριε Μητσοτάκη, εσείς πού είστε υπέρ της αριστείας, τι κά-
νατε όταν το διάστηµα 2010-2013 έφυγαν -στη συνέχεια έφυγαν
πολύ περισσότεροι- εκατόν τριάντα πέντε χιλιάδες νέοι επιστή-
µονες στο εξωτερικό; Η απάντηση είναι µια: Απολύτως τίποτα! 

Εµείς επειδή µεροληπτούµε υπέρ των επιστηµόνων, δώσαµε
χίλιες θέσεις στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, δώσαµε πάνω από
δυο χιλιάδες υποτροφίες για εκπόνηση διδακτορικών διατριβών
για µεταδιδακτορικές έρευνες, για µεταπτυχιακά ερευνητικά
προγράµµατα. 

Για µας «µεταρρύθµιση» είναι η ισότητα ευκαιριών και η ισό-
τητα στην προοπτική για να γίνει κανείς άριστος. Δεν εξαγορά-
ζεται ούτε διακηρύσσεται εκ των προτέρων η αριστεία. 

Αυτό που κάναµε ήταν να αρχίσουµε να εγκαινιάζουµε τον ενι-
αίο χώρο ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας. Εκεί θα µπορείτε
να δείτε -θα έχουµε το περιθώριο στη συζήτηση για το νοµοσχέ-
διο για το ΕΛΙΔΕΚ που φέρνει ο κ. Φωτάκης- τι σηµαίνει καινοτο-
µία, τι σηµαίνει υγιής επιχειρηµατικότητα -εναντίον των οποίων
δεν είµαστε- αλλά που διαφυλάσσει τον δηµόσιο χαρακτήρα.

Θέλω να πω ότι ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο, η δηµόσια εκπαί-
δευση, δεν µπορεί να υπάρξει, εάν δεν δίνει αυτή την ισότητα
των ευκαιριών. Εγκαινιάσαµε υποτροφίες για κοινωνικά αδύνα-
µους φοιτητές 51 εκατοµµύρια και κάτι, 21 εκατοµµύρια στα ΑΕΙ
για την ενίσχυση των δοµών φοιτητικής µέριµνας, νοµοθετικές
αλλαγές στη βελτίωση της λειτουργίας των ΑΕΙ. Για εµάς η µε-
ταρρύθµιση δεν είναι ένα πυροτέχνηµα για να αλλάξουµε το
DNA. Είναι η δουλειά που γίνεται στη βάση για να κρατηθούν
όρθια τα δηµόσια πανεπιστήµια και ΤΕΙ.

Θα µου επιτρέψετε µία τελευταία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέρθηκε ο κ. Μητσοτάκης στα µεταπτυχιακά. Δεν το δια-

βάσατε το νοµοσχέδιο. Είπατε ό,τι σας υπαγόρευσαν. Λάθος κά-
νουν. Δεν είναι για κατάργηση των µεταπτυχιακών. Ίσα-ίσα είναι
για ανάπτυξη των µεταπτυχιακών. Και δεν έχει την εποπτεία το
Υπουργείο, αλλά τα όργανα των ιδρυµάτων, η Συνέλευση και η
Σύγκλητος. 

Θέλω να ρωτήσω, όµως, το εξής: Μήπως ενοχλεί η κατάργηση
των διδάκτρων; Η Γερµανία γιατί σε περίοδο κρίσης, η κ. Μέρκελ,
που είναι συνοδοιπόρος σας, έκοψε τα δίδακτρα; Γιατί η Ολλαν-
δία έβαλε πλαφόν τα 1.800 ευρώ; Γιατί η Γαλλία δεν έχει δίδα-
κτρα; Γιατί όλες αυτές οι χώρες, στα δηµόσια πανεπιστήµιά τους,
ακόµη και όπου έχουν, έχουν βάλει ένα αυστηρό πλαφόν που το
ελέγχει το κράτος; Μήπως αυτό είναι που ενοχλεί; Ας το συζη-
τήσουµε όταν θα έρθει το νοµοσχέδιο.

Κύριε Μητσοτάκη, κάνατε, κατά τη γνώµη µου, κάτι που δεν
πρέπει να γίνεται όταν γίνονται σοβαρές συζητήσεις για την Παι-
δεία. Είπατε για τον Υπουργό Παιδείας αν είναι αιώνιος φοιτητής.
Θα µπορούσε να ήταν ο κ. Λοβέρδος. Ο κ. Λοβέρδος είναι ο πρώ-
τος που δεν κατήργησε τους αιώνιους φοιτητές, όχι εµείς. Είχα
και τα σχετικά έγγραφα, αλλά δυστυχώς δεν τα έχω µαζί µου. Εί-
πατε στον Υπουργό Παιδείας ότι δεν καταργήσαµε τους αιώνι-
ους φοιτητές για να σπουδάσει αυτός. Εγώ θα µπορούσα να σας
το αντιγυρίσω και να πω: Μήπως δεν τα ξέρετε τα ελληνικά δη-
µόσια πανεπιστήµια, γιατί δεν σπουδάσατε εδώ; Εµείς τα ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά και αυτά και τα ευρωπαϊκά και τα
αµερικανικά, γιατί έχουµε γυρίσει σε όλα αυτά, κύριε Μητσο-
τάκη.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι για τη δική µας Κυβέρνηση, για
την Αριστερά, η κοινωνία αυτής της χώρας πλήρωσε µε αγάπη
και δηµοκρατική ευθύνη για τα δηµόσια Ιδρύµατά της. Δεν µπο-
ρούµε να είµαστε καχύποπτοι -όπως είσαστε εσείς- µε όλους, µε
ισότητα, γιατί µεροληπτείτε υπέρ των λίγων. Για εµάς αριστεία
είναι στόχος και προοπτική για όλους, για όσους θέλουν, όχι για
όσους µπορούν. Γι’ αυτό πλήρωσαν και πληρώνουν οι Έλληνες
και οι Ελληνίδες.

Και ένα τελευταίο σηµείο: Αυτή η Βουλή, τα κόµµατα αυτής
της Βουλής, πρέπει να µιλάνε µε καθαρά λόγια. Σε ό,τι αφορά
το µάθηµα των Θρησκευτικών και τα µαθήµατα γενικώς του εκ-
παιδευτικού συστήµατος, πρέπει τα κόµµατα να έχουν το θάρ-
ρος, αντί να υπεκφεύγουν, και να λένε: «Ποιανού είναι υπόθεση;
Της Πολιτείας ή της Εκκλησίας;» Και σε αυτό πρέπει να υπάρ-
χουν καθαρές κουβέντες.

Ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, να οργανώσετε

τις δευτερολογίες σας καλύτερα, πολύ πιο συνοπτικά. Και ευχα-
ριστούµε πάρα πολύ για τις εξαιρετικές εισηγήσεις.

Ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Στη σηµερινή συνεδρίαση δόθηκε η ευκαιρία στον κ. Μητσο-

τάκη να τοποθετηθεί στα ζητήµατα της επικαιρότητας. Άλλωστε,
ζήτησα από την αρχή την άδεια του Προεδρείου να µιλήσω για
την επικαιρότητα, γιατί εδώ και ένα µήνα η χώρα βρίσκεται στο
ρυθµό ενός καταιγιστικού βοµβαρδισµού. Δεν υπάρχει τίποτε
άλλο παρά µόνο οι άδειες. Και ξαφνικά, µετά από τον διαγωνι-
σµό, άνοιξε ένας καταιγιστικός ορυµαγδός από όλα τα µέσα τα
οποία δεν κατάφεραν να αδειοδοτηθούν, αλλά και από άλλα τα
οποία ξαφνικά αντιλαµβάνονται ότι πρέπει να πληρώσουν ή και
από τρίτα που εδώ και καιρό έχουν αντιληφθεί ότι δεν µπορούν
να πάρουν άλλα θαλασσοδάνεια, ότι η χώρα καταρρέει, η Κυβέρ-
νηση καταρρέει. Ο κ. Μητσοτάκης, όµως, αποφάσισε, για άλλη
µια φορά, να αποδράσει, να σιωπήσει. Ενδεχοµένως, να τον συµ-
βούλευσαν οι επικοινωνιολόγοι του ότι καλό είναι να µην µιλάει
για αυτά τα θέµατα, διότι στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε
για σκοινί. Ενδεχοµένως, να µην θέλει να βάλει τα χέρια του και
να τα λερώσει, γιατί κάνουν άλλοι τη βρόµικη δουλειά: Όλοι

αυτοί που υπερασπίζεται µε µανία εδώ και έξι και πλέον µήνες,
από την πρώτη µέρα που εξελέγη. Καναλάρχες, ιδιοκτήτες
µέσων ενηµέρωσης. Κάνουν αυτοί τη βρόµικη δουλειά.

Όµως, ο κ. Μητσοτάκης σε µια αποστροφή του µου είπε: «Εδώ
έχουµε να συζητήσουµε για την παιδεία. Εάν θέλετε, ζητήστε
άλλη προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση για τη διαπλοκή».

Ξέρετε, κύριε Μητσοτάκη, µην καταθέτετε συχνά αιτήµατα,
διότι καµµία φορά γίνονται αποδεκτά. Γίνονται αποδεκτά!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Καταθέτω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, αίτηµα για προ ηµερησίας
διάταξη συζήτηση στη Βουλή για τη διαπλοκή και για τη δια-
φθορά. Μην νοµίζετε ότι θα αποδράσετε. Θα έρθετε να µιλήσετε
εδώ µε ονοµατεπώνυµα και µε διευθύνσεις, µπροστά στον ελλη-
νικό λαό, ενώπιος ενωπίω. Μπροστά στον ελληνικό λαό! Δεν θα
αφήσουµε αυτήν τη λάσπη στον ανεµιστήρα αναπάντητη. Με
ονόµατα και διευθύνσεις!

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Αλέξης Τσί-

πρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν αίτηµα, το
οποίο έχει ως εξής:
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ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, όσο, όµως, σιωπηλός ήταν ο κ. Μητσοτάκης
στα θέµατα της διαπλοκής, τόσο ξεκάθαρος ήταν στα ζητήµατα
που αφορούν τη δική του ιδεολογική τοποθέτηση -και το λέω
αυτό µε ειλικρίνεια, διότι αυτό δηµιουργεί ένα επίπεδο µιας κρυ-
στάλλινης αντιπαράθεσης, ιδεολογικής και πολιτικής- τόσο κα-
θαρός ήταν στα θέµατα που αφορούν την ιδεολογική οπτική
γωνία στα θέµατα που αφορούν την εκπαίδευση. Υπερασπίστηκε
τη γνωστή νεοφιλελεύθερη ατζέντα του, που, κατά τη δική µας
εκτίµηση, είναι και ταξικά µεροληπτική. Είναι µια ατζέντα που,
βεβαίως, είναι ευκρινής, αλλά έχει όρια σε ό,τι αφορά την απή-
χησή της στην ελληνική κοινωνία, διότι, παρ’ ότι ντύνεται τον µαν-
δύα του φιλελευθερισµού, της ελευθερίας, ουσιαστικά
υπερασπίζεται δικαιώµατα µιας µειοψηφίας, των ολίγων.

Και, βεβαίως, υπερασπίστηκε µια εκπαίδευση για τα δικαιώ-
µατα των ολίγων, όπως υπερασπίζεται και σε άλλα ζητήµατα,
οφείλω επίσης να οµολογήσω -στην απορρύθµιση της αγοράς
εργασίας, στα θέµατα που αφορούν την κατεδάφιση του κοινω-
νικού κράτους, τις απολύσεις, τις περικοπές στο κοινωνικό κρά-
τος- τα συµφέροντα και τα δικαιώµατα µια µειοψηφίας.

Και θα έλεγα ότι το βασικό χαρακτηριστικό της τοποθέτησής
του για την παιδεία είναι ότι υπερασπίζεται µια εκπαίδευση κοµ-
µένη και ραµµένη στα µέτρα µιας αριστοκρατίας. Προσέξτε, όχι
µια εκπαίδευση των αρίστων, αλλά µια εκπαίδευση των ελίτ.

Αυτές είναι οι ιδέες που πρεσβεύει η κοινωνία πολλών ταχυ-
τήτων. Όµως, στο τέλος-τέλος είναι µια κοινωνία κατακερµατι-
σµένη, διχασµένη, όπου ο καθένας είναι για τον εαυτό του και
όλοι εναντίον όλων.

Και βεβαίως, πιστεύει ο κ. Μητσοτάκης, όπως και όλοι οι νεο-
φιλελεύθεροι, ότι χάρη σε κάποια αόρατη πρόνοια της αγοράς
µπορεί να προοδεύσει ο κόσµος κι όχι ότι η αγορά πρέπει να µπει
υπό τον έλεγχο της πολιτείας που έχει νόµους και κανόνες κι ότι
η πρόοδος είναι απόρροια αυτής της γενικευµένης σύγκρουσης
των πάντων µε τους πάντες. Πόσο, αλήθεια, καταστροφική έχει
αποδειχθεί αυτή η ιδέα στο διάβα των αιώνων! 

Θέλει, λοιπόν, ένα εκπαιδευτικό σύστηµα κατ’ εικόνα και οµοί-
ωση της αγοράς. Και αυτό γίνεται ακόµα πιο καθαρό όταν µιλάει
για το δηµόσιο πανεπιστήµιο, όπου εκεί βγαίνει και µια προκατά-
ληψη αρνητική για τον ρόλο του.

Θα έλεγα µε δυο λόγια, ότι το πρόβληµά σας, κύριε Μητσο-
τάκη, δεν είναι ότι υπερασπίζεστε µια άποψη θεµιτή κατά τα
άλλα, την άποψη ότι πρέπει να υπάρχουν ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Το πρόβληµά σας είναι ότι µεροληπτείτε υπέρ των ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων και σχολείων ενάντια στα δηµόσια σχολεία και πα-
νεπιστήµια.

Εµείς από την πλευρά µας κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι
µας για να βάλουµε τα θεµέλια ενός εκπαιδευτικού συστήµατος
δηµόσιου, καθολικού, δηµοκρατικού, συµµετοχικού, ανθρωπιστι-
κού, για να οικοδοµήσουµε την παιδεία της ισότητας και της αγά-
πης για τη γνώση. Γιατί το τι µεταπτυχιακά θα κάνουµε στα
πανεπιστήµια, κύριε Μητσοτάκη, δεν µπορεί να το καθορίζει απο-
κλειστικά η αγορά. Πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν και τις ανάγ-
κες τόσο της κοινωνίας όσο, όµως, και της εκπαιδευτικής
διαδικασίας, τα ερωτήµατα των επιστηµών και των επιστηµόνων.
Για παράδειγµα, η Ελλάδα είναι η χώρα που θα µπορούσε, πράγ-
µατι, να έχει τις σηµαντικότερες µεταπτυχιακές σπουδές στη φι-
λοσοφία, η χώρα του Πλάτωνα και του Αριστοτέλη. Μπορεί,
άραγε, η αγορά να καθορίσει τις ανάγκες για µεταπτυχιακά προ-
γράµµατα στη φιλοσοφία; Άρα, εξ ορισµού δεν θα µπορούσαν
να γίνουν τέτοια. Είναι, λοιπόν, ακραία αυτή η άποψή σας.

Εκτός, όµως, από την υπεράσπιση της αγοράς, επιδοθήκατε
και στο άθληµα της παραπλάνησης και των ανακριβειών. Και
θέλω σε ένα προς ένα να δώσω κάποιες απαντήσεις όσο πιο σύν-
τοµα µπορώ.

Πρώτον, µας είπατε ότι -και συµφωνούµε σε αυτό- η παιδεία
χρειάζεται εθνική συναίνεση. Ποια είναι η δική σας η στάση; Τε-
λειώσατε την οµιλία σας, λέγοντας ότι θα καταργήσετε όλα όσα
έχει φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό δεν συνάδει µε την παράδοση της πα-
ράταξής σας. Η παράταξή σας είναι µία συντηρητική παράταξη,
αλλά, εν πάση περιπτώσει, πάντοτε από τα έδρανα της Αντιπολί-
τευσης είχε µια λελογισµένη στάση. Εσείς ακολουθείτε µια

έξαλλη αντιπολίτευση. Όλα στραβά τα έχουµε κάνει. Και µιλάτε
εσείς για συναίνεση, όταν εµείς κάναµε έναν χρόνο διάλογο και
εσείς αποχωρήσατε από τη συζήτηση στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων, το πόρισµα της οποίας το υπέγραψαν και µια
σειρά από κόµµατα της αντιπολίτευσης. Ποια συναίνεση, λοιπόν;
Ποιος δεν τη θέλει τη συναίνεση;

Μας είπατε ότι θέλουµε να σας πάµε στο παρελθόν κι όχι στο
µέλλον και κάνατε ιδιαίτερη αναφορά στη δεκαετία του ’80. Δεν
ξέρω τι κατάλοιπα µπορεί να έχετε από αυτά τα χρόνια, πώς περ-
νάγατε τη δεκαετία του ’80, αλλά νοµίζω ότι η δεκαετία του ’80
δεν πισωγύρισε τη χώρα. Εν πάση περιπτώσει, αν µας λέτε ότι
εµείς θέλουµε να πάµε στη δεκαετία του ’80, τότε εσείς γιατί κά-
νατε αναφορά στο 1864 για να υπερασπιστείτε τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια µέσα από το Σύνταγµα; Πράγµατι, για την ευρωπαϊκή
παράδοση τα ιδιωτικά πανεπιστήµια αποτελούν παρελθόν, τόσο
µακρινό, 1864!

Μας είπατε ότι θέλετε κι εσείς ένα σχολείο που οι µαθητές να
έχουν την ευκαιρία να ανιχνεύσουν τα ταλέντα τους. Τι κάνατε
εσείς γι’ αυτήν την ευκαιρία; Φτιάξατε το σχολείο που θέλει να
τους κάνει όλους ίδιους. Αποψιλώσατε την εκπαίδευση από προ-
σωπικό, σταµατήσατε να δίνετε υποτροφίες και µετά µας λέτε
ότι θέλετε να δίνετε ευκαιρίες. 

Μας είπατε για τα Πρότυπα σχολεία. Ξέρετε, τα ιστορικά πρό-
τυπα σχολεία συνεχίζουν να λειτουργούν. Εµείς θέλουµε να δώ-
σουµε το βάρος στα Πειραµατικά. Είναι αλήθεια. Όµως, εγώ δεν
γνωρίζω πουθενά στον κόσµο, σε καµµία εκπαιδευτική µεθοδο-
λογία, να υπάρχει ταύτιση του πρότυπου µε το Πειραµατικό, κάτι
το οποίο έκανε η κ. Διαµαντοπούλου, την οποία εξήρατε πριν από
λίγο. 

Υπάρχουν τα πρότυπα. Τα ιστορικά πρότυπα σχολεία συνεχί-
ζουν να λειτουργούν. Όµως, θέλουµε να ρίξουµε το βάρος στα
πειραµατικά -όπως µε επιτυχία έγινε στην Ελλάδα την δεκαετία
του ’80 που ξορκίζετε- όπου δοκιµάζονται νέες εκπαιδευτικές µέ-
θοδοι σε µαθητές µε διάφορες και διαφορετικές ικανότητες,
προκειµένου µετά να εφαρµοστούν και στο σύνολο της εκπαί-
δευσης. Και γι’ αυτό στα πειραµατικά σχολεία δεν πρέπει να πη-
γαίνουν µόνο µαθητές του είκοσι, αλλά από όλο το φάσµα. 

Μας λέτε ότι υποβαθµίσαµε το ολοήµερο σχολείο. Μα, πώς το
κάναµε αυτό; Αφού τώρα -και για πρώτη φορά- όλα τα δηµοτικά
µπορούν να λειτουργήσουν ως ολοήµερα και όλα τα παιδιά να
πάνε σε αυτά. Ξέρετε ότι µέχρι πέρυσι υπήρχαν σχολεία που δεν
έκαναν Αγγλικά και Πληροφορική από την Α’ δηµοτικού και πως
τώρα κάνουν όλα τα παιδιά στα δηµόσια δηµοτικά σχολεία της
χώρας µας από την Α’ δηµοτικού Αγγλικά και Πληροφορική; Αυτό
ακριβώς θα καταργήσετε, όταν λέτε ότι θα έλθετε και θα καταρ-
γήσετε όλα αυτά που κάναµε εµείς στην εκπαίδευση; 

Τις ώρες τις µειώσαµε όχι επειδή είµαστε µε τη λογική της ήσ-
σονος προσπάθειας, όπως επιχειρηµατολογήσατε, αλλά επειδή
είναι παιδαγωγική επιστηµονική άποψη το ότι τα παιδιά του δη-
µοτικού δεν µπορούν να αποδώσουν µε τόσο βαρύ πρόγραµµα,
τόσες πολλές ώρες. Και αυτό δεν είναι δική µας θέση. Είναι
πάγια θέση των εκπαιδευτικών. 

Μας λέτε πως οι αλλαγές στο γυµνάσιο έγιναν χωρίς διάλογο.
Βεβαίως, αν είχατε παραµείνει στην Επιτροπή Μορφωτικών, θα
ξέρατε αν έγινε ή δεν έγινε διάλογος. Μάλλον γι’ αυτό το λέτε.
Όµως, πείτε µας για το περιεχόµενο. Αφήστε το αν έγινε διάλο-
γος. Πείτε µας, διαφωνείτε µε τις αλλαγές στο γυµνάσιο; Πείτε
καθαρά στην ελληνική οικογένεια πως εσείς είσαστε ικανοποι-
ηµένος µε το εξετασιοκεντρικό γυµνάσιο και θέλετε έτσι να πα-
ραµείνει και ό,τι αλλαγές γίνονται για να καταργηθεί αυτό το
γυµνάσιο - εξεταστικό κέντρο, θα τις αλλάξετε και θα γυρίσουµε
ξανά πίσω. 

Μας λέτε για τις αλλαγές που κάναµε πέρυσι στο λύκειο. Μά-
λιστα. Εσάς δεν σας έφθαναν οι πανελλήνιες εξετάσεις και η
ζηµιά που έχουν κάνει στο σχολείο, αλλά είχατε ψηφίσει να δί-
νουν τα παιδιά πανελλήνιες και στην Α’ λυκείου ακόµα και να πλη-
ρώνουν οι γονείς φροντιστήρια και να εξοντώνεται η εφηβεία των
παιδιών και τα παιδιά να λειτουργούν σαν ροµπότ που δίνουν εξε-
τάσεις. Ε, αυτά εµείς τα καταργήσαµε και γι’ αυτά είµαστε πε-
ρήφανοι.

Επίσης, µας είπατε πως νοµοθετήσαµε να µην µπορεί να γίνει
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απόλυση στα ιδιωτικά σχολεία και άρα, να µην µπορεί να επιλέξει
ο σχολάρχης το προσωπικό και κάποιος που δεν κάνει καλά τη
δουλειά του, δεν είναι καλός εκπαιδευτικός, να µην µπορεί να αν-
τικατασταθεί. Δεν είναι ακριβές, κύριε Μητσοτάκη. Δεν πρέπει
να είστε καλά ενηµερωµένος. 

Εµείς, αυτό που κάναµε ήταν να επαναφέρουµε αυτό που είχε
ψηφίσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στην αρχή της Με-
ταπολίτευσης. Να µην µπορεί να γίνει απόλυση χωρίς τεκµη-
ρίωση σε υπηρεσιακό συµβούλιο. Και ξέρετε γιατί; Ακριβώς
επειδή οι εκπαιδευτικοί επιτελούν δηµόσιο λειτούργηµα. Δίνουν
απολυτήρια και άρα πρέπει να διασφαλίζεται πως είναι ανεπηρέ-
αστοι από πιέσεις. Δεν είναι απλά εργαζόµενοι εκπαιδευτικοί.
Είναι και εργαζόµενοι και λειτουργοί. O αείµνηστος Ράλλης ως
Υπουργός Παιδείας, που το είχε θεσπίσει αυτό, ήταν σοβιετικός
όπως εµείς που µας κατηγορείτε τώρα; Θα τρίζουν τα κόκκαλά
του.

Μας είπατε για την αξιολόγηση. Εµείς ετοιµάζουµε έναν συ-
νολικό νόµο για την αξιολόγηση στο δηµόσιο. Αλλά για να δούµε
τι εννοείτε εσείς όταν µιλάτε για αξιολόγηση και να δούµε µήπως
εννοείτε το ίδιο και στα σχολεία, στους εκπαιδευτικούς, διότι
αυτό το οποίο εσείς φέρατε ως Υπουργός δεν ήταν ακριβώς
αξιολόγηση, αλλά ένας νόµος για να διευκολύνετε τις απολύσεις,
γιατί εσείς ορίζατε µε νόµο πως µόνο το 10% µπορεί να αρι-
στεύει. Πριν από λίγο µας είπατε ότι άριστος είναι όποιος προ-
σπαθεί. Δεν µπορούν να προσπαθούν και να τα καταφέρουν
περισσότεροι από το 10%; Στο νόµο που εσείς ορίσατε µάς εί-
πατε ότι το 15% υποχρεωτικά κατατάσσεται στην κατώτατη, στη
χαµηλότερη κλίµακα, προφανώς για να απολύονται. 

Λοιπόν, εσείς δεν θέλατε αξιολόγηση, θέλατε δικαιολογία για
απολύσεις. Η αξιολόγηση είναι άλλο πράγµα από αυτό που εσείς
εννοείτε. Κανείς δεν είναι αντίθετος στην έννοια της αξιολόγη-
σης, αλλά πρέπει να δούµε µε ποιους όρους και µε ποιες προ-
ϋποθέσεις και ιδίως σε ό,τι αφορά τους εκπαιδευτικούς, διότι
επαναλαµβάνω ότι δεν είναι απλά εργαζόµενοι, αλλά είναι εργα-
ζόµενοι και ταυτόχρονα λειτουργοί. 

Για τα µεταπτυχιακά εκφράσατε δυσαρέσκεια γιατί να είναι χα-
µηλά τα δίδακτρα. Υπάρχουν µεταπτυχιακά των δέκα και των δε-
καπέντε χιλιάδων ευρώ. Ο ένας τρόπος να τα δει κανείς αυτά
είναι να πει πως υπάρχει ζήτηση που τα κρατάει σε λειτουργία,
άρα µια χαρά. Ο άλλος είναι να πει πως η συντριπτική πλειονό-
τητα του ελληνικού λαού, ειδικά στις µέρες µας, στις µέρες της
κρίσης, αποκλείεται εξαιτίας αυτών των υψηλών διδάκτρων από
υπηρεσίες τις οποίες προσφέρει το ίδιο το εκπαιδευτικό σύστηµα
για το οποίο πληρώνει φόρους. 

Όχι, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη. Δεν πρέπει να αποφασίζει µόνο
η αγορά για το τι µεταπτυχιακά θα γίνονται. Εµείς επιχειρήσαµε
να βάλουµε µια τάξη στο τοπίο των µεταπτυχιακών προγραµµά-
των και µια χαρά µπορούν να αποφασίζουν τα ιδρύµατα και τα
τµήµατα τι µεταπτυχιακά θα κάνουν. 

Δεν ξέρω αν σας έχουν ενηµερώσει σωστά ή αν διαβάσατε τον
νόµο. Εµείς λέµε απλώς ότι το Υπουργείο στο τέλος θα κάνει
έλεγχο νοµιµότητας για να δει αν δικαιολογούνται όντως τα ποσά
που ζητούν από τους φοιτητές για µεταπτυχιακά προγράµµατα.
Τι πρόβληµα έχετε µε αυτό; Είστε κατά της διαφάνειας ή ενδε-
χοµένως από αυτό που κάναµε εµείς ενοχλούνται κάποιοι µεγα-
λοκαθηγητάδες που πλούτιζαν από τα µεταπτυχιακά
προγράµµατα και εξ ονόµατός τους τώρα θέλετε εδώ να µιλή-
σετε; 

Για τα Θρησκευτικά άκουσα την κριτική σας για τις διαδικα-
σίες. Ελπίζω να οφείλεται στο γεγονός ότι δεν γνωρίζατε ότι εδώ
και τρία χρόνια γίνεται µια διαδικασία ουσιαστικού διαλόγου στο
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, στο ΙΕΠ, και ταυτόχρονα δοκιµαστικά
τα προγράµµατα αυτά έχουν πάει σε µια σειρά από σχολεία. Ο
διάλογος φυσικά, όπως είπα και στην οµιλία µου, θα συνεχιστεί
και το τελευταίο που θα ήθελε κανείς να κάνει είναι µια σύγ-
κρουση µε την Εκκλησία. Αντιθέτως, είµαστε ανοικτοί να ακού-
σουµε τις απόψεις και να συνθέσουµε. Όποιες παρατηρήσεις
υπάρχουν στο τέλος της διαδικασίας φέτος που θα γίνει αξιολό-
γηση του µαθήµατος, θα ενσωµατωθούν πριν υπάρξει σύγ-
γραµµα. 

Δεν σας άκουσα, όµως, να µιλάτε µε ευκρίνεια για κάτι. Σ’ όλα

τα άλλα, στα της παιδείας, ήσασταν ευκρινής, οµολογώ. Σ’ αυτό
όχι και τόσο. Για την «ταµπακιέρα» να µας πείτε. 

Συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε το ότι πρέπει να υπάρξει αλλαγή
στα αναλυτικά προγράµµατα, ώστε να φύγουµε από το µάθηµα
οµολογίας πίστης και να πάµε σ’ ένα µάθηµα το οποίο θα έχει
µια ευρύτερη οπτική;

Μας είπατε πως θέλετε λύκεια που να συνεργάζονται µε επι-
χειρήσεις για την επαγγελµατική εκπαίδευση. Μα εσείς –εννοώ
το κόµµα σας- ως κυβέρνηση διαλύσατε την επαγγελµατική εκ-
παίδευση. Βγάλατε καθηγητές σε διαθεσιµότητα, καταργήσατε
τις δηµοφιλείς ειδικότητες των ΕΠΑΛ. Και όλα αυτά γιατί; Για να
έχουν πελατεία τα ΙΕΚ, κύριε Μητσοτάκη. 

Εµείς τα επαναφέραµε αυτά. Εµείς θεσπίσαµε πλαίσιο για να
είναι εγγυηµένα τα εργασιακά δικαιώµατα των παιδιών που κά-
νουν πρακτική άσκηση. Και θέλουµε να στρέφονται και προς την
επαγγελµατική εκπαίδευση τα παιδιά, αλλά όχι από ηττοπάθεια,
ότι δεν µπορούν να γίνουν άριστοι και για αυτό πάνε εκεί, αλλά
επειδή θα έχουν επιλογή να πάνε εκεί. Και θέλουµε, εάν αργό-
τερα το αποφασίσουν, αφού τελειώσουν το επαγγελµατικό λύ-
κειο, να µπορούν να δώσουν εξετάσεις για το πανεπιστήµιο. Για
αυτό, θεσπίσαµε αυτήν τη δυνατότητα, ενώ εσείς την είχατε κα-
ταργήσει. 

Τέλος, είπατε πως θέλετε σύνδεση της εκπαίδευσης µε την
αγορά και πως υπάρχει ένα χάσµα δεξιοτήτων, δηλαδή πως η
αγορά ζητά δεξιότητες που τα πανεπιστήµια δεν τις προσφέ-
ρουν. Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, σε ποια χώρα ζείτε; Αυτό είναι
σήµερα το πρόβληµα της ανεργίας; Αυτό είναι το πρόβληµα και
όχι ότι τα παιδιά πάνε µε το πτυχίο στο χέρι και µεταπτυχιακά,
υπερκαταρτισµένοι, να πιάσουν µια δουλειά και τους λένε ότι
«είστε υπερκαταρτισµένοι και δεν µπορούµε να δώσουµε τόσο
όσα αντιστοιχούν στα πτυχία σας»; Αυτό είναι το πρόβληµα, που
αναγκάζονται να κρύβουν τα πτυχία τους για να βρουν δουλειά;
Και αν ήταν αυτό το πρόβληµα, τότε γιατί οι πτυχιούχοι των ελ-
ληνικών πανεπιστηµίων βρίσκουν δουλειά στο εξωτερικό; 

Αν υπάρχει αναντιστοιχία δεξιοτήτων και αγοράς, αυτό δεν
οφείλεται στην κακή κατάσταση των πανεπιστηµίων, οφείλεται
στην κακή κατάσταση της αγοράς. Και για να αλλάξει αυτό, πρέ-
πει να δουλέψουµε µε έµφαση στην ενίσχυση της έρευνας και
της καινοτοµίας, που τώρα την ενισχύουµε όσο ποτέ άλλοτε,
πράγµα το οποίο δεν κάνατε ποτέ εσείς. 

Το 2015, τη χρονιά της µεγάλης κρίσης, φτάσαµε στο 1% του
ΑΕΠ για την έρευνα και φτιάχνουµε ειδικό ταµείο για στήριξη επι-
χειρήσεων έντασης γνώσης, πράγµατα που εσείς ποτέ δεν υλο-
ποιήσατε, ποτέ δεν θελήσατε, δεν σκεφτήκατε καν να
εφαρµόσετε και ας µιλάτε σε όλους τους τόνους για τις νέες τε-
χνολογίες, την καινοτοµία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να κλείσω µε ένα σχόλιο
και αυτό το σχόλιο έχει να κάνει µε τα όσα είπε ο κ. Μητσοτάκης
περί προσωπικών βιωµάτων. Πράγµατι, είµαστε όλοι προϊόν των
βιωµάτων µας, της πορείας µας, της προσωπικής µας ιστορίας
και καταγωγής. Εγώ, κύριε Μητσοτάκη, είµαι υπερήφανος για τη
δική µου πορεία. Διότι ήταν τιµή µου να συµµετέχω σε κάποιες
από τις εξάρσεις, τις σηµαντικές εκλάµψεις του µαθητικού και
φοιτητικού κινήµατος στον τόπο µας. Γιατί το µαθητικό και φοι-
τητικό κίνηµα, το νεολαιίστικο κίνηµα στον τόπο µας έπαιξε ση-
µαντικό ρόλο στη διαµόρφωση της σύγχρονης πολιτικής
ιστορίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είχα τη δυνατότητα να συµµετάσχω στους µαθητικούς αγώνες

του ‘90-’91 ενάντια σε έναν αυταρχικό και οπισθοδροµικό, αντιεκ-
παιδευτικό νόµο τότε της Κυβέρνησης του πατέρας σας, όπως
ήταν τιµή µου να συµµετέχω και στο φοιτητικό κίνηµα, βεβαίως
σε µια εποχή παρακµής του κινήµατος και του ρόλου των φοιτη-
τικών συλλόγων. 

Αλλά αυτοί οι αγώνες, οι κοινωνικοί αγώνες, οι συλλογικοί
αγώνες είναι αγώνες που πήγαν την κοινωνία µπροστά, διασφά-
λισαν και κατοχύρωσαν δικαιώµατα, υπερασπίστηκαν τη δηµόσια
παιδεία, τη δωρεάν παιδεία, την ίδια τη δηµοκρατία. 

Κύριε Μητσοτάκη, ξέρετε κάτι; Το βασικό σας πρόβληµα, όταν
µιλάτε για την εκπαίδευση, παρ’ ότι κατηγορείτε εµένα για τα
δικά µου προσωπικά βιώµατα, µάλλον είναι τα δικά σας βιώµατα.
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Διότι µέχρι να ασχοληθείτε µε την πολιτική δεν είχατε περάσει
ούτε απ’ έξω από δηµόσιο σχολείο και δηµόσιο πανεπιστήµιο και
δεν µπορείτε να τα υπερασπιστείτε. Δεν µπορείτε να υπερασπι-
στείτε τη δηµόσια παιδεία, παρά µονάχα την ιδιωτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον Πρωθυ-

πουργό. 
Τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης για δέκα λεπτά.

Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Τσίπρα, θέλω να γυρίσω το ρολόι του χρόνου πίσω
έξι µήνες, τον Μάρτιο του 2016, όταν µε το ίδιο θράσος το οποίο
επιδείξατε και σήµερα ζητούσατε προ ηµερησίας συζήτηση για
τη διαφθορά και τη διαπλοκή. Έγινε αυτή η συζήτηση στις 29
Μαρτίου. Κατά γενική οµολογία υποστήκατε µια πανωλεθρία.
Επανέρχεστε, λοιπόν, τώρα στον τόπο του εγκλήµατος. Χαίροµαι
που σύρεστε στην αποδοχή της πρότασή µας. 

Υπάρχει, όµως, µια µεγάλη διαφορά. Σε σχέση µε το τι γνωρί-
ζαµε τον Μάρτιο 2016 έχουν προστεθεί µια σειρά από δεδοµένα
στον δηµόσιο διάλογο. Ο κ. Καλογρίτσας, η Τράπεζα Αττικής, η
offshore της «Αυγής». Με πολύ µεγάλη χαρά λοιπόν, κύριε Τσί-
πρα, θα έρθουµε να τα συζητήσουµε όλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα αναµένω µε ανυποµονησία από τον Πρόεδρο της Βουλής

να καθορίσει τη σχετική ηµεροµηνία. 
Θέλω να κάνω µια αναφορά στην καταληκτική σας παρατή-

ρηση σχετικά µε τα βιώµατα του καθενός, τα δικά σας, τα δικά
µου. Δηλώσατε υπερήφανος για τη συµµετοχή στο µαθητικό και
φοιτητικό κίνηµα. Είναι δικαίωµά σας να το κάνετε. Οφείλω να
επισηµάνω βέβαια ότι αυτό το µαθητικό και φοιτητικό κίνηµα
συχνά παρεκτράπη σε εκδηλώσεις ακραίας βίας η οποία στιγµά-
τισε δυστυχώς την κοινωνική και πολιτική ζωή αυτού του τόπου. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θέλω να θυµίσω σε εσάς που δεν το γνωρίζετε κάτι που
είναι ίσως συµβολικό. Μου κάνει εντύπωση γιατί δεν το αναφέ-
ρατε εσείς, κύριε Τσίπρα. Θυµάστε ποιο ήταν το όνοµα της φοι-
τητικής παράταξης της οποίας ήταν επικεφαλής ο κ. Τσίπρας στα
φοιτητικά του χρόνια; «Εγκέλαδος». Αυτόν τον εγκέλαδο έχετε
προκαλέσει στη χώρα. Έχετε γκρεµίσει ό,τι υπάρχει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Τσίπρα, δεν χρειάζεται να συνοµιλείτε µε τους συ-
ναδέλφους. Μπορείτε να κοιτάτε προς τα εδώ. Μιας και µιλάµε
για βιώµατα, δεν είχα πρόθεση ειλικρινά να το αναφέρω, αλλά
µε κατηγορήσατε ότι δεν έχω περάσει έξω από δηµόσιο σχολείο
και έξω από δηµόσιο πανεπιστήµιο. Πράγµατι είχα τη δυνατότητα
να σπουδάσω σε ένα κορυφαίο αµερικάνικο µη κρατικό πανεπι-
στήµιο. Φαντάζοµαι ότι κι εσείς, κύριε Τσίπρα, αν θα θέλατε να
ακολουθήσετε την ίδια διαδροµή, δεν θα είχατε δυσκολία να το
κάνετε. Ξέρετε, σκληρή δουλειά χρειάζεται. Την οικονοµική
άνεση, νοµίζω, την είχατε. Θα µπορούσατε να πάτε κι εσείς σε
ένα τέτοιο πανεπιστήµιο. Εγώ έκανα αυτή την επιλογή. Αλλά µην
εγκαλείτε εµένα ότι δεν έχω περάσει έξω από δηµόσιο σχολείο,
όταν εσείς στέλνετε τα παιδιά σε ιδιωτικό σχολείο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τι είναι

αυτά που λέτε τώρα; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αυτή είναι η απόλυτη υποκρισία, κύριε Τσίπρα. Η απόλυτη
υποκρισία. Εσείς ο ίδιος δεν εµπιστεύεστε το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα. Εσείς ο ίδιος αναγνωρίζετε τα προνόµια της ιδιωτικής εκ-
παίδευσης. Μην αναφέρεστε, λοιπόν, σε προσωπικά βιώµατα
όταν η δικιά σας διαδροµή αναδεικνύει τον βαθµό της υποκρι-
σίας. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των θεµάτων τα οποία θίξατε. Επι-

τρέψτε µου να ξεκινήσω µε µια ιστορική αναφορά. Το 1991-1992
η Φινλανδία πέρασε από µια πολύ βαριά οικονοµική κρίση, η
οποία περίπου διέλυσε την οικονοµία της και την υποχρέωσε να
ανασυγκροτήσει πλήρως τον παραγωγικό της ιστό. 

Οι πολιτικές δυνάµεις, κύριε Τσίπρα, της Φινλανδίας κατάφε-
ραν σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία να συνεννοηθούν µεταξύ
τους, να προτάξουν την παιδεία ως απόλυτη προτεραιότητα και
να συµφωνήσουν σε ένα εθνικό σχέδιο δράσης και τα αποτελέ-
σµατα έγιναν ορατά µετά από δέκα χρόνια. Η Φινλανδία σήµερα
έχει ένα από τα καλύτερα δηµόσια εκπαιδευτικά συστήµατα. Τα
δε δεκαπεντάχρονα παιδιά της Φινλανδίας είναι στην πρώτη
τριάδα των διαγωνιστικών εξετάσεων της PISA.

Αναρωτιέµαι πραγµατικά γιατί δεν µπορούµε να κάνουµε το
ίδιο και στη χώρα µας. Φοβάµαι ότι δεν µπορούµε να κάνουµε το
ίδιο στη χώρα µας, επειδή δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σε
ορισµένα προφανή και αυτονόητα. Διότι, πράγµατι, µας χωρίζει,
κύριε Τσίπρα, µια ιδεολογική άβυσσος στο πώς αντιλαµβανόµα-
στε την παιδεία, την έννοια της αριστείας, την έννοια της αξιο-
λόγησης. Και πραγµατικά µου είναι πάρα πολύ δύσκολο να
καταλάβω γιατί εξακολουθείτε να αντιµετωπίζετε την παιδεία µε
όρους παρελθόντος. 

Αναφερθήκατε στη δεκαετία του ‘80 και πράγµατι η εκπαιδευ-
τική µεταρρύθµιση την οποία προωθείτε στην ουσία είναι µια αν-
τιγραφή του νόµου-πλαίσιο του 1982. Ακριβώς αυτές τις έννοιες
επαναφέρετε. Αλλά για σκεφθείτε λίγο ότι ένα παιδί το οποίο θα
µπει στην Α’ δηµοτικού φέτος, το 2016, κύριε Τσίπρα, θα τελει-
ώσει το σχολείο το 2028 και θα τελειώσει το πανεπιστήµιο το
2032-2033. Γίνεται κάποια σοβαρή συζήτηση σήµερα στη χώρα
για το πώς θα είναι ο κόσµος τότε; Ποιες είναι οι δεξιότητες που
θα χρειάζονται αυτά τα παιδιά; Ποια είναι τα επαγγέλµατα τα
οποία θα υπάρχουν εκείνη την εποχή; Γι’ αυτό και σας λέω πόσο
απαραίτητη είναι η σύνδεση της αγοράς εργασίας µε τα πανεπι-
στήµια κι εσείς απαντάτε µε έναν γενικό αφορισµό «µια χαρά
είναι οι πτυχιούχοι των ελληνικών πανεπιστηµίων, το πρόβληµα
είναι στην αγορά εργασίας». Τόσο στενή αντίληψη έχετε για τον
τρόπο µε τον οποίο συνδέεται η εκπαίδευση µε την αγορά και µε
την επαγγελµατική αποκατάσταση των νέων παιδιών. 

Για να δούµε, λοιπόν, αν µπορούµε να συµφωνήσουµε έστω
και σήµερα, έστω και καθυστερηµένα, σε κάποια αυτονόητα. 

Πρέπει ή δεν πρέπει, κύριε Τσίπρα, να δώσουµε µεγαλύτερη
αυτονοµία στις σχολικές µονάδες; Ναι ή όχι; Θα ήθελα µια ξεκά-
θαρη απάντηση. Πρέπει ή δεν πρέπει να αναγνωρίζουµε το έργο
των πολλών εξαιρετικών δηµοσίων λειτουργών καθηγητών και
δασκάλων που σε εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες κρατάνε το δη-
µόσιο σχολείο όρθιο; Πρέπει ή δεν πρέπει τελικά να αξιολογείται
το διδακτικό έργο; 

Κύριε Τσίπρα, αναφερθήκατε και πάλι ψευδώς στην αξιολό-
γηση την οποία εγώ είχα προτείνει και είχα νοµοθετήσει, αναφέ-
ροντας κάτι το οποίο γνωρίζετε ότι είναι ψέµα, ότι το 15% της
χαµηλότερης βαθµολογίας θα οδηγούσε νοµοτελειακά σε απο-
λύσεις, όταν γνωρίζετε ότι υπήρχε ξεκάθαρη νοµοθετική ρύθµιση
που αυτό το απέκλειε. Εξακολουθείτε και επαναλαµβάνετε, λοι-
πόν, την ίδια καραµέλα. 

Εγώ, λοιπόν, να σας ρωτήσω: Εσείς τι είδους αξιολόγηση ακρι-
βώς θέλετε; Γιατί είκοσι µήνες µετά δεν έχετε φέρει ούτε µία
πρόταση νόµου για την έννοια της αξιολόγησης. Μα, δεν µπορεί
να υπάρχει αξιολόγηση στο δικό σας σκεπτικό, διότι ο κ. Φίλης
µας µίλησε για την έννοια της ισότητας. Όταν, λοιπόν, όλοι είναι
ίσοι, η αξιολόγηση περισσεύει. Γι’ αυτό δεν φέρνετε καµµία αξιο-
λόγηση, κύριε Τσίπρα. Γι’ αυτό ακριβώς και σας προβληµατίζει
τόσο πολύ αυτή η έννοια. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και γνωρίζετε πολύ καλά –φαντάζοµαι ότι θα σας έχει ενηµε-

ρώσει ο κ. Κατρούγκαλος- ότι όταν παρέδωσα το Υπουργείο,
είχα έτοιµο νοµοσχέδιο για την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλ-
λήλων, το οποίο ξέφευγε από τη λογική της ποσόστωσης. Γιατί,
λοιπόν, δεν το υλοποιήσατε; 

Αλλά, µιας και µιλάµε για ποσόστωση, κύριε Τσίπρα, µήπως
έχετε υπ’ όψιν σας τις δηλώσεις που πρόσφατα έκανε η Υπουρ-
γός σας κ. Φωτίου; Να σας τις θυµίσω; «Το 15% µόνο των υπαλ-
λήλων αξίζουν και δουλεύουν». Το 15%! Η κ. Φωτίου τα είπε
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αυτά! Δεν σταµατάτε, λοιπόν, να αφήσετε λίγο στην άκρη την
υποκρισία, από τη µία να λέτε ότι όλοι είναι ίσοι και από την άλλη
οι δικοί σας Υπουργοί να επισηµαίνουν τις προφανείς ανισότητες
οι οποίες υπάρχουν στην ίδια τη δηµόσια διοίκηση;

Ελάτε, λοιπόν, να συµφωνήσουµε σε ένα πλαίσιο αξιολόγησης
το οποίο θα µπορεί να επιβραβεύει, πραγµατικά, τους άξιους δα-
σκάλους –γιατί όχι και µισθολογικά- αλλά θα µπορεί και να νου-
θετεί αυτούς οι οποίοι δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους. Δεν θα
κουραστώ να το λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Η αξιολό-
γηση είναι πρωτίστως η επιβράβευση του άξιου, όχι το εργαλείο
τιµωρίας του λιγότερο καλού. Και όταν όλοι παίρνουν «10», κύριε
Τσίπρα, τότε ο άξιος καθηγητής, ο άξιος δηµόσιος λειτουργός
αισθάνεται κορόιδο. 

Λοιπόν, εµείς αυτό δεν το δεχόµαστε, διότι θέλουµε ο καθένας
να επιβραβεύεται και να ανταµείβεται ανάλογα µε τη δουλειά
του. Εσείς προφανώς εξακολουθείτε και σήµερα αυτήν την έν-
νοια να την απορρίπτετε.

Άλλο ερώτηµα: Χρειαζόµαστε ή δεν χρειαζόµαστε πρότυπα
πειραµατικά δηµόσια σχολεία, κύριε Τσίπρα, για αριστούχους; 

Λοιπόν, για να το εξηγήσω να καταλάβετε, γιατί µάλλον δεν το
έχετε αντιληφθεί: Όλα τα πρότυπα σχολεία είναι και πειραµατικά.
Όλα τα πειραµατικά σχολεία δεν είναι και πρότυπα. Να συµφω-
νήσουµε, λοιπόν, σε αυτό. Βεβαίως και χρειαζόµαστε πειραµα-
τικά σχολεία, τα οποία θα έχουν ένα ενδεικτικό, ένα τυχαίο
δείγµα µαθητών για να µπορούµε να δοκιµάζουµε καινούργιες
µεθόδους. Το ερώτηµα δεν είναι αυτό, το ερώτηµα είναι αν χρει-
αζόµαστε και σχολεία πρότυπα της αριστείας...

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Υπάρχουν.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Δεν υπάρχουν. Υπάρχουν εννέα όλα και όλα, τα υπόλοιπα
τα καταργήσατε όλα, γιατί καταργήσατε τις εξετάσεις, κύριε Τσί-
πρα. Ενηµερωθείτε, επιτέλους, από τον Υπουργό σας!

Λοιπόν, το ερώτηµα είναι εάν χρειαζόµαστε σχολεία της αρι-
στείας σε κάθε νοµό, σε κάθε περιφέρεια, στα οποία µπορεί ένας
καλός µαθητής, φτωχός, ο οποίος δεν έχει την δυνατότητα, που
εσείς και εγώ έχουµε να στείλουµε τα παιδιά µας σε ιδιωτικό σχο-
λείο, να πάει και να φοιτήσει σε ένα τέτοιο σχολείο. Αυτό είναι
το ερώτηµα. Απαντήστε, λοιπόν, µε ένα ναι ή µε ένα όχι: Χρει-
αζόµαστε ή δεν χρειαζόµαστε τέτοια σχολεία;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πρέπει ή δεν πρέπει το πανεπιστήµιο να συνδέεται µε την

αγορά εργασίας; Εδώ πέρα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Τα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια, κύριε Τσίπρα, παράγουν πάρα πολλούς
πτυχιούχους, πολλούς σε ειδικότητες οι οποίες δεν µπορούν να
απορροφηθούν από την ελληνική αγορά εργασίας. 

Σας ρωτώ: Έχει νόηµα να εκπαιδεύουµε γιατρούς σε τετρα-
πλάσιο αριθµό από αυτόν που πραγµατικά χρειαζόµαστε, για να
τους εξάγουµε στη συνέχεια στη Σουηδία ή στη Γαλλία και να
πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος; Ή αντιστρόφως...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Γιατί ενοχλείστε µε κάτι το οποίο είναι τόσο αυτονόητο; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην απαντάτε

κατά µόνας!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Σας κάνω κάποιες συγκεκριµένες ερωτήσεις. Ίσως έχετε
την ευκαιρία στην τριτολογία σας να απαντήσετε.

Λοιπόν, πρέπει ή δεν πρέπει να έχουν τα ίδια τα πανεπιστήµια
µεγαλύτερο, αν όχι τον τελικό ρόλο στο να προσδιορίζουν τον
αριθµό των εισακτέων; Ναι ή όχι; Περιµένω µια ξεκάθαρη απάν-
τηση, αν θέλουµε πραγµατικά να τιµήσουµε το συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένο αυτοδιοίκητο και να µην έχουµε ένα υπερ-παρεµβα-
τικό Υπουργείο Παιδείας, το οποίο έρχεται συνέχεια και προσθέτει
εισακτέους στον αριθµό των παιδιών, που ήδη µπαίνουν από τις
πανελλήνιες, ώστε τελικά να έχουµε πολύ περισσότερους φοιτη-
τές από όσους χρειαζόµαστε ή από όσους µπορεί τελικά να απορ-
ροφήσει αυτή η αγορά εργασίας. 

Χρειαζόµαστε ή δεν χρειαζόµαστε, κύριε Τσίπρα, συγχωνεύ-
σεις στον χώρο της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης; Ποιος είναι ο ιδα-
νικός αριθµός πανεπιστηµίων και ΤΕΙ για µια χώρα δέκα
εκατοµµυρίων; Πρέπει ή δεν πρέπει να υπάρχουν οικονοµίες κλί-
µακος; Υπάρχουν ή δεν υπάρχουν τµήµατα και σχολές που εν-

δεχοµένως υπό τις παρούσες συνθήκες να µην είναι βιώσιµες; 
Να την κάνουµε αυτή τη συζήτηση, ναι ή όχι; Συµφωνείτε ή δεν

συµφωνείτε ότι πρέπει να ανοίξει αυτός ο διάλογος; Δεν σας
άκουσα να λέτε τίποτα για όλα αυτά ούτε εσάς ούτε τον λαλί-
στατο κατά τα άλλα Υπουργό σας. 

Βέβαια, το σηµαντικότερο κατά την άποψή µου από όλα, στο
οποίο αναφέρθηκε και η Υπουργός: Πρέπει ή δεν πρέπει η Ελ-
λάδα να γίνει διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο; Θέλετε, κύριε Τσί-
πρα, ή δεν θέλετε ξενόγλωσσα τµήµατα στα ελληνικά
πανεπιστήµια; Απαντήστε µε ένα ναι ή µε ένα όχι επιτέλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όσον αφορά στα µη κρατικά πανεπιστήµια, να διορθώσω την

κυρία Αναπληρώτρια Υπουργό. Όλα τα κορυφαία πανεπιστήµια
τα αµερικάνικα -µε µια εξαίρεση ίσως, το Berkeley- είναι µη κρα-
τικά πανεπιστήµια. Φαντάζοµαι να το γνωρίζετε αυτό. Είναι µη
κρατικά, δεν είναι κερδοσκοπικά, αλλά είναι µη κρατικά πανεπι-
στήµια. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα την οποία πρέπει να γνω-
ρίζετε. Όπως θα πρέπει να γνωρίζετε ότι πράγµατι και στην
ιδιωτική τριτοβάθµια εκπαίδευση υπάρχουν πολλές διαβαθµί-
σεις. Υπάρχουν καλά ιδιωτικά πανεπιστήµια, λιγότερο καλά ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, ενδεχοµένως κάποια τα οποία να µην
πληρούν και τις απαραίτητες προδιαγραφές. 

Το ερώτηµα, όµως, είναι απλό, κύριε Τσίπρα. Γιατί πρέπει κάθε
χρόνο να εξάγουµε εξήντα χιλιάδες Έλληνες φοιτητές στο εξω-
τερικό, όταν θα µπορούν να σπουδάζουν εδώ πέρα; Και γιατί να
µην µπορούµε να προσελκύσουµε σηµαντικές επενδύσεις σε
έναν χώρο ο οποίος αναπτύσσεται ραγδαία διεθνώς και να κα-
ταστήσουµε αυτόν τον καταπληκτικό τόπο ένα διεθνές εκπαιδευ-
τικό κέντρο;

Να µου απαντήσετε! Γιατί όχι; Το ιδιωτικό πανεπιστήµιο, το µη
κερδοσκοπικό ή και το ιδιωτικό πανεπιστήµιο θα εξακολουθεί να
εποπτεύεται από το ελληνικό δηµόσιο. Κανείς δεν µιλάει για ασύ-
δοτη λειτουργία. Και προφανώς, το Υπουργείο Παιδείας θα θέτει
το πλαίσιο εποπτείας και υπάρχουν και διαδικασίες πιστοποίησης
που θα εξασφαλίζουν την ποιότητα αυτών των πανεπιστηµίων.

Όµως, γιατί δεν θέλετε, για παράδειγµα, ένα µεγάλο φιλαν-
θρωπικό ίδρυµα να έρθει και να κάνει µια πάρα πολύ σηµαντική
δωρεά και να φτιάξει ένα κορυφαίο µη κερδοσκοπικό πανεπιστή-
µιο; Τι σας ενοχλεί σε αυτό; Γιατί αντιβαίνει στη δική σας έννοια
της αριστείας. Θέλω, πραγµατικά, να το καταλάβω, γιατί µου
είναι πάρα πολύ δύσκολο να ακούω, σήµερα ακόµα, στην Ελ-
λάδα του 2016, κάποιον να υπερασπίζεται µε τόσο φανατισµό το
κρατικό µονοπώλιο στην ανώτατη εκπαίδευση.

Μια τελευταία παρατήρηση για το ζήτηµα των θρησκευτικών.
Εδώ, πραγµατικά, πρέπει να σας πω ότι µπλέχτηκα. Μπλέχτηκα,
διότι άκουσα τον κ. Καµµένο –δεν τον βλέπω, θα αποχώρησε- να
µας ανακοινώνει µε πολύ µεγάλη ικανοποίηση ότι και µε τη δική
σας προσωπική συµφωνία ακυρώνονται όλες οι πρωτοβουλίες,
που έχουν αναληφθεί για την αλλαγή του µαθήµατος των θρη-
σκευτικών και ο διάλογος ξεκινάει από µηδενική βάση. Αυτό µας
είπε ο κ. Καµµένος.

Μπορείτε να το επιβεβαιώσετε ή να το διαψεύσετε; Για να γνω-
ρίζουµε, απλώς, αν υπάρχει έστω και ο στοιχειώδης συγχρονι-
σµός µεταξύ των δύο κυβερνητικών εταίρων. Διότι κατανοώ την
προσπάθεια του κ. Καµµένου να είναι αρεστός στην Εκκλησία,
πλην όµως η αλήθεια, κύριε Τσίπρα, δεν αµφισβητείται. Και στην
επιστολή του Μακαριωτάτου λέγονται τα πράγµατα µε το όνοµά
τους. Σας το ξαναλέω, µιλήσατε για διάλογο µε την Εκκλησία.
Μία και µοναδική συνάντηση έγινε µε το ΙΕΠ.

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως και θα ήθελα την απάντησή σας: Η
απαραίτητη αναµόρφωση του µαθήµατος των θρησκευτικών –το
τονίζω- η απαραίτητη αναµόρφωση του µαθήµατος των θρη-
σκευτικών, πρέπει ή δεν πρέπει να γίνει σε συνεννόηση µε την
Εκκλησία της Ελλάδος; Και θα ήθελα, παρακαλώ, µια ξεκάθαρη
απάντηση.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το είπα
αυτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Τελειώνω, µε κάτι το οποίο δεν µπορώ να αφήσω ασχολία-
στο. Το ανέφερε η κυρία Υπουργός, λέγοντάς µας ότι η
Κυβέρνησή σας µεροληπτεί υπέρ των νέων επιστηµόνων. Είστε
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σοβαροί; Χθες σε αυτήν την Αίθουσα δεν ψηφίσατε την αύξηση
των εισφορών για τους νέους επιστήµονες; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σταµατήστε, επιτέλους, κύριε Τσίπρα, τόσο ξεδιάντροπα να

κοροϊδεύετε την ελληνική κοινωνία και ειδικά τους νέους επιστή-
µονες! 

Κλείνω µε την ευχή, κύριε Τσίπρα, να µπορέσουµε –γιατί δια-
πίστωσα, µε ικανοποίηση, πρέπει να πω, ότι οι τόνοι στις δευτε-
ρολογίες ήταν πιο χαµηλοί απ’ ότι στις πρωτολογίες και νοµίζω
ότι έτσι αρµόζει σε µια τέτοια συζήτηση- σε κάποια, τουλάχιστον,
απ’ αυτά τα οποία εγώ θεωρώ αυτονόητα να συµφωνήσουµε. Το
εύχοµαι πραγµατικά. Δεν νοµίζω ότι θα είναι εύκολο διότι, πραγ-
µατικά, όπως επεσήµανα πολλές φορές, βλέπουµε τον κόσµο
µέσα από µια διαφορετική µατιά.

Αυτό το οποίο εσείς µετ’ επιτάσεως χαρακτηρίζετε ως νεοφι-
λελεύθερο είναι αυτό, κύριε Τσίπρα, το οποίο οι πιο πολλές ευ-
ρωπαϊκές χώρες έχουν υιοθετήσει ως κοινή λογική. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Ανοίξτε λίγο τα µάτια σας. Διαβάστε την έκθεση
του ΟΟΣΑ, τη συγκριτική, να δείτε τι κάνουν οι άλλες χώρες στον
τοµέα της παιδείας και µπορεί, αν το κάνετε, να καταφέρετε,
έστω και καθυστερηµένα να ξεφύγετε από τις ιδεολογικές σας
αγκυλώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η Πρόεδρος της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννηµατά έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Του έχει γίνει πλέον
συνήθεια του Πρωθυπουργού όταν µιλάει η Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη να αποχωρεί επιδεικτικά από την Αίθουσα. Νοµίζω ότι
όλοι βγάζουµε χρήσιµα συµπεράσµατα από αυτήν του τη στάση. 

Είναι η δεύτερη φορά που φέρνει για συζήτηση στη Βουλή το
θέµα της διαπλοκής. Την πρώτη φορά έκανε µια τρύπα στο νερό,
σε σχέση µε τις επιδιώξεις του. Κατάφερε να είναι απολογούµε-
νος. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, το γάντι το σηκώνουµε. Ναι, ελάτε
να µιλήσουµε για τη διαπλοκή εδώ σε αυτή την Αίθουσα, για να
αποδείξουµε και να τεκµηριώσουµε ποιο είναι το τρίγωνο της
διαπλοκής για το οποίο µιλήσατε. Γιατί αυτή τη φορά στη συζή-
τηση θα είστε ο κατηγορούµενος κι όχι απλά απολογούµενος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Ξέρετε, η ιστορία µας διδάσκει ότι όταν χάνεις τη στήριξη του
λαού, όταν ο λαός νοιώθει ότι τον πρόδωσες, τον εξαπάτησες,
τον εξέθεσες σε κινδύνους, τον προσέβαλες, ότι είσαι υπεύθυνος
για την ακόµα µεγαλύτερη επιδείνωση της καθηµερινότητάς του
και την υποχώρηση του βιοτικού του επιπέδου, τότε σου γυρίζει
την πλάτη. Και ο τελευταίος δρόµος, που έχεις να ακολουθήσεις
είναι να ανοίξεις τη συζήτηση για το κυνήγι της διαπλοκής, τον
πόλεµο κατά της διαπλοκής. Από λόγια χορτάσαµε, κύριε Τσί-
πρα.

Στην πραγµατικότητα, αυτό που γίνεται είναι ότι αρχίζει κανείς
να λειτουργεί ως ένα καθεστώς, που επιχειρεί να φιµώσει κάθε
αντίθετη φωνή. Και τι σύµπτωση, κύριε Πρωθυπουργέ: Την ώρα,
ακριβώς, που το δήθεν ηθικό πλεονέκτηµα του ΣΥΡΙΖΑ αποδο-
µείται, µε ασύλληπτο ρυθµό, την ώρα που κατρακυλάτε στις µε-
τρήσεις τη κοινής γνώµης, την ώρα που η δήθεν τιτάνια µάχη µε
τη διαπλοκή έχει καταρρεύσει και πολιτικά και ηθικά και νοµικά,
είναι ακριβώς η στιγµή που χάνετε την ψυχραιµία σας, κινείστε
µε βάση τον πανικό και επιχειρείτε να στήσετε ένα δικό σας κα-
θεστώς, ελέγχοντας τα µέσα ενηµέρωσης.

Το ίδιο, βέβαια, έχετε κάνει και στον τοµέα της παιδείας, µε
τις επιλογές των στελεχών και σε πάρα πολλούς τοµείς του κρά-
τους. Αυτό, όµως, πια το έχουµε καταλάβει όλοι. Είναι κοινό µυ-
στικό στην Ελλάδα.

Κι έρχοµαι στα συµπεράσµατα που προέκυψαν γι’ αυτό καθ’
αυτό το θέµα της συζήτησής µας σήµερα. Συµπέρασµα πρώτον:
Αποκαλύφθηκε η φτώχεια ιδεών και η γύµνια σε πολιτικές επιλο-
γές και πράξεις. Ισοπέδωση και χαµένες ευκαιρίες. Η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ θα µείνει στην Ιστορία γιατί έβαλε την παιδεία στο

µνηµόνιο. Αυτό θα σας κατατρέχει και θα σας στιγµατίζει.
Ό,τι αναφέρατε σήµερα ως µελλοντικές σας πολιτικές πρωτο-

βουλίες στον τοµέα της εκπαίδευσης είναι αποσπασµατικές προ-
τάσεις από όλα όσα έχει εξαγγείλει όλο αυτό το διάστηµα και τα
προηγούµενα χρόνια το ΠΑΣΟΚ. Δηλαδή, µε δανεικές προτάσεις
προσπαθείτε να κάνετε πολιτική, όπως, πριν από λίγο, µε δανει-
κές µεταρρυθµίσεις προσπαθεί η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μη-
τσοτάκης να παρουσιάσουν ένα νέο προφίλ µεταρρυθµιστικό. 

Ακούστε κάτι, όµως: Θέλω να καταστήσω απόλυτα σαφές ότι
και οι προτάσεις οι αποσπασµατικές που ακούστηκαν από τα στε-
λέχη της Κυβέρνησης και οι µεταρρυθµίσεις στις οποίες αναφέρ-
θηκε ο κ. Μητσοτάκης είναι έργο ΠΑΣΟΚ, ανήκει στο ΠΑΣΟΚ,
είναι ο πλούτος του, γιατί είναι αποτέλεσµα συλλογικής προσπά-
θειας εκατοντάδων στελεχών και εκπαιδευτικών και ανθρώπων
συνολικά της εκπαιδευτικής κοινότητας. Ούτε οι προτάσεις µας
ούτε οι µεταρρυθµίσεις µας µεταγράφονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Κι έρχοµαι στο δεύτερο συµπέρασµα, που αφορά τα ψέµατα.
Μας µιλήσατε πάρα πολύ για τη συναίνεση και τον διάλογο.
Πόσο πιο προσχηµατικά; Μα, το ζήσαµε ενάµιση χρόνο. Είστε
εναντίον της όποιας συνεννόησης, πυροδοτείτε την πόλωση και
τον διχασµό, δεν έχετε επιτρέψει να εξελιχθεί ο διάλογος στον
τοµέα της Παιδείας. Και το πιο απλό παράδειγµα είναι ότι µόλις
σήµερα ήρθε ο κ. Τσίπρας να ανακοινώσει ότι θα συγκροτήσει
το εθνικό συµβούλιο παιδείας.

Εξ άλλου αυτό που ζούµε καθηµερινά γύρω µας είναι ότι προ-
σπαθείτε να βάλετε τη µια κοινωνική οµάδα απέναντι στην άλλη,
για να µην ασχολείται κανείς µε την αποτυχία σας και τα αδιέ-
ξοδα που δηµιουργείτε στη χώρα. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
σήµερα είναι ότι ακούσαµε πως τα Σώµατα Ασφαλείας πρέπει να
είναι απέναντι από τους καθηγητές πανεπιστηµίων.

Αυτοί οι διχασµοί έχουν ξεπεραστεί εδώ και πολλά χρόνια µετά
από πάρα πολύ σκληρή δουλειά της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης. Και δεν θα επιτρέψουµε να δηµιουργήσετε νέα χαρακώµατα
και νέα διχόνοια στην ελληνική κοινωνία. Το τελευταίο πράγµα
που χρειάζεται σήµερα ο ελληνικός λαός είναι έναν νέο διχασµό. 

Και έρχοµαι στα ολοήµερα. Στην πρωτολογία µου αναφέρθηκα
σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Αλλά θεωρώ ότι τα ολοή-
µερα είναι η καρδιά του σηµερινού προβλήµατος, γιατί δείχνουν
ποιες είναι οι προοπτικές για τη νέα γενιά και γιατί πιστεύω βαθιά
ότι όλες οι µεταρρυθµίσεις στην παιδεία πρέπει να ξεκινούν από
κάτω προς τα πάνω.

Η πραγµατικότητα είναι ότι ακυρώνετε τα ολοήµερα σχολεία.
Η πραγµατικότητα για τα ολοήµερα σχολεία –που συχνά λέτε ότι
επί ηµερών µας εφαρµόστηκαν µόνο στο 33% και γιατί κάνουµε
τόσο µεγάλη φασαρία γι’ αυτό µας το έργο- είναι ότι εφαρµό-
στηκαν στο 65% του µαθητικού πληθυσµού και θα έπρεπε να δυ-
ναµώσουν και να επεκταθούν. Και εσείς σήµερα κόβετε όλες τις
δηµιουργικές ώρες, αφήνετε εκατοντάδες εκπαιδευτικούς άνερ-
γους.

Και εάν πανηγυρίζετε για το αυτονόητο, γιατί δεν δηµιουργή-
σατε τα προβλήµατα, που δηµιουργήσατε πέρυσι στο άνοιγµα
των σχολείων, εγώ θέλω να σας ενηµερώσω ότι το πρόβληµα των
περισσότερων οικογενειών αυτή τη στιγµή είναι ότι τα παιδιά
τους 12.30’ ή 13.00’ το αργότερο –από τα ολοήµερα σας που δεν
καταργείτε- είναι στο σπίτι. Και αυτό αποτελεί τεράστιο πρό-
βληµα στα σπίτια που δουλεύουν και οι δύο γονείς.

Και επειδή άκουσα πάρα πολλά που ευτέλισαν τη συζήτηση,
για το ποιος πήγε σε δηµόσιο και ποιος πήγε σε ιδιωτικό, θέλω
να σας πω το εξής: Το µεγαλύτερο πρόβληµα –το είπα και στην
πρωτολογία µου- που αντιµετωπίζουµε σήµερα όλες οι οικογέ-
νειες είναι ότι τα παιδιά µας φεύγουν από τη χώρα, γιατί βλέπουν
ότι δεν έχουν καµµία προοπτική. Και αντί σήµερα να έχουµε ενώ-
σει τις δυνάµεις µας, για να τους πούµε πώς θα µείνουν στη
χώρα τους και να προοδεύσουν, ευτελίζουµε τη συζήτηση και
βρίσκουµε νέα χαρακώµατα και νέους διχασµούς.

Ας αναλάβει ο καθένας τις ευθύνες του. Γιατί νοµίζω ότι είναι
πλέον φανερό πως είστε κατώτεροι των περιστάσεων!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
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ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ την Πρό-

εδρο της κοινοβουλευτικής οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης.

Θέλω να σας ενηµερώσω για το πρόγραµµα. Θα µιλήσει ο Γε-
νικός Γραµµατέας κ. Κουτσούµπας, ύστερα ο Πρόεδρος των
Κεντρώων κ. Λεβέντης, θα δευτερολογήσουν οι Υπουργοί και θα
τριτολογήσει ο Πρωθυπουργός. Τρεις Αρχηγοί δεν θα πάρουν
τον λόγο.

Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας και Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, το τελευταίο διάστηµα στήνεται σκόπιµα ένα
αποπροσανατολιστικό δίπολο γύρω από τα ζητήµατα και της παι-
δείας. Σιγοντάρεται –είναι η αλήθεια- και από την Κυβέρνηση και
από τη Νέα Δηµοκρατία. Ρίχνονται στο τραπέζι µια σειρά από δί-
πολα, όπως ποιότητα ή ισότητα, κρατισµός ή ιδιωτική πρωτοβου-
λία. 

Κατηγορείται µάλιστα η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για σοβιετικό
µοντέλο στην εκπαίδευση. Η Νέα Δηµοκρατία σας κάνει πολύ µε-
γάλη τιµή, χωρίς ίσως να το συνειδητοποιεί η ίδια ακριβώς, χωρίς
αντίκρισµα µάλιστα, όταν σας κατηγορεί ότι πάτε να εφαρµόσετε
σοβιετικό µοντέλο στην παιδεία. 

Φυσικά η Νέα Δηµοκρατία επιδιώκει έτσι να διαχωριστεί έτσι
ιδεολογικά από την Κυβέρνησή σας. Βλέπετε, όταν προσπαθούν
να αντιπαρατεθούν µεταξύ τους δύο διαφορετικές εκδοχές της
ίδιας αστικής πολιτικής, έχουν αµοιβαίο συµφέρον να υποβαθµί-
ζουν και να υπενθυµίζουν καλύτερα ο ένας στον άλλον, και οι δύο
µαζί στους ταγούς τους, ποιος είναι ο πραγµατικός αντίπαλος.

Και πραγµατικά είναι να απορεί κανείς για το γεγονός ότι η κα-
τηγορία για δήθεν σοβιετισµό ανέκυψε σε σχέση µε ένα άρθρο
που αφορούσε ρυθµίσεις για τους εργαζόµενους στην ιδιωτική
εκπαίδευση. 

Κατ’ αρχάς να σας ενηµερώσουµε για όσους δεν το ξέρετε -
γιατί αρκετοί εδώ µέσα και άλλοι που λείπουν, δεν βρίσκονται
αυτήν τη στιγµή στην Αίθουσα, και το ξέρουν και το παραξέρουν,
αφού πολλοί σπούδασαν εκεί είτε στη Σοβιετική Ένωση είτε σε
άλλες τέτοιες χώρες- ότι εκεί δεν υπήρχε ιδιωτική εκπαίδευση.
Ήταν όλα, και σωστά κατά τη γνώµη µας, αποκλειστικά δηµόσια
και σε µια πορεία δωρεάν για όλους. 

Όµως, πέρα απ’ αυτό αξίζει να σηµειώσουµε ότι η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ ουσιαστικά πήρε ένα µέτρο ελέγχου ορισµένων τοµέων
της ιδιωτικής εκπαίδευσης και όχι όλων, ενώ εγκαλούσε µάλιστα
τη Νέα Δηµοκρατία γιατί αποµακρυνόταν από τις αρχές του Γε-
ωργίου Ράλλη, το ακούσαµε και λίγο πριν.

Και µιας που µας δίνεται η δυνατότητα, ας µιλήσουµε για ορι-
σµένα µόνο από τα επιτεύγµατα του σοβιετικού µοντέλου στην
εκπαίδευση, µιας και έχουµε και δευτερολογία και δεν προλά-
βαµε να τα πούµε στην πρωτολογία.

Όσοι κυκλοφορούν στην Αθήνα µε το µετρό θα έχουν δει ίσως
µια διαφήµιση ενός ιδιωτικού ΙΕΚ, το οποίο επιχαίρει για το ότι,
σύµφωνα µε την έρευνά του, το 64% των αποφοίτων του εργά-
ζεται στο αντικείµενο των σπουδών του. Αυτοί που πουλάνε την
ελπίδα της επαγγελµατικής αποκατάστασης σε παιδιά που δεν
τα κατάφεραν στις πανελλήνιες βρίσκουν ως άξιο διαφήµισης
αυτό το ποσοστό, προφανώς και σε αντιδιαστολή µε ό,τι συµβαί-
νει µε τους αποφοίτους πανεπιστηµίων και ΤΕΙ. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και των
υπολοίπων κοµµάτων, δεν µπορείτε να κρύψετε την πραγµατικό-
τητα που βίωνε η νεολαία τότε στη Σοβιετική Ένωση. Ότι µε το
που τέλειωναν, δηλαδή, τις σπουδές τους –γι’ αυτό είπα το πα-
ραπάνω παράδειγµα-, ήξεραν τη θέση εργασίας στην οποία θα
τοποθετούνταν µε βάση και τα ενδιαφέροντα και τις επιλογές
τους, αλλά και τις ανάγκες που υπήρχαν στην οικονοµία. 

Πώς µπορείτε να απαντήσετε σε αυτό όλοι εσείς οι υπερασπι-
στές του καπιταλιστικού δρόµου, του ευρωµονοδρόµου, που έχει
στο DNA του και την ανεργία και την εκµετάλλευση; 

Στη Σοβιετική Ένωση, για παράδειγµα, οι οικογένειες των φοι-
τητών που σπούδαζαν σε άλλες πόλεις δεν ήξεραν καν τι σηµαί-

νει «ψάχνω σπίτι για να µείνει το παιδί µου». Το πρόβληµα της
φοιτητικής στέγης ο σοσιαλισµός το είχε λύσει. Οι φοιτητικές
εστίες αποτελούσαν συστατικό µέρος κάθε ιδρύµατος τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Δεν είναι, όµως, µόνο αυτά.

Πάνω από το 80% των σπουδαστών έπαιρναν από το σοβιετικό
κράτος κάθε µήνα και επίδοµα, τέτοιο ώστε να µπορούν και να
καλύπτουν τις ανάγκες τους χωρίς να επιβαρύνουν τις οικογέ-
νειές τους. Αυτό τους εξασφάλιζε και τη διατροφή και την καθη-
µερινότητά τους συνολικά, τις µετακινήσεις τους, την ένδυσή
τους, τον πολιτισµό τους, την υπόδησή τους κ.λπ.. Θυµίζει τίποτα
απ’ αυτά η ελληνική σηµερινή, στον 21ο αιώνα, πλέον, πραγµα-
τικότητα;

Την ίδια στιγµή ο σοσιαλισµός έδωσε απάντηση ότι και γενί-
κευση της εκπαίδευσης µπορούµε να έχουµε και ποιότητα στα
αποτελέσµατά της. Το σοβιετικό εκπαιδευτικό σύστηµα αναγνω-
ριζόταν και από τους δυτικούς για τη σαφέστατη συντριπτική
υπεροχή του στη σφαιρικότητα των γνώσεων που έδινε στους
νέους.

Ο προβληµατισµός των αµερικάνων ειδικών, που εντάθηκε
µετά το «Σπούτνικ σοκ» το 1957 –οι νεότεροι το έχετε διαβάσει,
οι παλιότεροι µπορεί να το θυµούνται-, για το τι διδάσκεται ο
Ιβάν, αλλά δεν διδάσκεται ο Τζόνι εξέφραζε την κατανόηση της
εκπαιδευτικής µορφωτικής υστέρησης τότε των Ηνωµένων Πο-
λιτειών σε σύγκριση και µε τη Σοβιετική Ένωση. Έφτασε το 1959
η Σοβιετική Ένωση να έχει νικήσει ολοκληρωτικά την αγραµµα-
τοσύνη, το 1970 πάνω από τα τρία τέταρτα του απασχολούµενου
πληθυσµού στις πόλεις και το 50% των εργαζοµένων στην ύπαι-
θρο, στο χωριό να έχουν αποκτήσει τουλάχιστον µέση και ανώ-
τερη µόρφωση. 

Κυρίες και κύριοι, το τελευταίο διάστηµα ακούγονται πολλά
και διάφορα περί καινοτοµίας, επιχειρηµατικότητας, όπως επίσης
και περί κοµµατισµού στα πανεπιστήµια. Ακουστήκαν και εδώ
µέσα. 

Για εµάς η ύπαρξη κοµµάτων µέσα στα πανεπιστήµια και τα
ΤΕΙ είναι αντικειµενική, εκφράζει την ύπαρξη άλλωστε διαφορε-
τικών, αντίθετων κοινωνικών και οικονοµικών συµφερόντων.

Το ζήτηµα του κοµµατισµού στα πανεπιστήµια είναι λιγάκι
αστείο να το σηκώνει η Νέα Δηµοκρατία, καθώς η παράταξη που
στηρίζει στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ σε αρκετά πανεπιστήµια
και ΤΕΙ είναι κυριολεκτικά κράτος εν κράτει, µε τη στήριξη ενός
µέρους των ΔΕΠ. Είναι γνωστό στο πανελλήνιο αυτό. 

Το ΚΚΕ και η ΚΝΕ παλεύουν, ώστε το φοιτητικό και σπουδα-
στικό κίνηµα να ανασυγκροτηθεί ουσιαστικά, να αποκτήσει αγω-
νιστικό περιεχόµενο, να ξεπεράσει τον εκφυλισµό στον οποίο
βρίσκεται σήµερα και για τον οποίο, κακά τα ψέµατα, έχουν ευ-
θύνη και δυνάµεις µε τις οποίες ο ΣΥΡΙΖΑ, το σηµερινό κυβερνη-
τικό κόµµα, φλερτάρει. 

Κυρίες και κύριοι, θέλω όµως να βάλω και µια ακόµη πλευρά,
γιατί πλέον πρέπει να σταµατήσει όλη αυτή η φιλολογία, ότι
δήθεν η επιχειρηµατικότητα είναι η κινητήριος δύναµη για την
καινοτοµία, µια θέση που πλέον κατακλύζει και τα αµφιθέατρα
και τις διάφορες ηµερίδες και τα διάφορα συνέδρια που διοργα-
νώνονται σωρηδόν. Δεν είναι τυχαίο ότι αυτή η επιχειρηµατολο-
γία αναπτύσσεται τόσο από εσάς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
όσο και από τη Νέα Δηµοκρατία και τα υπόλοιπα κόµµατα, αλλά
και από τον ΣΕΒ και άλλους βέβαια –φυσιολογικό αυτό- εκπρο-
σώπους του κεφαλαίου.

Αλήθεια, εάν είναι έτσι, τότε πώς εξηγείται ότι στον σοσιαλι-
σµό, που γνωρίσαµε τέλος πάντων, στην τότε Σοβιετική Ένωση,
αναλογούσαν πάνω από το 20% των νέων εφευρέσεων, αυτό που
στη σύγχρονη ορολογία λέτε «πατενταρισµένες καινοτοµίες»,
που καταχωρούνταν κάθε χρόνο σε ολόκληρο τον κόσµο; Πώς
µπορείτε να εξηγήσετε το γεγονός ότι στη Σοβιετική Ένωση
υπήρχε το 1987 το 25% των επιστηµόνων παγκοσµίως; 

Και αυτό έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον να το θυµόµαστε σήµερα,
να το συζητήσουµε σήµερα, που όλα τα άλλα κόµµατα και φυ-
σικά και εσείς µαζί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, χύνετε
κροκοδείλια δάκρυα για το λεγόµενο «brain drain», τη µαζική
φυγή επιστηµονικού δυναµικού στο εξωτερικό.

Είναι, πραγµατικά, κροκοδείλια αυτά τα δάκρυα, γιατί η ενί-
σχυση της κινητικότητας του επιστηµονικού δυναµικού είναι
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στρατηγική επιλογή του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που την υπηρετείτε και µε τη δική σας πολιτική, όπως ακριβώς
έκαναν άλλωστε και οι προηγούµενοι.

Στόχος είναι να συγκεντρώνονται οι απαραίτητες κρίσιµες
µάζες επιστηµονικού δυναµικού σε κέντρα και project αριστείας.
Και αυτό, γιατί το κεφάλαιο απαιτεί και πιέζει, ώστε τα παραγό-
µενα ερευνητικά αποτελέσµατα να περνούν πιο γρήγορα και πιο
αποτελεσµατικά στη φάση της ενσωµάτωσης, στην παραγωγή
και στην αγορά. 

Γιατί, λοιπόν, ενώ όλοι δήθεν αγωνιάτε για το µέλλον των νέων
επιστηµόνων, κρύβετε από τον λαό µας ότι στόχος σας δεν είναι
να περιορίσετε τη διαρροή σε απόλυτα µεγέθη, αλλά, όπως οµο-
λογείτε στα επίσηµα κείµενα, να αντιστρέψετε τον λόγο εισροής-
διαρροής; Δηλαδή, για να το πούµε µε απλά λόγια, δεν σας
ενδιαφέρει να φεύγουν λιγότεροι, αλλά να έρχονται περισσότε-
ροι απ’ όσους φεύγουν. Και αυτό είναι βασικός άξονας των σχε-
διασµών σας, ώστε σε συγκεκριµένες θεµατικές περιοχές να
ενισχυθεί η παρουσία των εν Ελλάδι ερευνητικών δοµών, χωρίς
να νοιάζεστε για το τι θα συµβεί µε τις υπόλοιπες και τους εργα-
ζόµενους σε αυτές. 

Δεν σας ενδιαφέρει ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες του
ελληνικού λαού, για να αξιοποιήσει τα αποτελέσµατα της ερευ-
νητικής δραστηριότητας για τη βελτίωση του βιοτικού του επι-
πέδου, της ποιότητας της ζωής του. Γνωρίζετε πόσοι νέοι
επιστήµονες έχουν φύγει από την έρευνα, αφότου έληξαν τα
προγράµµατα από τα οποία χρηµατοδοτούνταν τα έργα στα
οποία εργάζονταν; Μένοντας αυτοί άνεργοι, φυσικά πάει στράφι
και η τεχνογνωσία τους και η δυνατότητα συνέχειας του ερευνη-
τικού έργου, ενώ και τα ινστιτούτα αποψιλώνονται από δυναµικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα της Κεντρικής Επιτροπής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας)

Ένα τελευταίο και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Φίλης εξακολουθεί να ξύνεται στη γκλίτσα του τσοπάνη.

Στην οµιλία µου καθαρά είπα ότι οι κύριοι της Κυβέρνησης, όταν
τοποθετηθήκαµε εδώ µέσα, αλλά και δηµόσια µε ανακοινώσεις
και µε προσωπικές δικές µου τοποθετήσεις για όλα αυτά τα ζη-
τήµατα που έθεσε, φαίνεται πως είτε έλειπαν είτε δεν άκουγαν
είτε δεν ξέρω µε τι άλλο ασχολιόντουσαν.

Άλλωστε, είναι ευκαιρία να επαναλάβουµε για ακόµη µια φορά
–δεν θα υπεκφύγω, όπως υπονοήσατε- ότι η αναγκαιότητα και η
ωριµότητα να καταργηθούν οι αναχρονισµοί, όσοι υπάρχουν,
αυτοί που επιβιώνουν όσον αφορά διάφορα θέµατα και στο µά-
θηµα των θρησκευτικών, είναι για εµάς ζήτηµα εκ των ων ουκ
άνευ. Αυτό είναι ξεκάθαρο και είναι πάγια τοποθέτηση του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Όµως, αυτό δεν µπορεί να δικαιολογήσει προσεγγίσεις και
απλουστεύσεις τύπου Φίλη. Το ΚΚΕ ξεκάθαρα, παραδείγµατος
χάριν, θεωρεί ότι είναι ανάγκη και επίκαιρο ο χωρισµός της Εκ-
κλησίας από το κράτος. Όµως, αυτό δεν µπορεί να οδηγεί τον
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων του ΣΥΡΙΖΑ να µιλά και
ανιστόρητα και απλουστευτικά, ενοχοποιώντας, για παράδειγµα,
το σύνολο της εκκλησίας, το σύνολο του λαϊκού κλήρου. 

Παραδείγµατος χάριν, στην Κατοχή συνέβη µε την Εκκλησία -
για να γίνει και κατανοητό περισσότερο αυτό που λέω- ό,τι συ-
νέβη και µε τον υπόλοιπο πολιτικό αστικό κόσµο κ.λπ.. Δηλαδή,
ένα κοµµάτι συµβιβάστηκε, ένα κοµµάτι συνεργάστηκε µε τους
κατακτητές και ένα κοµµάτι µπήκε στην αντίσταση ενεργά και
µάλιστα και στην ένοπλη εθνική αντίσταση µε το ΕΑΜ, τον ΕΛΑΣ,
κ.λπ., µε την Εθνική Αλληλεγγύη και µαζικά εδώ ήταν κυρίως ο
κατώτερος λαϊκός κλήρος και τµήµατα της ιεραρχίας, ακόµα και
µητροπολίτες.

Για παράδειγµα, ο παππούς µου, ο ιερέας, ο παπα-Δηµήτρης
ο Κουτσούµπας, του οποίου έχω και το όνοµα, ο πατέρας του
πατέρα µου, εκτελέστηκε το 1944 από τους Γερµανούς κατακτη-
τές για την συµµετοχή του ως υπεύθυνος της Εθνικής Αλληλεγ-
γύης στην επαρχία Δοµοκού στα χωριά, που ήταν εκεί, και ως
µέλος του ΕΑΜ. 

Ας είµαστε, λοιπόν, πιο προσεκτικοί, κύριε Υπουργέ της Κυ-
βέρνησης της Αριστεράς. 

Επίσης, δεν µπορεί η κατάργηση αυτών των αναχρονισµών να

προτάσσεται και για προπαγάνδα και για στάχτη στα µάτια µπρο-
στά σε όλους τους άλλους αναχρονισµούς που εξακολουθούν
να υπάρχουν και κυριαρχούν στην εκπαίδευση. 

Σας το λέµε: Δεν θα σας επιτρέψουµε να στήσετε νέες κάλπι-
κες διαχωριστικές γραµµές του στυλ: Είσαι µε τον Φίλη, εναντίον
της Εκκλησίας ή είσαι µε την Εκκλησία και µε τον Ιερώνυµο; Είσαι
µε τους παλιούς καναλάρχες ή µε τους καινούριους και µε την
Κυβέρνηση και µε τον κ. Παππά, που έδωσε, ή δεν ξέρω τι έκανε,
τον διαγωνισµό µε τις άδειες, που το ΚΚΕ τον έχει καταψηφίσει
εδώ µέσα ως νόµο αυτόν εδώ;. 

Γι’ αυτό δίνουµε βάρος στην ουσία. Γιατί για εµάς, εξίσου και
µεγαλύτερος αναχρονισµός είναι για τα παιδιά µας να κάνουν
µάθηµα σε ακατάλληλες αίθουσες, ένας εκπαιδευτικός να κάνει
δυο και τρία µαθήµατα εκτός της ειδικότητάς του και όλα όσα
είπαµε, τα υπόλοιπα στην πρωτολογία µας, για πάνω από µισή
ώρα και κάνατε πως δεν τα ακούσατε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Λεβέντης

για δέκα λεπτά αλλά θα υπάρξει και ανοχή.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, κύριοι Υπουργοί, ευχαριστώ για την καλοσύνη σας να
µε ακούσετε. Κατεβαίνοντας από το Βήµα µου είπε ο κ. Κικίλιας
ότι δεν ανέφερα πολλά για την παιδεία. Και του απάντησα ότι
αφού τα αναφέρατε όλα και αφού λύσατε το θέµα, γιατί να κου-
ράσω και εγώ;

Το µεγάλο ζήτηµα για την παιδεία κατ’ εµέ είναι ότι τα τελευ-
ταία χρόνια µονίµως όλοι γκρεµίζουν των προηγουµένων. Δεν
είναι καλά των προηγουµένων και είναι καλά των εποµένων. Και
µετά οι άλλοι όλα τα κρίνουν κατά διαόλου -να το πω έτσι- και
αρχίζουν και δωσ’ του από την αρχή και τα παιδιά δεν ξέρουν
ούτε µε τι σύστηµα θα δίνουν εξετάσεις. 

Πρότεινα –και να το ακούσει ο κύριος Πρωθυπουργός- όπως
υπάρχουν 4/5 στο ΕΣΡ, να υπάρχουν και 4/5 στην παιδεία. Είναι
σηµαντικό να µην αλλάζουν οι νόµοι, αν δεν έχεις 4/5, να µην
κάνει κάθε Υπουργός του κεφαλιού του. Κατά τη γνώµη µου είναι
σηµαντικό, για να µην παίζουµε µε τη νεότητα.

Ένα ζήτηµα που θέλω να θίξω είναι οι αξιολογήσεις στην ιδιω-
τική εκπαίδευση και στο δηµόσιο. Στο δηµόσιο ουσιαστικά δεν
γίνεται τίποτα, είναι δεδοµένοι, οπότε κάθονται οι άνθρωποι
µέχρι να πάρουν τη σύνταξή τους. Σιγά µην τους νοιάζει να επι-
µορφωθούν και αν επιµορφωθούν, σιγά την αύξηση που θα πά-
ρουν. Κίνητρο δεν υπάρχει. Στον ιδιωτικό τοµέα είναι κάτι
συνδικαλιστές που αποφασίζουν εάν είναι καλός ένας και εάν
αποδίδει. Είναι λάθος αυτό. 

Εγώ πιστεύω ότι πρέπει να βάλουµε µια επιτροπή διαπανεπι-
στηµιακή, σοβαρή και µε δικαστικούς να εξετάζει τις περιπτώσεις
καταγγελιών ανθρώπων που είναι στην εκπαίδευση και είναι «βα-
ρίδια» και δεν αποδίδουν, να δείτε πώς θα δουλέψουν όλοι. Μην
βάζετε συνδικαλιστές, γιατί ο συνδικαλισµός είναι δυσφηµισµέ-
νος στην Ελλάδα. Έχει προσφέρει τις χειρότερες υπηρεσίες ο
συνδικαλισµός. 

Και εάν αυτή η χώρα επτώχευσε, κατά τη γνώµη µου, επτώ-
χευσε γιατί συνέχεια διεκδικούσαν οι συνδικαλιστές, άσχετα αν
η χώρα ηδύνατο να τους αυξήσει τους µισθούς. Θεωρούσαν επι-
τυχία να πάρουν αυξήσεις. Η επιτυχία των συνδικαλιστών είναι
να πάρουν πρόωρες συντάξεις, να κατεβαίνει το όριο συνταξιο-
δοτήσεις και να παίρνουν µεγαλύτερους µισθούς, ενώ στο εξω-
τερικό η επιτυχία του συνδικαλισµού αναφέρεται κυρίως στην
ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών. Εδώ αυτό δεν υπάρχει
καθόλου. 

Αυτό έπρεπε να βάλει ο κ. Φίλης µέσα στο νοµοσχέδιο, να
βάλει αξιολόγηση από άτοµα κύρους, να µην µπορεί καµµία πτέ-
ρυγα και κανένας πολίτης να το αµφισβητήσει και όχι συνδικαλι-
στές. Είναι δυσφηµισµένοι οι συνδικαλιστές.

Εγώ πήγα και στη ΓΣΕΕ σε κάποιο νησί, δεν θυµάµαι, στη
Ρόδο, που κάνανε ένα συνέδριο και τους τα είπα: «Εσείς φταίτε
γιατί το µόνο που κοιτάγατε είναι να µειώνεται το όριο ηλικίας
για τη σύνταξη και να αυξάνονται οι µισθοί και φέρατε την Ελ-
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λάδα εδώ που τη φέρατε». Άρα, αξιολόγηση δεν γίνεται. Και δεν
θέλουν, γιατί αν γίνει αξιολόγηση, θα πεταχτούν έξω τα κοµµα-
τόσκυλα.

Στις µεταπανεπιστηµιακές ανταλλαγές νοσούµε. Ενώ άλλα
κράτη βασίζονται πάρα πολύ στη φιλοξενία ξένων αποφοίτων επι-
στηµόνων προς µετεκπαίδευση, εδώ στην Ελλάδα αυτά είναι
πολύ περιορισµένα. Έχουν κοπεί και τα κονδύλια και είναι πάρα
πολύ περιορισµένα. Έπρεπε να δίνουµε τη µάχη, για αυτό και τα
πανεπιστήµιά µας είναι πολύ χαµηλά διεθνώς. 

Αν πάρουµε τη λίστα των πανεπιστηµίων, ακόµα και το Καπο-
διστριακό και όλα τα πανεπιστήµια -είναι εδώ και ο κ. Πελεγρίνης,
που διετέλεσε πρύτανης, να µας πει τι σειρά έχουµε στη λίστα-
θα είναι η κατάσταση απογοητευτική. 

Ούτε εκεί νοµίζω ότι προσφέρει κάτι το νοµοσχέδιο για να
πούµε ότι είναι καινοτόµο, δίνει κάποια ώθηση στο θέµα των µε-
ταπανεπιστηµιακών ανταλλαγών και δικοί µας να πηγαίνουν έξω,
να γίνονται πολύγλωσσοι κ.λπ. και άλλοι να έρχονται εδώ να
παίρνουν την ελληνική παιδεία. Γιατί νοµίζετε ότι η Γερµανία είχε
πάρα πολλούς µεταπτυχιακούς; Γιατί πηγαίνοντας εκεί αναγκα-
στικά ασπάζεσαι και την παιδεία τους, τον πολιτισµό τους, γίνε-
σαι κοµιστής του πνεύµατός τους. 

Υπάρχει πρόβληµα µε τα σχολικά συσσίτια. Πολλοί µαθητές
είναι φτωχικών οικογενειών. Δεν ξέρω αν εκεί έχει υπάρξει µέρι-
µνα. Ελέχθη καθόλου στην Αίθουσα αυτή για τα σχολικά συσσί-
τια ή τα παιδιά πέφτουν σε κώµα µετά τις 10.00’ ή 11.00’ και µόνο
όσοι έχουν λεφτά τρώνε σάντουιτς; Αυτό εξετάστηκε από καµµιά
πτέρυγα της Βουλής; Ο κ. Κικίλιας, όταν µου είπε ότι η Νέα Δη-
µοκρατία έθεσε πολύ σοβαρά το θέµα της παιδείας, συµπεριέ-
λαβε το θέµα του συσσιτίου των φτωχών µαθητών; 

Για τους λεγόµενους αιώνιους φοιτητές εγώ έχω ξαναπεί στην
Αίθουσα ότι είχα ένα φίλο στη Θεσσαλονίκη, ο οποίος ήταν µε-
γάλης ηλικίας –πάνω από εβδοµήντα ετών- και ήταν όνειρό του
να τελειώσει την ιατρική. 

Είχα απευθυνθεί, λοιπόν, στον Υπουργό –νοµίζω ότι ήταν ο Αρ-
βανιτόπουλος, δεν θυµάµαι ποιος ήταν Υπουργός- και του έλεγα
«δεν θέλει ο άνθρωπος να ασκήσει την ιατρική, θέλει απλά να τε-
λειώσει, για να έχει ιατρικές γνώσεις. Είναι το όνειρο ζωής του.
Γιατί να τον κόψουµε σαν µεγάλο;». 

Ή γιατί έναν που παντρεύτηκε και δεν µπόρεσε για πέντε χρό-
νια να σπουδάσει να τον κόψουµε και να τον λέµε «αιώνιο», αν οι
συνθήκες υγείας και λοιπά τον εµπόδισαν να παρακολουθεί; Γιατί
να κόβουµε αυτούς τους φοιτητές; Εγώ νοµίζω ότι έχουµε χρέος
και εξήντα και εξήντα πέντε και εβδοµήντα χρονών να µην τους
κόβουµε. 

Τότε οι Υπουργοί είχαν ρωτήσει µήπως είναι τρελός. Όχι, δεν
ήταν τρελός, ο Υπουργός δεν ξέρω τι ήταν. Εκείνος ήταν από-
λυτα σώφρων, είχε ως όνειρο ζωής να σπουδάσει και µάλιστα
όχι µε επαγγελµατικό σκεπτικό, όχι µε σκεπτικό να βιοποριστεί. 

Υπάρχουν πολλά ζητήµατα για την παιδεία. 
Μία δασκάλα αγανακτισµένη σε κάποιο χωριό –δεν θυµάµαι

ποιο- µου είπε ότι στο παρελθόν τα λίγο καθυστερηµένα παιδιά
είχαν ιδιαίτερη τάξη, ενώ τώρα έβαλαν στην ίδια τάξη όλα τα παι-
διά, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να διδάξει. Μου είπε: «Πάω
να διδάξω στους κανονικούς µαθητές και εκείνο το άλλο παιδί
σηκώνεται, γυρίζει και επειδή είναι µαθητής µου, πρέπει να κάτι
να κάνετε, κύριε Λεβέντη, να το πείτε στον Πρωθυπουργό, να τον
ρωτήσετε αν υπάρχει πρόνοια στο νοµοσχέδιο για ιδιαίτερες τά-
ξεις παιδιών που έχουν προβλήµατα». 

Δεν ξέρω, µακάρι να έχει ληφθεί πρόνοια, επειδή -για να είµαι
και ειλικρινής- έλειπα εις το εξωτερικό και δεν έχω διαβάσει καλά
το νοµοσχέδιο –για να µην αδικήσω τον κ. Φίλη- και γιατί στην
Ελλάδα κυρίως ασήµαντα πράγµατα τονίζονται, έρχονται στη δη-
µοσιότητα. 

Όσον αφορά και το ζήτηµα της θρησκείας, µε πήρε σήµερα
ένας µητροπολίτης και µου διάβασε έναν νόµο, τον νόµο µε
αριθµό ΦΕΚ 83. Σε κάποια παράγραφο λέει ο νόµος ότι επιτρέπε-
ται αν είναι καθολικοί ή αν είναι άλλου θρησκεύµατος να διδάσκον-
ται θρησκευτικά του θρησκεύµατός τους, ενώ δεν επιτρέπεται
αυτό για την επίσηµη θρησκεία της Ελλάδος. Θέλει να το κόψει ο
Υπουργός. Λέω: «Εγώ τον κ. Τσίπρα τον έχω για σοβαρό».

Τι, θα κόψουµε την ορθοδοξία, κύριε Τσίπρα; Δεν φαντάζοµαι.

Αληθεύει αυτό, κύριε Φίλη, ότι µπορούν να έχουν µάθηµα Θρη-
σκευτικών οι καθολικοί και οι Έλληνες ορθόδοξοι όχι; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Και αυτοί. Θα σας απαντήσω. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν αλη-
θεύει. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Α, δεν αληθεύει. Άρα υπάρχει παραπληροφόρηση. Ήταν παρα-
πληροφορηµένος ο µητροπολίτης. Διότι σήµερα ο Αρχιεπίσκο-
πος µού έστειλε και ένα ενηµερωτικό εκατό σελίδων και έγραφε
και εκείνος τα ίδια. Εκείνος είναι παραπληροφορηµένος; Όλος
ο κόσµος είναι παραπληροφορηµένος και η µόνη πληροφορη-
µένη είναι εδώ η Κυβέρνηση; Αν είναι έτσι, η Εκκλησία τότε βρί-
σκεται σε απόλυτη πλάνη. Μου στέλνουν δηλαδή τέτοια
έγγραφα, µε πήρε ο µητροπολίτης και µου λέει «επειδή η συζή-
τηση είναι για την παιδεία, εµείς θέλουµε κατ’ ελάχιστον ό,τι δι-
καιώµατα έχουν και των άλλων θρησκειών να έχουµε και εµείς».
Παράλογο είναι; Δεν νοµίζω ότι θα υπάρξει κόµµα ελληνικό που
θα κόψει την ορθοδοξία.

Υπάρχουν και µερικοί άνθρωποι θρησκόληπτοι, φανατικοί. Εγώ
δεν συµφωνώ µε όλους αυτούς. Σε διάφορα ζητήµατα έχουν
πάρει θέσεις φανατικές. Όχι, όµως και να φθάσουµε να κόψουµε
τα θρησκευτικά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τα δικαιώµατα είναι
υπέρ των µειονοτήτων. Η κυρίαρχη θρησκεία…

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ναι, εντάξει, των µειονοτήτων, αλλά κατ’ ελάχιστον ό,τι δικαιούν-
ται οι µειονότητες, να δικαιούνται και οι πλειονότητες. Μη φθά-
σουµε στο σηµείο χάριν των µειονοτήτων να κόβονται οι
πλειονότητες. Διότι αυτό είναι πλέον η απόλυτη παράνοια!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, µην παρεµβαί-
νετε!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εποµένως, βλέπω µία κατάσταση την οποία δεν καταλαβαίνω,
εκτός αν πια στην ελληνική κοινωνία πέφτει τόσο πολλή προπα-
γάνδα που δεν ισχύει τίποτα. 

Άκουγα έναν δηµοσιογράφο το πρωί που έβριζε τη Γερµανία
και έλεγε ότι τα παραδίδουµε όλα στη Γερµανία. Ήθελα να �ξερα,
αν αυτός ήταν σε κάποια θέση, τι θα έκανε. Μπορεί να υπέγραφε
µε πιο µεγάλη υπογραφή από αυτές που βάλανε οι υπόλοιποι.
Καταλάβατε; Είναι εύκολο να είσαι αρεστός και να λαϊκίζεις. Δύ-
σκολο είναι να κυβερνάς. Είναι πολύ δύσκολο να κυβερνάς. 

Τέλος πάντων, θα ήθελα να πω κάτι για τον κόφτη, γιατί υπάρ-
χουν δύο δηµοσιεύµατα, που πιστεύω ότι δεν θα διαφεύγουν του
κυρίου Πρωθυπουργού. Το ένα λέει ότι επτακόσιες εβδοµήντα
τέσσερις χιλιάδες Έλληνες είναι υπό κατάσχεσιν για ληξιπρόθε-
σµες οφειλές. Το άλλο –βασισµένο βέβαια σε στοιχεία- λέει ότι
τέσσερα εκατοµµύρια τριάντα χιλιάδες Έλληνες χρωστούν στην
εφορία 91,6 δισεκατοµµύρια. Αν σε αυτά προσθέσουµε τα δισε-
κατοµµύρια οφειλών προς τα ασφαλιστικά ταµεία και σε αυτά
προσθέσουµε και τα κόκκινα δάνεια, το ελληνικό πρόβληµα είναι
άλυτο, κατ’ εµέ, κύριε Τσίπρα, και σας παρακαλώ πολύ να εξε-
τάσετε τη δυνατότητα να σχηµατιστεί µια κυβέρνηση οικουµενική
όχι για να σας διώξουµε από τη θέση του Πρωθυπουργού, αλλά
γιατί είναι σοβαρά τα προβλήµατα και κανείς δεν µπορεί µόνος
του. Είπα και στον Μητσοτάκη ότι δεν µπορεί κανείς µόνος και
εκείνος που ισχυρίζεται ότι µπορεί µόνος, βρίσκεται σε απόλυτη
πλάνη.

Είπα και προηγουµένως –λείπατε, δεν ξέρω αν παρακολουθού-
σατε από το γραφείο σας- ότι είναι βλάκας ο Τσίπρας, αν δεν
κάνει εκλογές, να έρθει ο Μητσοτάκης, να λύσει αυτός τα προ-
βλήµατα, να τα έχει κάνει σε τέσσερις, πέντε µήνες µπάχαλο και
να έχει µπροστά του εκλογές χωρίς µπόνους.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασί-

λης Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Λε-

βέντη.
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Παρακαλώ πολύ τον Υπουργό κ. Φίλη να έλθει στο Βήµα. 
Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτον, η αξιολό-
γηση αντιβαίνει προς το σχολείο της ισότητας; Η ισότητα είναι
κάτι που υπονοµεύει την αξιολόγηση; 

Προφανώς υπάρχει σύγχυση παιδαγωγική και ιδεολογική κρί-
νοντας απ’ όσα είπε ο κ. Μητσοτάκης, εκτός αν εννοεί η αξιολό-
γηση είναι µορφή ανισοτιµίας. Το υπαινίχθηκε πιο λαϊκά. Μπορεί
να οδηγήσει σε µείωση µισθών ή και σε απολύσεις όπως γινόταν
επί δικής του υπουργίας στην Κυβέρνηση Σαµαρά. Τότε πράγ-
µατι το σχολείο της ισότητας, µε αυτήν την τιµωρητική αξιολό-
γηση που δεν αφορά τη βελτίωση του σχολείου, αλλά το
κυνηγητό των εκπαιδευτικών, δεν είναι δυνατόν να υπάρχει. 

Εµείς µιλήσαµε για αξιολόγηση, και συνολική αξιολόγηση της
σχολικής µονάδας. Συνεδριάζουν οι σύλλογοι καθηγητών και εξε-
τάζουν ποιο βασικό πρόβληµα έχουν στο σχολείο. Παραδείγµα-
τος χάριν, υπάρχει διαρροή σχολική. Πώς την αντιµετωπίζουµε.
Όλο το χρόνο παίρνουν µέτρα για την αντιµετώπιση της σχολι-
κής διαρροής. Άλλο θέµα: bullying. Συζητούν πώς θα το αντιµε-
τωπίσουν. Κατά τη διάρκεια του χρόνου ελέγχουν πώς θα
πετύχουν αυτούς τους στόχους για τη βελτίωση του σχολείου.

Δεύτερον, αυτονοµία σχολείου. Βεβαίως. Κανείς δεν θέλει ένα
συγκεντρωτικό κράτος. Εγώ ως Υπουργός Παιδείας υπογράφω
κάθε µέρα κατά µέσο όρο περίπου πενήντα υπουργικές αποφά-
σεις, που αφορούν από τα πιο ασήµαντα ως τα πιο σηµαντικά ζη-
τήµατα. Δεν το θέλουµε αυτό. Δεν λειτουργεί αυτό το κράτος.
Έχετε δίκιο. 

Αυτονοµία, όµως, του σχολείου δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει
µία κεντρική κατεύθυνση, ένα curriculum επί τη βάσει του οποίου
λειτουργεί το σχολείο και γίνονται τα µαθήµατα, θεωρούµε ότι
είναι αναγκαίος ο βαθµός µάθησης των παιδιών σε κάθε επίπεδο
και κάνει ο καθένας ασύδοτα ό,τι θέλει. Αυτονοµία του σχολείου
δεν σηµαίνει ότι κάθε σχολείο µόνο του αφήνεται να ζει από τα
κουπόνια των γονέων που θα δίνει το κράτος, να εγκαταλείπεται
δηλαδή το σχολείο στην τύχη του ή θα ψάχνει για χορηγούς.
Αυτά σηµαίνουν αυτονοµία για τον κ. Μητσοτάκη και σε αυτό
κάνω τη διάκριση που είναι σηµαντική.

Αυτονοµία σχολείου πρώτα απ’ όλα σηµαίνει ενίσχυση της
συλλογικής λειτουργίας του Συλλόγου των Διδασκόντων. Όχι να
τους φοβόµαστε και να λέµε πως, επειδή ψήφισαν να βγάλουν
διευθυντές, είναι έγκληµα φοβερό που ρίχνει το επίπεδο της εκ-
παίδευσης. Όχι, πρέπει να τους εµπιστευτούµε και η εµπιστο-
σύνη έχει και καθήκοντα, έχει και υποχρεώσεις. Καµµία
αντίρρηση. Άρα λοιπόν, αυτονοµία σχολείων δεν σηµαίνει αυτό
που έχει στο µυαλό του ο κ. Μητσοτάκης. Αυτό είναι διάλυση των
σχολείων, όχι αυτονοµία. 

Επίσης, αυτονοµία των σχολείων σηµαίνει µία δυνατότητα συ-
νεργασίας των σχολείων µε την τοπική αυτοδιοίκηση, να είναι
ανοιχτά στην τοπική αυτοδιοίκηση. Σηµαίνει λοιπόν έναν πλούτο
που η ευρωπαϊκή εµπειρία τον έχει αναδείξει και µάλιστα οι αρι-
στεροί δήµοι στην Ευρώπη και τα συνδικάτα έχουν προτάσεις γι’
αυτά τα ζητήµατα. Επαναλαµβάνω ότι δεν σηµαίνει διαµόρφωση
πολλών ταχυτήτων σχολείων και διάλυση του σχολικού συστή-
µατος. Δεν σηµαίνει, µε λίγα λόγια, σχολείο ανισότητας. 

Τρίτο θέµα. Πολλή κουβέντα έγινε για την αριστεία. Θα ήθελα
να ρωτήσω τους κυρίους αυτούς που κόπτονται για την αριστεία,
τι έπραξαν για την αναβάθµιση των ψηφιακών υποδοµών των
σχολείων στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση; 

Η συντριπτική πλειοψηφία των σχολείων, το 92% εξακολουθεί
να εξυπηρετείται από χαµηλής ταχύτητας προσβάσεις, γεγονός
που δυσκολεύει την παροχή ποιοτικών ψηφιακών υπηρεσιών ηλε-
κτρονικής µάθησης και ηλεκτρονικής διακυβέρνησης από το
Υπουργείο στα σχολεία αυτά. 

Εµείς ήδη υλοποιούµε πιλοτικό πρόγραµµα αναβάθµισης που
αφορά συγκεκριµένες παρεµβάσεις στην υποδοµή των σχο-
λείων. Θα συνεχιστεί για όλη τη χώρα. Μέσω του εθνικού σχεδίου
ευρυζωνικής πρόσβασης επόµενης γενιάς, εξασφαλίζουµε την
ευρυζωνική πρόσβαση νέας γενιάς στο σύνολο των σχολικών και
διοικητικών µονάδων της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης της χώρας µας. Αυτό είναι κάτι που έχει ξεκινήσει,

προχωράει και θα υλοποιηθεί σύντοµα.
Τέταρτο θέµα. Άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να µιλάει για την

ανάγκη να έχουµε τόσους αποφοίτους πτυχιούχους των πανεπι-
στηµίων, όσους η αγορά θέλει. Θέλει η αγορά να έχουµε δέκα
χιλιάδες γιατρούς; Δέκα χιλιάδες να βγάζουµε. 

Αυτό δεν το πέτυχαν ούτε στην εποχή της πολύ σκληρά κα-
τευθυνόµενης σοβιετικής οικονοµίας. Δεν γίνεται αυτό το
πράγµα. Βεβαίως δείχνει έναν οικονοµισµό, ακραίο οικονοµισµό
της νεοφιλελεύθερης άποψης, ο οποίος ασκείται εις βάρος του
δικαιώµατος των πολιτών για µόρφωση.

Θα ήθελα να πω ότι αυτό το πράγµα που λέει, αντιβαίνει και
στη γενικότερη θεώρησή του για την ιδιωτική εκπαίδευση. Μας
λέει να φτιάξουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια για να µπαίνουν πολλοί
φοιτητές εκεί οι οποίοι, µε βάση τη λογική του, θα βγαίνουν και
θα κάνουν τι; Πού θα βρίσκουν δουλειά, για να καταλάβω; Εκτός
και αν νοµίζει ότι θα έχουµε β’ κατηγορίας πανεπιστήµια στην
Ελλάδα, τα οποία θα είναι τα ιδιωτικά που θα έχουν όµως ταξικά
µπόνους, για να βρουν τα παιδιά δουλειά σε διάφορες κατηγο-
ρίες. Θα έχουµε ιατρική σχολή σε ιδιωτικό πανεπιστήµιο στην Ελ-
λάδα; Τι –σε πολλά εισαγωγικά- «πανεπιστήµια» ονειρεύεται
ακριβώς ο κ. Μητσοτάκης;

Επόµενο θέµα, να υπάρχουν ξενόγλωσσα τµήµατα στην Ελ-
λάδα. Βεβαίως. Νοµοθετήσαµε το Διεθνές Πανεπιστήµιο σε συ-
νεργασία µε τα υπόλοιπα πανεπιστήµια στη χώρα µας για να
συγκροτήσουν κύκλο προπτυχιακών σπουδών. Καµµία αντίρ-
ρηση, αυτό να γίνει. Όµως, αυτό στη βάση του δηµόσιου συστή-
µατος και όχι των ιδιωτικών στα οποία αναφερθήκατε. 

Απ’ όλη τη συζήτηση δεν άκουσα τίποτα για το σύστηµα πρό-
σβασης στα πανεπιστήµια, διότι, αν είναι το σηµερινό βεβαίως
θα θέλουµε όχι ιδιωτικά. Αν όµως είναι ένα άλλο σύστηµα, το
οποίο θα συζητήσουµε –και ζητώ από τη Βουλή να αναλάβει την
πρωτοβουλία να διαµορφώσει τέτοια πρόταση το επόµενο διά-
στηµα από την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων- µε αναβάθ-
µιση του λυκείου, µε κατάργηση των εισαγωγικών εξετάσεων, µε
ενίσχυση της τεχνικής εκπαίδευσης, τότε τα πράγµατα είναι δια-
φορετικά. Έτσι πρέπει να µιλάµε, όχι κοιτώντας το χάος και την
ανισοτιµία που υπάρχει σήµερα, αλλά βλέποντας µπροστά σε µία
αντίληψη δηµοκρατικής εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. 

Το ζήτηµα του ολοήµερου σχολείου. Το 40% συµµετείχε στο
λεγόµενο ΕΑΕΠ. Τώρα όλα τα σχολεία πάνω από τα τετραθέσια
θα έχουν τις ίδιες ειδικότητες. Θα έχουν από την πρώτη τάξη αγ-
γλικά, πληροφορική, θεατρική αγωγή, όλα αυτά που είχε µέχρι
τώρα µια σηµαντική µερίδα, αλλά µόνο µία µερίδα των σχολείων. 

Το ολοήµερο σχολείο θα συνεχίζει, για όσους θέλουν, από τις
13.15’ ως τις 16.00’, άρα δεν υπάρχει κανένα εµπόδιο στην ερ-
γαζόµενη οικογένεια ή τους ανέργους να αφήσουν τα παιδιά
τους από τις 13.15’ ως τις 16.00’. Ουδείς απεκλείσθη, παρά τον
θόρυβο που γινόταν το προηγούµενο διάστηµα από την αντιπο-
λίτευση.

Σχετικά µε τα συσσίτια που ανέφερε ο κ. Λεβέντης, έχουµε
ανακοινώσει και προχωρούµε σε συσσίτια. Στην εξέλιξη της φε-
τινής χρονιάς, προσδοκούµε να φθάσουµε τα διακόσιες πενήντα
χιλιάδες συσσίτια την ηµέρα σε όλους τους δήµους που έχουν
ενταχθεί στο ανάλογο πρόγραµµα. Ήδη η κ. Φωτίου έχει κάνει
συγκεκριµένες ανακοινώσεις για τον τρόπο που πρέπει να εξευ-
ρεθούν τα χρήµατα. Είναι πολύ σηµαντικό θέµα και είναι από τις
προτεραιότητές µας.

Άφησα τελευταίο -επειδή έχει και µια προσωπική αιχµή- ένα
σοβαρό θέµα. Λυπάµαι που δεν είναι εδώ ο κ. Μητσοτάκης, αλλά
πρέπει να απαντήσω. 

Ο κ. Μητσοτάκης, αξιοποιώντας το γεγονός -που είναι γνωστό,
δεν είναι µυστικό- ότι εγώ δεν έχω πάρει πτυχίο στη Νοµική, παρ’
ότι µπήκα από τους πρώτους, µε επιλογή µου -και δεν είναι
ανάγκη να αναφέρω στη Βουλή τον λόγο- διαιωνίζει µία φιλολο-
γία περί αιώνιου φοιτητή. Δεν είµαι αιώνιος φοιτητής. Πρώτον
αυτό.

Δεύτερον, δεν µε µειώνει αυτό που κάνει, παρότι το κάνει για
να µε προσβάλλει. Δεν κρύβω τίποτα από τη ζωή µου. Έχω µία
δηµόσια πορεία και στα κινήµατα της νεολαίας για την παιδεία
και στο επάγγελµά µου ως δηµοσιογράφος και σε άλλα που δεν
θέλω τώρα να αναφέρω. Λυπάµαι που αποδεικνύεται πως ο κ.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Η’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 16253



Μητσοτάκης είναι ο υποκινητής µιας λάσπης στον χώρο της ηλε-
κτρονικής παραενηµέρωσης, στα διάφορα ηλεκτρονικά συστή-
µατα, εδώ και πάρα πολύ καιρό, και νοµίζει ότι µε αυτό τον τρόπο
µπορεί να στραπατσάρει το πρόσωπό µου ή ακόµη χειρότερα,
κατά τη γνώµη µου, το πρόσωπο της Κυβέρνησης.

Κρινόµαστε από το έργο µας και το ήθος µας. Δεν είµαι πριγ-
κιπόπουλο. Να µε κρίνετε γι’ αυτά που κάνω ως Υπουργός Παι-
δείας ή ως δηµόσιο πρόσωπο. Καθαρές κουβέντες. Δεν έχω
κανένα κόµπλεξ. Δεν απαντώ κοµπλεξικά σε κανέναν.

Αυτό που µου έκανε εντύπωση, όµως, δεν είναι τόσο τι είπε ο
κ. Μητσοτάκης. Εντάξει, ο κ. Μητσοτάκης κάνει και µία πολιτική
που δεν σέβεται τους αντιπάλους του, απ’ ό,τι φαίνεται, παρά
την αστική ευγένειά του. Μου κάνει εντύπωση, όµως, ότι ένα
πρόσωπο, το οποίο θα έπρεπε να είναι άνθρωπος της χριστιανι-
κής αγάπης και της καταλαγής, ο Μητροπολίτης Καλαβρύτων
και Αιγιαλείας κ. Αµβρόσιος -κατά κόσµον, διότι ήταν και χωρο-
φύλαξ, Αθανάσιος Λένης - έχει κυκλοφορήσει στην επαρχία του
αυτό εδώ το φυλλάδιο. Σε αυτό το φυλλάδιο µε αποκαλεί φίδι.
Έχει ένα γνωµικό, το οποίο δεν ξέρω πού το βρήκε, όπου λέει
ότι όλοι οι χοντροί είναι βλάκες, τόσο απλά, τόσο χριστιανικά και
τόσο προσβλητικά όχι για εµένα -αυτό δεν έχει καµµιά σηµασία-
αλλά για εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας, οι οποίοι έχουν
το πρόβληµα να είναι υπέρβαροι, και τόσο προσβλητικά για
όσους ανθρώπους έχουµε υπνική άπνοια, µε τη φωτογραφία που
βάζει. 

Δεν πιστεύω ότι αυτό το πράγµα µε θίγει προσωπικά. Θίγει,
όµως, την Εκκλησία. Δεν είναι δυνατόν ένα πρόσωπο, όπως είναι
ο κ. Αµβρόσιος, να κάνει τέτοια προσβλητική εκστρατεία προς
το άτοµο -αντιχριστιανική εκστρατεία είναι αυτή- και να µην
υπάρχει τοποθέτηση της διοίκησης της Εκκλησίας. 

Η θεωρία ότι υπάρχει δηµοκρατία και ο καθένας κάνει ό,τι να
�ναι, δεν ισχύει στην περίπτωσή µας, όταν µάλιστα ο κ. Αµβρό-
σιος έχει και δηµόσιο αξίωµα. Είναι ανώτατος δηµόσιος λειτουρ-
γός.

Χθες και προχθές µου είπαν ότι κατά προτροπή, κατ’ εντολή
του κ. Αµβροσίου χτύπησαν οι καµπάνες, οι οποίες προειδοποι-
ούσαν για τον επικείµενο θάνατό µου. Τότε χτυπούν οι καµπάνες.
Είναι το επόµενο βήµα από την κατάρα να µου σαπίσει το χέρι.
Ευτυχώς, ο Θεός, µακρόθυµος και πολυέλεος, δεν ακούει τους
Αµβρόσιους! 

Όµως, µπορεί κάποιος «λεβέντης» από αυτούς που ο κ. Αµ-
βρόσιος χαρακτήρισε «γλυκιά ελπίδα του έθνους» -έτσι είχε µι-
λήσει ο κ. Αµβρόσιος για τη Χρυσή Αυγή- οργανωµένος ή
ανοργάνωτος, εµφορούµενος από µίσος -διότι µίσος είναι αυτή
η στάση του κ. Αµβρόσιου και όχι αγάπη- να θελήσει να υποκα-
ταστήσει και τον θεό.

Δεν το φοβάµαι, αλλά είναι θέµα δηµοκρατικής τάξης. Και επα-
ναλαµβάνω ότι θα πρέπει να τοποθετηθεί η διοίκηση της Εκκλη-
σίας. Δεν µπορεί να ανεχόµεθα τέτοιου είδους αντιπαραθέσεις.

Τελειώνοντας, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, πολλά έχω
ακούσει για τη στάση µου στο θέµα των Θρησκευτικών. Την εξή-
γησα και είναι στάση αυτονόητη, υπεράσπισης του κοσµικού
σχολείου.

Δεύτερον, πολλά έχω ακούσει, επειδή αναφέρθηκα στον ρόλο
της Εκκλησίας σε σκοτεινές περιόδους. Προφανώς και δεν
αφορά όλους τους ανθρώπους της Εκκλησίας. Στην Εκκλησία
δεν είναι µόνο αυτοί που φοράνε τα ωµοφόρια, ο ανώτατος κλή-
ρος. Είναι και ο κατώτατος κλήρος και είναι και ο λαός. Ένα
µέρος του λαού είναι µέσα στην Εκκλησία. Αλίµονο! Αναφερό-
µαστε σε ορισµένους εκκλησιαστικούς παράγοντες. Ο λαϊκός
κλήρος, βεβαίως και είχε συµµετοχή στη διάρκεια του αγώνα
κατά των κατακτητών και δύο Μητροπολίτες που ανέβηκαν στο
βουνό, ο Κοζάνης και ο Ηλείας, στην ουσία αποµακρύνθηκαν
µετά. Ένας, µάλιστα, από αυτούς κατηγορήθηκε για συνεργασία
µε τους κοµµουνιστές. Το λέω για να συνεννοούµαστε.

Σε σχέση µε τη δικτατορία, ζει ο κόσµος, δεν έχουν φύγει οι
παλιοί. Εντάξει, να δεχθώ την επιστολή που µου έστειλε ο κ. Ιε-
ρώνυµος για την αντιστασιακή δράση της δικτατορίας. Εγώ
ήµουν µικρό παιδί, αλλά καταλάβαινα τότε. Πρέπει να πω ότι ξε-
χωρίζω από αυτή την περίοδο δύο προσωπικότητες. Θα µπορού-
σαν να είναι και περισσότερες, αλλά ήταν λίγες, ελάχιστες.

Ζούµε και είµαστε γνωστοί όλοι πια.
Η µία περίπτωση ήταν ο παπα-Γιώργης Πυρουνάκης. Κατα-

διώχθηκε απηνώς από το εκκλησιαστικό κατεστηµένο εκείνης της
εποχής, αλλά εκεί, στην Ελευσίνα που πήγε, κάθε Κυριακή το κή-
ρυγµά του ήταν µία πράξη αντίστασης και µάζευε πολλούς νέους
ανθρώπους. Αυτόν τον ανυπότακτο παπά, τον παπα-Πυρουνάκη,
τον έβαλε στο στόχαστρό του ο νυν Μητροπολίτης Αµβρόσιος.
Τίποτα δεν είναι τυχαίο!

Δεύτερο πρόσωπο, λιγότερο γνωστό, ο Τιµόθεος Λαγουδάκης,
ένας λεβέντης από την Κρήτη. Τον γνώρισα όταν πήγαινα και
έψελνα στον Άγιο Νικόλαο Πευκακίων. Ήταν διάκος. Το βράδυ
του Πολυτεχνείου χτύπησε τις καµπάνες. Νωρίτερα, όταν έγιναν
οι παράνοµες και νόθες εκλογές στους φοιτητικούς συλλόγους,
ο Τιµόθεος κατέβηκε υποψήφιος, πήρε πέντε σταυρούς, ενώ µά-
ζεψε µετά λίστα είκοσι φοιτητών ότι τον ψήφιζαν και κατήγγειλε
τη χούντα που είχε στήσει τις κάλπες στη θεολογική σχολή.

Ο Τιµόθεος είχε την ατυχία -δυστυχώς, συµβαίνουν αυτά- να
σκοτωθεί σε τροχαίο δυστύχηµα πριν πέσει η χούντα, όταν επέ-
στρεφε από τη χειροτονία του νυν Μητροπολίτη Καβάλας στην
Κόρινθο από τον τότε Μητροπολίτη Καρανικόλα.

Άλλοι µπορεί να υπήρξαν -δεν θέλω να σβήσω την προσφορά
κανενός- αλλά ελάχιστοι, σιωπηλοί. Οι πολλοί ήταν συνεργασία.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Και άλλοι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Και άλλοι, βεβαίως! Εγώ αναφέροµαι σε δύο δικά
µου, προσωπικά βιώµατα.

Κι αν δεν αρέσει αυτή η ιστορία, ας ξαναγραφτεί. Αλλά πι-
στεύω -ως πολίτης τώρα µιλώ- ότι δεν είναι δυνατόν να αφή-
σουµε έτσι, χωρίς να προσφέρουµε και εµείς τις εµπειρίες µας
και άλλοι την επιστηµονική τους µαρτυρία και δράση, να ξανα-
γραφτεί η ιστορία της χώρας µας.

Με σεβασµό, λοιπόν, στη µαχόµενη Εκκλησία, µε σεβασµό στο
σηµερινό φιλανθρωπικό έργο της Εκκλησίας, που έτσι και αλλιώς
αποτελεί καταστατική υποχρέωσή της -είναι η πρώτη προτροπή
που µας δίνει ο Χριστός, να είµαστε φιλάνθρωποι και να αγα-
πούµε το διπλανό µας, όπως τον εαυτό µας- µε σεβασµό σε όλα
αυτά -δεν σβήνω τίποτα και δεν γενικεύω- θέλω να πω ότι υπάρ-
χουν σελίδες της ιστορίας που δεν µπορούµε εµείς να τις αφή-
σουµε έτσι άγραφες.

Καταθέτω στη Βουλή να υπάρχει αυτό το κείµενο -δεν θέλω
να το χαρακτηρίσω- και ελπίζω µέσα από τη θεσµική διαδικασία
να υπάρξει µία τοποθέτηση της ιεραρχίας της Εκκλησίας της Ελ-
λάδος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-

µάτων κ. Αναγνωστοπούλου έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Μετά από αυτές τις ξεκάθαρες κουβέντες του Υπουργού Παι-
δείας, τις οποίες ελπίζω να σκεφτούµε, γιατί είµαστε σε δύσκο-
λες εποχές, µε µία ακροδεξιά µέσα στο ίδιο το Κοινοβούλιο και
τον ρατσισµό και την ξενοφοβία να επικρατούν, ποιοι και πόσοι
µπορεί να έχουν ευθύνη όταν εκφέρουν δηµόσιο λόγο;

Θέλω να πω τρία πράγµατα. Πρώτον, είµαστε υπερήφανοι για
τα ΑΕΙ και το προσωπικό τους. Έχουν κάνει ό,τι µπορούσαν -και
ό,τι δεν µπορούσαν πολλές φορές- όλο αυτό το διάστηµα της
κρίσης. Δεν προσπαθήσαµε ούτε να φέρουµε ιδιωτικά πανεπι-
στήµια, γιατί δεν έχουµε καλά δηµόσια, ούτε οτιδήποτε τέτοιο.
Προσπαθήσαµε να τα ενισχύσουµε, γιατί αυτό είναι το καθήκον
της πολιτείας όταν λέει ότι η παιδεία είναι δηµόσιο, κοινό και δω-
ρεάν αγαθό. 

Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Η καταστροφολογία ότι δεν κάναµε
τίποτα, ότι καταρρέουν τα ιδρύµατα, είναι µία από τις συνηθισµέ-
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νες εκδοχές της καταστροφολογίας που ακούµε συνέχεια σ’
αυτήν τη Βουλή και από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Δεν θα
επαναλάβω ότι µε την όλη µας προσπάθεια για προσλήψεις στην
ανώτατη εκπαίδευση και στην έρευνα -κρίµα που δεν µίλησε και
ο κ. Φωτάκης, αλλά τα είπε ο Πρωθυπουργός πολύ ωραία-
έχουµε φτάσει στο σηµείο να έχουµε πάνω από είκοσι χιλιάδες
ανθρώπους οι οποίοι µπαίνουν στα πανεπιστήµια, στα ΤΕΙ, στα
ιδρύµατα, είτε ως προσλήψεις µελών ΔΕΠ, είτε ως ερευνητών,
είτε µε υποτροφίες κι όλα αυτά. 

Θέλω να πω ένα πράγµα και να διαβεβαιώσω γι’ αυτό από εδώ,
από τη Βουλή: Όσοι κόπτονται για τα ανώτατα ιδρύµατα είναι
αυτοί που περιέκοψαν -θα έλεγα ότι «τσεκούρωσαν»- τους µι-
σθούς των πανεπιστηµιακών και των καθηγητών των ΤΕΙ. Τα ει-
δικά µισθολόγια δεν είναι ένα προνόµιο αυτών των ανθρώπων
που είναι οι πλέον µορφωµένοι και οι οποίοι µπαίνουν στην
αγορά εργασίας πάρα πολύ αργά, σε πολύ µεγάλη ηλικία. Άρα
είναι θέµα δικαιοσύνης το ειδικό µισθολόγιο που εµείς το πα-
λεύουµε. 

Ο κ. Μητσοτάκης δεν µίλησε καθόλου ούτε για το ποιες είναι
οι σκέψεις του για τον ενιαίο χώρο, ούτε για το ποιες είναι οι σκέ-
ψεις του για την καινοτοµία, έχοντας, µάλιστα, µπροστά του -είπε
ότι το διάβασε- νοµοσχέδιο για τα µεταπτυχιακά και τα διδακτο-
ρικά. Έµεινε µόνο σε κάτι το οποίο πραγµατικά του υπαγόρευ-
σαν. 

Δεν θέλω να πω ότι εµείς συζητάµε συνέχεια µε την ακαδη-
µαϊκή κοινότητα. Προσπαθούµε να κάνουµε όσο το δυνατόν πιο
προσεκτικά βήµατα για να µην στραγγαλίσουµε την ανώτατη εκ-
παίδευση, έτσι όπως έγινε τα προηγούµενα χρόνια. Ας µη θυµίσω
το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». 

Όσον αφορά την αριστεία, θέλω να πω µία κουβέντα, γιατί το
ξέχασα στην πρωτοµιλία µου. Ποια κυβέρνηση, άραγε, έκοψε τον
προϋπολογισµό του ΙΚΥ για υποτροφίες αριστείας; Ποια κυβέρ-
νηση επανέφερε τις υποτροφίες και, µάλιστα, µε πάρα πολύ
κόπο; Αυτό είναι ένα κουίζ, που όποιος θέλει το απαντάει. 

Τέλος, θα ήθελα να πω µία κουβέντα για τις καταλήψεις στα
πανεπιστήµια, τα οποία δεν λειτουργούν κι όλα αυτά. Εάν η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και τα άλλα κόµµατα είχαν µιλήσει επί εί-
κοσι επτά χρόνια για την κατάληψη του δηµόσιου αέρα, η οποία
στοίχισε τόσο χρήµα στον ελληνικό λαό, θα είχε το δικαίωµα να
µιλήσει και για τις καταλήψεις στα ανώτατα ιδρύµατα. Να θυµίσω
ότι όσα στοίχισε η µη νοµιµότητα και αδειοδότηση των καναλιών,
δεν έχει στοιχίσει ούτε το ένα εκατοστό από τη βία ή τις καταλή-
ψεις στα ανώτατα ιδρύµατα. Να συζητήσουµε γι’ αυτό το θέµα
ως πρόβληµα, αλλά αφού έχουµε λύσει τα άλλα προβλήµατα. 

Να θυµίσω κάτι για το 1990-1991 και τις καταλήψεις και για το
τι έγινε εκείνη την περίοδο. Μήπως χρειάζεται να υπενθυµίσω ότι
η βία µπορεί να τροφοδοτηθεί από το ίδιο το κράτος; Μήπως να
υπενθυµίσω ότι εκείνη την περίοδο δολοφονήθηκε ο Τεµπονέρας
ή ότι το 2008 δολοφονήθηκε ο Γρηγορόπουλος και γι’ αυτό εί-
χαµε τέτοια έξαρση; 

Ας προσέχουµε πάρα πολύ τι λέµε, γιατί όσο περιθωριοποιεί-
ται η νεολαία, τόσο πιο άσχηµο είναι και για τη δηµοκρατία και
για την κοινωνία και για το µέλλον της. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τον λόγο έχει για τριτολογία ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα χρει-
αστώ δύο λεπτά µόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί η συζήτηση ήταν πο-
λύωρη. Όλοι είµαστε κουρασµένοι και πεινασµένοι, ίσως, κάποιοι
από εµάς.

Θέλω να πω ότι σήµερα διεξήχθη µία συζήτηση που όσοι την
παρακολούθησαν, έβγαλαν κάποια συµπεράσµατα. Το λέω µε
την έννοια ότι ακούστηκαν απόψεις, ακούστηκαν θέσεις και αυτό
έχει ενδιαφέρον. Δεν είναι ο κανόνας για τις συζητήσεις που διε-
ξάγουµε στο Κοινοβούλιο. Ακούστηκαν διαφορετικές απόψεις.

Σε ό,τι αφορά τις τοποθετήσεις µου µε τον Αρχηγό της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, εκφράστηκαν δύο διαφορετικές οπτικές
για την παιδεία, όπως διαφορετικές οπτικές έχουµε και για την
οικονοµία. Θα µπορούσε να πει κανείς ότι αποτυπώθηκαν οι από-
ψεις και οι θέσεις για τα θέµατα της παιδείας από την πλευρά

εκπροσώπησης δύο διαφορετικών κόσµων. Από τη µία πλευρά
είναι ο δηµόσιος χώρος και η υπεράσπισή του και από την άλλη
είναι ο κόσµος της αγοράς.

Θέλω να πω ότι παρά το γεγονός πως κατατίθενται απόψεις
µε µεγάλη απόσταση µεταξύ τους -το οµολόγησε και ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-, εντούτοις τα θέµατα της παι-
δείας απαιτούν εξοντωτικό, θα έλεγα, διάλογο και προσπάθεια
σύνθεσης. Υπάρχουν θέµατα που δεν µπορεί αυτό να επιτευχθεί,
αλλά, παρ’ όλα αυτά, αξίζει τον κόπο. 

Όµως, προϋπόθεση για τη σύνθεση είναι οι καθαρές θέσεις -
σε ό,τι αφορά τις θέσεις σας, ήταν καθαρές, κύριε Μητσοτάκη-,
όχι όµως η διαστρέβλωση. Διότι σε ό,τι αφορά την αποτίµηση
του δικού µας έργου, υπήρξε διαστρέβλωση σε πολλά σηµεία.
Δεν θέλω να αναφερθώ ξανά, γιατί θα ανοίξει ξανά συζήτηση.
Να πω επιγραµµατικά µόνο, ολοήµερο σχολείο, πειραµατικά,
ιδιωτικά σχολεία, τα πρότυπα, το τι έχει συµβεί. Δεν έχει, όµως,
τώρα νόηµα να ανοίξω ξανά τη συζήτηση. Λέω, λοιπόν, ότι πρώτη
προϋπόθεση είναι οι καθαρές θέσεις και όχι η διαστρέβλωση. 

Η δεύτερη προϋπόθεση είναι να µην αποχωρούµε από τον διά-
λογο, διότι στον διάλογο που διεξήχθη, σε καλό, πιστεύω, κλίµα,
στην αρµόδια Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων για έναν και
πλέον χρόνο, υπήρξε προσπάθεια συνθέσεων. 

Εγώ διάβασα το πόρισµα του διαλόγου -το οποίο δεν το υπο-
γράφει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το υπογρά-
φουν, όµως, άλλα κόµµατα της αντιπολίτευσης- και το θεωρώ
ένα γόνιµο βήµα, παρά τις συµφωνίες και διαφωνίες µε τα επι-
µέρους σηµεία τα οποία µπορεί κανείς να έχει, και χρήσιµο υλικό.

Η τρίτη προϋπόθεση είναι να µη λειτουργούµε σε µία λογική
ότι θα κατεδαφίσουµε τα πάντα. Εγώ µε χαρά σήµερα είδα εδώ
την κ. Γιαννάκου που ήρθε να παρακολουθήσει τη συζήτηση.
Μπορεί να είχαµε διαφωνίες µε όσα έκανε, µπορεί η στρατηγική
µας να είναι διαφορετική, αλλά ούτε ο κ. Μπαλτάς, ούτε ο κ.
Φίλης - Υπουργοί της Κυβέρνησης της δικής µας- δεν µπήκαν σε
µία λογική ισοπεδωτική σε σχέση µε πολλά από τα οποία έκανε
η κ. Γιαννάκου. Βεβαίως, σε πολλές άλλες επιλογές, εξαιτίας
αυτής της διαφορετικής οπτικής την οποία ανέλυσα αρχικά,
υπήρχαν παρεµβάσεις. Έτσι και εσάς σας αδικεί η λογική του
ότι, «θα τα γκρεµίσουµε όλα όσα κάνατε, θα τα καταργήσουµε
όλα µε έναν νόµο». Δεν ταιριάζει και στην παράδοση της παρά-
ταξή σας.

Θέλω, επίσης, να πω ότι παρά την τελείως διαφορετική οπτική
µας για την αξιολόγηση -και δεν θέλω να ξαναµπώ σε αυτήν την
αντιπαράθεση-, υπάρχει κάτι το οποίο θα άξιζε τον κόπο να
δούµε αν µπορούµε να προσεγγίσουµε. Όλοι αντιλαµβανόµαστε
ότι βεβαίως και υπάρχει ανάγκη να αξιολογείται το έργο. Το θέµα
είναι µε ποιον τρόπο και για ποιον λόγο. Αν µπορούσε, λοιπόν, ο
διάλογος εκεί να επεκταθεί, θα είχε ίσως ένα νόηµα.

Σε σχέση µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, υπάρχει διαφωνία. Δεν
αξίζει, όµως, τον κόπο αυτή η διαφωνία να πηγαίνει σε ένα επί-
πεδο αντιπαράθεσης καφενείου, ότι όποιος διαφωνεί µε τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, δεν έχει το δικαίωµα να κάνει µία επιλογή για
τα παιδιά του σε ιδιωτικό δηµοτικό σχολείο. Επίσης νοµίζω ότι
αυτή η τοποθέτηση δεν είναι µία τοποθέτηση που εµπλουτίζει
τον πολιτικό διάλογο.

Αντιθέτως -θα έλεγα- οι θέσεις µας για το πανεπιστήµιο, το
οποίο επιθυµούµε, για την παιδεία και την προοπτική, δηλαδή,
αυτού του τόπου, πρέπει να διατυπώνονται µε καθαρότητα, αλλά
και σε µία προοπτική σύνθεσης, ώστε να µπορέσουµε να βρούµε
µία κοινή βάση.

Το θέµα των ιδιωτικών πανεπιστηµίων είναι ένα θέµα το οποίο
έχει και µία συνταγµατική χροιά. 

Συνεπώς, πιστεύω ότι θα έχουµε πεδίον δόξης λαµπρό στη συ-
ζήτηση που θα ανοίξει για τη Συνταγµατική Αναθεώρηση, να κα-
ταθέσουµε τις θέσεις και τις προτάσεις µας. Διότι, εγώ οµολογώ
ότι στο σηµείο αυτό -ενώ για τα άλλα σας είπα ότι είχατε καθα-
ρές θέσεις- δεν έχω καταλάβει τι ακριβώς προτείνατε. Προτεί-
νετε ιδιωτικά πανεπιστήµια, τα οποία, όπως κάποιοι λένε, θα είναι
ανώτερα του δηµόσιου ελληνικού πανεπιστηµίου; Για να είναι
ανώτερα, θα πρέπει να έχουν τις υποδοµές και τεράστια κεφά-
λαια. Δεν βλέπω ποιοι θα µπορούσαν αυτή τη στιγµή να επενδύ-
σουν στο χώρο της γνώσης.
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Όπως, επίσης, εντόπισα και µία αντίφαση σε ό,τι είπατε σε
σχέση µε τον κλειστό αριθµό γιατρών, για παράδειγµα, που δώ-
σατε, ότι η χώρα σήµερα δεν έχει ανάγκη από τόσους πολλούς
γιατρούς όσους παράγουν τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια -
και το εντόπισε και ο Υπουργός Παιδείας αυτό στη δευτερολογία
του- διότι, κύριε Μητσοτάκη, είναι αντίφαση σε σχέση µε τη φι-
λελεύθερη οπτική σας. Το να φτιάχνουµε, να παράγουµε, όσους
ακριβώς γιατρούς, για παράδειγµα, µπορεί να καταναλώσει η
αγορά και οι ανάγκες µιας κοινωνίας, είναι µία λογική κεντρικού
σχεδιασµού, που ξέρω ότι δεν την έχετε. Είναι αντίφαση σε
σχέση και µε την άποψή σας για ιδιωτικά πανεπιστήµια, αλλά αν-
τίφαση και σε σχέση µε την άποψή σας να δοθεί η αυτοτέλεια
στα ίδια τα πανεπιστήµια να ορίζουν τον αριθµό. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να κάνω και µία αναφορά: 
Πρώτον, η αξιολόγηση δεν αντιβαίνει της ισότητας. Μπορεί να

υπάρξει δυνατότητα αξιολόγησης διατηρώντας τη δυνατότητα
ίσων ευκαιριών.

Δεύτερον, εγώ θέλω να επαναλάβω κάτι που για εµάς µπορεί
να ακούγεται λίγο ιδεολογικό, αλλά ας το ακούσετε γιατί έχει µία
αξία να το πούµε. Εγώ θεωρώ το γεγονός ότι στην ελληνική κοι-
νωνία υπάρχει µία µεγάλη παράδοση -θετική κατά τη γνώµη µου-
η έγνοια, το βάσανο, το µεράκι τα παιδιά µας να σπουδάσουν και
άρα να πάνε σε πανεπιστήµια και να σπουδάσουν, είτε στην Ελ-
λάδα είτε στο εξωτερικό από το υστέρηµα, αυτό, σε τελική ανά-
λυση είναι θετικό, είναι θετική κληρονοµιά. Είναι, ίσως, το πιο
σηµαντικό κεφάλαιο που έχουµε αυτή τη στιγµή στην προοπτική
ανασυγκρότησης της χώρας, το ανθρώπινο κεφάλαιο, οι υψηλά
εξειδικευµένοι επιστήµονες, νέοι επιστήµονες, είτε έξω είτε
µέσα. Αυτοί που είναι έξω, πρέπει να κάνουµε µία προσπάθεια
να προσφέρουν στον τόπο και να τους ξαναφέρουµε µέσα.
Όµως, αυτοί είναι το σηµαντικό µας ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα.

Το λέω µε την εξής έννοια: Η γνώση -κατά την άποψή µας- έχει
αυταξία. Είναι σηµαντικό πράγµα να µορφώνεται κανείς, ανεξαρ-
τήτως εάν µπορεί ή δεν µπορεί, ανάλογα µε τη συγκυρία, να
απορροφηθεί από την αγορά εργασίας. Εάν αφήναµε τα πάντα
να τα καθορίσει η αγορά, θα χάναµε αυτό το σηµαντικό συγκρι-
τικό πλεονέκτηµα και θα χάναµε την αξία της γνώσης, το σηµαν-
τικό να µορφώνονται οι πολίτες, να είναι πολίτες µορφωµένοι, να
αγαπάνε τη γνώση, καλά ενηµερωµένοι, για να µπορούν να συµ-
βάλουν αποτελεσµατικά και στην προκοπή στην πορεία του
τόπου.

Και το τελευταίο: Διαφωνήσαµε σε πολλά. Κατάλαβα όµως, ότι
υπάρχει µία συµφωνία σε ένα θέµα, στο θέµα των θρησκευτικών,

όπου και εσείς -εάν δεν κάνω λάθος- είπατε ότι είναι απαραίτητο
-χρησιµοποιώ τη φράση σας- να υπάρξει αναµόρφωση, να προ-
χωρήσουµε στην αναµόρφωση και την αλλαγή των αναλυτικών
προγραµµάτων. Προφανώς, αυτό θα γίνει µέσα από τον ανα-
γκαίο διάλογο.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι φέτος τα προγράµµατα, στα οποία
έχει καταλήξει το ινστιτούτο, στο οποίο συµµετείχαν διακεκριµέ-
νοι θεολόγοι -και έγινε πολύ σοβαρή, κατά την άποψή µου, δου-
λειά- θα πάνε στα σχολεία. Είναι δοκιµαστική η φετινή χρονιά.
Εάν δεν αρκούσε η µία συνεδρία µε την παρουσία της επιτροπής
της Εκκλησίας, θα υπάρξουν και άλλες. Θα ακούσουµε τις από-
ψεις. Ούτως ή άλλως, στο τέλος της χρονιάς θα αξιολογηθεί το
µάθηµα. Πιστεύω ότι θα έχουν τη δυνατότητα οι επιστήµονες του
ινστιτούτου, του ΙΕΠ, να καταγράψουν και να ενσωµατώσουν τις
παρατηρήσεις -γόνιµες παρατηρήσεις, ουσιαστικές παρατηρή-
σεις- και από την πλευρά της Εκκλησίας. Σύγγραµµα θα έρθει
την επόµενη χρονιά. 

Πιστεύω, λοιπόν, και κρατώ ως θετικό την αναφορά στο ότι
είναι απαραίτητη αυτή η αλλαγή. Προσθέτω ότι είναι απαραίτη-
τος και ο γόνιµος διάλογος και όχι οι συγκρούσεις σε µία κρίσιµη
εποχή για τον τόπο, για την χώρα συνολικά.

Χρειαζόµαστε πνευµατική ενότητα και χρειάζεται να προλα-
βαίνουµε τις συγκρούσεις και όχι να ρίχνουµε λάδι στη φωτιά
µελλοντικών συγκρούσεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση προ

ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανονι-
σµού της Βουλής, που διεξήχθη µε πρωτοβουλία του Αρχηγού
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσο-
τάκη, σχετικά µε την παιδεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 18.05’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµ-
πτη 29 Σεπτεµβρίου 2016 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµ. 22/16/10-3-2016 επί-
καιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη, που έχει
διανεµηθεί.
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